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Алтнпармакови!!,  Мпиисгар без портфслЈа др. Брапко Мил.у111. 

ПОЧЕТАК У 9,30 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ: 

Пре дневног реда: 1 — Читањс п усвајање за- 
писника IX редовног састанка; 

2 — Саопштење телсграма Претседника На- 
родне скупштнне упућеног мо-третседннку владе 
гСралзевине Румуннје г. Арману Калинсску пово- 
дом смрти Њ. Св. Патрнјарха Мирона Кристеа, 
претседника владе КралЈевине Румуннјс. 

Говорницч: Претседник Народие скупштине Милан 
Симоновић, сскрстар Стојадии Дииитријевић, 

Дневни ред: Маставак претреса у поједино- 
стима извештаја Финаисиског одбора o предлогу 
буџета државних расхода и прихода са предлогом 
Фииансиског  закона за буџетску  1939/40 г.,  и то: 

1 — Претрес и усвајање буџета расхода — XI 
раздео — Министарство саобраћаја. 

Говориици: Мннистар caoopahaja др. Мехиед Спахо 
(дпа пута), Бранко AupaMounli, Ђура Драшкоаић, Павле 
Машич, Павле Јововић, Фраи.о Жебот, Илија Михаиловић, 
Ли1)елко Михаиловић, Трнпко Жугић, Драгутмн Домаинко, 
Душан Бујнћ, Be.inMiip-Bc.i.a Маринковић', Радоикр Стојко- 
imli, Претседник Народпс скупштине Милан CHMOIIODIIII (че- 
тнри пута), Потпретссдник Народие скупштинц Алојзиј 
Михелчич   (трн  пута),   известилаи  Аћим  Поповић. 

2 — Претрес и усвајање буџета расхода — XII 
раздео — Мииистарство пошта, телеграфа и теле- 
(|)она. 

Говорници: Мкнистар пошта, телеграфа и телефона 
Јован Ллтипармакоми!!, Урош HL-.ic.i.KOBitli, Милош C Kipi-, 
Павле .loiioiuili, Трипко /Kviiili, Карло Гајшек, ВасилиЈе 
Драгеш, Потпретседник Народне скупштине Нурија По- 
,4.u|iau, Потпретссдпик 1 lapo.uif скулштнне Алојзиј Михел- 
'in'i, Претсидннк Народне скупштеше Милав СимоновиН 
(два пута), нзнестилац Аћим Поповић. 

Прстседипк Милан CHMOHOBHII: Гооподо на- 
род«и посланици. отиарам X редопни састанак На- 
родне скупштинс. Изнолитс мути записник IX ре- 
довног састанка. Молпм сскретара r. Димитрије- 
вића, да нзволн прочитати овај запнсник. 

Сскретир Стодаднн Димитријевић чита запи- 
писник IX рсдовног састанка Иароднс скупштине. 

Претседипк Мнлан Симоиовић: Мма ли ко да 
учини   какву   примедбу   на   прочитани   записник? 
(Нема). Примедаба нвма, записннк je примљев. 

Изволите чути депешу коју сам упутио у име 
11ародне скупштине r. Претседнику Румуискс 
Иладе, поводом смрти Претседника Владе, Ње- 
гове Светости Патријарха Мирона Кристеа 
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Секретар Стојадин Димитријевић (чита): 
„Њеповој Екселеицији 
Гроподину Арману Калинеску, 
Потпретседкику Владе Краљевине Румуније — 

Букурешп 
Екселенцијо, 

Мо nm Вашу Екселенцију да извол« примити 
искрено и TCM.IO саучешће Народне скупштине и 
мојс личио поводсим великог гу&Јтка, који je за- 
десио румуноки народ смрћу Његовс Светости Па- 
тријарха Мироиа Кристса. Претседника Владе 
Краљевине Румуније, 

Прстседник 
1 !apo;uie  скупштине, 

Мнлан CiiMOHOBnh,   с. р." 
Претседиик   Милан   Симоновпћ:   Господо   на- 

родни  послаинци.  прелазимо на  лиенин  ред.  Ha 
дневном je реду: Насгавак претреса у поједано- 
стима извеиттаја Финаноиског одбора o пред 
буџета државних расхода и прихода са прсдл. i. м 

аноиског замана за буџетчжу 1939(40 годиву, 
Kao прва тачка »a дневном je реду: Претрес бу- 
џета расхода • XI раздео Министарство сао- 
браћаја. 

Има рсч Министар саобраћаја г. др. Мехмед 
Спахо. (Бурио одобравање и пљеокање v цен- 
invMv ii на десииЦи). 

Мииистар саобраћаја лр. Мехмсд Спахо; Го- 
сподо народни посланици, ja сам вам иреко г. 
Претседника Народне скупштине упутио скспозс 
o предлогу буџета Министарсгва саобраћаја за 
будућу буиетску паднну. У. грме експозеу изнете 

■ главне лштије наше саобраћајне политике; при- 
казан je рад Министарства саобраћаја у прошлој 

егској голјшш, и реченојешта намераЂам да pa- 
дим у св ру v поиој буџетсмој години. Исто 
су тамо \" овоме експозеу приказане прло детаЈино 
и фипачгискс прилике Мшшстарства саобраћа:ј:1 
ii његових појединих грана: државних железнтша, 
нашет речног саобраћаја и нашсг гкхморског сао- 
браћаја. Госпола народни послаиици имали су 
прилике да се упознају и са нашом саобрћћајном 
политиком и са приликама v нашем саобраћају, 
те \!iuvi!i\i ла mije потрсбио да нас овде замарам 
псжавл^ајућ« о«о што je у овоме експозеу, који 
вам je на време раздат, већ рсчено. Ja hy пажљтшо 

гушати госгшду поворнике који су се јавили sa 
печ у дебати r> Мииистпрстпу саобраћаја, na hy 
omu слободан да се v завршној својој речп оспр- 
нем нга питаи.п која булу покренута v колкко та 
пнтан>а иису већ приказана у самом екшозеу.. 

Ja nac мптим, да сплп узмсто у претрес пред- 
лог буџета Минжтасства саобраћаја и ла га на 
концу примите;. (Бурир одобраванЈе и пљескање). 

Претседник  Милпн  Симоновић: Има  реч  на- 
: иик г. Братко Аврамовић. 

Браико ABpaMOHiiIi: Господп пароднн посла- 
НИЦИ, пред 1гама je буџст Мтшстарстпа cannpaiiaja 
који рссор водм лр. Спахо ве ћчетири године, и. 
како саМ| каже у своме експозеу, излазећи Bth 
четврти пут пред Народпу скупттину са буџетом 
овог мипистарства. 

Inurr Мипистарства caoGpatiaja као привред- 
ног министарства no самоме свом обиму mije ве- 

лики и ja всрујем да   ће га   Народна   скупштина 
једиогласно примнти. 

Молим г. Мипистра саобраћаја да железнице 
у Војводипи које су старога датума некако ИО- 
дернизује да се на н>има не путује скоро целу 
вечност. Нарочито овдс долазе у обзир one же- 
лезнице локалног карактера којс су грађене ра- 
није и чији су власници поједине општине, одно- 
сно нека јакционарска друштва a акције имају 
општине у рукама. Ja молим г. Минисгра саобра- 
liaja да те железиице експропртпе, да оне дофи- 
иитивпо пређу у државне руке, и да re железнице 
модсрдизујс и доведе у склад са савремсиим npn- 
вредним и кулгурпим потребама тога краја тј. Ду- 
навске баповипс. 

Исто тако, молнм г. Министра саобраћаја да 
уведе пеке пове пруге које би имале привредни, 
туристички, Т|рговачки и стратегиски значај. Паро- 
чито би од важности била нова пруга која би спа- 
јала Бачку са Мачвом, пруга од Новога Сада 
према Шапцу, преко Фрушке Горе и Ирига, која 
би пруга имала велики туристпчки трговачки и 
приврсдпи значај јер би спајала две велике no- 
крајине, a имала би и стратегиски значај јср би у 
случају рата много користила нашој држави a у 
миру била од користи пародној привреди. 

Госиодо ичродпи посланици, под г. Мини- 
стром саобраћаја налази се и бродарство. Ланас 

•вом модерном времену када се путује аеропла- 
НОМ и аутомобилпма слабо ко путује нашим ре- 
мама-лађом, али №пак je потпебио и молим г. Ми- 
нистра да се позабапи усавршавањем ових бродова 
коiи путују дуж namer Дунапа, да се n они мо- 
дернизују и да се путовап.г na шима убрза n ДО- 
ведс-v склад са садашњошћу и савременошћу. Да 
ne бих продужавао свој говор ja hy v скором spe- 
мену посетити г. Министра саобраћаја, и још неке 
сгвари које ми je иезгодно изпоситп са ове говор- 
нице, сугерирати г. Мипистру n верујем да lie их 
он прихватити и усвојити. 

Пошто пмам пупо поверељс у г. Mnnncrp.i 
саобраћаја и Краљевоку владу изјављујем да li\ 
гласати за бупет Мипистарства саобраћаја. (Одо- 
opaaaiBe и пљескање na десници)] 

[Јретседник Милан Снмоиовнћ: Има реч на- 
рбдни послапик г. Ђуро Драшкопп!). 

Ђуро Драшковић: Господо пародпи послани- 
iiu, поводом предлога буџета Министарства саобра- 
haja ja hy се скврнути na onaj дсо који засеца у 
name поморство n дотаћи ћу се и Јадранске пруге 
која je од Уједињења до данас постала нехако 
провербијална. Морам одмах да истакнем v по- 
четку, и да замолим г. Министра саобраћаја, да 
ono IHTO будем овде изнео и констатовао схвати 
тако да та моја опажања вршим добропамерно, 
IIITO се кажс „cnne ира ет студио", у најбољој на- 
мери да се овпм пашим невоЛ)ама на^е лека и да 
се one поправе у корист тих наших крајева, a нема 
сумње и у корист опште државних и пароднич 
ствари. 

Пре него што пређем на ствар. господо, по- 
требно je да дам јелап кратак псторшскп прегл^ . 
o важности Среза којп заступам, Боке Которске, 
који je један привредпп цептар такозваног нашег 
CpncKor приморја. Чак од Фенићапа, ако се вра- 
тимо за 3.000 година унатраг, na од Грка, старпх 
Римл)ана, и тчпмшјапског господства, сви су če ти 
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велики културни народи отимали o посед Боке 
Которске јер су у њој увиђали велику важиост 
као једне тачке на врло згодном географском по- 
ложају, која je од свих њих била признавана као 
кључ Јадрана на излазу у Средоземно море, то 
главно светско море око кога се крећу и пролазе 
с'ви културни народн овога света. Па чак н не- 
давно аустриско господство увидело je било врло 
велику важност Боке Которске ne само за трго- 
вину и поморство него и као стратегиског прло- 
жаја. Аустрија je ту изградила једну највећу по- 
морску ратну тврђаву која je била од великог 
значаја. Па када je тако, господо, када су сви-ти 
велики културни народи уочавали значај и важ- 
liocr 13(Јке Которске, онда се морамо запитати: je 
ли право, je ли апсолутно потребно да и ми у на- 
шој уједишеној народној држави уочи.мо важ- 
ност тога нашег приморског краја? 

Ja Иу да спо.меием овом пригодом ова Погле- 
дајте историју свих народа који су оплакивали мо- 
ре: ОНИ су нашли своју моћ, своју снагу на мору. 
Морс i^ услов њиховог живота, њнхове моћи, јер 
то je тај велики међунарОдни пут који поједине 
државе   везује са целим белнм светом. 

A како се код нас поступа са овим крајсвима 
од Уједињења до данас? Ja liy да пређем на ствар 

i да дам маха истинским чин>еницама да говоре, a 
ви   господо иародни послаинци,,изволите поштеио 
закључити из тих чињеница. 

Да видимо како je ca изградњом нашег при- 
станишта у Боки Которркој. Ja hy навести стаги- 
стичке податке који.ма располажемо, и из којих 
се види колико je утрошено па иаше пристаниште 
у Боки Которокој, a шта je утрошено на друга при- 
стаиишта на Јадрану нашем. Од Уједињења до да- 
нас господо, инвестирано je на тим иристаништи- 
ма 'преко 55 милиопа дипара. Бока Копорска од 
тога добила je нешто око 5 милиоиа динара. (Глас 
са деснице: Хоћете више!) Оиростите господине, 
јер морам да вам кажем да ne знате да je море 
слано. Али овој цифри треба да додате још 61 
милион динара што je пЈ^ошле ш-днне одобрено 
за луке Сушак, Шибеиик, Сплит, 'Плоче и Дубров- 
шик, док за Боку Которску није дато ништа. 

Господо, ja hy да будем донекле објективан, 
обавештен сам да се студира, проучава питаље да 
се Боки Которској одобри нешто испод 2 милиона 
дииара. Ово се питање проучава, a ова господа na 
другој страни добијају грдне милионе за поди- 
зан>е и поправак својих лука. Мн можеми казати: 
Roma deliberante Saguntum periit — док су Рим- 
ља)1;1 већали xolie ли помрћи Сагунту, Ханибал je 
ЈУ Је освојио. Тако je и са овим питањем. Кад год 
се ради o Боки Которској, увек се студира и проу- 
чава да ли Ке joj се датп. Мепи није жао што сс 
другим крајевима даје, ja бих желео да им се 
и више да, ако нма могућпосги, али no. onoj na- 
родној: нека Бог помогне свакога, a nac ne забо- 
Ј)ави, Није право да се тако поступа са Боком Ко- 
торском. 

Ja hy да узмем пример Дубровачке луке, Груж. 
Иипокаквим разлозима, пи лриродпим ни географ- 
ским ни трговачким, пикада Груж као лука иема 
пи омих услова, ни опих предпостп, nn опих по- 
треба као што их има на пример Зеленика, у коју 
се стичу задњи путеви за пашу луку. Taj Дубров- 
пик, који je туристички цепатар паше државе, n 
који би нмао   само томе да се посвети,   чисто na 

једап у.мстпи пачип форсира изградњу једне огро- 
мне и велике обале na железпичком пристаниш^у. 
Грушка лука je тако мала и стиспута да у њу ne 
могу већи  каргоботи да улазе ни излазе. 

У луци Зеленики, која je пространа n која мо- 
же примити много великих бродова и која je на 
неких 100 Kii.U).\K'i;ipa,   пошто лежи јужно  ближг 
излазу na Срсдоземпо море, пемамо подеспе оба- 
ле. A међутим овамо вам долази .боксит, који се 
крца за  Иемачку. Ha хиљаде вагона се ту укрца- 
иају  и услед педосгатка  прпстапишта, у коме ne 
могу пристати каргоботи са већом тоиажом и ве- 
iniM гажењем, морају се људи тамо служитн non- 
тонима, a то отвжава саобраћај, a onacno je и за 
људе. У Зеленики се укрцава стока која долази из 
Црпе Горе, за Грчку. Зато je то врло тешко и ве- 
лика je  потешкоћа што  се  na томе  пристаништу 
нншха ne ради да сс учиии подесним за поморски 
саобраћај. Ми имамо луку и пристаниште у Ко- 
тору. Ha томе  пристаиишту, бпло  морскнм путем 
било сувоземним путем, струји цео промет робом 
и путницима за Црпу Гору. иђала которска je ско- 
ро порушепа, a међутим цео промет ту пролази и 
та се обала може сасвим срушити тако, да можда 
nehe бити могућности да се туда може пролазити. 
Ja вас онда питам, господо, ови. Недај Боже те- 
iiiKii\ веремена, да пастапе потреба да се туда ваљз 
велики материјал и људство, јер бн читав промет 
земље застао, a у пајвећој мери бн опда били угро- 
жепи државпи и пародни ипгереси. C друге стране, 
господо, од лучких тарифа-које бродови плаћају 
lipu улазу у паше луке, вршећи трговачке опера- 
ције, држава je од почетка Уједињења до данас 
иримила око 100 мнлиона a пије инвестирала ии 60 
милпопа за поправку и подизаше наших лука. Kao 
што сами видите, гооподо, one луке дају приходе 
држави и од самих тих прихода могло би се много 
више ипвестираги, no што то држава чиии за раз- 
иитак наших лука. 

ДаЛ)е, господо, xoliy да копстагујем. (Јву ствар. 
Ми смо педавно саградили железпипу Билеће— 
HnKUinh. Нека их Бог помогне, и мени mije nn 
мало жао што je то урађено, али ja xoliy да коп- 
статујем ово, да he она железница још више убити 
Боку Которску, јер onaj промег који je силазио 
из залеђа Рисаиског na Рисан прећи he na Билеће 
и отићи у Грушку луку. 

Осим тога трасирапа je железница, мала же- 
лезнпца, која не би КОШтала много, на Рисан, a и 
то je остало, господо, и o томе се више не говори, 
нити се na томе питању ради, да се оно peuin. 

Ja бих молјго г. Министра саобраћаја да, 
neli располаже са лучким фоидом, који je изван 
овога буџета, да располаже с њпм како je и пред- 
виђено, за one луке у које увире na мору ж 
нички пј)омст, a поштр je међу осталим лукама и 
прпстапиште Зеленика последња железничка ста- 
иица, молио бих да се пз тога Фоида прискрби, 
да се та лука изгјкјдп и оспособи за један трго- 
вачки и поморски саобраћај. 

Замолио бих такође r. Министра саобраћаја, 
да се из мале суме од 10 милнопа динара, која je 
предвиђена у редовЈггом буџету, мало јаче помаже 
пристапиште Бока Которска, a да се нс заборави 
im пристаниште Вудва. Будва, господо, нагло се 
подиже као једпо еминентно туристичко место и 
no својој природној лепоти и плажн, и, arco би 
држава притекла у помоћ, несумњиво je да би 
Будва убрзо надмашила главни гуристички цептар 
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— Дубровник. Од тога би било пелике привредне 
користи нашим крајевима. 

A сада Ку иам, господо, напоменути којс не- 
i;:»,i.e у прпирсдиом поглсду сви omi недостаци у 
саобраћају нацосе нашим крајевима. 

Долазн сс до једног апсурда, господо народни 
посланици, да крајеии који немају средстава да 
купе ону куру за прехрану, морају данас за кило- 
грам кукуруза у Боки Которској плаћати no 2 ди- 
нара, док у богати.м и житороднн.м крајевима, који 
нмају и средстава да ra куис, као што су Банат и 
Бачка, кошта килограм кукуруза 80—90 пара ка 
месту. AKO су озако слабе саобраћајне везе, про- 
мислите онда: колико he онај HecpeiiHU сељак у 
Цриој Гори платити тај кукуруз, док стигне до 
њега. (Опште одобравање и повици: Тако je!) 

Вто, видите, господо, колнко je потребно да 
се овим крајевима од стране г. Мннистра саобра- 
liaja притскис у IIOMOII. Ja признајем да они недо- 
стаци пису од сада; рви крупни недостацц дога- 
1)али су се под ранијпм режимима, када није био 
ма челу тога Министарства данашњи i". Министар 
саобраћаја. 

A, сада, да со оснрнсм иа .1адранску пругу. 
Мама je та пруга зајемчена законом од 1922 год. 
За ту пругу био je скл;и1л,ен и Блеров зајам, али 
су ранпји режими, чисто на један незаконит начин, 
искористили тај зајам м'И.мо сврхе за коју je био 
иамеи.ои. To iiav. се напросто отело. 

Ja вас молим, ГОСПОДО, погледајте правац Ja- 
дранске прусе, погледајте огррмно залеђе, у које 
би се сливао чигав привредии жпвот, куда год бн 
иролазила та пруга, na here лако уочити, да je та 
пруга не само од великог значаја за иашу државу, 
nero да би та пруга, са излазом на Боку Которску, 
била од првокласног сватског значаја. 

Mu   тражимо,   господо,   да   се   ова   пруга   већ 
једном иочие изграђиаати. Да се она изгра1)Ивала 
од 1922 године, када je Замоком била озакољена, 
na да се градила на мале рате, годпшње, оиа би се 
IK'II за ових 17 година изградила. Ми имамо права, 
1'осподо, na живдт и опстанак. Ha овакав начин, 
господо, ако пам се све ово рнемогућује ми изгле- 
дамо   Kaio   једап   церииран   крај,   отсечен   од  свих 
дслова   naiue   уједињепе   отаџбине.   Ми   изгледамо 
као у једној бодл>икавој жици затворени као неки 
губавци, којих се свакн боји  да  их дотакпе.  Ми, 
господо, умиремо.  Ти  naum  крајеви  изумиру. Mu 
на мору, iHa том јул<но!М Српском приморју имамо 
права да тражпмо од name пационалне државе да 
нам да оно mro je право no л»удским n Божјим 
заиоиима. Ми смо, господо, баш тај крај, Бока Ко- 
торска,   ми   смо  ис  са.мо  у  ослободплачком  рату, 
ne само у Балканском рату, nero вековпма давали 
пациопалпој  стварп  н у културиом и у цивилиза- 
торском   погледу,   na   и   у   крвавом   прегалаштву 
mune   nero   и   једап   срез.   (Одобравање).   Ми   смо 
увек са нашом браћом Црпогорцшма давали главе 
за   националну ствар. Mn смо се са њима осећали 
као једна народна целнна, као једна народна душа. 
Па,  господо,  ми   смо  као  Прииорди  кроз  векове 
носили  часно  паше  пме и  углед.  Наши  поморцп 
познати су no целом културном свету не само као 
најбољи   поморци   nero   као   и   најкултурнијп   no- 
морци  од  свих   парода  у  свету.  Па  je  лп   право, 
зар mije  грех, браћо, да се једап  такав  е.чеменат 
са тако лепим традпцијама на мору потискује a ca 
њим сасвим логпчпо и природно и његово нацио- 
палпо залеђе Црна Гора и цела Зетска баповина? 

Господо,  ja  вам   кажем:    узмите    гсографску 
карту, видите  исторнју,  погледајте унакзколр гео- 
графскп  положај  nam, na Нете од.мах разумети, a 
и осегити, да je излажење у сусрет тим крајевима, 
стварање    задоволЈСТва   у   тим   крајевима,   један 
државни императив и национални интерсс. Ja опет 
понављам: погледајте наш географсии  1гол0жај_ и 
све   mro  je  унаоколо.   Ha  то  су,   госгшдо,  каппја. 
врата   у   срцу   паше   државс.   Држимо   чврсто   ту 
капмју, гооподо, пемојмо je овако цернпратп и от- 
сецати од оста1лих наше државе крајева. To je крај 
крји  je  мпого дао  и  српској  и  словенској  браћи 
n  KOJU  je  у  ову  пашу   пародпу  заједппцу  у  TOM 
погледу упео једаи велпки  капптал, који никакве 
милијарде не бп могле платити. Немојмо, госиодо, 
то запуштати, Ако je raj кр,ај ca најлепшим im- 
сним одликама српски, na ja hy, господо, из овпх 
грубих  истпнитих  констатација  да  проговорим   и 
политичким   језиком.   AKO   je   raj   крај   у   оваквом 
стању као што јесте, a on je једап еминентно срп- 
скп  крај,  јелап  емипентно  пацпопалпп  крај,  којп 
je дао за народно ocflo6ol)eibe w уједињензе кроз 
векове  чудо  жртава...   (Ili>eci<aibe)...,  je  лп   право 
да се оваио са њтл стоступа. 

Госпрдо,  набацује   се   питање  српске   хегемо- 
дије у ово\ држави. Кад je овако у овом пајдив- 
ппјем и 1најсрпскијем крају у дрЈкавн, да je дапас 
дошло до 'iipoce, да умиру у нзцмоналпој државп 
за коју су дали све, ja вас питам има ли српске 
хегемоније у овој држави? (ПлЈескап.е  и  повици: 
Тако   je!)   Господо,   кад   би   те   српске   хегемоније 
било у овој држави ми бп се морали да зампслнмо 
и загштамо: јесмо ли ми Срби у ов^м крајевима? 
Ви   видпте  упоредо   да   се   други.м   крајевпма,   го- 
спрдо, даје и бол^е in више "nero пама. И нп један 
крај.  господо, не би имао више  права,  и  no  Бо- 
жјп.м n no љ.удским законима да крикпе да c'e до 
пеба   чује,  да  му  je  потребна   помоК,   nero   овај. 
Mn, господо, нисмо подвикнули, a имамо права да 
подвикнемо  и да  надвикнемо  и  Хрвате  и  Србе  и 
Словенце  у овој  државп да  нам  се ове нелравде 
исправе. Ми нисмо подвикнули, али ми ne бежимо, 
мп ne идемо у страпу nero одговарамо нашим на- 
ипоналним дужностима.  Стојима  na стражи  ппте- 
реса   државних   и   пациопалних,   иако   смо   голп, 
боси и гладни. (Пл>ескан>е). И зато, господо,  кад 
се  овако  поступа,  no  овој  пародпој   „Tpnii  душо 
Бога ради" ja тражим овде у Иародпој скупштппп 
пред  иама  и   целом  земљом   и   пскрена  срца  ane- 
лујем  да  помогнете  и  ове  крајеве, тако  вам  Бог 
помогао.  {Др.  Бранко Чубриловић:  Ja  сам  имао 
х.чеба,  a  нисам  имао  националне  слободе.  Хрва ги 
се ne боре ради хлсба nero ради слободе. Хрват- 
ски парод  rpini пеправду у овој земљи!) Ja hy ла 
вам   објасппм.   (Др.   Бриико   Чубрилиии!):   Да   чу- 
јемо!) 

Bn ere ме слабо разумелп. Чујте mi, господо, 
ii3 опознције, ja имам да вам кажем ово. Ja нисам 
дете, мепп je скоро 60 годииа. Од мога детишства 
na na овамо, ja сам увек братски према Хрватима 
гтоступао. Ja сам увек био задојен југословенском 
пдејом. Сви мојп друпшп, a ии сигурно познајете 
мога друга Владу, добро мс позпају. И ja, као n 
СВИ Србп у Боки Ko'nopcKOj братски смо се ОДНОСИ- 
ли према браћн Хрватима, и ja сам баш због тога 
био гоњеп под разним мапигим и шовнпнстичкпм 
режпмима. Могу отворено pelvn, без страха да he 
ме икјо дезавуисати, да можда нема Србина у Бокл 
Котора<ој према коме имају Хрвати такво пошто- 
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вање, као прсма меии. Ja сам ишао толико далеко, 
јер сам с.матрао да je добро mro je Мачек покре- 
нуо алсгивну политику за општу слвар, и ja сам 1935 

1ине био у опозицији н гласа i за Мачека. (Лр- 
Брапко Чубриловић: Требао си и 1938 године!) 
./Буди, са који.ма сам 1935 године био у опозицији, 
они су сада у техничкој сарадњи са вама. Ja сам, 
господиие Чубриловићу, 1925 годиие, кад je био 
онај тешки П. П. режим, био у изборној коали- 
цији  са демократима и земљорадницима. 

Господо, моје je интимно уверење и данас 
непоколебљиво, да ова комбинација Југословенске 
радикалне заједнице ссојим гледањем на наше 
унутрашње прилике и искрени.м насгојањем да их 
среди, одговара моме полигичком уверењу, да 
треба на јсдан поштен и частан начин да ми до- 
ijCMo до помирбе са нашом браћом Хрватима. 
(Др. Брачко Чубриловић: Јевтић je признао Мачека, 
a  Стојадинови!! никад!). 

Кад се задире у политичку страну, ja hy вам 
рећи и ово, opalio и другови, из Југословенске ра- 
дикалне заједнице и господо из оиозиције. 

Ове ране, које ми из Зетске бановине no људ- 
ски.м и Божјим законима тражимо да се лече, нису 
само хрватско питање, него су питање Срба, Хр- 
ната и Словенаца у овој држави. (ПлЈескање). Ja 
hy uliii даље, na hy казагн: нека г. Мачек до1)е на 
разлог и једну умереност, и ми ћемо онда при- 
знати њему и браћи Хрватпма да су били и да су 
сада остали часни барјактарн правде и поштења, 
али иека скуче својс претсраности, na ће бити ова 

•шжава једишггвена национална држава и нико 
iiiiMa  ништа неће моћи Нахуднти. 

Ja hy за још једну ствар замолити господина 
Министра саобраћаја. C обзиром на ове наше не- 
cpehne привредне прилике и овако слаба саобра- 
Кајна средства, ja бих га молио да на1)е начина да 
за ове крајеве одобри оне такозване пасивпе та- 
рифе, да их скучи на iiaj.\iaii>y меру. Ja заиам да lie 
;ч;и господин Министар казаги: ако сс то одобри 
natiH lie начина трговци да то изиграју у трговачке 
сврхе. Признајем, то може бити, али треба на 
згода« начин организовати контролу и ако би го 
ишло кроз општину, срез или земљорадничке орга- 
низавдије, могло Cm се избећи изигравање тих па- 
сивних  тарнфа. 

Још hy нешто замолити г, Министра саобра- 
ћаја. Пред њим су возни редови којн, мислим, 
нису још одобрени. У Боки Которској, у Котору, 
и.м;Гм<1 предвиђене, ако сам тачно информисан, 
само две паробродарске лиипји no дану и две no 
iiohii. < )не no ноћи, г. Министре, за нас као и да 
нису a оне no дану дођу часо.м, убаце странца као 
кофер до Цетиња и као кофер га враћају; a да те 
хиљаде странаца ne потроше код нас ни чашу 
воде. Ja бих вас молно г. Мшшстре и апелујем 
na вас као човека од срца и ocehaja, a напокон 
и као човека коме можемо да кажемо да je до- 
некле и name rope лист и да имате разумевања, 
cKBaraH^a и осећања за овај наш крај, да бисте 
око тих тарифа иаме.тнули своју вол^у да се овако 
не поступа са гпм паробродарским линијама, na- 
рочито од стране господе из Дубровачке и Јадран- 
ске пловидбе према нашем крају — Боки Котор- 
ској. To je најлепши крај na свету. Ради тога 
краја хил.аде страпаца долазе a господа у Дубров- 
иику организују тако тај саобраћај да с.мо ми no- 
стало једно излетиште њихово a они црпе користи 
и  вуку  nape. Наш крај  посећују хиљаде странаца 

али с.мо ми и поред свега тога гладнп и жедни 
г. Министре. Ja вас молим и апелујем na Вашу 

•роту да узмете ово к срцу, да ми не замерите 
што сам овако говорпо као брат пре.ма брату, 
искрено и отворено, јер пе.ма смисла да пред OBILNI 
нашим питањима, ма колико ona била тешка, као 
noj забадамо главу у песак и да се не види стање, 
јер тек онда када искрено n поштено, као што 
сам већ наглаоио »sine ira ct studio«, без икакве 
задње намере износимо један другоме name не- 
воље, једино тако можемо да их схватимо, да их 
правилно оцени.мо, na да ее помогне јер no оној: 
»qui bene distingvit, bene docet«. Не.мојте, господо, 
да no onoj нашој лепој историји, no нашим леппм 
традицијама и no својој слави једнога дана до- 
ђемо na да кажемо no оној из Одисијаде: „есетај 
хемар хопот' ан ололе Илијос хире", или да кажем 
с Енејом »fuit Ilios et magna gloria Troiano rum«. 

Молим Bac r. Министре, да узмете ове моје 
наводе онако искрепо као тто их и ja износим. 
Ja опет наглашавам: ja знам да сте Ви човек срца, 
да волпте nam народ и ja са.м уверен да here му 
Ви и noMolni. 

У овако непоколеблтвом yBepeiby да ће збил>а 
у нашим крајеви.ма крепути na боље и да he и ови 
наши крајевима осетити, после толико етотина го- 
дина економске кризе, благодети нашег државног 
и народног уједињеља, ja изјављујем да hy гла- 
сати за овај буџет, (Бурно пљескање). 

Потпрстседпин Алојзиј Михелчич: Има реч на- 
родпи посланик господин Павле Маспч. 

Pavle Masič: Gospodo narodni poslanici, železni 
ce su najveće privredno preduzeće u zemlji. Njihova 
socijalna i ekonomska važnost leži u tome što one 
pomažu privredni razvitak naroda a time u velikoj 
meri doprinose poboljšanju socijalnih i kulturnih pri- 
lika u zemlji. 

Letimični pregled istorije naših železnica i nji- 
hovih uspeha pruža nam vrlo interesantnu sliku koja 
zaslužuje da bude predmet intenzivnijih studija nacio- 
nalnih ekonoma i ostalih naučnika koji se bave pita- 
njma socijalno-ekonomske prirode. 

Železnice su vrlo osetljiv barometar, koji poka- 
zuje, s obzirom na njihovu najtešnju vezu sa privre- 
dom, donekle i stanje naše privrede, a po tome mogu 
služiti kao instrumenat kontrolisanja rezultata, prou- 
čavanja nacionalne privrede na ostalim privrednim 
područjima. 

Naše železnice u poslednjih 20 godina mogu da 
dokažu tla su doprinele svoj deo privrednom po- 
boljšanju i socijalnom i kulturnom podizanju našega 
naroda. Zato, gospodo narodni poslanici, dvadeseto- 
godišnjica naših železnica, koja je prošla, mogao bih 
reći, skoro nezapaženo mimo naše javnosti, treba da 
potseti sve naše odgovorne i merodavne činitelje, da 
su železničari, koji su 20 godina požrtvovano, pre- 
dano i verno služili našoj državi i narodu, jedan va- 
žan, državotvoran, zaslužan i kulturan faktor naše 
zemlje i naroda i da kao takvi u potpunoj meri za- 
služuju to priznanje. 

Kad čitamo statistiku naših železnica za prvih 
20 godina, onda vidimo, da su naše železnice u tom 
vremenu revezle preko 360 miliona tona robe i više 
od 800 miliona putnika. Kakve su to cifre, gospodo 
narodni poslanici, možete videti po tome, što bi po- 
stavljena kola prevezene robe, kad bi ta kola stala 
jedna pored drugih, obuhvatila zemlju na ekvatoru. 
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Isti krug bi činila i putnička kola postavljena jedna 
pored drugih oko zemlje na ekvatoru. 

Gospodo narodni poslanici, kao stari železničar 
mogu iskreno da vam kažem, da su u vezi sa uspe- 
sima naSih železnica mek i uspesi naših železničara. 
Naši železničari koji su po neki put predmet platon- 
skog priznanja žrtava za dobro naše Otadžbine, pret- 
stavljaju jedan stalež, rekao bih, jednu veliku poro- 
dicu u državi koja zajedno sa porodičnim članovima 
broji preko 300.000 duša, i zaslužuju po svom napor- 
nom i izuzetno teškom i odgovornom radu da im se 
daje barem toliko, da mogu da vrše svoju službu tako 
kako je to u interesu nacionalne privrede i nacionalne 
odbrane. Međutim, posmatrajući sliku zdravstvenog 
stanja naših železničara, a na osnovu zaključaka le- 
kara, koji se bave lečenjem naših železničara, mo- 
žemo utvrditi žalosnu činjenicu: da je svaki 4 železni- 
čar u gradovima, a u provinciji svaki 10 železničar, 
tuberkulozan. 

Rekao sam vam, gospodo narodni poslanici, da 
sam i sam železničar i to već 20 godina. To zaci da 
sam imao dovoljno prilike da se i sam upoznam sa 
zdravstvenim stanjem mojih drugova i mogu da ka- 
žem da treba da se sa železničarima postupa bar ona- 
ko, kako se postupa sa mašinama, tj. da se ih sačuva 
i održava dok su zdravi, da im se daje bar toliko da 
ne gladuju. Kakav je danas hleb naših železničara vi- 
dimo po tome, što u železničkoj službi, naročito kod 
radnika, a kod činovnika ovo nije mnogo bolje, po- 
stoji očajno stanje, stanje koje liči na jednu bolnicu 
fizički i psihički bolesnih ljudi. 

Radnik koji zarađuje osam, sedam ili šest sto- 
tina dinara i manje mesečno, ne može da hrani 
sebe i svoju porodicu. On može od toga jedva da 
plati stan, a ono što mu posle toga ostane, jedva 
je dovoljno da hrani sebe i porodicu za nekoliko 
dana posle primanja plate. Posle toga on gladuje. 
Kakav je položaj činovnika? Naša javnost, čini mi 
se, ne vidi železničara - činovnika, železničara - pro- 
metnika, železničara - mašinovodu, železničara - kon- 
duktera, železničara - kočničara i bezbroj drugih 
koji vrše svoju službu neprekidno, njih ogroman 
broj, po 10, 12, Ш i čak 24 časova, a posle toga 
radi pomanjkanja osoblja ne uživaju svoj zakoniti 
odmor, nego moraju mnogi, vrlo mnogi, pre nego 
što isteče njihov zakoniti odmor, da nastupe na 
svoju službu, jer nema dovoljno egzekutivnog oso- 
blja. I sada da se pitamo: šta će biti kada se istroši 
ova snaga naših železničara, kada se već toliko vodi 
računa o izdržljivosti naših mašina? Na ovo pitanje 
odgovaraju nam naše zdravstvene ustanove: bolnice, 
klinike i sanatorijumi. Na ovo pitanje nam odgo- 
varaju podatci Bolesničkog fonda za državno sao- 
braćajno osoblje, koji kažu, da treba, nešto učiniti 
za zdravlje naših železničara, i sa druge strane, ne 
samo od strane Bolesničkog fonda, koji plaća već 
sada preko 50 miliona dinara godišnje za lečenje 
železničara, mada ti izdatci ne mogu da spreče kata- 
strofu koja preti našim železničarima u zdravstve- 
nom pogledu. U toj vezi, dozvolite mi da podvučem 
još jednu važnu stvar. 

Po Uredbi o osiguranju državnog saobraćajnog 
osoblja Kraljevine Jugoslavije, ima državna saobra- 
ćajna ustanova da plati u taj fond, kao poslodavac, 
barem toliki deo koliko SU platili sami železničari. 
No, međutim, državna saobraćajna ustanova duguje 

još iz prošlih godina u taj fond jednu sumu od 43 mi- 
liona dinara (Ministar saobraćaja, dr. Mchmed Spa- 
lio: A recite koliko je taj dug iznosio 1935 godine?) 
Mislim da je iznosio oko 23 miliona. (Ministar sao- 
braćujii dr. Mchmed Spalio: Ja mislim mnogo više!) 
Usled takvog stanja stvari, ne može se računati da će 
se zdravstveno stanje železničara ikada popraviti, ako 
čak državna ustanova, koja bi trebala u prvom redu 
da poštuje zakone, zakonite obaveze ne vrši. Molim 
gospodina ministra saobraćaja i celokupnu Kraljevsku 
vladu da se taj dug u celosti unese u ovogodišnji bu- 
džet i time dade satisfakcija zakonu, koji već neko- 
liko godina trpi silu. 

Pošto sam već spomenuo Bolesnički fond sao- 
braćajnoga osoblja moram još da zamolim Kraljevsku 
vladu, da se zauzme za višegodišnji zahtev 3U0.0UU 
članova toga fonda i da osigura ovogodišnjim ainau- 
dmanoni tome tondu ovlašcenje da otvori sopstvene 
apoteke. Liberalno - egoistički interesi pojedinaca 
treba da se potisnu na stranu, kad su u pitanju 
socijalno - humanitarni interesi 300.0U0 članova toga 
fonua. Kraljevska vlada, u koju imam potpuno pove- 
renje, nadam se, udovoljice tome zahtevu naših 
vrednih železničara. (Ministar saobraćaja dr. Mch- 
med Spalio: Ako hoćete da budete objektivni kažite 
koliko je za vreme moga ministrovanja plaćeno sta- 
rih dugova!). Mislim oko 23 miliona. 

Uredbu o ulaganju rezervnih fondova i socijalno 
humanitarnih ustanova treba izmeniti. Ova Uredba 
po današnjem stanju ne odgovara potrebama i inte- 
resima železničara. Železničari imaju oko 50 miliona 
rezervnoga fonda, u gotovini, uloženog u Državnoj 
hipotekarnoj banci, koja je suma namenjena za slučaj 
epidemija. Po Uredbi trebalo bi da se uloži ne samo 
taj novac nego, kako za sada važeće tumačenje gla- 
si, čak i Čitav raspoloživi novac, u državne hanije 
od vrednosti. Taj propis dira u vitalan interes toga 
fonda, jer u slučaju potrebe nedostajala bi mogućnost 
da se članovi fonda koriste u slučaju epidemije. Mo- 
lim stoga gospodina Ministra saobraćaja, da uloži 
sav svoj utkaj kod nadležnog Ministra za izmenu 
ove Uredbe. 

Ne možemo reći, da je ovo stanje nastalo preko 
noći. U poslednjim godinama činili su se veliki napori, 
da se krene na bolje i da se prekine sa štetnom 
praksom posinalranja železničara kao ljudi koji traže 
nekakav izuzetan položaj u redovima državnih slu- 
žbenika. Željezničari mogu biti samo zahvalni, da se 
gospodin Ministar dr. opalio zauzeo za njih. Nje- 
govim zaslugama i u koliko bese ovisno od njega, 
dobili su železničari nov socijalni pravilnik o odelu, 
ali očekuju da g. Ministar dr. Spalio donese još pra- 
vilnik o sporednim piinadležnostima, koji će odgo- 
varati, stvarnim potrebama. 1 što se tiče ostalog, mo- 
gu da kažem da je g. Ministar dr. Spalio pokazao 
puno razumevanja za težnje železničara i da moram 
u tom pogledu da mu u ime železničara na ovom 
mestu zahvalim. (Pljeakanje i uzvici: Živeo!) 

Gospodo narodni poslanici, železnički stalež 
pretstavlja jedan specifikum u redovima državnih slu- 
žbenika. 2eleo bih da me razumete, i to pravilno ra- 
zumete. Železničar polaže posle nekoliko godina 
prakse stručne ispite. Ovi stručni ispiti nisu ni malo 
slični onim ispitima, ostalim ispitima ostalih držav- 
nih službenika građanskog reda. Ti ispiti su nepri- 
merno važniji i strožiji, pošto mora železničar čitav 
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materija! da prenese u svoj razum, osećaj i svoju 
RVest. To moraju i drugi naravno, ali oprostite, posle- 
dice koje nastaju u slučaju neodržavanja propisa, ne- 
primerno teže su na železnici, nago ma gde, pošto 
se tu radi o životu ljudi koji su im povereni. Železni- 
čar stoji uvek sa jednom nogom na robiji, dok sa 
drugom u grobu. Kod takvog stanja stvari, železni- 
čari U svim kulturnim zemljama uživaju poseban po- 
ložaj i izuzeti su iz. redova ostalih službenika gra- 
đanskog: reda. I sada da vam kažem, gospodo narodni 
poslanici: kod nas, u našoj zemlji železničari ne samo 
da nisu izjednačeni u pravima sa ostalim državnim 
službenicima građanskog reda, nego su oni čak jako 
zapostavljeni prema njima, pošto njihovo radno vre- 
me daleko premašuje radno vreme ostalih civilnih 
službenika i pošto njihova služba zahteva stalno i ne- 
prekidno zategnutost živaca, a kod toga njihovi 
zdravstveni i materijalni uslovi vrlo su skučeni. 

Možete da mi verujete, da ima u našoj zemlji i 
pored hrvatskog pitanja, koje je kategzohen unu- 
trašnje političko pitanje i železničko pitanje, koje 
vuče svoj koren u stvarnoj nejednakopravnosti že- 
lezničara prema ostalim službenicima građanskog re 
da, pa i nejednakopravnost, koja postoji medu že- 
lezničarima različitih teritorija u zemlji. Prvo sam 
malo pre podvukao, dok je drugi deo vrlo delikatan 
i zaslužuje svu pažnju ovog visokog doma. 

Kad govorim o stvarnoj nejednakopravnosti na 
želczničkom području, onda mislim na osoblje i na 
rezultat izvršenog rada. Želim da vam ovo prikazem 
na jedan način, da može svaki neželezničar da razume. 

Prema statistici jugoslovenskih državnih željezni- 
ca 1937 godinu, drugi deo strana 17, nalaze se po- 

fHtci o dužini pruga po direkcijama. (Za 1938 g, sta- 
ti'tika još nije objavljena, za ostale godine podatci 

P nribližno poklapaju sa ovim) Beograd 2.317,!) km.. 
73.n-eb 2 211.5 km., Ljubljana 1.146,6 km., Sarajevo 
1.466,5 km., Subotica 2.291,7 km. Ukupno 9.434,2 km. 

Prema tome po procentima: Beograd 24,6%, Za- 
greb 23,5%, Ljubljana 12,1%, Sarajevo 15,6% i Su- 
botica  26,2%. 

Broj celokupnog osoblja bio je ukupno 74.185. 
Po direkcijama bio je taj broj podeljen ovako: Beo- 
grad 15.019, Zagreb 14.322, Ljubljana 9.137, Sarajevo 
10 326, Subotica 10.595. Po procentima dakle: Beo- 
grad 25,4%, Ljubljana 15,8%, Sarajevo 17,5%, Za- 
greb 24,3%, Subotica 17%. 

Poštovana gospodo narodni poslanici, svaki ra- 
zuman čovek može priznati da kilometarska dužina 
pruge ne može biti merodavna za broj uposlenih slu- 
žbenika, nego da je merodavno u prvom redu opte- 
rećen je,'dakle posao, rad, prevoz robe i putnika. Ja 
verujem, gospodo, da ću naći medu vama puno razu- 
mevanje. Da vidimo sada kako stoje ovde stvari, Broj 
prevezenih putnika: Direkcija Beograd 8,135.505; 
Zagreb 12,549.892; Sarajevo 6,102.926; Subotica 
12,071.695; Ljubljana 12,601.593. Broj putnih kilo- 
metara: Direkcija Beograd 543,5,47.012; Zagreb 
718,354.654; Sarajevo 286,001.257; Subotica 766 mi- 
lion'a 286 hiljada i 056; Ljubljana 448,171.656. Broj 
prevezenih tona: Direkcija Beograd 2,598.694; Zagreb 
5,172.064; Sarajevo 3,127.823; Subotica 2,418.941; 
Ljubljana 4,965.039. Broj tonskih kilometara: Direkci- 
ja Beograd 565,812.020; Zagreb 1.170,198.151j Sara- 
jevo 699,250.774; Subotica 720,020.807; Ljubljana 
676,041.144. 

Gospodo, pogledajmo sada šta to znači u pro- 
centima. Broj prevezenih putnika: Direkcija Beograd 
16''.; Zagreb 24,1%; Sarajevo 12%; Subotica 23,2%; 
Ljubljana 24,7%. Broj putnih kilometara: Direkcija 
Beograd 19,6%; Zagreb 26,1%; Sarajevo 10,3%; Su- 
botica 27,8%; Ljubljana 16,2%. 

Broj  prevezenih  tona:  Direkcija Beograd  14%; 
Zagreb 28,5%; Sarajevo  17 Subotica 13,5% Lju- 
bljana 27%. Broj tonskih kilometara: Direkcija Beo- 
grad 14,9%; Zagreb 30,7%; Sarajevo 18.3%; Subo- 
tica 18,6%; Ljubljana 17,5%. 

Gospodo poslanici, sve to stoji u zvaničnoj sta- 
tistici jugoslovenskih državnih železnica za godinu 
1937 a ovi su podaci merodavni i za 1938 godinu, jer 
se prilike nisu promenile nego su se čak i pogoršale. 
Da vidimo šta kaže analiza: 

Stanice Direkcije Ljubljana otpremile su 24,7% 
svih putnika u državi, dok je taj broj za sve stanice 
Beogradske direkcije iznosio samo 16%. Međutim, 
Beogradska oblasna direkcija imala je 25,4 % od celo- 
kupnog osoblja, a Ljubljana samo 15,8%. Dakle baš 
obratno nego što bi trebalo. 

Prevozilo se u tonama; na području Beogradske 
železničke direkcije 14% sve robe, dok na području 
Ljubljanske direkcije 27% celokupne prevezene robe. 
Dakle, pruge Ljubljanske direkcije prevezle su 13% 
više robe nego pruge Beogradske železničke direkcije 
i otpremile 8,7% više putnika nego stanice Beograd- 
ske železničke direkcije, a zato imaju tačno za 9,6% 
manje osoblja nego direkcija Beograd. 

Pošto hoću da budem potpuno objektivan, mo- 
ram dodati lim ciframa, koje pretstavljaju zvaničnu 
statistiku jugoslovenskih državnih železnica, još i to 
da te cifre nisu mnogo izmenjane ako uzmemo u ob- 
zir dužinu prevoza robe i daljinu proputovanog pu- 
ta putnika. Jer sama zvanična statistika kaže, da 
je broj tonskih kilometara u beogradskom području 
iznosio 14,9% dok taj broj u ljubljanskom području 
veći je tačno za 2,6%. 

Srazmer opterećenja osoblja, gospodo narodni 
poslanici, nepravedan je isto tako prema ostalim di- 
rekcijama, ali je naročito nepravedan prema osoblju 
Ljubljanske direkcije. Ove cifre ne mogu da se negi- 
raju ni frazama ni ulepšavanjem! Železničari i pruge 
Ljubljanske direkcije toliko su preopterećeni da znači 
staviti šaku rta oči i pustiti da to -stanje potraje, uni- 
štavati ne samo ljudsku snagu, nego i državni i na- 
rodni kapital. 

Gospodo narodni poslanici, uslov za svaku ra- 
zumnu saradnju jeste, — iskrenost. Može se desiti da 
će neko prići ovim ciframa i reći: „Jeste, ove cifre 
su tačne, ali je tačno i to, da su pruge i osoblje u 
svim pokrajinama podjednako opterećeni i da ta ne- 
jednakopravnost ne postoji." Gospodo, ja verujem, 
da medu nama ne može biti pametnog čoveka, koji 
bi mogao smatrati ovakvu protivrečnost ozbiljnom. 
Ili je crno, ili je belo! Kad kažu cifre zvanične sta- 
tistike da je na stanicama Ljubljanske direkcije bio 
otpremljen neprimerno veći broj putnika nego na 
stanicama Beogradske direkcije, i da je na prugama 
Ljubljanske direkcije bilo prevezeno neprimerno više 
robe, nego na prugama Beogradske direkcije, i da je 
u Ljubljanskoj direkciji neprimerno manji broj 
osoblja nego u Beogradskoj onda je to velika pre- 
opterećenost osoblja Ljubljanske direkcije. Ko je 
iskren i želi da dođe do stvarne jednakosti svih že- 
leznicam u ovoj zemlji, taj mora da dade na ovo otvo- 
ren odgovoi i da se ne izmotava sofizmima. Otprema 
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putnika na stanicama i kontrola u vozovima — ja, 
gospodo, kao stari železničar to poznajem — pro- 
uzrokuje jednake poslove za sve bez obzira na to, 
da li putnik putuje 5 km. daleko ili 500 km. 

Tranziti? Samo potpuni laik mogao bi reći, da 
tranzitni vozovi ne izazivaju istu količinu radova i 
poslova kao redovni lokalni vozovi. Poslovi oko pre- 
uzimanja vozova i kola, pregrupacije garnitura, kre- 
tanje kola, stajanje vozova na stanicama, uposlenje 
vozospremnog osoblja itd. itd. Zar mislite gospodo, 
da je takozvani tranzitni kolski saobraćaj nešto dru- 
go nego unutrašnji kolski saobraćaj? Kao stari sao- 
braćajac mogu da kažem, da samo potpun laik može 
da negira ono što postoji. 

1 sada da se pitamo još: kakav je rentabilitet pru- 
ga pojedinih direkcija? Pošto nam nedostaju svi zva- 
nični podatci o rentabilitetu pojedinih pruga, onda 
se moramo služiti ključem, i po zvaničnim podatcima 
a na osnovu procenata putničkih i tonskih kilometara 
reći, da otpada na Ljubljansku železničku direkciju 
20% prihoda od eksploatacije, što pretstavlja godi- 
šnje oko pola milijarde dinara, od čega se vraća 
direkciji jedva dobra polovina, a sve ostalo troši se 
u drugim direkcijama. 

U ostalom, mogu vam reći, da se ti podatci 
potpuno poklapaju sa socijalnim i zdravstvenim sta- 
njem slovenačkog železničara, jer, gospddo, u našim 
zdravim slovenskim plemenima živi slovenski že- 
leznčar i morao bi da bude zdrav kao vazduh u ko- 
jem živi, ali prema podacima lekara, u Slovenačkoj 
ima 560 železničara sa otvorenom tuberkulozom, a 
svaki peti železničar već je zaražen ovom bolešću. 

Gospodo narodni poslanici, ispričaću vam jednu 
anegdotu porodice iz Hercegovine: 

Grejala se zimi pokraj vatre familija. Rekne do- 
maćica: „E dn imamo masla, kao što nemamo brašna, 
pa bismo uzajmili u selu tavu te bismo načinili go- 
spodsku pitu!" Onda jedno dete reče: „Ja bih je 
odneo u furunu da se ispeče, a drugo dete, mičući 
rukom kao da nešto ispred sebe grabi: „A ja bih 
mamo, ovako jeo!" Kad otac to vidi, udari dete ša- 
kom govoreći: „Polako ti nenasita, stani malo, zar 
ćeš ti sve pojesti!" 

Vidite, gospodo narodni poslanici, takva je i baj- 
ka o bogastvu naše Slovenije, o kojem se toliko priča 
i prepričava. U stvari, u našem slovenačkom narodu 
vlada veliko siromaštvo i velika 'oskudica. To je stvar- 
na istina o kojoj najbolje svedoči naša skoro mi- 
lionska slovenačka emigracija u Severnoj i Južno i 
Americi, u Kanadi, Australiji, u Nemačkoj, Belgiji", 
Holandiji itd. Pre rata Slovenci su morali da se ise- 
ljavaju i ako bese ekonomski položaj uopšte u svim 
zemljama Evrope neprimerno bolji nego Sto je danas. 
Danas su zatvorene za Slovence skoro sve granice, 
što za sobom povlači teške posledice da u Sloveniji 
više od polovine stanovništva nema srestava, onih 
najnužnijih sredstava, za održavanje golog života. U 
Sloveniji vlada tuberkuloza u našim porodicama i 
skoro neće biti dece, naročito u gradovima i indu- 
strijskim centrima, koja ne bi bila zaražena tom bo- 
lešću. Mi, gospodo, trebali bi bolnice, bolnice i opet 
bolnice. Država ne gradi ništa. Naš položaj je očajan. 
U takvom stanju stradaju naročito železničar!. Vredni, 
savesni, marljivi, oni nastavljaju svoj rad, iako bole- 
sni i gladni te iscrpljeni. 

Gospodo narodni poslanici, mi ne tražimo za 
Sloveniju povlastice niti  privilegije. Mi Slovenci  za- 

htevamo, ne da dobijemo nešto Sto nam po tome Sto 
doprinosimo u zajednici moralno i materijalno pri- 
pada, nego mi zahtevamo — i to s punim pravom, 
gospodo narodni poslanici — da naši železničar! i kao 
stalež i kao ljudi budu izjednačeni u radu, u naporima 
i u žrtvama sa ostalim drugovima ostalih železničkih 
direkcija i da budu također izjednačeni u socijalno- 
humanitarnom pogledu, to jest'da se otkloni nesraz- 
merno opterećenje i da se učini kraj sadašnjem sta- 
nju i u zdravstvenom pogledu i da se Bolesnički fond 
decentrališe, 

Gospodo narodni poslanici, svi smo ljudi, zato 
nikome ne treba zameriti ako zaboravi po koji 
put neke stvari ili kad propusti po nekad neke 
važnije dužnosti. Svi mi grešimo. Ali, gospodo, so- 
cijalna pravda zahteva da smo pravedni barem onda, 
kad tu pravdu i pravičnost možemo mi sami da izvr- 
šimo i dodeljujemo bez ikakvih stranih uticaja na naše 
vlastite prilike. Poznati francuski solidarista Leon 
Buržua rekao je: „Nema ničega što bi u socijalnom 
životu više bolelo, nego nepravda!" Da neko za jedan 
te isti rad bude slabije plaćen od drugoga, ili da jedan 
radi više, i čak preko svojih sopstvenih snaga za istu 
platu ili čak za manju od drugog, gospodo, to. pre- 
stavlja opasnost po društvo i narod. Postoji, dakle, 
gospodo narodni poslanici, i na železničarskom pod- 
ručju nejednakopravnost, i ja molim gospodina Mi- 
nistra saobraćaja dr. Spahu, koji je, kad god je 
mogao, izašao u susret željama i potrebama želez- 
ničara, da posveti ovom ozbiljnom pitanju svu svoju 
poznatu pažnju. 

Područje Direkcije Ljubljana treba da po zva- 
ničnoj statistici, ako se budu mazile osnove soci- 
jalne jednakopravnosti, da dobije u srazmeri sa dru- 
gim železriičkim direkcijama minimalno još 2.000 
službenika: radnika i Činovnika, i stoga treba da se 
naknadno povisi kredit  u tu svrhu. 

Konačno moram da istaknem činjenice, da su 
naše železnice u privrednom pogledu za prošle tri 
godine učinile veliki korak unapred. Znatno pobolj- 
šanje, čak i veliki napredak, možemo beležiti u toku 
poslednje tri i po godine. Ako pored poboljšanja 
saobraćaja, povećanja tonaže, a naročito prihoda, 
napomenem i gradnju novih pruga, podizanje novih 
stanica, onda moramo da smo pravedni i da pri- 
znamo da su učinjeni ogromni napori i da pripada 
gospodinu Ministru dr. Spalu ogromna zasluga da 
smo konačno prebrodili tešku krizu prošlih godina. 
Privredna delatnost prikazuje se u čitavoj zemlji, a 
na tome ima i svoje zasluge razumna komercijalni 
politika naših železnica. Treba samo još da se u 
resoru Ministarstva saobraćaja osnuje, po ugledu na 
napredne zemlje, jedan studijski otsek, čiji će rezul- 
tati pružiti komercijalnoj, saobraćajnoj i perso- 
nalnoj politici toga resora siguran osnov za rad. 

Pored toga treba početi i na normiranju i siste- 
matizovanju mesta u samoj organizaciji železnica, a 
kod toga ne zaboraviti zlatnu istinu, da treba zaista 
sposobne službenike postavljati na važnija mesta, a 
ne zapostavljati ih. U Turskoj primaju železnički 
činovnici, koji govore i pišu neki od stranih jezika, 
poseban dodatak od 20 turskih lira, što iznosi 600 
dinara mesečno. Kod nas pretstavlja znanje stranih 
jezika, za dotične činovnike, jedan negativan privi- 
legij, pošto za to ne primaju ništa više, naprotiv, 
moraju više raditi. Po mome mišljenju mogli bi i 
kod nas nagraditi ovakvo službenike, pa stoga mo- 
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lim   gospodina   Ministra   da   obrati   pažnju   i   ovom 
pitanju. . . •,    ,   ,      , 

U   pogledu  izvođenja   planova   novih  Koloseka 
moram da i ovom prilikom zamolim g. Ministra, da 
se izvoli zauzeti za opravdane potrebe građenja dru- 
gog koloseka na prugama Zagreb — Zidani Most i 
Ljubljana —Jesenice. Dalje, za obnovu pruge Pra- 
<>-crsko — Kotoriba, rekonstrukciju pruge kod Celja, 
radi regulacije Savinje i obnovu staničnih zgrada u 
Zidanom Mostu. 

Potrebno je konačno i/, razloga racionalne eko- 
nomije, da se konačno sprovede budžetiranje po 
direkcijama, jer samo na taj način moguća je kon- 
trola nad nepotrebnim trošenjem novca i stvarnim 
potrebama. Stare pruge treba održavati u redu, a 
gto se tiče- novih pruga, ove treba da se grade iz 
■jajmova, a ne iz redovnih prihoda saobraćajne usta- 
nove. Redovni prihodi neka se upotrebljavaju samo 
za popravku starih pruga i za tekuće izdatke. Stanje 
pruga u Slovenačkoj je očajno. Tek u poslednje 
vreme izvršile su se neke hitnije popravke na pruzi 
j na staničnim zgradama. Ovo je stanje još dalje 
neizdržljivo. 

.još jedno smatram za protivno osnovnom na- 
čelu jednakop ravnosti sviju građana, tj.: naša želez- 
nička uprava izbacila je naš slovenački jezik iz zva- 
ničnih tiskanica, službenih novina, uputstava, ure- 
da!) u pravilnika, okružnica, koji se štampaju isklju- 
čivo  na  srpskom jeziku. 

Molim g. Ministra da skrene pažnju i na ovu 
primedbu i odmah naredi da se u tom pravcu udo- 
volji   osećanjima slovenačkog naroda. 

Gospodo narodni poslanici, čini mi se, da po- 
stoji još jedna nejednakopravnost. U Generalnoj 
direkciji državnih železnica nema između osam na- 
čelnika ni jednog Slovenca. Nema ga ni u Upravi 
pomorstva i rečnog saobraćaja pa ni u Direkciji 
Rečne plovidbe Kraljevine Jugoslavije. Pa da se sada 
pitamo: da li stvarno nema medu Slovencima spo- 
sobnih Иса, koja bi mogla da postanu načelnici? 
Pogledajmo: u Komercijalnom odeljenju Generalne 
direkcije u tarifskoj službi nalaze se svuda Slovenci, 
^de treba znanja stranih jezika i temeljitog znanja 
struke. U Saobraćajnom odeljenju Generalne direk- 
cije, takode ima Slovenaca, ali svi su na podređenim 
mestima. U Kontroli prihoda imaju Slovenci položaj 
na   radu. 

Gospodo, pre izvesnog vremena desilo se čak i to, 
da je činovnik Kontrole prihoda bio pozvan na saslu- 
šanje pošto se služio ustavno priznatim slovenačkim 
jezikom u službenom pismu. Tako postupanje izaziva 
"neraspoloženje i ja vas molim, da svi zajedničkim 
snagama radimo na tome da dođe u ovoj lepoj našoj 
Otadžbini  do  istinske stvarne jednakopravnosti. 

Potrebna je specifikacija kredita za radnike i za 
materijal pošto se zajedničkom partijom ne može 
naći nikada pravilan osnov za trošenje, jer kada 
materijal poskupi ostaje za radnike premalo i tako 
se dešava da ti siromasi, kako se ironično kaže, 
moraju da »praznuju«. Kod nas u Slovenačkoj pret- 
stavlja železnička služba za radnike samostalno i 
isključivo zanimanje. On nema ništa drugo nego 
ono što zaradi na železnici. Kad mora da »praznuje« 
on i njegova porodica moraju da gladuju. Gospodo, i 
samo takav radnik železničar kome železnička služba 
pretstavlja isključivo zanimanje može biti koristan 
ustanovi. Radnik koji vrši železničko zanimanje kao 
sporedno  neće  da uloži u  to zanimanje  svu svoju 

sposobnost.  On  nije   drugo  nego  »nadriželezničar«, 
^šušmar«. 

Sve železničke nabavke treba da se decentrališu, 
jer se na taj način postižu neprimerno niže cene i 
bolji kvalitet  i hitna dobava. 

Gospodo narodni poslanici, za pravo jednako- 
pravnosti treba istaći i to, da ne sme da bude 
u našoj zemlji dve vrste penzionera: milošćinari i 
rentniki; jedni stariji, koji SU u prvo vreme naše 
države, kad je trebalo najviše napora, znanja i spo- 
sobnosti, iscrpili svoje snage, zato da budu potisnuti 
danas medu penzionere, milostinare - reutnike dru- 
gog reda, te im se s manjim penzijama miloščinama 
i rentama iskazuje zahvalnost. Starije penzionere 
milošćinare ■ rentnike treba izjednačiti sa novima! 
Dalje treba da se reši i pitanje izmene pravilnika 
o jadnicima, da se radnicima broje godine u pen- 
zuju ako su naknadno uplatili doprinos u proviziorii 
odnosno penzioni fond. Treba rešiti i pitanje bro- 
janja dnevničarske službo u penziju i napredovanje 
i posto sve to zadire duboko u pitanje donošenja 
novoga zakona za državno saobraćajno osoblje, treba 
taj zakon što pre izraditi. Jednu' veliku nepravdu 
osečaju službenici - zvaničnici 1 i 11 kategorije i slu- 
žitelji, koji su bili penzionisani posle 1923 godine 
Radničke godine, za koje su već platili ulog za pro- 
viziom ili za penzioni fond, nisu im bile priznate i 
sada primaju penziju samo za one godine koje SU 
stvarno proveli po Zakonu o državnom saobraćaj- 
nom osoblju. Na taj način izgubili su 10, 15 i više 
godina za koje su već uplatili doprinos za penzioni 
fond. Molim gospodina Ministra saobraćaja i gospo- 
dina Ministra finansija. da amandman, ' koji je u 
nnansiskom  odboru, usvoje  i  odobre. '    ' 

Postoji i druga nepravda u tome, što viši kon- 
trolori ne mogu neograničeno biti tmapredeni u V 
grupu tj. za inspektora, ako nemaju 50 godina ži- 
vota, 2() godina efektivne službe i'ako nisu bili za 
poslednje tri godine odlično ocenjeni. Molim gospo- 
dina Ministra, da ovu nepravdu amandmanom 
ispravi tako da se stav 4 i 5 prelaznih naređenja 
§-a 247 Zakona o državnom saobraćajnom osoblju 
briše, pošto železničari već osam godina uzaludno 
čekaju na donošenje zakona o sistematizaciji mesta, 
i čekaće još godine, jer je sastav ovakvog" zakona', 
s obzirom na razne grane železničke službe i razne 
kategorije službenika, vrlo komplikovan i težak. 

Gospodo, sadašnji Zakon o državnom saobraćaj- 
nom osoblju pretstavlja bič za vredne i sposobne 
železničare, jer je, oprostite ovom izrazu, ovaj Zakon 
jedan konglomerat propisa, kojima se kroji neprav- 
da železničarima. Taj Zakon poznaje dve vrste želez- 
ničara: jednima se mnogo priznaje, drugima ništa. Jed- 
nima se daju mogućnosti vanrednog napredovanja, a 
preko svih lebdi diskreciono pravo, koje ruši kičmu 
morala službenika. Diskreciono pravo pretstavlja u 
istini dobar odnos prema starešinama, u praksi naime, 
i ništa drugo. Diskreciono pravo postoji samo još U 
reakcionarnim zemljama, isto tako, i možda, u novije 
doba, u zemljama kulturnog nazadovanja i političke 
strasti. 

Trebalo bi da potsetim Kraljevsku vladu i na pi- 
tanje naših zakonitih brakova, koje treba svaka dr- 
žava da podupire. Kod nas su otpali dodaci na ženu, 
tako da danas nema niko više računa da se ženi, nego 
ima više računa da nemoralno živi. Ovo je zlo, veliko 
zlo, a merodavni faktori trebalo bi da to zlo što pre i 
temeljitije  otprave.   Za   100.000  državnih   činovnika. 
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oženjenih, pretstavljaju dodaci na ženu 180 miliona 
dinara godišnje, a samo za železničare 55 miliona 
dinara. Državna politika ne sine da lošim primerima 
ruši stubove morala, nego mora da prva pokazuje lep 
primer pravilnog shvatanja brakova i porodice. 

Železničku saobraćajnu školu treba reformirati. 
Gospodo, kao star i praktičan železničar imam isku- 
stva i mogu da kažem, da ta Škola ne odtrovara. Tre- 
ba otvorili jednogodišnje kurseve na području direk- 
cija, a ovu školu zatvoriti. Daći, koji nemaju volje ili 
mogućnosti da produže nauku, primaju se ovde, da 
sebi na taj način odmah obezbede hleb. To ne valja. 
Mladići, koje nam ova škola lifenije, ne mogu da se 
natječu u sposobnostima s pripravnicima naše stare 
škole železničara, koji su od prvog časa svoje žele- 
zničke službo do položenih stručnih ispita crpli svoje 
znanje na izvoru to jest na stanicama. Ova škola 
daje đacima samo neku vrstu teorijske osnove, koja 
je za kasniju službu bez prave vrednosti; uostalom, 
mogu reći, da ti daći dobiju više na svesti znanja, 
nego na samom znanju. Mesto te stalne škole trebalo 
bi bolje otvoriti visoku saobraćajnu školu zai železni- 
ca re-činovnike, koji su već prošli nekoliko godina 
železničarske prakse, ili pak na'ekonomsko-komerci- 
jalnim visokim školama otvoriti katedre za železničke 
nauke. Za naše prometnike pak najbolji je bio bivši 
režim školovanja u jednogodišnjim kursovima u po- 
jedinim direkcijama. 

Uredbu o dodacima na skupoću trebalo bi tako- 
đer izmeniti. Nije merodavno uvek sedište banovine 
ili izvesna politička odlika nekog mosta za skupoću 
toga kraja. Ima takode krajeva, gde nema ni bana, 
ni sreskog načelnika, ali ima više skupoće nego ma 
gde. To su krajevi kao zdravilišta. banje, letovališta, 
krajevi sa razvijenom industrijom i t. d. 

Prikazao sam svestan i težak rad naših železni- 
čara-prometnika, činovnika svih vrsta, radnikai, kao 
i njihov mizeran materijalan i socijalan položaj, pa 
radi toga i obzirom na važnost, koju pretstavljaju 
železničari u narodnoj privredi i u državnom t'inan- 
siskom pogledu, smatram za preku potrebu, da se 
svima službenicima i radnicima saobraćajne ustanove 
povise što prije njihove prinadlcžnosti odgovarajući 
sadašnjoj skupoći. 

Još nekoliko reči o orcfanizaciji železničara. 
Čitava organizacija naših železničaira vrlo je 

ukočena. U kazuje se živa potreba reorganizacije u 
pravcu dekoncentracije nadležnosti i u pravcu istin- 
ske komercijalizacije. Sposobnim mladim ljudima, 
naročito komercijalistima sa visokih ekonomskih 
škola, treba dati priliku da pokažu svoje sposobnosti 
i vrline, kako bi konačno i kod železnica zavladao 
veći elasticitet i dinamika, i kako bi se barem donekle 
promenila i komercijalna fizionomija te naše najveće 
privredne ustanove. 

Gospodo narodni poslanici, mislim da sam dosta 
govorio. Ja verujem da će gospodin Ministar saobra- 
ćaja, u kojega imamo svoje puno poverenje, ozbiljno 
uzeti u obzir ove moje primedbe, te po svojoj moći 
i poznatoj uvidavnosti nastojati, da ih u punoj meri 
uvaži. Biće to u interesu naših železničara, železnica, 
naše privredne i celokupne državo. 

Da pokažem svoje puno poverenje .u g. Ministra 
saobraćala dr. Moluneda Spahu kao i u celokupnu 
politiku Kraljevske vlade, glasaču za proračun. (Plje- 
skanje). 

Прстседпик Милаи Симоиоипћ: Реч има na- 
родни посланик г. Т1анло Јововић, 

Павле JoBOBuh: Господо народни послашци, 
ja hy данас да говорим o буџету расхода Мипп- 
старства саобраћаја, и разуме со гтодвргнућу најве- 
lioj крп nmn ne само onaj буџет него целокупну 
саобраћајну политику за ових 20 година у нашој 
земљи. Али ja молпм r. Мииистра саобраћаја да pm 
не смагра onaj папад лпчппм na mera нити у упоре- 
l)Oii,y шта се ради у другим местима. Ja бих ово 
нсто говорно кад би Мпппстар саобраћаја био баш 
из саме Црне Горе, само за то што сматрам да сао- 
браћајна политика шгје na сво.мо месту и mije пра- 
иодпа. 

Ja liv да скрепем пажњу г. Миппстру, који 
врло добо зна o песнику, моме земљаку, којн je pe- 
kao: Херцег-Боспо пемој се бојати док he Србина \ 
жнвоту бити. ИкадсеЦрна Гора за Херцег-Босну 
као ii за остале кпајове вазда борнла, кад смо били 
готовп и жпвоте дати за њено ослобођење, ми 
ne жалимо ни материјалне жртве да ту Херцег-Бо- 
ону уродпмо n ослободимо и од материјалних не- 
згода као што смо je ослободиоти од непријатсља 
mene слободе. 

Ja молп.м г. Миппсгра, да но сматра ову крити- 
ку као крптпку лпчно ua mera упућену, noro на no- 
литику Министра caoćpafcaja, којп данас води са i- 
браћајну политику ове земље, и такву критику нека 
подслп са оппма који п.ему диригују, каква he да 
буде саобраћајна мрежа у нашрј Краљевини. 

Господо посланици, mi сте чули ирвога говор- 
пика вашег друга Браика Аврамовииа (Чује се: 11 
вашег друга!) Вама je on ближи. On je казао да je 
погребно да се иапрашп jotu једпа пруга у iberoBO- 
мо крају, да со ono старе пруге поправе, n да се 
возовп убр.чају, jop цео саобраГиај иде кроз Срем. 
Кад je Бранко тако казао, шта би онда тек требало 
да каже Павле, којп ne видп пигдо пруге у иелој 
Цриој Гори. Ja иома-м iminra против тога, да се 
саобраћај доведе на такву впсипу као mro je то 
случај у Фрапцуској, Чехословачкој n осталим 
земљама, али hy се радоватн ако Бранко успе да 
се у onaj предео где парод ппкада imjo видео воз, 
једнога даиа тај воз доведе, na макар какав то воз 
ono, макар он био са уским колосеком. (Чује се: 
Имате Никшић!) Ja ћу и o томе да говорим. Сада 1л 
да вам кажем само једну ствар. Ona књига, овај 
предлог буџетскпх расхода Минпстарства саобра- 
haja за 1939'40 годппу предвиђа укупну суму од 
2.997,034.000 дипара, " дакле округло 3 милпјардо. 
Ja oaiM ту Kibur^' прегледао, али у овој кн>изи, гдо 
п.мато 3 мплпјардс двдпара ja не Habox ни један ди- 
nap за Црну Гору n ja voiinire ne зпам да ли смом 
ову ки.пгу IIOCIITII у Црпу Гору, да им je покажсм, 
jop у iboj шшгта за ЛЈуде пз Црне Горе ne nnme. 
типта није предвиђено. 

Господо народнн посланици, пре но mro поч- 
ttoM да говорпм o пругама кроз 1Дрну Гору, ja hy 
пз ппјетета према Краљу Витезу n Ослободиоцу да 
cnoMoiioM да je потрсбпо подићи једпу другу пру- 
гу која je мала, али која je зпачајна n веома потре- 
бна исто тако као IUTO су и ове друге пруге. To je 
мала npvia, која треба да оде до Тополе. Иаш ве- 
лики nociniK Његош кажо: ,,А хероју тополскоме, 
Kapal)()pl)y бесмртпоме, све npenone на пут беху, 
цил>у до^спе великоме." 

Кпд су, господо, тему биле препоне да ради 
na ослобо1)ењу namer народа и да дигне буну, да 
ли je потребно да и данас постоје такве препоне, 
да наш народ који треба да се одужи његовој cenn. 
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не можс тамо да оде, јер нема пруге (Пљескање). 
Нема, господо, сиако лнмузнну и не може да пла- 
ћа аутомобиле. A сем тога на томе се пугу дога- 
1;аЈУ несрећни случајеви, јер je caoGpahaj прло ис- 
лики, и ja се онда питам, зашто сс ne направи та 
мала п.руга од 20 километара, да народ може тамо 
отићи? Ta би пруга била рентабилна и исплатила 
ои сс upe но остале пруге, али и да се ne исплати, 
ми смо дужпи да иаправимо ту пругу, јер тамо тре- 
ба да ло1)е сваки слн ове земље, na и људи нз ино- 
странстиа. Тамо су Карађорђевићи паправили један 
цајвећи спомекик o овоме трошку, и кад je Краљ 
Александар могао да направи споменик Незнаноме 
јунаку o своме трошку, ja сматрам да je дужносг 
иаша да иаправи.мо оиу малу пругу, која je почела 
la се гради за његова живота, да се не би рекло: 
да je он остао жив, ona би се иаправила, али je OH 
погинуо и пруге нема. 

Гослидо народии пислапнци, господин Миии- 
стар финансија пзјавио je овде, да je шшентар na- 
ших железинца на целој територији око 25 мнли- 
јарди. A, ja вас шпам, господо, колики je инзен- 
гар иа repuiopiijii целе Зекке иановипе. када ои 
се тај шшсшар лрорачупао, и ако je Зетска uano- 
вина девети део паше земље, не on иашли ни пола 
иилијарде, a гребало Ои да буде најмаље 2 и no 
милиЈарде. 

Оии најбоље говори колики je тај крај забо 
рављен и како je мало учињено, да се raj крај веже 
ne само са осталим сиети.м, nero и са осталпм ири- 
вредиим и културиим   цептрима   драге нам домо- 
вине. 

Није довољно да кажемо да емо један народ 
од Ловћеиа до Трнглава, nero je norpeono још n 
nćuiTO друго: да oiin испод Лоећена могу да дођу 
под Триглав, a и«и испод '1риглава да могу да до- 
^у ,испод Ловћена, да ее и јадни и други нагледају 
ириродаих лепота и пацнопалних светиња, којс 
ipeua ,ча буду заједничке, свете и миле једнима и 
другима. 

Господин Мпнистар саобраћаја казао je, да се 
сада иалазп у изградњп lUUU километара пруге. A, 
ja кажем, да бих био задовољан када би за пашу 
Цриу Гору од тих 1000 километара било бар 20 км. 
Шинистар саобраћаја др. Мехмед Слахо; Имате 
76 км.!) Ja знам да има 76 км, и ja се падам да се 
Hehe стати код тога, joj), прилииом освећења пруге 
Никши11—Требиње, претседиик бивше Владе, у KO- 
JOJ сте и Ви били, рекао je: „Ируга неће сгаги ОВДе, 
nero iie се продужитн", — и, госиодо, ja ништа 
друго не тражи.м, иего да се урадн бар онолнко ко- 
лико се може, јер ja врло добро знам да не можете 
Црну Гору за годину изукрштати иругама, али кад 
би се у овој буџетској години нзрадило макар и 
1U км, a мнслим да би се тај мииимум могао изгра- 
дити, ja бих био задовољаи, јер то захтевају не са- 
мо национални, и интереси иашс одбране, nero и 
социјални н екоиомскн интерссн онога краја. 

Мени je, господо, у многоме олакшао моју ду- 
жмост наш колега г. Ђура Драшковић, кој« je иа 
један леп, сликовит начин, служе11И се и латинским 
језиком, који ja, можда, нисам добро разумео, јер 
сам у школн увјек имао из латииског двојку, — он 
je објаснио у чему лежн потреба да се они крајеви 
вежу за центар, да се оним крајевима поклони па- 
жња, јер су на.ма сви делови ове земље једнако ми- 
ли и драги, али исгго тако сви делови ове земље су 
иам једиако    свети и за сваку    стопу    те    земље 

спремни смо да се јуиачки боримо, без обзира на 
којем крају се ииа иалазила. (Опште одобравање). 

Госиодо, ja liy да иам објасним у чему лежи 
интсрес сиротиње цриогорске. Интерес те снротн- 
н>е je да се веже, — с ким«1 Са Метохијом, IUCIIO- 
ди, са оним пределима где може да Halje onu што 
она нема. Међутим, Црна Гора везана je за сироту 
Херцеговину. Ми волимо што смо с њом везани ^- 
боље ишта него ништа — али видите везана je 
сиротиња, a може ли слепац око да да? 

Зато смо још од почегка самог Уједиљеша, 
тражили да ее иочие са изградњом Јадранске пру- 
re, да се веже Црпа Гора иреко Мешхије са Срои- 
јом и Банатом и даље све до Словенске Руенје. 

To je та Јадраиска пруга o којој се почело да 
говорп и почело радити већ пре пола века. Ta пру- 
га греиа да се нзградп.    Una треиа да иуде нации- 
палпа, ona треоа да Оуде и шцпјална, ona треба да 
&уде и екоии.мска. И када та пруга прође ми nehe- 
мо имати тај парадокс да je у Пећи килограм ку- 
куруза динар, ау Подгорици, 170 километара даље, 
2 дниара. Замислите, господо, читав динар разлике! 
Један килограм кукуруза два дипара, a ми, господи, 
имамо овде шлески угаљ за 75 пара килограм. Ту 
долазн и превоз и плаћање железннце и плаћаше 
радшша шги копа raj угаљ, ту долази и трошарп- 
на н царппа,   na ^ииак се добије за 75 napa   кило- 
грам. Meljyrn.\i, овде само превоз за 175 километа- 
ра и кукуруз je за динар скушви. To je тешко обја- 
онити опом пароду. И опда се не чудите, ГОСПОДО, 
ако тај народ каже да je незадовољап, ако каже да 
je пасгорче у овој   земљи,   ако каже да не ужива 
ona права као и остали rpaljann у овој земљи. Ви- 
дите, господо, колика je разлика, један динар на 
удаљвност ид 175 километара. Гиеподо, ко купује 
зна како je то тешко, па ne само да je два ди- 
иара nero и пола дипара, јер пема, господо, зашго 
да купи. Од 1922 годипе пичело je да се говори и 
o roj Јадрапској прузи. Ми морамо вечито да ro- 
воримо  o тој Јаифавској    прузи.    lipe рата je у 
Црпој Горп био обичај да се говори: „што сталпо 
кукаш ко владика за Лесендром"! — то je, господо, 
једпо острво na Скадарском језеру, — док јсдпога 
дапа пису заузели то осгрво. Ми Цјјпогорци и Бо- 
кељци и један део Санџака морамо стално говори- 
iii и стално   кукатн да се почпе   рад на нзградњп 
Јадраноке пруге. Ta пруга ne може брзо да се из- 
гради, ona иролази кроз тежак терен.   Зато треба 
сгашчети да би се могло једном и зав1)шити. Није 
пншга пеизводљиво, техника je папредовала a уо- 
сталом и стручњаци су се довољпо o томе изрази- 
ли. AKO кажу: немамо плаиове, нисмо се споразу.ме- 
ли o правцу Јадраноке пруге, a то je enopno roiMe 
да лн да иде од Пећи мли од Косовске Митровицс 
до Колашипа или од Колашипа до Подгорпце и од 
Подгорице до Јадрапског мора гу се сви слажу. Ta 
je траса готова. Шта више, било je готово да се да 
na лицигацнју израда пруге од Модгорице до мо- 
ра. Зашто се ту стало? Морало je будаком да се 
удари у Подгорици, na пека се ударн будаком и на 
Ладранском мору, na где се сусретну да би се јед- 
иом дошло до те Јадранске пруге. Ja ћу да скре- 
ne.M пажшу да je 1935 године дошла једна Уредба 
o прављешу пруга код нас. И према   тој   Уредби 
требало je да се прави   пруга   Устипрача—Фоча— 
Гацко—Горањско—Микшић—Подгорица—Бар,   na 
се, господо, и ту стало, мада би сс тако добила нај- 
краћа веза Београда са морем. И, господо, направ- 
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љена je само ona пруга од 76 километара o којој се 
миого говори, акоја je такође била предвиђена у 
овој Уредби o грађењу железница нз зајма од једне 
иилијарде динара. Наш je интерес, интерес Зетске 
бановине, да се ова пруга од Фоче  за  Горанско  и 
llnKunili продужи ii једном оствари. Али поред те 
ируге има још једна друга пруга: Прибој иПрије- 
поље. Па инда пруга која треба да прође кроз Сан- 
џак, такозваиа Лимска пруга. И o тој прузи ништа 
није  говорено.  Потребно je, господо, да се дође до 
тога да се пруге раввр>ставају онако како су потре- 
бне, то јест да се на првом месту прави пруга оиде 
где je иема, na тек схнда да се нормалнзују   остале 
пруге или да се npaue дупли колосеци. Дакле, no- 
rpeoiuj je ирво нсшто ту урадитн, na онда на дру- 
гом мссгу дотеривати и дуплнраш.   И,    господо, 
оиа аруга 6д 75 милометара дошла je у Никшић и 
сада се сматра да je Црна Гора добила железннцу. 
I liiKiiiiili, го je, госиодо,   периферија   Црне Горе, 
Пруга je тек ушла у Црну Гору,    чак шта више тај 
крај  се назмва Црногорском    Херцеговином.    Тек 
идатле настаје LJ,i)iia Гора, тек одагле   треба да се 
уђ€ у Зету, у Зегску долпну. Што je Моравска до- 
лииа за ШумадиЈу,  no je, господо, Зетежа долина 
за Цриу Гору. Ту ие смемо стати ако се иисли да 
се oiioM народу поклони какна пажп.а. Господо, ja 
морам да се послужим ови.м леиим извештајем KO- 
JU ми je ставио иа рашоложење гисподпи    Мики- 
стар саобраћаја. Ja овде на страни 49 налазнм oeo': 
,,11а предвиђену реканструкцију пруга: Брод—Дер- 
вонта, Сарајево—Добој—Лозннца—-Шабац, Метов- 
иица—Зајечар, Краљево—крушевац, Босанси Нови 
—5iixali и Рача—Бијел>нна, као и за откул потре- 
oitor земл.иипа за р^ка^струкцију оних   пруга ди- 
napa 40 милиона." Дакле,    господо,    видиге да je 
овде предвиђе.на извесиа  су.ма да се пруге    уског 
колосека претворе у нормални колосек. Опет скре- 
heM  иажљу господину    Минпсгру    саобраћаја, не 
крпгикујем ja само што се ради у Босни, иего urro 
се ради и у Србији, и сматрам да нормалне   пруге 
не би   гребало    градити upe него    што се напраие 
пруге у Црној Гори где нема иикаквих пруга. Ja, 
господо, не MOIV да објасним   томе свету и да ка- 
•кем да Крал^вска влада кијс могла да на1)е ни 10 
милиона динара, када iie они да прочитају, они су 
иис.мени, omi he да виде, да je одређежз 40 мили- 
опа да се pviue и преправљају друге пруге. Они lie 
да кажу: требало je прво иаправити овде пруге, a 
тек онда na другом месту направитн боље. Ja, го- 
сподо, морам скренути пажњу на ово г. Мннистру 
caoopahaja. Ми имамо кид нас једиу    пругу од 20 
километара. Прошле седиице госиоднн    Мннистар 
caoopaliaja    ннје знао да je то државна    ируга,   a 
сада je признао, a то je пруга    Подгорица—Плав- 
НИЦа. To je пруга од свсга 60 сантиметара. И, ве- 
рујте, није прича када кажем да, када ветар дува, 
ветар којн народ зове „мећава", оида он заустави 
воз. Ово je тачно, он зауставн иоз a људи силазе и 
иду пешке поред воза. (Смех).    Е na,    господо n 
браћо, зар je право поправљати пруге   на  другим 
местима где воз иде   брзином од 60—70   киломе- 
тара на сат, a не поправљати  пруге  онде  где  иде 
брзином од 5 пли 6 километара иа сат. У интересу 
угледа нације, у иптересу угледа отаџбиие, у инте- 
ресу угледа саме железничке полптпке, сматрам да 
je пеопходно потребно ту срамоту поправити, Јер 
треба да знате, да je та жслезиица на самој албан- 
ској  граппцн. Ту долазе страици na се смсју кад 
виде    каква   je   једна    југословенска    железничка 

пруга.  {Министар саобраћаја Др.  Мехмед  Спахо: 
У Албанији нема н-и такве!) Али, господине Мини- 
стре, ми нисмо оно, што je Албанија. Ми смо 
народ од 16,000.000 становника, a Албаиија од 
1,500.000 становника. Ja опет идем no овом изве- 
штају. Истина, господо, ова буџетска дебата ису- 
више je форсирана и убрзана. Ja .бсећам, као иа- 
родни посланик, да ми тај убрзани темтш, радеНп 
до 1 сат no поноћи и долазеКи ујутру у 9 caru u i 
рад, ne дозвољава, да своју дужност онако са- 
весио вршнм у овоме Дому, како сматрам да треба 
да je вршпм, и како народ од мене очекује да ју 
вршим. 

Морам констатовати жалосну чињеницу, ДЗ 
смо cnnoli претресали један буџет међу нај- 
важиијим буџетима, —• буџет Министарства гра- 
IjCBima, који изноои 300,000.000 динара, a mije 
било ии 30, a пекад нп 12 иосланика у дво- 
рани. Гооподо, мп морамо бипн у овоме Дом\ 
искрени, да кажсмо све оно, што оматрамо да није 
добро, и да упремо npcioi.vi на оно, шго треба да 
се поправи. Ja хоћу да кажем то и да извиним 
самога себе, да ннсам могао простудирати изве- 
штај и дати критику како ja сматрам, алп xl^ll\■ 
да се зауставим овде na страни 50 при крају. Го- 
сподин Минисгар ту каже овако: „Tora ради ja 
сам се одлучио да предложим нормализовање свих 
оних узаних пруга, које су сада веН преоптерс- 
hene саобра1\ајем. Te су пруге, углавиом, три и 
све три имају као полазну тачку железнички чвор 
слрајсвски. Једпа линија Сарајево—Брод; друга 
Сарајево—Београд;  rpelia Сарајево—Метковић". 

Видите, у извештају, у плану овако предви^ене 
нормалпзацпје  сипх  тпх   пруга  и   ne  предвиђа  ее 
изпрадња  пруга   бар  оваквих  у  оиим   крајевима 
где   нвма   никаквпх   пруга.   Господо,   колико   je 
пеоправдапа ona ствар, што Јадрашжа пруга место 
да   иде   Београд—Ilch—Подгорица—Море,   она   je 
свратила   na   иде   Краљево—Чачак—Тузла—Бан.а 
Лука,   дакле   у   колпко   je   то   пешранедпо,   ве.шка 
je  псто тако  ова  неправда,  да се  уске  пруге  за- 
мсп.ују пормалппм, npe no што се на осталим ме- 
стима паправе такве уоке пруге. Господо, кад са« 
казао оно, да бл  ми били  задовољни  да се  овај 
сгари   материјал,   иструлели   прагови   и   зарђале 
inmic пренесу у Цј)пу Гору, ja то ппсам говорпо 
нз некакве демагогпје, пего сам казао: Дајте, го- 
сподо, оиим крајевима  шта било, omi he бптп  за- 
довољпп,   али   ne   иогу   битп   задоволгип,   ако   пм 
minira   ne   дате,   a   na   другим   месшма   се   гради. 
(Бекир  ЂоилагиИ: Па  Боспа  je  цептралпа  покра- 
jmia!)   He   cnopiiM   важпо>ст   Бооне.   Драги   колега, 
пи центар ne  може да опстане, ако га крајеви не 
IIIIHTL', n ако га крајеви не бране. (Behiip Ђоилагпћ: 
He моту се везати без цептра!) He можемо радити 
luMino у центру н  око центра, a  периферију  да 
заборавимо.   Баш   na   протпв,  кад се  говорило   o 
друпш   Министарствпма,  na  пример  o  Мпннстар- 
ству грађевина, говорило се да кад правимо пу- 
теве,  иорамо  nohn  од грапице.  Па,  господо,   поч- 
miMo овде од пранице, a ne од центра.  Ja  сам, 
господо, казао, да hy у овој критицн од почетка 
др  краја  бити   објективан.   Нисам   љубомораи   пи 
II.I   једну   покрајппу-  и  mi  na  једну  личност,  али 
захтевам  од  господина  Министра  саобраћаја,   да 
буде   отац   целог   cao6paliaja   n   целе   железничке 
мреже у целој  Rpajhenunn. Ha основу тога ja ово 
говорпм.    Нама,   који   пемамо ни  крчаника,  боде 
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очи онај луксузни пут од Суботице до Београда, 
и од Беопрада до Цариброда, и onaj пут од Пан- 
чева до Вршца. Каже се, да ће сс ти луксузни пу- 
тсви изпрадити зосг међународних обавсза. Па, 

сподо, нема никакве светлије обавезе, него што 
je обавеза према грађанима, на које he се апело- 
вати да бране ouy земљу. Сни смо за то, да треба 
да крсис.мо напред. и да можемо реКи осталим ва- 
родима: н.мамо и ми no, што ви иматс, али да ли 
можемо ми TaiKO да радимо и да ли he та наша 
хвала бити успешна, ако omi дођу na виде да су 
читави крајеви такви, да се у њих не може no 
читавих шест мессци долазпти збаг сиега. Го- 
сподо, да сте били синић овде, чули бисте говор 
нашег колеге из Нове Вароши, који je казао; 
,У мој срез не би могао ући министар", ja са.м му 
казао: може да уђе, na нека се Министар тамо за- 
глави na hc сс сетита да тамо треба правити ny- 
теве. (Бећир Ђонлагић: има и других крајева 
којима Je потребна помоћ!)... И за те крајеве ja 
hy се борити псто као за ове крајсвс. Мсни je 
чрага сиака стопа ове земље и еваки onaj сиро- 
машак. Када сам говорпо да сс дели лржавно зе- 
мл>иште, ja никад нисам фаворизовао једне на 
рачун других. него сам наглашавао: дајте зсмљу 
свакоме ономе који хоће да ради a који пема 
зе.мље, задовољимо свакога, ако хоћемо да нам 
царство буде светло m дугоеечно. Док будемо 
имали велике разлике у социјалним и екошомским 
приликама, ne можемо uiim, господо, чврсти док 
се -на једној страни подижу луксузне опере, no- 
дижу луксузпа позоришта и велелепне грађевине, 
или као што сам npe ивкшико дана чптао у нови- 
нама да се подиже једна прађевина где he бити 
заштита од авиона, a у другим крајевима нема 
ни заштите од болести, нема зашгите од глади, 
оида, господо, мора да буде и не треба да се чу- 
дите што има сурев1вивости, зависти и незадоволз- 
спза  v   осталим крајевима паше Отаџбине. 

Г. Мииистре, чуо сам да имате неки Поморски 
фанд, na xohy овом приликом да Вас замолим да 
једном пристаништу поклопите мало иажње. To 
je Петровац на мару. Ja сам случајно био тамо 
ове годиве. To je једна велика и дугачка ллажа, 
можда најлепша плажа у томе делу нашег Прп- 
морја. Шта треба тамо урадити? Треба му ство- 
рити не више пего пола милиона, било na зајам, 
било како било, да створи електрично осветљење 
и да доведе воду. Велика je посета била прошле 
годипе томе пристаништу, долазила су браћа Чсси 
тамо. Из јот једпог разлога потребпо je ту дати 
помоћ. Три сготине nauiipoBHha били су добро- 
волјЦИ на Солуиском фронту и тих 300 Паштро- 
вића, од којих je пола изгипуло, заслужилп су, 
na да и псма какве потребе, да им се држава 
одуж^и и да им створи могућности да тамо може 
долазити страни свет и видетп те занимљ>нвости 
и то viecTo одакле се толико бораца пријавило 
и борило за наше ослобођеље и уједињење. 

'Господине Министре, ja hy своју критику да 
завршим овако: Ja сам до сада критиковао, a сада 
Вас г. Министре молим и преклињем у име оног 
сиромашног парода: нађите 10—20 милиона ди- 
нара, продужите пругу од Никшнћа за Подгорицу. 
AKO нећете да je продужите за то што ona треба 
да прође кроз мој Срез, јер сам опознциони посла- 
ник. продужите je ради Среза подгоричког одакле 
je   Владип   послаппк,  онда  je  продужите  и  ради 

Среза барског, одакле je такође Владин посланик, 
и знајте да he Црна Гора биги за то блигодариа. 
Ja мислим г. Министре, да нема никакве немогућ- 
нрсти да ее из овог буџета од 3 милијарде динара 
одвоји једна мала сумица од 20,000.000 димара 
како би се продужпла једна ггруга од 20 киломе- 
тара од Никшића пут Подгорице. Ja мислим, г. Ми- 
»истре, да Вам n Ваш утицај у данаш1Бој Влади 
и Bani политички углед у нашој Отаџбини дозво- 
љава и даје .могу1шасти да можете наћи та мате- 
ријална средства, и ако то учипите г. Министре, 
ja ћу бити првн тај који hy Вам признати n захна- 
лити Вам na тој пажњи. Г. Мипистре, изгра1)иваи,е 
железничке пруге од HuKmnlia захтевају не само 
caoSpahaJHn интереси и иитереои народне од- 
браие, »ero захтсва и социјална правда. јер je 
народ у тим крајевима толико осиротео, толико 
се истрошио, толнк-о су га угњавиле 110следн>е че- 
тирн неродпе године, да он нома од чега да жиии, 
na бистс му иа raj начин створнлп и зараде a у 
исто вре.ме решили би, шочели би да решавате сао- 
6pahajny политику у Црпој Гори. (Пл.ескање na 
левици). 

Потпретседипк   Алојзиј   Михелчич:   Реч   има 
народни посланик г. Фрањо Жебот. 

Franjo Žebot: Gospodje poslanci! Moj tovariš 
g. Mašić je v svojem govoru točno rastolmačil po- 
ložaj železničarjev in naših železnic v Sloveniji. Jaz 
povdarjam naknadno, da je položaj železniškega 
osobja v Sloveniji težak in sicer bolj težak kakor si 
to gospodje predstavljate. Slovenski železničarji so 
oh prevratu, ko je propadla Avstrija, storili veliko 
delo za našo jugoslovansko državo, za ustanovitev 
Jugoslavije. Radi tega bi zaslužili, da se jih vpošteva. 
Gmoten položaj železničarjev v Sloveniji je z ozirom 
na izredne razmere, v katerih se mi nahajamo, ze- 
lo težak. Naše železniško osobje je preobremenje- 
no, o tem se je že mnogo pisalo v strokovnih listih, 
govorilo na raznih konferencah železničarjev in 
shodih, ampak ne opažamo, da bi ministrstvo železnic 
in Generalna direkcija tej rak-rani posvečalo kako 
posebno pozornost. Mi imamo v Sloveniji stari kader 
železničarjev, mladega naraščaja), kakor je pred 
kratkim naši deputaciji sam g. minister dr. Spaho 
priznal, pa nimamo, radi tega vsega se dogajajo 
slučaji, da imamo nesreče, da imamo razne nezgode, 
ki izvirajo samo iz preobremenjenosti železniškega 
osobja. Dopustov naši železničarji sploh nimajo. Ko 
se vrne strojevodja s teške službe, dve do tri ure 
spi v svoji hiši, pa ga že pridejo klicati ker nima 
namestnika. Ta preobremenjenost osobja je velika 
teška stvar, kateri h! trebalo posvetiti vso pozornost 
in jo na vsak način odpraviti. Isto velja za zaposlitve, 
napredovanja in nastavitve osobja. Ravno danes sem 
doživel slučaj, da se je pripeljal iz Maribora železni- 
čar, ki je v mariborski delavnici zaposlen kot nava- 
den delavec, ima pa maturo, polno maturo in je 
izvežban kot strokovnjak-elektr čar. Njega se noče 
regulirati, nastaviti z dekretom. Prihajajo pa ljudje, 
ki ne znajo niti mizarskega oblica iz roke v roko 
predjati, v mariborsko delavnico, ki nimajo stro- 
kovne izobrazbe n spreme, pa so z dekretom na- 
meščeni. Naši ljudje z visoko izobrazbo, intelegeati, 
morajo kot navadni delavci služiti leta in leta in ta 
človek n.pr. je že 11 let v tem položaju, pa se ga 
noče namestiti z dekretom kakor druge. Jaz bi vas, 
gospod minister prosil, da tej stvari posvet.te po- 
sebno pozornost. 

57 
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progovzdrževalne  službe 
ko je 

Najhujši kapitel naš v Sloveniji so delavnice 
državnih železnic v Manboru —■ radionice železničke. 
Gospodje kolegi, gotovo ste čitali začetkom letoš- 
njega leta veliko kritiko in pritožbo, katero so 
izrekli ubogi železniški delavci v Mariboru, ker so 
morali radi tega ker — ne vem kje pri računovod- 
stvu — niso znali dobro računati, ubogi delavci 
v zimi v najtežj.h časih pavzirati, ker so morali imeti 
neprostovoljne praznike. Gospodje, lahko si mislite, 
kak udarec je to bil, zlasti ker so železniški delavci 
že itaik slabo plačani. Moj tovariš g. Mašič je čisio 
nazorno povedal, da se je radi teh slabih plač nase- 
lila tuberkuloza v železniške družine. Povem vam 
n.pr., da imamo pri Mariboru železniško kolonijo 
Studenci, kjer so zdravniki konstatirali, da je nad 
50/O železniškega osobja tuberkulozno. Otroci in 
drugi člani družine pa še poleg tega trpe radi po- 
manjkanja. Zaposlitev železniških delavcev, ne samo 
v delavn.cah, nego tudi na progah je tako, da ljudje 
ne morejo prav živeti ne umreti, in poleg slabe plače 
morajo pa še pavzirati po mesece in tedne in med 
tem lakoto pasti, kakor pravimo mi Slovenci s svo- 
jim izrazom. 

Z bedo, izvirajočo radi nizkih mezd, se druži Se 
pomanjkainje, v katero zaidejo delavci pri vsako- 
kratni redukciji dela. Danes imamo na železnici dva 
ekstrema: nastavljeno osobje je prekomerno zapo- 
sleno, ker ima stalne prejemke, železniškemu delav- 
stvu se pa delovni čas pogosto reducinn v svrho 
štednje pri izdatkih. To prisilno pavziranje delavstva 
izvaja uprava mnogokrat radi pomanjkanja kreditai 
za delovne sile. V tem oziru je najbolj izpostavljeno 
tem nevarnostim delavstvo 
in to v zimskih mesecih, november — marec 
običajno zaposleno največ 20 dni na mesec. 

Zadnji dve zimi je imelo stalno progovno delav- 
stvo v območju Ljubljanske železniške direkcije vsaj 
zajamčeno minimalno zaposlitev, tj. 20 dnij." Letos 
smo bili postavljeni pred grozečo katastrofo, da je 
celokupno delavstvo progovne službe bilo prisiljeno 
občutno pavzirati v mesecu februarju in marcu, ker 
primanjkuje upravi 2,700.000 dinarjev za to po- 
trebnega kredita. To povzroča upravnim organom 
teške skrbi, med osobjem pa ustvarja nepotrebno 
razburjanje in ga spravlja v obup. 

Tudi    za    delavstvo    mariborske    delavnice    je 
uprava letos odredila občutnejše pavziranje. V jeseni 
preteklega leta je bilo sporočeno delavstvu te delav- 
nice, da bo do konca proračunskega leta imelo  za 
40 ur skrajšano zaposlitev.  V  mesecu  decembru je 
bila polovica te žrtve že doprinesena. Dne 5 januarja 
tega leta pa je prejela uprava delavnice telefoničen 
nalog  Generalne  direkcije  v  Ljubljani,   da   se  morai 
delavstvu   do   konca   proračunskega   leta   zmanjšati 
delovni čas še za nadaljnih 40 ur, in to, mislim, samo 
radi tega, ker nekje niso znali dobro računati. To je 
pomenilo, da je prizadeto delavstvo moralo v janu- 
arju, februarju in marcu pavzirati skupno 60 ur, ali 
povprečno tri dni na mesec. Temu primerno se seveda 
avtomatično tudi znižajo delavcem skromni zaslužki, 
kar znaša za celokupno mariborsko delavstvo v teh 
mesecih 763.000 dinarjev.  To  je  teška obremenitev 
za delavstvo v zimskih mescih, ko ni mogoče dobiti 
nikjer drugod zaposlitve. Vpoštevati se mora vseka- 
kor tudi dejstvo,   da se vsako   zmanjšanje   zaslužka 
pozna v gospodarstvu   delavca   še   dolgo   potem in 
tudi pri trgovcu in drugih  stanovih.   Odpomoč   rad; 
nezadostnih kreditov tako za gradbeno službo, kakor 
tudi za delavnico Maribor je nujno potrebna. 

Gospodje, dovolite da se nekoliko ozrem še na 
stanje naših penzionistov. G. minister je bil lani tako 
ljubeznjiv, da je sprejel amandman, s katerim bi se 
vel.ka   razlika   med  vpokojenimi   železničarji   izrav- 
nala.  Kakor sem  informiran, je tudi v tem pogledu 
pripravljen  da  sprejme  amandman,  da se hude kri- 
vice, katere   vidimo   posebno   pri   nas  na  področju 
ljubljanske   direkcije   glede   penzionistov,   izravnajo. 
Mi imamo vsega skupaj šest vrst vpokojencev. Stan 
kronski penzionerji, vpokojenci južnih železnic, pen- 
zionerji  raznih dob,   ko   smo v Jugoslaviji   menjali 
zakone  o  prometnem  osobju  in zakone o  državnih 
uradnikih skoraj  vsako leto, ali kakor  mi pravimo, 
vsake kvatre, zato  imamo sedaj   celo   vrsto   raznih 
penzionerjev. Tako, da imamo penzionerje, ki dobi- 
vajo samo 250, 360, ali 400 dinarjev penzije, tako 
skromno   penzijo,   da   ne   morejo   ni   živeti,   pa   ne 
umreti. 

Radi tega bi prosil g. ministra, škoda da ga ni 
tu, da bi to poslušal, da bi sprejel amandman, kate- 
rega mu je pravzaprav že predložil naš tovariš g. 
Mašič, da bi istega sprejel, da se s tem popravijo 
socijalne krivice, katere posebno občutijo železniški 
vpokojenci v celi državi, posebno pa pri nas v Slo- 
veniji. (Odobravanje.) 

Gospodje, na koncu še nekoliko naših lokalnih 
zadev glede železnic in železničarjev na severnem 
delu naše jugoslovenske domovine, kjer imamo tik 
pred veliko Nemčijo, pri Spielfeldu postajo Št. IIj, 
na kateri še sedaj, po 20 letih Jugoslavije, uboga 
baraka predstavlja kolodvorsko poslopje. V sosedni 
nemški državi, prej v Avstriji, pa so moderne 
zgradbe železniške in carinske itd., napram katerim 
smo mi kakor ubogi bajtarji. Tam imamo eno barako 
v našo sramoto in posmeh tujcem, ki k nam prihajajo. 

Direkcija državnih železnic v Ljubljani je izde- 
lala načrt, da bi se na tej postaji zgradilo vsaj Jugo- 
slavije dostojno poslopje, pa upam da bo g. minister 
tudi ta predlog Direkcije ljubljanske odobril. 

Druga stvar, katero imam namen posebno nagla- 
siti, je naš predlog, in želja naših železniških urad- 
nikov in vseh državnih uradnikov, da se mesto Mari- 
bor z okolico pomakne, v prvi draginjski razred. Te- 
kom teh dni dobivam nešteto brzojavk naših uradni- 
kov,  naših državnih uslužbencev, s katerimi me pro- 
sijo, z ozirom na izreden položaj Maribora v nacio- 
nalnem  oziru,  da  se  Maribor  pomakne  v  prvi  dra- 
ginjski    razred.    V    Mariboru    imamo    danes    3.500 
železničarjev, ali skupno nad 5.000 državnih uradni- 
kov.   Mesto   Maribor   je   najsevernejša   postojanka 
slovenska  v  naši Jugoslaviji.  Skoraj   bi  rekel   da  je 
Maribor za Beogradom in Zagrebom največje urad- 
niško   mesto.   Naš   uradnik   na   severu  mora   biti   pri 
vseh obrambnih in kulturnih društvih. On mora vršiti 
nacionalno  nalogo  in  radi tega je ta zahteva,   radi 
tega je ta predlog gotovo upravičen. Jaz sem predlo- 
žil amandman g. finančnem ministru in merodavnim 
g.   g.   ministrom,   ter   prosim,   da   bi   podprl   nas 
obmejne   Slovence,    kateri   bijemo   še   sedaj   teško 
borbo, vi že veste kakšen postulat ima naš Maribor 
v  nacionalnem   oziru  ravno  v  zadnji  dobi.   Zato   je 
potrebno temu vprašanju posvetiti vso našo pozor- 
nost, ker je to zahteva, ki je gotovo v vsakem, zlasti 
pa v nacionalnem oziru opravičena. 

Gospodje narodni poslanci, jaz sem iznesel le 
glavne stvari, ki so seveda bolj lokalnega značaja, 
ampak katere so iz nacionalnih vidikov in razlogov 
gotovo pravične. Mislim da je s prednjimi navedbami 
dovolj   jasno   prikazano   stanje  železniškega   osobja 
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tako v pogledu nezadostnih plač kakor tudi službe 
in zaposlitve. 

Ugotavljam, da v tako kritičnem in obupnem 
stanju kot danes se železniško osobje še ni nahajalo. 
Vsi, ki so poklicani, da vodijo brigo o naših železni- 
cah' in železničarjih, morajo sprevideli nujno po- 
trebo, da se čimprej pristopi k rešitvi vprašanja 
zboljšanja   gmotnega   in   moralnega   stanja   osobja. 

"Po našem prepričanju se da železničarjem tre- 
nutno pomagati že na osnovi sedaj veljavnih pred- 
nisov, za kar je treba le: 

1) priznati nastavljenemu osebju osebne in rod- 
binske doklade v višini kot jih je imelo takoj po 
Uveljavijenju sedajnega zakona o državnem promet- 
nem   osobju. j       ,   ,-i 

2) da se dnevmearjem zvišajo nagrade, v коиког 
se  jih ne nastavi za uslužbence po zakonu. 

3) da se nove vpokojence izenači glede draginj- 
skih doklad z aktivnim osobjem in starim vpokojen- 
cem zviša draginjsike doklade tako, da bodo njihovi 
prejemki   izenačeni   s   prejemki   novih   vpokojencev. 

4) da se v večjem obsegu izkoristijo določbe 
člana     40    delavskega    pravilnika    glede    povečanja 

Železničarji v območju ljubljanskega železniške- 
ea  ravnateljstva se prav dobro zavedajo: 

1)   važnosti železnic za narodno drŽavo in njeno 
obrambo, 

9)   važnosti svoje težke,  naporne, odgovorne m 

nevarne^ ^ ^^ ?eieznice gie(je jakosti prometa in 
nt-ibilnosti na prvem mestu v državi, 

A-) da je večina osobja, predvsem eksekutivnega, 
preobremenjena in da ne prejema za večjo storilnost 
nilenke  odškodnine. .     ,   ,, • -u 

5) da živimo v krajih z razvito kulturo m civili- 

Z -    6)  da smo nekdaj živeli v boljših in bolj urejenih 

7) 'da so železničarji produktivni sinovi naše mla- 
de države in upravičeni zalit rvali zboljšanje svojega 
službenega položaja. 

Iziavljam na zadnje, da čeprav imamo mnoge 
nnravičene vzroke za kritiko, da ne moremo povsod 
sojrlašati S politiko, ki se vodi v prometnem ministr- 
stvu in generalni direkciji, toda, ker vem, da ima 
' minister dobro voljo in ker vem, da nedostatkov 
ni on kriv, ker se mnogokrat za njegovim hrbtom 
nostopa brez njegove vednosti, izjavljam, da bom jaz 
kakor tudi ostali moji tovariši iz dravske banovine 
radi dobre volje glasovali za predloženi proračun. 
(Ploskanje). 

Лотпрстссдчпк Иурн.ја Поздерац: Реч има на- 
родни  послаиик r. Илнја Михајлонпк. 

Илија Михаиловп!!: Господо народии посла- 
иици, иисам имао намере да говорим o буџету Ми- 
нистарстна саобраћаја. Ннсам имао намеру, јер ви- 
чи.м да се уоиште ни мало ne поклања пажња ни 
са.мим буџетима, im самим разговорима којн се 
оидс ноде. Овде сс, господо, разговори воде да 
прође само законска форма, да се добије законска 
(|)орма, да се са буџетом кроз Скупштину прође, 
Али изазваи говором иога претходпика и пред- 
говорника г. Јововића, који je овде изнео једпу 
иеправду коју овај Мимнстар саобраћаја чи«и пре- 
ма Шумадији и једном њеном крају (Мшшсгар сао- 
6pahaja др. Мехмед Спахо: A коју сте меправду Вн 
30 година чпнилн према томе крају!) Па кажите 
која je то иеправда коју сам ja учинио у моме кра- 

ју! Поједном несрећном моме схватању ja сам су- 
Biniie био добро расположен према Вама лично и 
Вашој партији, г. Спахо, (Министар саобраћаја др. 
Мехмед Спахо: О, хвала Вам, ми смо те Вашс сим- 
патије добро осетпли  на својој кожи!) Напротив, 
брапио сам Вас, али сада видим да сам погрешно 
чинио. (Мпиистар  саобраћаја др. Мехмед Спахо: 
Ha Ваше симпатије никада нећу рачунати, на сво- 
joj  кожи сам осетно шта  оне зпаче. Ако су све 
Вашс симпатнје које имате према некоме онакве 
какве су бнле према мени, онда тешко ономе коме 
Ви симпатишете, и ко ужива Ваше симпатије!) A 
сад ћу ja Вама да кажем какви сте Ви, господипе 
Спахо.   (Асим  Шеремет:   To  je  обичан  ципизам) 
Дела су показала. Господо, постоји један законски 
предлог  којн   je   спропсдеп    кроз  Народпу  скуп- 
штину да трсба да сс правп једна  пруга која би 
нмала везе са овом Гфугом дуплога колосека, која 
би ишла од Загреба и која треба да npolje кроз 
Веоград,  и  мссто дуплог колосека  који  би ишао 
поред  нормалног, иога  данас  имамо, да  иде  na 
Белу Реку преко Лазаревца, Арапђеловца, Тополе, 
Наталинаца и Крагујевца.   Пијс  било могућпости 
да се тај посао одмах изврши. И једнога дана, за 
ареме Владе г. Богољуба Јевтића, док je Прет- 
седпик Владе био je г. Богољуб Јевтић, донета je 
одлука да се почис са том изградпЈОМ, na како се 
пије могла почети одмах цела пруга, то je донета 
одлука да се та пруга сагради од Аранђеловца до 
Тополе, да  се всжу Арап1)елопац и Топола  и да 
се веже Опленац са пругом. По томе су били из- 
рађени сви земљани радови, нзраНено je све само 
да се дође до давања на лицитацију изградње те 
пруге. Господо,  израђена су н два тунела, једап 
тупел у Сарапову ,дуг 1.500 метара, за који je било 
предвиНепо  21   мнлиоп  дппара.  Од тога je утро- 
ineiio 23 .мчлиона динара. Тупел je већ био na до- 
иртстку да сс сагради. Другн тунел je Бела Река 
дуг 3.840 метара. Предрачунска сума за њега из- 
носила je 42 милиона дннара. Ha то je утрошено 36 
мплиона динара. 

Господо, када je Влада г. Богољуба Јевтића 
промељена и када je дошла Влада Милана Стоја- 
дпповића, дошао je за Мипнстра caoopahaja г. др. 
Мсхмед Спахо. Ла ne зпам каквн су разлози руко- 
водили г. Мехмеда Спаху, он je убрзо обуставио 
изградњу оба тупела и наредио да се секција, 
која je тамо радила, уклопн. Када сам ja, господо, 
отитао код љсга и запитао га зашто то чипи, опда 
ми je on рекао да то чини због тога, јер страте- 
гиски разлози захтевају да се неке прече пруге 
праие. Он то, вели, може меип да каже као старом 
iioc.iamiKv, na сам ja у то поверовао. Веровао сам 
да се то моментално захтева и да чнм мало при- 
лнке буду бол.е да he r. Спахо паредити да се 
продуже радови. Међутим, господо, од тога доба 
na до сада г. Мехмед Спахо хвалио се да прави 
хил.аду километара пруге, али се na ту пругу ве- 
зниаља Опленца са пругом заборавило. Какав je 
разлог за то pehu he г. Спахо. 

,1a, господо, рекох, иисам имао иамеру да го- 
ворим, јер верујем да и од овог разтовора много 
иајде ми Шумаднпци нећемо видети. Ми се иичему 
и ne надамо докле год- r. Мехмед Спахо ту седи. 
A.iii ja верујем у то, да то дуго трајати nehe, да 
he na оно место дој^и ко други. (Мпнистар саобра- 
haja др. Мсхмед Спахо: Тако сте Ви говорили и 
1935 годипе!) 'Ha, докн lie крај, господине Спахо, 
п геби, н твојој сили! Проћи he И TO г. Спахо! (Ми- 

57* 
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ипстар cao6pah*]a ДР- Мсхмед Спахо: Прошла je и 
Ваша сила! Само je моја мало другојача! — Жагор.) 

Овде ja писам дошао да молим r. Спаху него 
са правом тражим да се овај пројекат при.ми н да 
се пруга Бсоград—Лазаревац—А.раиђеловац—То- 
пола—Наталинци поново узме у рад. (Ферид Це- 
риИ-Јаблаиица: Зашто Ви нисте саградили нн пола 
километра пруге.за 30 годинп?) Господине, онда 
су такве прилике биле, a данас су се мало проме- 
ниле, na се то могло да чиии. (Приговорн са де- 
снице.) 

Да се ниса.м бавио чисто.м политиком, ne бих 
долазио 30 годнна у Народну скупштину, a што 
подвлачите бапкарство, баш сте Ви и Милан Сто- 
јадиновнћ 1)аздужили тога селзака, меиице му узе- 
ли и ваљда нису one више у питашу. (Један глас 
на десници: Јесте ли Ви протнн тога?) Ла сам му 
благодаран и ja ћу o томе гоноритн кад буде Ми- 
нистарство пол.опрнвреде на диевном реду да лн 
je он ударио мене, или сељака кога je, бајаги, раз- 
дужио. 

Е сад, господо, кад сам већ овде, онда да MUKI 
проговорим и o политици нладе г. Мехмеда Спахе. 
Тарифна политпка je уопште испод сваке критике. 
Да неколико само малих примера иаведем, да мало 
покажем каква je то одличиа ваша политика, како 
ви кажете. (Један глас са деснице: Изграђује се 
1000 километара пруге!) Да хил.аду киломстара 
пруге, али кад буде дошло да се плаћа, кад будемо 

ђену службу. Ми то извозници врло добро знамо, 
и нека извинн чнка Илија, и он то мора признати 
као нзвозник, да смо ми извозници моралн неки 
пут да чекамо 10 до 15 дана na да добијемо Ba- 
rone, али кад je дошла таква Влада која je при- 
вредни прогрес збиља крепула na боље, ja то 
морам да похвалим. 

Господо народпи посланици, наша зе.мља која 
je аграрпа и привредпа, њој je потребаи и саобра- 
liaj.  Без  доброга   и   брзога  саобраћаја   ne  вреди 
ништа ни наша жетва «оја би била изгубЛ)ена ако 
je ne би  могли  na  време да извеземо. Ja  морам 
овде говорити спецнјално o тарисј^ама, како o та- 
рпфама извозннчким тако и o тарифама унутраш- 
n,им.  Говори се да he се, можда, у то ja не ве- 
]1\јсм,   повећатн   тарифа   како   путиичка   тако _ и 
p ппа. Ja молим господина Мппистра саобраћаја, 
са обзиром на привредни прогрес, да ту тарнфу 
поглавито робну не повећава јер je доста скупа и 
мислим да je  ne би требало уопште  повећавати, 
nero спецнјално извозпу тарцфу смањити како би 
могли коикурисати другим државама које произ- 
воде псте производс као и мп. Пре једпо годипу 
дана, мислим, да je уведспа једна тарифа за пет- 
наестотонскс  вагоие  и   лссстотонске  и  десило  се 
у извозу то, да ми нисмо пмалн довол>но вагона 
од  пегнаест тона  који  су  уживали  рефакцију   у 
подпозу, и Mii смо били принуђши да дапнма че- 
камо док добијемо те вагоне, пошто нисмо имали 
рачуна  да  товаримп  робу у  десетотонске вагоне. 

иорали плаћати ануитете, кад будемо народу тр 
пали na грбачу оада he се осетпти хил>аду кило- 
иетара   Данас се то још ne cceha, али ћете опда    Ja молим господипа Минпстра cao6pahaja да та 
видетп како he тих хил.аду километара пруге из-     рчфа  за  десотогоиске   и    петиаестогопске  вагоне 

буде иста, или ако буде мало већа, да та разлика 
не буде велпка све дотле, док не добијемо довољно гледати. 

Да говоримо мало o рефакцијама које ваш г. 
Спахо дајс. Једпа јеврејска фирма обратила се да 
превезе кроз пашу земљу 200.000 тона пшеиице. 
Господо, за овпх 200.000 топа требало je платитн 
45 милиона днпара, n nira се дсшава? 'По уговору 
који je r. Мехмед Спахо склопио, on враћа патраг 
ових 33 милиона, како je он уговором закл.учио, 
и ona плаћа свега 12 милиона динара, местр 45 
милиопа. 

Huje то само једап усамљен пример. Ja сам 
само јсдап овдс навео. Имамо ми овде ваздап при- 
мбра, na hy их г. Спахи дати или hy написати 
једпу нитерпелацију na ћемо o њој једног дана 
разговарати. (Један глас: He плаши се г. Спахо!) 
Ja ne зпам да лн се г. Спахо плаши, али ja се још 
ман>е плашнм. 

Kao nno рекох, ne тражим и ne молим иего са 
правом захтевам ОД г. Спахе да ову пругу Apan- 
ђеловац—Топола веже јсданпут. (Пл.ескање на ле- 
вици). 

Иотпретседиик Нури.ја Поздерац: Реч има na- 
родпп послаппк г. Анђелко Михаиловић. 

Ан^елко Михаиловии: Господо народнп посла- 
иици, прегледајући  буџег  Минјистарства  саобра- 
haja као и скспозе, ja морам са овога места, у име 
ćsoje и у име иарода и прпирсле, да се захвалим 
ГОСПОДИНу Министру caoopaliaja na побољшап.у 
iiaine извозне трговппс у поглсду саобраћаја. До- 
ласком гссподина Министра Спахс на положај 
Министра саобраћаја, ми смо извозници осетилн 
да je извозна трговина пошла бољим путем у no- 
гледу саобраћаја. Саобраћај je дотле трпео велике 
и мпогс пезгодс, a поготово ми пзвозшцн, јер 
нисмо имали доста вагона,  icp нпсмо имали уре- 

вагона од петпасст тона. 
Гослодпп JoBOBiih у своме говору дотакао се 

пруге    Чачак—Валзево—Бања    Лука—Јадран.    Ja 
господину Јововићу морам указати na то, да смо 
у   1936   и.мали   само   једпу   велику   жетву,   док   у 
другим  земљама  жетве нису биле као  код иас и 
ми  смо моралп    nam   извоз   цеареалија  тамо   na 
страну да упутимо. И шта je било? Немајући тако 
велику пругу пормалпог колосека н немајући уре- 
1)ене наше лукс ми  смо јелан врло малп део те 
пшенице   могли  да   извозимо  преко  пашпх   лука. 
јер. као што рскох, нисмо имали пруге нормалног 
колосека и та nama пшеница морала je да иде све 
у рукс странаца. Ми, као тто знате, имамо само 
једну међуиародну реку на којој имају права пло- 
видбс и остале земл.е и nama птеипца морала je, 
господо, да иде  чак преко Браиле, тако ла  смо 
били  у  таквом   положају  ла  су  па,м  сву  зараду 
однели странци. Зато je потребно и са стратеги- 
ског и  војиичког   гледишта,   a  камо  ореће   да   се 
после рата продужнло, да се ради ne на јсдној, 
него на више Јадранских пруга. (Павлс Jononuh: 
Зар mije могла ова пруга да се веже једном пру- 
гом за Котор?) Ta пруга, г. Јововићу, исто тако 
пма значаја и за Црну Гору и Херцеговину, јер 
ви сте пасивнп крајеви н када будемо имали нор- 
малан   железпички  саобраћај.   када будемо   при- 
меиили   рефакције  у  погледу  тарифе  и  ви  ћете 
доћп до јевтпнпјсг кукуруза и жита. 

Ja молпм г. Миппстра ла смапт извозну та- 
рифу и да повећа градњу не само у Сплиту нсго 
n у МетковнНу и Котору, да се и тамо израде лч^е 
које могу примити впшс стотина хиљада вагона 
како би могли да се запосле и naum људи и наше 
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железнице. Зна се да смо мн земља у којој je 
воћар'СТВ'0 развијеиије, поготову Дримска бано- 
пииа и v последње доба се тежи да nama земља 
извози не само у клириншкс земл>е cnoje воћс, 
него и у земље са слободиом и злравом валутом. 
.\.-i;i зато треба нмати лобре вагоне да то воће 
може издржати транспорт на далеком путу и зато 
молим г. Мипистра саобраћаја да поведе рачуна 
и на.ма извозиицима стави на расположсње што 
више таквих вагопа, како би могли да коикури- 
шемо нашим конкурентима, јер Бутарска има из- 
рађеиу саобраћајну тарифу и велики број вагоиа 
и у последше време oceha се на стратга пијацама 
u,еи   престиж. 
Што сс тиче мога краја, нмам да приметим, да 

тамо прстоји једна станица, Дивце, која извози 
преко 1000 вагона воћа, a нсма досада ни јсднога 
колског вагона. Често сс дашавало, кад се товарс 
прва,   да се морало претоваривати из јелнога ва- 

■ у лруги и због тога молим да се опи колски 
вагони у моме селу Днвцс напраис, како не би у 
том погледу трпео саобраћај. Исто тако молим 
г Министра да повећа број вагона III класе наро- 
чито суботом, пошто су уведене вшенд карте, јер 
се често дешава ла они који имају картс III класе, 
v недостатку гих класа, улазе у II и кондуктери 
Их после малтретирају. Због тога би требало no- 
већати број вагсша. ако нс у друге дане, оно бар 
счботом. 

Имајући пуио поверење у г. Министра, и зн-а- 
jvliii да i1' (>н •"lvro го-,1ИНа 6im секретар наше Тр- 
говинско-индустриске коморе, ia нс сумњам да 
he он продужити како досада, тако и отсада 
зашта ћемо му ми приврелници бити захвални. 

гсаћу за буџет. (Пл^сскање на леснишО. 
Потпрстседипк лр. Драгаи Дамић: Реч има 

иаролии посланик г. Трипко Жугић, 
Трипко Жугић: Господо пародни посланици, 

говорити o буџету Министарства саобраћаја који 
je пред иама, то je широка и пелика тема. Мипи- 
иистарство саобраћаја, no моме ишиљењу, то je 
иајважнији рсспп v нашој земљи. Ви сви знате, 
господо, крајем 1018 године, кад смо се уједикили, 
како je изгледао страшан nam cao6paliaj у земљи. 
Захвал>ујући репарацијама ипак се успело да сс 
бап приближно омогући један јачи саобраћајни 
парк и ми данас у нашој земљи ипак имамо извс- 
сан саобраћај, али који није на onoj висини, на 
којој би требало да буде. Moj прелговорник Павле 
JoBOBTih, такоће посланик нз Црне Горе, изнсо je 
овде саобраћајну ситуацију Црне Горс, Херцего- 
вине и јужних крајева и ja не бих имао потребе, 
то овде да понављам. 

Beh 20 година се непрестано говори o тој ве- 
ликој Јадранској прузи, или бар o некој желез- 
иипи Kioja би везала Црну Гору са осталим покра- 
јинама ове земље, али je то увек остајало само 
mi обећањима. Ми омо добиЈали обећања чак и са 
највиших места, да he Црна Гора бити везана 
железницом за центар земље и за остале крајеве. 
Али шта вилимо? Видимо да се та обећања никако 
не испуњавају. Ja знам да моја кршика неће имати 
никаКве важности, јер je буџет Beli ту, он je под- 
нет, a као mro знате: „После боја копљем у трње". 
И зато mio се ово обећање jom пд 1919 године 
na овамо стално понављало, a нијс се никад испу- 
иило,   ja   овде  чиним  само  један  протест.  Ja  не 

схватам  да  смо  ми   претставници  само  паснвних 
крајева, како их вн пазивате, a нарочито нека го- 
опода којој je стално у глави кромпир, пасуљ итд., 
та господа треба да знају да овде нису у питању 
im кромиир ии пасуљ, него да ]е овде у питању 
један национални моменат. Јадранска  железница, 
која има да веже Боку Которску и Црну Гору са 
центром оие земл.с, иијс пруга mi приморских, ни 
црногорских, ни јужних крајева него je то једна 
Национална пруга, то je стратегиска пруга, и ви 
то треба добро да знате, Ja сам још 1920 године 
имао прилике да присуствујем једној коп(|)срен- 
цији и том сам прплнком слушао и господина Ни- 
колу Пашића кад je o roj прузи говорио. Ja сам 
чуо   када  je  покојни   Никола   Пашић  казао  ово: 
„Нема човска у овој земљи који мисли национално 
н који дубоко впли ову земљу, a да му није прва 
мнсао да fe ова земл.а мора везати из центра са 
Б   :ом  Которском  преко Црне Горе". Ja hy вам 
навести само један пример који Ue вам најбоље 
показати шта значи нематн саобраћајне везе из- 
међу Црне Горе и центра ове земље, 1915 подине, 
кад се српска армија у најтежим момецтима no- 
влачила испред навале немачке, аустриске и бу- 
гарске војске, она je дошла до Пећи и ту je стала, 
ту je бацила ислокупан свој материјал и сву своју 
тсхпмчку спреиу, na je под најтежим приликама 
прошла преко Црне Горе. Zla смо ми онда имали 
не само железнице, него да смо имали само кол- 
ских путева, српска армија би дошла у Црну Гору 
са целокупном својом спремом и свим ратним ма- 
теријалом n ne би имала никакве потребе да иде 
преко Албаније, јер би ии били у стању да оста- 
немо ту и да се бранимо од непријатељске војске. 

Госиодо,   ми   живимо   у   тешким   приликама, 
Може да се опет понови  1914 и  1915 година, и 
зато  ja   мислим   да   je   већ   крајње   времс   да   се 
озбил>но запитамо зашто се Црна Гора ne везује 
железничкрм   пругом  са  овом  землзом.  Господин 
Спахо je казао да je он први увео желсзницу у 
Црну Гору. Ова je железница пошла од Билећа и 
иде до Никшића, Ja hy рећи господину Спахи да, 
no мом дубоком уверењу, ни до овога крака не би 
дошло да тамо mije било оних великих шума у 
околини Никитћа. Некоме je пало окр на те ве- 
лике  шуме. Пи знате да су шуме у  Црној Гори 
једно иелико национално богаство и да су на ове 
шуме бацили OKO и разни светски хохттаплери и 
велики број  унутрашњих богатих корупционаша. 
чији се утицај јако oceha у овој земљи. 

Ta мрежа л.уди, овако скупл»ена и састављена, 
има великог утицаја у земл.п. И нека ми не замери 
г. др. Спахо, -- јер то je моје дубоко убе1)ење — 
да та пруга ne би дошла до HHKiimlia да нису у 
питању те шуме. Ми смо се надали да he се та 
пруга продужити у истом правцу бар до Подго- 
рице, да би се на тај намии олакшало итчекиваи.е 
Јадраискс npvre. (Приговорп са деснице). Ja нисам 
у ртаву да молим, Црна Гора то тражи, ona с npa- 
вом тражи да добије ову пругу. (Чује се са де- 
снице: Павле Јововић je молио!). Ja ne молим, \а 
се сматрам грађанином ове земље и оно, нашта 
ииа права, ja тражим. A кад имам право не морам 
да молпм. 

Ми смо, господо, имали такву ситуацију у 
земљи да je Миппстарство cao6pahaja долазило у 
руке или браћи Србијанцима, или браћи Словен- 
цима, пли opalm муслимапима. Они се nocreneno 
ређају, a мп смо усиели тек после 20 година да у 
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Владу уђе г. Чејomili. И успех je тога у томе што 
сам могао да пидим да je у буџету Министарства 
грађе&ина дато неколико десетина хиљада динара 
његовом срезу да сс исуши нека бара. (Чујс се: 
ВиНе внше!). 

Дакле, гбсподо, ja hy да заиршим свој говор, 
али iiv да га завршим протестом, што се у овој 
земљи нс води рачуна ни o националном момснту, 
ни o општем интересу; овде се решава све na 
парче no породичним и покрајинским жељама, na 
није чудо mio je naum земља после 20 годнна жи- 
вота дошла у један ћорсокак. И видећемо како he 
се из тога ћороокака извући благодарећи оваквом 
раду досататп.пх влада. Гласаћу против. (Пље- 
скање иа левици)- 

Потретселиик Нурпја Поздерац: Реч има на- 
роднн посланик г, Драгутин Домаинко. 

Dragutin Domainko: Gospodo narodni posla- 
nici, moram priznati da je u resoru saobraćaja zad- 
njih godina vrlo mnogo učinjeno. ! to priznanje mo- 
ramo dati пс samo resornom Ministru nee:o i perso- 
nalu Ministarstva saobraćaja, pa bili to inženjeri ili 
radnici. (Odobravanje). 1 da se tako radilo inten- 
zivno odmah posle rata, ja verujem da bi danas i 
politički problemi, o kojima se toliko govori, bili na 
drugoj osnovi. 

Gospodo, ja ću da se ograničim pa da govorim 
o potrebama grada Zagreba i što je u vezi sa Sav- 
skom banovinom. Naročito treba da obratim pažnju 
na zagrebački saobraćajni čvor, koji je najveći u dr- 
žavi. Zagreb nije samo politički centar, nego on je 

i kao ekonomski privredni veliki centar za to što 
najvažniji pravci i veze prolaze kroz Zagreb. Za to 
bi trebalo zaista ozbiljno preći na rešenie toga sao- 
braćajnog zagrebačkog čvora. Jer iako su danas 
iscrpljena sredstva da se odmah prede na reševanje 
toga pitanja, ipak, ako bi to dugo trajalo, došla bi u 
opasnost sigurnost saobraćaja preko grada Zagreba. 

Zastarela je žele/nička mreža, radionice i ložio- 
nice su na nepodesnom mestu, a koloseci su u nivou 
cesta ako da i sam Zagreb, koji se nalazi između 
Sljemena i Save i koji je centar tamošnjeg saobra- 
ćaja, ne može.da se proširi. Potrebno je da se taj 
spor reši, a sa njim da se reguliše i pitanje glavnoga 
kolodvora. To je važno ne samo za Zagreb nego je 
od velike važnosti i za ćelu državu. Dalje imamo' i 
treba da uzmemo u ozbiljno rešavaiije pitanje 
duplog koloseka od Zagreba do Zidanoga 'Mosta i to 
odmah da se uzme o ocenil a rešenje podizanje dup- 
log koloseka bar do Zaprešića. Osim toga treba reši- 
ti i pitanje pruge Karlovac—Slunj—Bihać zatim Pe- 
trovo Selo—Plitvice—Vrhovine, Vrhovine—Senj Ba- 
kar—Banja Luka—Jajce—Prozor, i Mostar—Met- 
ković. 

Gospodo narodni poslanici, moram da istaknem 
da je potrebno obratiti i skrenuti najveću pažnju na 
samu zgradu saobraćajne direkcije u Zagrebu Zgra- 
da je premalena, prostorije su prenatrpane i u njoj 
se ne može vršiti sigurno i redovno uredovanje kao 
sto je to potrebno da bude za jednu ustanovu koja 
ne sme i ne treba da bude birokratska. 

U socijalnom pogledu, ja bih molio g. Ministra 
saobraćaja da obrati pažnju na stanje ' prenoćišta, 
kakvo je ono danas u Zagrebu i na drugim mestima'. 
U tim prenoćištima ima toliko mesta, da po 4 čoveka 
treba da budu u jednome krevetu. Za to se oni me- 
njaju tako, da ni čaršavi ne mogu dovoljno da se 
isuše.   Ako   tome   dodamo   smanjene   prinadležnosti. 

onda ćemo tek videti da stojimo pred jednim krup- 
nim problemom, koji treba uzeti u ozbiljnu ocenu 
i što pre resiti. Plate uopšte svih državnih činovnika 
neznatne su i zbog toga je njihovo stanje veoma 
teško. Za to i naglašavam tu stvar da ove plate i pri- 
nadležnosti činovnika treba uzeti u ozbiljnu ocenu. 
To je kod železničkog osoblja od naročite važnosti, 
jer je njihova služba teža. Ovde treba pomisliti samo 
na one naše pasivne krajeve gde naši železničari žive 
udaljeni od centara i gde ne mogu da nabave čak ni 
potrebne životne namirnice, i ono Sto je ranije bilo 
u tome pogledu lepo predvideno, kod Južnih železni- 
ca mislim da treba da se i sada predvidi. 

Ja bih imao da skrenem naročitu pažnju gospo- 
dinu Ministru saobraćaja na pitanje pomoraca. Pita- 
nje pomoraca je jedno važno i viseće pitanje kuje 
traži da se ono "uzme u jednu ozbiljnu ocenu i rešenje, 
jer svi pravilnici koji su predviđeni za regulisavanje 
socijalnih i tehničkih, zatim higijenskih i zaštitnih 
mera, nisu potpuni i nisu na dobroj bazi. Mi treba da 
postavimo jednu dobru bazu i samo ako to učinimo, 
onda će nam i služba u pomorstvu biti dobra. Najzad, 
gospodo, mi to moramo izvršiti i zato, što to zahte- 
va ju i traže sklopljene međunarodne konvencije. 

Naposletku, gospodo, ja sam dužan i kod ovoga 
resora da obratim pažnju "g. Ministru saobraćaja na 
podatke koji se iznose u zagrebačkoj štampi u po- 
gledu personala i o onoj srazmeri ili nesrazmen izme- 
đu Hrvata i Srba. Ne ulazeći detaljno u ovo pitanje, 
jer o njemu treba da se povede u Ministarstvu raču- 
na, ja sam dužan da tražim da se ti podatci provere 
i da se vidi koliko su oni tačni ili netačm, jer ako 
utiremo put rešavanju hrvatskog pitanja onda mi 
moramo da se borimo da se uklone one neravnoprav- 
nosti i nejednakosti koje još postoje, i za koje ja. 
kao Hrvat jugoslovenske orijentacije, naročito i 
uvek, hoću i moram da se borim. 

Zato, u nadi da će se provesti ono što je potreb- 
no a verujem da će se to stvarno i provesti, izjav- 
iljujem da ću glasati za ovaj budžet. (Pljeskanje na 
desnicO. 

Потпретседник Нурија Поздерац: Реч има на- 
родни посланик г. Душан Бујић. 

Dušan Bujić: Gospodo narodni poslanici, kod 
pretresa budžeta Ministarstva saobraćaja, ograničiti 
ću se da govorim samo o teškim saobraćajnim pri- 
likama u mome srezu. 

Usled saobraćajne politike bivše Austrougarske 
monarhije, naš kraj imade saobraćajne teškoće bez 
primera Da su te teškoće bez primera, osvedocicete 
se gospodo narodni poslanici, iz moga izlaganja, a 
to'najbolje svedoči i činjenica, da na jednom uskom 
i zbitom prostoru od oko 30 četvornih kilometara 
imamo tri nedogradena, naime nedogradena rukava, 
ili, bolje rečeno, tri slepa creva železničke pruge. 

Do toga stanja moglo je da dođe usled toga, 
što su u bivšoj Austrougarskoj monarhiji bile dve 
vrste železnica,' i to: državna i takozvana Južna 
železnica. Pošto SU se interesi tih dveju železnica 
često kosili, to se izbegavalo da.se one spoje, 
radi zaštite obostranih interesa i tako se kod 
izgradnje pruge Bjelovar — Grubišno Polje —Veliki 
Bastaji'i pruge Bjelovar — Garešnica — Banova Ja- 
ruga stalo kod obe pruge na pola puta. to jest u 
GrubiSnom Polju i Garešnici. 

Sukob železničkih direkcija izbegnut je, ali naš 
kraj dobio je dva slepa creva, od kojih pati i danas. 
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Treće slepo crevo u blizini Grubišnog Polja je 
stvoreno izgradnjom tehničko - industriske pruge 
Južne železnice Veliki Bastaji — Končanica — Zdenci 
'joS u doba, kad je u tome kraju vršena eksploata- 
cija  šuma. 

Trebalo je po izvozu šume da se pruga digne, 
jer je izgubila razlog opstojanja, ali su je vlasti 
bivše Austrougarske monarhije zadržale za ljubav 
mađarskog magnata Tikarija, kao njegovu lokalnu 
želcznicu i danas ta pruga ide čistom goleti, buz sela 
i naselja i služi jednom ribarskom društvu, koje je 
u rukama stranog kapitala. 

Od toga trećeg slepog creva pati naš saobraćaj, 
jer je to, uistinu, po mome mišljenju, jedna od naj- 
pasivnijih i jedna od najnepotrebnijih pruga u našoj 
zemlji- . . 

Smatram da nije potrebno na dugačko iznositi 
koliko ogromnu štetu trpi naš narod u tome kraju, 
u.sled   toga  nemogućeg stanja. 

Štetnost za osobni promet je ogromna. Kao 
primer navešću samo jedan slučaj od prometa Gru- 
bišno Polje—Daruvar, kuda železniom ne možeš 
doći prije 17 sati i 15 minuta, a čovek po lepoin 
putu dođe pješačeći za tri sata, a drumom, kolima, 
dotle   za dva sata. 

Isti    je   slučaj   sa   vezom    Garešnica — Banova 
Jaruga. 

Da se tome zlu doskoči, trebalo bi da se čim 
prije pristupi izgradnji tih nedovršenih delova pruge 
i ito: Grubiišiio Polje—Veliki Bastaji i one Gare- 
šnica—Banova Jaruga, dok bi prugu Veliki Ba- 
staji Končanica—Zdenci trebalo dignuti i gra- 
đevni materijal, u koliko je upotrebljiv, upotrebiti 
za   gradnju  pruge  Grubišno  Polje — Veliki  Bastaji. 

Naglašavam da ovo nije moje subjektivno mi- 
šljenje, nego mišljenje celoga našega kraja i da je 
to   jedna   velika   potreba   onoga  kraja   u   kome   ja 
živim. 

Potrebu izgradnje ovih nedovršenih pruga dikti- 
raju interesi saobraćajne, a isto tako nacionalne i 
ekonomske politike iz ovih razloga. Grubišno Polje 
je privredni centar velike okoline. Kod nas je naci- 
onalna   privreda   razvijena  u  velikoj  meri. 

Primera radi navodim sledeče: sa stanice Gru- 
bišno Polje izvozi se godišnje 250 do 300 vagona 
krompira, 100 do 120 vagona žita, 100 do 150 va- 
gona   žive stoke i preko 300 vagona drveta. 

Osim stanice Grubišno Polje u tome spletu toga 
kraja ima još četiri stanice, koje nemaju ništa manji 
promet, što je naročito važno naglasiti to je, da sve 
ono što se sa tih stanica izvozi to su poljoprivredni 
proizvodi koje narod mora da vozi 15 do 30 kilo- 
metara do železničke stanice, a i to samo kad ima 
puta, jer, kao što sam već juče naglasio, prilikom 
pretresa budžeta Ministarstva građevina, kod nas 
postoji u tome pogledu pravo bespuće. 

Osim ovoga ima još jedan razlog za izgradnju 
te pruge. Grubišnopoljski srez leži u sklopu držav- 
nih šuma. Država vrši eksploataciju šume i državni 
erar gubi velike svote zbog toga što se te šume, 
usled slaboga izvoza, prodaju uz znatno nižu cenu 
nego Sto bi trebalo. Izračunato je, gospodo, kada bi 
se ta pruga izgradila, da bi ona naročito zbog izvoza 
drveta bila veoma rentabilna i da bi se ona za deset 
do petnaest godina najviše mogla amortizovati. 

Ova pruga Grubišno Polje —Veliki Bastaji ima 
velikog značaja i iz strategiskih razloga, pošto veže 
jednu veliku pozadinu sa granicom. To je fakat i o 
tome su se i naši vojni stručnjaci zainteresovali. 

Nešto što toj pruzi daje naročitu prednost pre- 
ma ostalim, koje su u izgradnji, jeste to što će izgrad- 
nja te pruge, s obzirom na povoljan teren, koji je 
bez tunela, velikih uspona ili nasipa te mostova, što 
bi to bila jedna od najjevtinijih pruga i svakako 
mnogo jevtinija od svake druge pruge koja se danas 
nalazi u izgradnji. 

Jedino još želim, gospodo, naglasiti to je da je 
vrlo važno, da se od tri predvidena smjera kuda bi ta 
pruga imala biti izgrađena, izabere onaj smjer kojim 
će ta pruga najviše i najbolje poslužiti narodu našega 
kraja s jedne strane, a interesima saobraćajne poli- 
tike sa druge strane. Jer smatram da se železnička 
pruga gradi onuda kuda je za narod najpotrebnije 
i najkorisnije, a ne samo kuda je najjevtinije. Zbog 
loga od pomenuta tri pravca smatram za potrebno da 
naglasim da su glavna dva i to: Grubišno Polje—Ra- 
šenica—lv. Selo—Veliki Bastaji i ona Grubišno Polje 
—Velika Dapljevica—Rastovac—lv. Selo—Veliki Ba- 
staji. Prvi je pravac kraći za 4 kilometra ali tada bi 
pruga u dužini od 15 kilometara, dotakla svega 4 sela 
a sva ostala ostaju po srtani kao i danas; a druga je 
pruga odnosno pravac koji se predviđa duži za 4 
kilometra ali veže na dužini od 19 km. 8 sela i primiče 
se na domet 16 sela. Osim toga ova druga pruga 
velikim delom prelazi preko državnih šuma i šume 
imovne opštine Durdeva kosa, pa otpada otkup 
zemljišta od privatnika, što je vrlo važno. 

Gospodo, ja smatram da se železnička pruga 
gradi onuda, kuda je najpotrebnije, a ne onuda kuda 
je najjevtinije. S obzirom na kratkoću pruge, i s ob- 
zirom na to, da je ta pruga uistini vrlo nužna, ja se 
nadam da će Ministarstvo saobraćaja uvideti neop- 
hodnost njezine izgradnje, a verujem da će se i što 

■skorije  pristupiti  njenoj izgradnji. 
Imajući puno poverenje u Kraljevsku vladu i go- 

spodina Ministra saobraćaja, izjavljujem da ću gla- 
sati za ovaj budžet. (Pljeskanje na desnici). 

Потпрстссдиик Нурија Поздерац: Реч има на- 
родни посланик r. Велимир Маринковић. 

Велимир-Веља Маринковић: Господо народнп 
посланици, ja говорим у име свога изборног среза, 
печалбарског  пасивног  ореза.  Питање које  изно- 
сим, лОкалног je зпачаја.  (nio тангира исто тако 
и  два друга  среза,  Царибродски   и   Нишавски,  a 
донекле   и   Белопаланачки,   дакле,   тангира   цео 
стари пиротски  округ. Upe него што изнесем то 
питање, које je од великог значаја за онај крај, 
дозволите ми да кажем једиу мисао, која je, ве- 
рујем, и ваша, заједничка мнсао свнх нас, a то je, 
да се  при изградњи железпица, исто тако као  и 
при  изградњи  путева,  поред привредних  и  чисто 
економских и локалпих потреба, увек има у виду, 
увек узима у обзир и један други разлог, господо, 
a то су чисто стратешки р^азлози. Кад je овде je- 
дан колега o изградњи једнога пута казао онако 
духовито, да je то луксузан   пут,   ja   не   мислим 
тиме да умањим ме1)ународни и екопомски зпачаЈ 
тога „луксузног" пута, алп ja са.м сведок као и ви 
кад су поједипи објектп у тешким данима рушенп, 
a ти-су објекти с тешким мукама били стварани 
и подпзани. Од тога луксузног пута код данашшег 
наоружаља, господо, ми у народној  одбрани  не- 
hcMO имати големе вајде. Нама су потрсбне стра- 
тешке   железнице   н   стратегиски   путеви.   Hajnpe 
то, na опда после они  други обзири привредпо- 
економски, социјални и локални! 
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Ja мислим да сам погодио Вашу мнсао, и осе- 
liiin с, господиие Министре, јер je то осећање и 
мнсао спих нас, који ouy земљу волимо, и да li-' 
нас то увек да руководи у томе правцу. 

Пре но што прнступим излагању главног пн- 
ran.a, Koje тангира мој крај, ja hy поменути неко< 
лико ситнијих питања, али која су од великог 
привредног и социјалног значаја у моме крају. 
Искрсно да вам кажем, дошао сам на ову говор- 
;,.iii,\ зато, да господина Министра уверим, да je 
горућа потреба, да се мсме крају у том погледу 
изиђе у сусрег. Тиче се најпре мојих печалбара- 
цреиапа. Ja има.м у моме крају око 40 до 50 ии- 
дустриских предузећа, црепарских; Некад je та 
индустрија врло добро цветала. Али, господо, 
захвал>ујући утицајима — a ja не анам да ли су 

i i п »литички утицаји - али тек захвал>ују11И ути- 
цајима дала се предност једној фирми, која je, 
како сам обавештен, са капиталом који није до- 
Mahu, a то je фирма Бо« из Велике Кикинде, која 
има и у Румуиијн тако исто своје радње. Ta 
фпрма, како сам извештен, добија повлашћену 
тарифу са 80% попуста. Стоварншта те фпрмс, 
њена роба складирана je свуда дуж пруге, где 
год има пруга у Југославији, и поготову na Југу. 
Свуда има тога велико-кикиндског црепа. 

Тимс je иаша домаћа индустрија, ако je 
тачно да je онде иностранн капнтал заинтерсс)• 
ван, тиме су моји печалбари и они честити малг 
индустријалци који су тако pelin из ничега ство- 
рнлн своја предузећа, доведени у један тежан 
привредни положај. Ja молим г. Министра, да ге 
повластнце које су дате таквој једној фирми, 
која je у много повол.нијсм положају, која je у 
поволјНнјим приликама и no иеличинн свог капи- 
тала и no искуству и оргапизацнји рада, да тој 
фирми мало скреше те повластнце и да оиогући 
живот црепарској индустријн из мога краја. To 
се, господо, односи како na Лужнички срез, кога 
имам част да прстставл.ам, тако и na Белопала- 
начки, Нишавски, Власотиначки, a мислим, дели- 
мично и Лесковачки срез. 

Има још једпо питање, господо, на први no- 
глед ситно, које такође интересује мој крај, a ве- 
рујем и друге паснвне крајеве. To се тиче попу- 
ста у вожњи, такозванпх упутница за превоз и 
пабавку л^улске и сточпе храпс. Јсдно време те 
су упутнице даване бесплатно. Ja сам, господо, 
имао то жалоспо искуство у CBOIM изборном Срезу, 
да су тројица-четворпца злоупотребили то право. 
Ja сам, изгледа ми, несрећан, да све такве шкакљи- 
ве ствари изнооим, али господо, странци, којој 
имам част припадати, никада није стало до тога 
да зле стварн прикрпва, него да чисти оно што 
не вал>а. Велим, да су њих тројица-четворпца 
добро искористнли те повластице за своје чисто 
трговачке сврхе, na су они господо навукли храпу 
бесплатпо преко железнице и no скупе nape je 
паролу продавалп. За ову ствар r. Мииистар ca'o- 
браћаја не може бити крив, јер он сигурно не зна 
и не може знати шта се тамо далеко на перифе- 
рији, у неком забаченом крају дешава. Ja бнх 
овде чинио одговорним дотичног претставника... 
(Павле Jouomih: Кажи o коме се ради!)... 
Пошто je отсутап, a мој je такмац, дозво- 
лите да га ne пмеиује.м. Сада je одређено 
да се наплаћује 1.500.— динара од 10.000 
кгр.   Ja   сам   био   сведок   у   току   изборне кам- 

nan.e    обишао    сам   n    познајем,    смем    слободно 
рећи, сваког другог човека лично у свом Срезу и 
видео сам да људп одбијају да купују храну ny- 
тем те повластице,   одбијају   да   се   користе   том 
повластнцом. Још нешто, господо. Тамо je огра- 
кичено  na   io.Oou  кгр.   Један  мој   пријатељ  који 
je сиромашан,   честпт   човек,   on je чак   из мога 
пиротског краја огишао no храну у Мачву. To je 
далекпут када се узме у обзир прстовар хране. 
Ум<ивао je повереље у свом селу na je добио по- 
властицу и натоварио   10.000 кгр.   али   je   метнуо 
хиљаду — две више. Тренутно   немам   овде   тога 
товарног листа али ra могу дати r. Министру, јер 
ми je у стану, —■ ja сам овде дошао болестан. Он 
je господо, за оно хиљаду-две килограма — бојим 
се да није У^ вагона,   тачно   ne   могу да се сетим 
цифре, — плагио 1700 динара и више. Господо, то 
je за њега било јако  непријатно   изненађење јер 
га  je   го  материјално  упропастило   и   довело   у 
незгодан положај пред оним људима, пред опим 
селом које га je делегирало   да   ту   робу  мабави. 
Ja сиецијално говорим за тај случај a ако постоје 
још ii други слични случајеви, молим г. Министра 
да се и они испитају да  се  створи  могућност  да 
се тим људнма   олакша.   За пасивпе   крајеве, го- 
сподо,   та   повластица   да   се   улућује   бесплатно 
храна ne само, господо, да je она људска, чове- 
чански оправдана'већ постоје, господо, чисто со- 
цијални, постоје још и нациопалпи разлози да се 
гладкима да хлеба јер доћи ће дан, господо, када 
ову земљу, треба бр^нити a гладни људи je тешко 
могу бранити. 

Зато, господо, треба учипити да у неким кра- 
јевима где има доста и где je јевтиио жито да се 
омогући превоз. Ja вас уверавам да код мене кп- 
лограм жита стаје 1.50, В гроша, na богами, 9 гро- 
ша na n 2 динара. Господо, то je мпого. Треба 
омогућити бесплатап превоз хране али треба исто- 
вре.мепо и опе.могуКши злоупотребе од стране 
оних, који су увек (ЖЛОИИ да такве ствари чине. 

Још једно питање иптересује мој срез, a у 
овоме случају и Белопалаиачки срез. Иајблнжа 
желсзиичка станпца момс срезу јесте Бела Г1а- 
лапка. Када вагои кукуруза дође овако се прак- 
тикује. Ми немамо дпректие телефопске везе. 
11мами две варошице у срезу, економско средиште 
то je Љуборађа, a среско административно меото 
je Бабушница. Када дође вагон na бслопаланачку 
стаиицу то се посретсгвом Иирота јави диема ва- 
Јилпицама да известе односног интересента да 
до1,е и колима превуче о«о 30 кплометара то 
жито. У пракси се дешава ово. Чим вагон дође, 
највише један дан дозво.љава се да ту храна стојп. 
Одмах иосле тога рока плаћа се лежарипа. Ta ле 
жарика за one сиромашпе људе mije мала. Видитс 
овде би било потребно, насушиа je потрсба, да се 
пекако омогућн да ти људи добију могућност, да 
добију у времелу. Иису omi криви што су желез- 
нице гкаднзане у крајевима којп су економски јаки, 
којп су ралвијени n богати; нису о«н кривн што 
пемају превозних средстава. Право je омогућити 
пм да ne плаћају лежарпну која није мала. Молим 
господина Мннпстра да нас у том погледу помогне. 

A сада да лрпступим опоме најважнијем пи- 
тању за онај крај, a то je питање железнице Јерма. 
Постоји, господо, вама пије можда познато, једна 
приватна железн^ца која je подигнута прппатнпм 
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капиталом, домаћим, кроз једа« од најлепших кра- 
јева. Ja вас уверавам да Ђердапска клисура и Си- 
ћевачка клисура, које су мени врло добро позиате 
  ја воли.м природне лепоте — ja верујем да ова 
кчисура Јерме није ништа мање лепа него што су 
ове наше две широм света позпате клисуре. Ta же- 
лез-ница je inpocro усечена у блокове стена. Доле 
се пенуши Јер.ма, a rope видите лево и десно само 
стеие веома лепих, изузетно лепих облика. Грдне 
cv nape, господо, ту пласиране док je та железни- 
ua подигнута. И видите та железница, не оамо 
шго може, и ако буде здравља да до тога дође 
да се је.днога дана упознају лепоте онога краја, 
'ха ona буде коришКсна и од турнста да их преба- 
ци онде. Ми имамо једну добру, лвковиту баи.у 
коja   no   својој радио-активности може да надма- 
цЈУЈе  >како сам разговарао са једним професором 
унивврзитега, — и Нишку Бању и Со«о Бању. Ве- 
'п,м осим тога чисто туристичког значаја ми цс- 
IIUMO и економски и социјалии значај. Има 37 села 
Ko'ja гравитирају тој железници. Превозно сред- 
ство до изградње железннце били су мали коњићи, 
то je вама спи.ма врло добро .познато. И. увераиам 
нас да се no 40—50 километара морало иосити оно 
мало хране козјим путањама и свет je био гла- 
дан Господо, када се не може тамо зими да долази 
од снега и када се не могу тамо да изграде >келе- 
знице >народ једе овас и зоб којима се коњи хране, 
j ep то једино рађа у граничном појасу поред бу- 
гарске границе, онде треба да знате, да они ту зоб 
мељу у поточарама за које их иесавесни полицајци 
добро казне за бесправну мељаву. 

Оки  мељу овас у оним малим ручним жрвље- 
,вима  и   ако се десн да iHX неки полицајац ухваги 
тешко  си га њима. Морају да пла11ају казне. Али 
сем овса jom иешто се једе у овом крају, a то je 
кореше од кукуруза, то je она помиљка која оста- 
ле кад се зрна скину. C пролећа свет бере коприве 
и  ^руге траве, ja нисам тако добар ботаничар да 
бих знао како сс све зову. Укувају коприве, иећу 
само једну прегршт брашна и онда тај скроб тако 
једу.  AKO могу да метну мало више брашна и да 
направе тако звани „зељакик", онда je то за њих 

■највећа   посластица, већа од свих оних које једу 
деца у Београду. Подигнуто je на тој прузи у том 
крају   16  тунела,  19 мостова те je тако овај крај 

1везап са осталим културиим светом. Добила сс мо- 
гућност да се нде у друга места за набављање на- 
мирпица.  Али шта се десило? Ви знате, господо, 
како   то   код нас бива. Неки политичари рапији, 
a и неке финансиске тешкоће учиниле су да je тај 
рудпик   и железница обуставила рад. Хоћу наро- 
чито   једну  ствар да  нстакнем, a то je да je та 
железница превозила поред људске хране и вој- 
иички   материјал,   служила  je  за  војннчке  сврхе, 
јср je ту граница. Xohy да ^истакнем да je тај угаљ 
кога je  превозила ова пруга био изузетло јакога 
квалитета, угаљ са високнм калоријама.  Свакако 
je то и био и главии разлог да се ова железннчка 
пруга и подигне. За потребе онога краја имао je 
разумеваше онај који je увск и свуда нмао разу- 
меваше  за ситне мале и necpeluie људе. To je по- 
којпи   Краљ  Александар  Ујсдниитељ.  За  његовог 
живота та je пруга добро радила. Рудник je лнфе- 
ровао 5000 вагона 1929 године, a 1930, 1931 и 1932 

<око 6000 вагоиа месечно. 
После марсељске трагедије није било у оној 

мери итересовање и рудник je морао обуставити 
•свој рад. Томе су биле разлог и фннансиске те- 

шкоће које су стварали повериоци, јер док се овај 
рудник поднгао морало се зајмити. C Д1)уге стране 
лестало je оне моћне заштите коју je тај рудник 
дотле имао, и тако je „Јерма" престала да ради. Ja 
xohy да захвалим госиодииу др. Спахи ШТО je OH 
дошавши   у  тај  ресор   1935  године  доделио  600 

1вагона месечпог огкупа угља. Тада je бнла таква 
коњунктура, да je то било за онај крај право из- 
ненађеље и пружнло je ухлебија многим људима 
и породицама. Око 2000 породица оживело je од 
тога. Ja hy завршити ca апелом на господина Ми- 
ннстра   финанснја да од овога   рудника   огкупи 
сада опет 600 вагона месечно или бар 300 макар и 
само 200 вагона за прво време, како би се одр- 
жала она железпица која je потребна и са при- 
вредних и војних разлога. Ово je још потребио да 
би се онај сиромашан свет тамо могао запослити 
и прехранити. Тамо има толико природних блата 
и треба га салш искористити, na he се онда сам 
тај крај моћи прехранити без помоћи ресора со- 
цијалне   политике.   Овако   велики број  људи  из 
lora краја свакога дана се ви1)а на нишкој и бео- 
градској станици a сваки дан их ja нађем н пред 
својим  прагом.  Овим  сир1амашннм људи.ма  треба 
изићи у сусрет. AKO тај свет оставимо да и даље 
гладује они he одлазити преко границе, a ако при- 
лнке   поправимо   онда he с оне   стране   границе 
овамо к лама прелазити. 

Ja ћу да завршим. (Гласови: Гласаљем за бу- 
џет?) Да, ja гласам за буџет, ja гласам за буџет 
јер сам уверен да he г. Министар ове сугестије 
прихватити, ja гласам за буџет и због опште вла- 
дине политике, која има велику и значајну улогу 
данас. Али ja, гооподо, нећу да прећутим и молим 
да ми г. Миннстар ne замери, јер нисам од онич 
који се лако савнјају, ja нарочито гласам за буџет 
зато што je на челу тога ресора вођа наше 6pahe 
муслимана.. . (Бурпо одобравање) . . . који je, 
као и др. Корошец, вођа Словенаца, у најкритич- 
нпјем моменту, када je једна шака, једна група 
људи занета властољубљем са кобиом фатално- 
mhy гурала ствари да иду клизавом ннзбрдицом, 
— што су др. Спахо и др. Корошец показали чој- 
ства и јунаштва и допринели да се развој дога- 
baja управи правилним путем. (Бурио одобрава- 
ље.) И завршавам: гласам за буџег, гласам за г. 
др. Спаху. (Бурно одобравање и пљескање у цен- 
тру.му и на десници. 

Претседиик   Л'1илан   Симоиовић:  Реч   има  на- 
родни посланик r. Радомир Стојковић. 

Радомир Стојиљковић: Господо народни по- 
сланици, o буџету Мипистарства cao6pahaja не бих 
имао шта да кажсм, јер се слажем с њим из раз- 
лога тога што сматрам да je потрсба изискивала 
да тај буџет буде такав као што je Beh израђен. 

Гооподо пародни посланицл, да би се наша 
држава упоредила са нашим суседнма комши- 
јама, ми морамо свим силама и овим напорима да 
запнемо и OMorviiHMO да се наш саобраћај спро- 
веде у свима деловима наше земље и наших по- 
крајина, које нису у вези са «ашим центрима н 
са осталим деловнма наше земље. 

Господо, ja не могу и Hehy да будем себичан, 
нећу као што сам имао прилике да слушам од на- 
ших другова народних посланика Beh неколико 
дана, како једнако траже за своје крајеве, како 
нису задовољни, како ш увек no нешто треба и 
да им попешто недостаје, једпима у погледу пу- 
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тева, другима у погледу caoOpahaja, трећима у no- ие могу да се враћају увече својнм кућама пошто 
гледу сиромаштине и т. д. Господо посланнци, ja иема  воза, те оу прнну^ени да спавају no мага- 
видим да се нико од Србијанаца, од људи из Шу- цинима и да воде, може се pehu, један неуредан 
мадије  није појавно на овој  говорннци да каже живот.  Међутим,  госиодо,   у   околини   ове  пруге 
да му нешто недостаје, да му макар  што треба. нма л>удп који GH те послонс моглн ооављати и 
Није то,  господо   народнн   посланнци,   што   смо нема потребе да се узима радник из далеког краја 
потпуио задовољни и ако имамо све шта нам тре- кад га веК има у овом крају, који he моћи да РУцг 
ба. Ви  сви  знате,  a и гооподин Мнннстар, да je и да добије ручак код своје куће, док onaj који je 
свуда понешто потребно и да наш ситни сталеж дошао из далека, мора да има ту npenoliiiuiTe за 
није задовољап, јер   ннје  у  стању  да  задовољи које мора да плати. Ja бих молно господина Мн- 
своје потребе, али ми смо широкогруди, ми смо на- нистра да учпии шта треба да се та измена учини 
учили да трпимо и да прећуткујемо. Ми пуштамо 
нашу осталу браћу из других крајева да говоре. 
Господо пародпи посланицп, ми нпсмо егоистп. Ми 
желимо да наша држава има тако развијену же- 
лезппчку мрежу да се ми из свих делова name 
отаџбнне кад будемо позвапи у случају потребе 
можемо благовре.мено одазвати својој дужпостп. 
Ме1)утпм, код нас и.ма крајева који HUC}' везапп 

и да се узму радпици из места која су пајблпжа 
roj железничкој прузп, те да m људи сву своју 
падпицу ne поједу сами, него да je искористе са 
својнм породицама. И иначе та je паднпца МИ- 
пнмална и износи 18 динара дневпо за оне који 
раде први пут, a ако раде 2 илн 3 годппе имају 
ii no 25 днпара дпевпо, према подинама: рада. И 
заго   тлј   рпдннк  који   има   18  динара  дпенно   ne 

железницом  и у  којима  се sa дан два не може    може да иоћи у другом или трећем срезу. Па чак 
доћи до железнице. C тога разлога ja сматрам да 
je потребпо да буџет буде такав да бп се потребе 
народпе и државпе могле задовољнтп. Ja знам и 
верујем да то не може бити тако брзо али у гра- 
ницама могућности треба из годпне у годину прн 

и онај старији радппк, који има око 25—26 ли- 
napa, иема могућиости да се издржава вап своје 
Kvlic и да се храни -о споме трошку, јер би у гом 
случају његова породица код куКе морала да 
оскудева. Кад тај аиромашак Beli пема хлеба код 

водити  ствари   решсњу   како   n   колнко  се   може.     куће, и кад га seli мора зарадити, он бар треба да 
Ja верујем, господо народпп посланнцн, да г. Мн- 
нистар caoOpahaja позпаје прплике боље од свнх 
нас, јер му je то главни посао и задатак којп он 
има пред очнма и верујем да он правилно води 
бригу и врши распоред да сваки крај у нашој зем- 
л>и добије ono што му треба и да се лруге вежу 
и изграђују no могућности. 

И.мам још једну ствар да изпесем из мога сре- 
за. У моме срезу пма једпа мала пруга од 70 см., 
која води од Ћуприје до Сењског Рудннка, a KO- 
JOM се служе ;мајдани угља ради нзвоза, као и дру- 
ги пољопрпвредппцп, привредпици и трговина. Ha 

пма пеке користи од тога. Зато апелу^јем na госпо- 
дииа Министра да јсдпом уредбом,- или како већ 
зна, ja сапи новајлија те не зпам како то иде, ту 
сгвар peimi у корист тога снромашног парода. 

Друго, господо, mro имам да замолпм rocno- 
дина Мпппстра јесте ово: чувари пруга полажу 
испит за то мссто n када га Beli положе, оии no 
неколико годппа ne могу да добију место. A ja 
мислим кад једап човек, који се већ спрема за је- 
дан посао и своје пспите положи, да бн тај посао 
требало и да добије. Ja ne кривпм никога и веру- 
јем да нема места за све те људе који  су ocno- 

тој прузи постоји стапица Ссње na којој се вршп собљени,  алп   сам  пмао  прилпке да вндим да  су 
утовар угља. Ha тој ирузп има неколико рудппка пеки људп којп су положпли пспите, добилп та- 
угља Kaio u камеполома, одакле се пзвозп ка.меп ква места npe оиих којп су тс испнте -Mnoro ра- 
и rpal)a, те je стога потребно да Министарство сао- пије положили, a onu којн су те пспнте положили 
браћаја сагради једпу ра.\гпу ради  утовара угља irpe 3—4 године остали су без мсста. Зато сматрам 
и камепа. Ja сам подпео неколико пута претстав- да се у Мипистарству саобраћаја у том погледу не 
ке у томе смислу Мипистарству саобраћаја и те поступа   правично.  He  замерам  ja   ту   господипу 
молбе стоје тамо и дан данас, алп no њима ннје Министру, јер  верујсм да  on то можда н ne зна, 
допето решење. (Жагор.) Ja вас молим, господо, nero осталим његовим потчињепнма, али би тре- 
да   ми  дозволите  да  изјавим   све   шфо  желнм   н бало да буде пекога падзора те да се не врше зло- 
имајте стрпљења   као што сам и ja вас сгрпљиво употребе. 
слушао.   Молим   господипа   Мпнистра   caoopal.aja Потпретселтп;   Ллојзи|   Михелчич:   Има   реч 
да nponabe ту молбу, Kojy сам ja лнчпо писао из Мит.стар саобраћаја г. др. Мехмсд Спахо. 
Општине ссњске, и да no II.OJ допесс одлуку да r « 
се тамо успостави та рампа  због утовара грађе Мииистар  caoOpahaja  др.   Мехмед   Спахо:   Ja 
и мамена за фабрику uiehepa. Ово треба утолпко С11М В1')Л0 захвалан свој господи народиим  посла- 
npe учишгти што кроз Ћуприју пролази иптерпа- нииима који су са пуно интереса и са пупо објек- 

браћаја. To mije тако скупо и ja молим да^е јелна    њени зато што ни^е било Ловољно средстава. Ja 
молим да ми верујете да би све то, можда, било 
уклошсно да je било више средстава. 

Највише се, господо, говорило o програму гра- 
ђења наших пруга. Taj програм, господо, израђе« 
je у сагласпостн са свима меродавнпм факторима, 
и при његовом израђивању воднло се рачуна како 
o прпврсдпим тако исто и o социјалнкм приликама 

ког врсмепа ови ситии радници долазе m других наше земље. Али onaj врховни и главни циљ коме 
срезова и разних места n тп се људи злопате јер    наше железничке пруге имају да служе био je нај- 

рампа и Једап магацип тамо поднгпе 
Имам још једну ствар да нзнесем, мада иста 

потпада под секцију, али како и ona пада под над- 
лежност Министра, то je изпосим овдс. Ha прузи, 
господо, има ситпнх радника који раде na коло- 
секу — na прузи — као дпевпичари. Од npe не 
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меродавнијн при одлучивању која he се пруга upe 
градити, a то je, господо, иптерес наше земаљске 
одбранс. 

Ja бих, господо, желео да место једне хиљаде 
кичометара нзрадимо у нашој земљи две, три na 
пет хиљада километара. Али ми градимо онолнко 

колико можемо, a ми смо успели да нађемо сред- 
ства више иего и једиа досадашља Влада у овој 
земљи (Пљескање). Ja мислим да то греба да буде 
показ да iiGMO и у будуће умети да нађемо сред- 
става ча оно што je овде гражено, да што пре за- 
довољимо потребе тих крајева. 

Господо, овде се пајвише говорило o Јадран- 
гко\   прузи која треба да прође кроз Црну Гору. 
Ia сам  сисстан да je та пруга неомходно потребна 
ич економских, нациоиалних и социјалних разлога 

разлога земаљоке одбране. Али кад су питали 
"нога-   зашто не звони, он je казао да ne звони 
"то   што нема звона. Тако исто, господо, и пруге 
fmcv' могле да се до сад израде зато што није било 
гпетстава за то. Сем тога, господо, ви морате бити 
гпесии  и тога да та пруга има да npohe кроз нај- 

■ке терене и да he због тога битн најскупља пру- 
ra'v нашој земљи. Поред тога, та he пруга изиски- 
нати  и  много проучава[[,а, јср ja не бих желео да 
птпочнем са грађењем једне пруге na да онда ме- 

.,м трасу и чдем на другу страну. Ta пруга иора 
VHTH   прв"о добро проучена  na се тек онда може 

иступити  Њепоме грађењу. И ja се надам, го- 
гподо    кад смо успели да нађшо за јавне радове 
v  иашој   земљи 4 милнјарде динара, што je пре 
пао година можда изгледало као сан и као нешто 
ито  ie немогуће, надам сс да ћемо и за ову пругу 
ИОћИ   наКи   срсдстава  и   приступнти  њеноме гра- 

ђењу. r рОВОрено je доста  n  o железничком особљу. 
Ja сам  захвалан господи посланицима, што мојим 
поедним сарадницима o6pai1ajy такву пажшу. Они 
cv мо1и сарадници и моја je, према томе, дужност 
ла 'o н>има водим бригу. Ja мислим да сам за ове 
тои и  no годнне, како управљам саобраћајем, no- 
казао довољно љубавн и довољпо разумевања за 
потребс наших железничких службеннка. Ja ћу тим 
путем   и даље да иаставим. (Бурно одобраван,е у 
целој   дворани.) 

Дозволите мн, пошто je време поодмакло, да 
o оним појединим питањима, o којнма je овде го- 
liopcHO, a која су врло добро већ позната, да o 
њима детал.но не говорим, нсго да ми верујете да 
t,v v сарадши са надлежни.м факторнма, и она пи- 
тања чија решења траже материјална средства, — 
настати да решим како сам и доселе чинно. 
(Пљескање.) 

Господо, било je овде и доста л{еља у погледу 
рекоиструкиија наших пруга. Ja, господо, те жеље 
потпуно разумем; разумем их, јер наше железннчке 
иреже кад су почеле да се изграђују ннсу изгра- 
ћиване оиако како су то тражиле паше потребе 
и национални интерес, Beli како су то тражили ин- 
тераси прнвредни и економски и — ако хоћете — 
завојевачки наших нспрнјателЈа. Маше пругс гра- 
1,ене су према жел.и и у правцу Беча и Пеште, и 
ми кад •смо дошли после ослдбођења и уједињења 
и почели да радимо na решнструкцији нашнх пру- 
ia, ми смо наишли на врло велнке задатке. И да 
их за 20 година нисмо могли да завршимо, то je 
лако разумљиво. (Одобравањс.) 

Поменуте су вициналне пруге у Војводнни. 
Морам да иапоменем, да je највеКи део тнх вици- 

налпих пруга већ откупљен и да je питање вици- 
налннх пруга већ регулисапо. Тнх вициналних пру- 
га има и у Савској и у Дравској бановини. И по- 
чело се са реконструкцмјом тих пруга. Једна од 
најважнијих, како за наш међународни тако и уну- 
трашњи саобраћај, јссте пруга Панчево—Вршац, 
која треба да нас веже са Румунијом. Ona се на- 
лази у рекопструкцији. 

Спомињане су пруге које треба рекопструи- 
сати у везн са грађењем пруге Св. Јанж—Севннца 
и Вараждин—Копривница. Али исто тако треба ре- 
копструисатн и допунитн извесне пруге које су у 
вези са грађењвм саданЈИх пруга. И тако треба ра- 
зумети onaj кредит од 40 мнлнопа динара, којн 
допуњује креднт од једне и no милијарде дпнара, 
o чему je, ако се не варам, говорио г. Јововић. 

11 ту не бих хтео да улазим у појединости, али 
морам да пзјавим да je моја сталпа брига израда 
дуплог колосека Загреб—Зидани Мост, не зато 
mio бих желео можла више да учиннм тамо, него 
што то тражи интепзнтст саобраћаја na roj ли- 
пији. Још мало na се nehe моћи са једним коло- 
секом na тој липијм да одржава саобраћај. Из- 
градња тога колосска мислнм да he се државним 
железницама исплатити. 

Једно врло тугаљиво питање, које сс стално 
покреће сваког проле!^ и раније, од јануара Mece- 
na, то je питање исхране пасивпихкрајева, питање 
упутппца. Ja се сматрам пепадлсжним за то пи- 
тање, ja мпслнм да то питање спада у надлежност 
мога друга, Министра социјалне политике и на- 
родпог здравља, односно, ако xolieTe, још више у 
надлежност Миппстра фииансија. 

Ja не могу да бесплатно превозим храну за 
пасивне крајеве. Молим вас да ову моју изјаву за 
вазда прнмите к знању. 

Железпице треба да покривају своје расходе 
приходима које примају за превоз робе. Ако би 
прсвоз жита био бесплатан, онда би довели у пи- 
тање финансирање државпнх железница. Ако мн 
ие примамо новац за превоз, онда пемамо могућ- 
постн да купимо угаљ, мазиво и да платимо же- 
лезннчко особље. Ja сам, господо, учинио нзпесне 
олакшнце и пристао сам да дајсмо упутпице no 
сииженој цени, и то je већ са почетком марта пот- 
пуно искоришћепо, и ja ne знам да ли he фннан- 
снје државпих железннца допустити да ja у томе 
погледу joui Biinic урадим. 

Било je, господо, говора o нашем мору. Ja 
држим да могу да констатујем са задовољством 
да микад ииједан Mmmcrap cao6paliaja mije обра- 
hao онолику паж1Бу паше.м мору, колико се та 
пажша обра11ала за време мога мтгнстровања и 
ja сам створпо трајне изворе и оспове за сталпо 
nohen.e брига o иашем мору. Ja hy водити бригс 
и o оним крајевима који оу дапас споменути исто 
oitaico као o читавој iianioj морској обали која je 
за време Аустро-Угарске била запемарспа. Али ту 
су потребпа велпка средства, господо, и ja сам се 
пастарао да створим трајне изворс да то стање 
поправимо и да накиадим ono што оу други про- 
пустили. 

O рсчиом саобраћају говорио je само госпо- 
дин ABpaMOBHh н траонио je модерпизоватБе na- 
mer паробродског caoGpahaja углавном на Луиаву. 
Господо, o томе се питању води сталпа брига и 
ви herc међу амандманима за Финапсиски закоп 
nahn један, којим се даје Речној пловидби једна 
дотација за побошање  пловиог парка иа рекама. 

58' 



460 X РЕДОВНИ  САСТЛНАК  — 8 МАРТА   1939 

Господо, ja мислим да сам на све главне при- 
медбе одговорио и ако сам пропустио да коју по- 
једину ствар напоменем, ja вас молим да всрујете 
да ћемо и ja и моји сарадшши воднти рачуна да 
свс потрсбе н жеље иародне буду задовол.сне 
онако и оио.чико уколико средства буду располо- 
жива. (Бурно одобравање и пљескање у центруму 
и на десници). 

Потпретссциик Алојзнј Михелчич: Господо 
народни посланици, пошто je листа говорника ис- 
црпена, то je претрес у појединостима предлога 
буџета расхода — XI раздео — Министарство сао- 
браћаја завршен. Прелазимо на гласање. Гласа11е 
се no партијама, седсњсм н устајањем. Господа на- 
родни посланици, који прнмају прочитане парти- 
је, изволеће седети, a који ne примају, изволеКе 
устати. Молим известиоца, господина Аћима По- 
повића, да изволи прочитати партију 703. 

Известплац Аћнм ITonoBiili чита паргију 703. 
703. 

Потпретседипк АлоЈзиј Мнхслчпч: Прима ли 
Народна скупштииа прочитану партију 703? Ona 
господа пародни послапици који примају, нека из- 
воле седети, a каји не примају, нека пзволе уста- 
Tii. (Behnna седи.) Објављујем да je партпја 703 
гфимљена. Изволите чути партију 704. 

— За овим je Народиа скупштина, гласајући 
седењем и устзјањем o свакој поједипој партијп, 
у слгаслу чл. 102 Устава и § 67 Закопа o послов- 
ном реду у Народној скупштини, усвојнла у по- 
јединостима све партнје предлога буџета — XI 
раздео — Мнннстарство caoopahaja1, од партпје 
704 до партије 773 закључно. 

Потпрстссд.И11к Алојзнј Мнхелчнч: Господо 
народни послаиици, пошто je предлог буџета рас- 
хода — XI раздео — Миинстарство саобраћаја у 
свнма партијама поједппачпо прпмљен, објављу- 
јем да je цео предлог буџста — XI раздео — Ми- 
нистарство cao6paliaja, примљен. (Бурно пљескање 
и одобравап^е у центруму и иа дссиици.) 

Пошто je време поодмакло, то ову седницу 
прекидам с тим да je наставимо у 17 часова no 
подне. 

(Седница je прекитта у 13,40 часова.) 

(Наставак седниие у 17,20 часова.) 

Претседиик Милан CnivioiiOBuh: Господо nn- 
родпи посланици, настављЈамо рад. Ha дневном 
рсду je претрес буџета расхода — XII раздео — 
Микистарство пошта, телеграфа н телефопа. Реч 
има Мипистар пошта, телеграфа n телефона ro- 
оподин .1ован Алташармаковић. 

Мииистар пошта, тслеграфа и тслсфоиа Јован 
Алтипармаковић: Гооподо народии посланици, пре 
пего што 1тре1)ем па излагање рачунског дела 
предлота буџета Министарства пашта, телеграфа 
n телефопа за 1939 40 годппу, сматрам за потреб- 
но, да вам барем у најкраћим потезима пружим 
пеколико података o кретању унутрашњег и ме- 
ђународнаг поштаноког, телеграфског и телефон- 
ског промета у периоду од 1931 до 1937 године; 
o броју службеника и броју егзекутивних једпница- 
у појсдпппм буџетсзмим периодима, као и o виснни 
предвн^епих буиетских расхода у разним буџет- 
ским годииама, 

/ — Упутрашљи п. т. т. промет 
Унутрашњи промет износио je у заокругљеним 

цифрама n то: 
1931 Врста пошиљака 

Обичне инсмоиосне по- 
ши.ђкс свнх ирста . . 

Нопиие И часописи ком. 
Препоручеинх писама . 
Пакета са и без означе- 

ne вредности ... ■ ■ • 
Новчаних писама . . . 
Уплаћених упутпица 
Уплаћених чскопа . 
Штедннх уплата . . . 
Штедних исплата . . . 
Отправл.ених   телеграма 

у зсмљн  
Обавл.ених   међуиесних 

теле(1)он.   разгоиора   . 

1934 1937 

282,000.000 261,000,000 302,000.000 

115,000.000 122,000.000 163,000.000 

19,500.000 16,200.000 15,500.000 

■1,340.000 4,260.000 4,850.000 

700.000 510.000 520.000 
6,055.000 5,960.000 6,380.000 
2,470.000 2,965.000 3,540.000 

307.000 435.000 620.000 
246.000 478.000 795.000 

4,277.000       3,083.000       3,066.000 

3,482.000       3,976.000 3,956.000 

Од Уједнњења, na све до 1931 годиие промет 
no свима службама био je у сталпом порасту. 1931 
година претставл^а до тада годину највећег про- 
сперитета у погледу висине промета. Од 1932 го- 
дине почиње промет услед настале привредне де- 
преспје постепено да пада све до 1934 године, и 
те годпне достиже доњу гранпцу. Од 1935 године 
почиње промет у свима гранама службе поново да 
расте и у том порасту налази се и сада. Једино се 
запажа, да je и за вре.ме најјаче прпвредне депре- 
сије чековна и штедна служба бпла у сталном по- 
расту, што долази отуда, што се странке почнњу 
све више и више да служе овом корисном уста- 
HOBO'M. 

// — Међупародип п. т. т. промет 
Сличпу слику пружа нам и мс1)уиародни про- 

мет, са том разликом, да je код међународног про- 
мета 1935 годипа најнижа, a ne 1934 као код 
упутрашњег промета. Изражен у заокругл.еним 
цифрама, овај je промет износио 
године: 

1931, 1935 и 1937 

1931 1935 1937 

61.420.000. 37,200.000 14,250.000 
9.145.000 8.869.000 8.862.000 
3.238.000 1.681.000 1,848.000 

679.000 308.000 292.000 
220.000 36.000 26.000 
182.000 58.000 102.000 

1,730.440 749.000 857.000 
9,132 43.227 53.231 

453.199 362.222 370.656 
41.690 63.470 30.716 

Врста пошиљака 
Обичне     писмопоспе     no 
шнл.ке    свнх    врста    .    . 

Новинс    
Препорука   
Пакета  са  и  без  означене 

врсдиости     
Вредноских  писама . 
Упутница    
Телеграма   са   траизптом 
Позиниица   
Међународних      телефон 
ских  разговора   .    .   . 

Телефонски трднзит . 

/// — -Број пошта, тслеграфа n телсфоиа 
Укупан број  сталних, ссзопских, амбулантних 

и уговориих  пошта, тслеграфа н телефоиа изно- 
eno je и то: 

У с т ан o в е 1931 1935 1937 1938 
Поште '(сталне,   сезоиске,   ам- 
булантие и угоиорнс) ." .   . 1.896 1.935 2.031 2.0S5 

Телеграфа  1.401 1.488 1.556 1.645 
Телефона  1.194 1.322 1.420 1.523 

За последњих 8 година број пошта повећан 
je за 10?о. У главном повећан je број уговорних 
пошта, које су са незнатним изузетком све уста- 
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новлјСНс у сеоским насељима. Чињена je примедба 
v Финансиском одбору зашто однос уговорних no- 
пгга расте према држатгим поштама. To je сасвим 
природно, ако се води рачуиа н o лриходима и рас- 
кадима 'Сших иошта са врло незнатним промегом. 
Са гледишга лица, која се шоштом служе, сасвим je 
свејсдно, да ли je пошта државна или држЗвна 
уговорна. Обе су државне усганове; обе врте cnc 
"врсте службе једнако и no истим прописнма. У по- 
гледу сигурности пошиљака држава гарантује 
странци за исправан рад и једне и друге поште 
подједнако. Квалигет рада у пошти зависи само 
од квалитета службеника, a не од гога, да ли je 
пошта з;г0В0Р11а илн ДРЖавна. One се no томе не 
[Шференцирају. Има небројеио примера, да уговор- 
нс пош ге бол>е функциоиишу него државне, a има, 
разуме се, и обрнутих случајева. Има насеља, која 
cv и o 10, 20 и више кнломстара удаљена од иајбли- 
же поште. Ha тако велнким размацима становницн 
тих населЈа служе се поштом под врло тешким 
околностима, Право je да се таквим насељима; уко- 
лико иоле за то постоје услови, у границама бу- 
петских средстава, отварањем шових пошта, теле- 
графа " телефона пруже повол>нији услови за слу- 
жење поштом него што су дотле имали. Уговорнс 
п-оште су зиатно јевттиније од државиих пошга 
иалог промета. UJMI свем том има данас око 400 
пасивних уговормих иоппа, чијн су расходи већи 
од прихода. Остале уговорне поште показују ак- 
HHBVI иеке лезиатиу a неке већу. Укупно узето, 
уговорие поштеоу активне. Пре-гворене у државме, 
сем мањег броја, ове би биле пасивне. Не само да 
f)H у том случају отпао чист прнход, Bch би за 
њих било и допла11Ивања. Миогс од уговорних по- 
aira имају преко дана тако мало посла, да чииов- 
иик и служител>, колико их најмање мора бити, не 
би били потпуно искоришћени. Зато je облик др- 
жавних уговорних пршта, где je промет незиатан, 
врло подесан. Разуме се, мора се водити рачуна 
Само o томе, да се за уговорног поштара узме ли- 
це способно, чсстито и валзано. При отпарању ових 
уговорних пошта Министарство нема прсд собом 
цилз, да отуда извуче mro већу добит, него да са 
ови.м јевтиним облицима створн са што мање бу- 
џетских издатака, mro већи број ових устаиона. 

За исто вре.ме од 8 година, тј. од 1931 године 
na до сада установљено je у поштама новнх 244 
телеграфских и 320 тслефонскнх станица. 

IV — Бројио стање службепика у поЈединим 
буџетскпм псриодима. 

Укупаи број службеника у појединим буџет- 
ским периодима износио je: 

1930/31-11.223',    1931/32-11.510, 1932/33-11.231, 
1933/34-11.212,        1934/35-11.159, 1935/36-11.159, 
1936 37-11.159,        1937,36-11.329, 1938 39-11.6G6, 
1939/40 предвиђено 12.177. 

Sa упослеље надиичара у поштама за време 
увећаног промета o Божнћу, Новој годинн и Ус- 
крсу и у бањским и купалишним местима предвн- 
ђено je у 1938/39 годинн 200.000 дннара, a у 
1939/40 години 230.000 динара. 

Из ових података видн се такође, да je у 1931 
календарској години, до тада рекордној у погле- 
ду промета, и број службеника био дотле највећи. 
Следећих година овај je број смањиван, a почев 
од априла 1937 г. понова je повећан, тако да пред- 
виђеи   број  службеинка у   1939/40 г.  премаша за 

667 службеннка број нз 1931/32 године. Овде 
помиијсм само толико, да je кроз све периоде no- 
требап број службепика за нормално пословање 
био уввк испод предвиђеног статуса особља, што 
je имало штетног одраза и у погледу службе a и 
ааабл>е je услед тога било упослЈаваио са једним 
пренапрепнутим напором. 

O повећању броја службеника за 1939/40 год. 
даКу опширпије образложење кад пређем na pa- 
чупски део предлога буџета. 

V — Буџетски расходи у разиим буџетским пе- 
рполима. 

Bulic г)д шггервоа да вам пружим податке no 
буџетским расходима у протеклим годинама, да 
би сте добили слику како je ова врло важпа сао- 
браћајна устапова за нашу привреду и админи- 
страцију дотарана потребним оредсшима за свој 
развитак. У пиже показапим заокругљепим ИЗН0- 
сима садржапи су буџетом предвиђени расходи, 
повећања у гоку године из буџетских резервпих 
крслпта и повећашепо фииадсиским законима, без 
субвенције паробродским друштвима, која са п. т. 
т. расходима нема пикакве заједпичке везс. Ови 
укуппи расходи пзпосили су у заокруглЈеннм ци- 
фрама: 1931/32-392,200.000 дин., 1932/33-345,100.000 
дпиара,  1933/34-338 300.000 динара: 

1934'35 
1935/36 
1936/37 
1937/38 
1938/39 
1939/40 

333,700.000,— дин. 
338,500.000.- „ 
326,400,000,— „ 
341,900,000,- „ 
371,000.000,— „ 
408,200,000,— „ 

AKO се изпршп анализа ових расхода, види се 
na први поглед, да je у буџетским периодима од 
1932/33 год, na све до 1935/36 г, вршена осетна 
компресија расхода, Тек буџетска 1938/39 г, пока- 
зује нешто повећапе расходе према дотадањим, a 
предлог за 1939/40 г, према ранијим буџетским пе- 
риодима показује осетно повол.није стање. 

AKO се упореде првобитпи предлози расхода, 
које je рапије Управа пошта, a каснпје Мипистар- 
ство пошта, телеграфа и телефона, подносило за 
подмирење својих неопходних потреба са дефини- 
тивно усвојепнм пзносима, видеће се, да je сма- 
љеп.е ншло до такве грапице, при којој се није 
мпгло о^шкивати какав nehn развој у служби, 
пнти какви већи технички радови, Одобравани бу- 
пстски износи бнли су често тако мали, да пису 
могли подмириватп ни пајпеопходније потребс 
слул(бе, 

У свима напр1едним државама органпзација и 
екоплоатацпј3 поште усмерепа je општим иитере-' 
cima, да у што већој мерп задоволзи екопомске, 
социјалпе, културие и управно-политнчке потребе 
земље и да подигне опште благостање помажући 
производшу, трговину и индустрију, Делујући 
npcico државпих ираница, ггошта има карактер ме- 
ђупародне устапове, која у сарадп.и са сличним 
устаповама у осталим државама претставља један 
од најважнијих и иајкориснијих чинилаца међу- 
пародпе оарадње. Зато сс пошта у пшрем смислу, 
према својој наЈмени и задапсу, сматра својпном 
целокуппог човечапства и као таква убраја међу 
пајузвишенија средства л>удске културе. 

Имајући   овај циљ пред сооом, све цивилпзо- 
ване државе света настојале су и настоје да ову 
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важну грану друштвене и државне организације 
што више усаврше, како би што боље и што це- 
лисходнијс послугкила намењеној сврси. Ради по- 
cpusaiba losoira циља нису сс жалила средства за по- 
грвбне иивостиције. Код нас у погледу разпоја онс 
саобраИајне установе не само да нису ставл>ана na 
рашолагање гаотр-вбна сродсгва, ввћ осетпом ком- 
пресијом предложсних расхода једва je омогућено 
одржавање онога што већ постоји. Код нас се на 
пошту, телеграф н телефон гледало као на уста- 
нову, коју треба расх.одима mro MaiH>e дотирати, 
a из њеног рада извући шго веће приходе за под- 
мирење других потреба, што je било скроз по- 
грешно. 

Буистскн расход за 1938/39 годину, који je 
псетио већи од протеклих, појачан са двл мања 
зајма од 30,000.000 динара и једном Уредбом, која 
омогућује један зајам и кредит у нзносу од 
55,000.000 дииара.за проширење телефонских ии- 
сталација у Београду, Загребу и Љубљани, за из- 
градњу неколико нових гелефонских линија на 
најважнијим правцима и пеколнко поштанских 
зграда, омогз'1шће осетно побољшање досада- 
њег стања. Из самнх редовник буџетских средста- 
ва за 1938'39 годаиу, поред реловног одржавања, 
могле оу се нзградитн 32 нове телефонске линије у 
укупној дужипи од 551,2 км. 
na подручју Дирек. Београд 1 линија дужина      17 км. 

Загреб 15 „ „ 245,3 „ 
,.   .    „             „       Љубљана 9 „ „ 158,6 „ 

Новн Сад 1 ,, ,, 6,4 ,, 
Скопље 2 „ „ 23,1 „ 
Сплит 3 „ „ 70,8 „ 
Цетиње 1 „ „ 30 

Свега    32 551,2 

Далзе je извршена реконструкција постојећих 
траса, такође из редовннх буџета-сих средстзва у 
дужиии од 295 км. и то: 

на подручју Дирекције Загреб 10 км. 
„               ,,            Скопље 44 „ 

Љубљана 15 ,, 
„          „               „            Цетиње 48 „ 

Сарајево 178 „ 

Поред OBiora, у току 1938/39 године добиле су 
телефопску везу укопчањем у специјалне телефон- 
ске линије на подручју Дирекције Загреб четири 
поште, на подручју Дирекције Љубљана 28 пошта, 
na подручју Дирекције Нови Сад 2 поште, иа ПОД- 
ручју Дирекцијс Скопље 2 поште и на подручју 
Дирекције Сарајево 6 пошта. 

Из исгих редовиих буџетоких средстава, поред 
подмирења редовних потреба око одржавања теле- 
фонских линнја и градске мрсже, Мипистарство je 
бнло у могућности да извршн иабавку неколико 
нших телефонскнх уређаја, и да прошнри у ,неко- 
лико градова постојеће централе н кабловску мре- 
жу. Из федстава стављеиих Мииистарству на ра- 
сположење Уредбом М.С.Вр. 843/37 завршавају се 
у току ове године велики и обимни радови на про- 
ширењу постојећих цснтрала м градске мреже у 
Београду, Загребу и Љубљани, чији je капацнтет 
дапас стопроцентно попуњен, тако да се внше ne 
може добити im једна нова тсле(|)онска веза, a за- 
хтеви за то су миогобројни. Тн радови биће у току 
месеца јуна н јула one годипс потпуно готови, 
чиме he се омогућнтп тслефопска веза свакоме, ко 
je буде затражио. 

Предлог буџета за 1939'40 годииу, којн je осе- 
тно повољтеиј-и од садаљег, појанан средствима 
која се имају постићи пројектованом Уредбом, a 
која he омогућити зајам од 105,000.000 динара, на- 
мењен углавном за нове телефопске ипвестиције, 
oMorvhnlie по|ст11зап>е знатио ггсивољкијш; резул- 
rai.i, парочнто у погледу теле(1)опске службе, где 
сс дапас пајвише рамље. 

Према томе постојн оправдапа пада, да се и 
код нас у последње време почиње да гледа на ову 
важпу устаиову другнм -очкма и да he новим срг;д- 
сгвима већих изпоса бнти омогујјсно брже задо- 
иољење потреба у геогледу телефона, a :i осталих 
потреба иоштапске службе. 

VI — Рачуискп део Предлога буџста за /939/40 
годину. 

Прелазе1ји на образложењс рачупског дела 
предлога буџета расхода за 193940 годииу Мини- 
старсгва пошта, телеграфа и телефона, истичем и 
овде, да je прн изради овог предлога требало за- 

чолзити два услова: с једпе črpane да се доволј- 
UIIM срелствнма обезбеде ■иеошходпетготрсбе за рад, 
побољшање и развитак поштанске, телеграфске и 
телефопске службе, како бп пошта, телеграф и те- 
лефон, као један од врло важних привредпих чи- 
килаца могла што бол>е да одповори свом великом 
задатку, a с друге страпе морало се пастојавати 
да ги расходи буду, према општим ^anauiibUM еко- 
помскнм приликама у нашој земљи, одмерени у 
оквиру стварних и могу1шх финаиоиских на- 
презања. 

Предлот буџета расхода Мипистарства пошта, 
телеграфа и телефона за 1939/40 годину износи 
467,224.920.— динара. Главни део ових расхода, от- 
пада na личпе издатке и изиоси 255,065.793.— ди- 
napa или 55,7% укуппих расхода. Матсријални ра- 
сходи предвиђени су у износу од 153.159.181.— ди- 
nap, mro чипи 22,4% укупнпх расхода, a 59,000.000 
динара нли 10,9% укуппих расхода прсдвиђеио je, 
као н ранијнх буџетских година, за субвенције па- 
робродским   друштвнма. 

Материјалпн расходи у износу од 153,159.181 
динар распоређени су шрема својој намспп и гтри- 
роди и то: 

Динара 
1) Ha отплате ануитета no раз- 

ним зајмовпма a према примл.епим 
обавезама  

2) Ha каицеларијске потребе, о- 
брасце, штампање правилпика и 
службеног листа, огрсп, осветлење, 
службену одећу и обућу, кирије, о- 
лпжавање зграда и одржавање ми- 
пистровог аутомобила 27,373.731 

3) Ha путпс и селадбене тро- 
шкове и дневнице за спровод поште 

4) Удео за одржавање поштан- 
ско-тслсграфско-телсфонскпх међу- 
бироа за набавку помепклатура, кон- 
гресе и конферепцпје ...... 

5) За стручне течајевс за no- 
штаиако-телепрафску и телеФонску 
службу ћ за техничку службу 

6) За градњу поштанских зграда 
7) За потребе пошташске службе 
8) За потребе телеграфске, те- 

лефонске  и  т.  т.  тсхнпчке   службе 

17.630.450. 

5.930.000. 

■130000.- 

400.000.- 
4.000.000.- 

45,400.000.- 

Свега дипара: 
51.995.000,- 

153,159.181.. 
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Упорсђсн са буџетом расхода за 1938/39 годи- 
ну предлог буџета за ШЗО^О годину, пиказује укуп- 
но повећање расхода за 40.119.761 дииар. Ово по- 
Behaii>e  отпада: 

а) na личне расходе .    .    .    Дин.    9,872.511.— 
б) на матернјалне расходе     Дин. 30,147.2 0.— 
цовекаше јшчиих расхода днктоваио je не- 

oiixuAH'o.\i uuipcuoAi службе. iipu.Mei у иошгама, те- 
.iciijacpn.ua и гелефоишма још ид 1УЈо године у 
стаЈиничл ju порасту, a то je оии дооар и сигуран 
оарсхметар и за uooo.bmaibe привредких арилика. 

Уасуаши промет у 193/ години иреиацио je и 
no opujy пошиљаоса и ио новчаном обрту иреки 
10% уаоулни прскмет у 1930 годиии. 1938 година, 
ирема досадаииим иодацихма, пкжазује у истој 
сразмери повећан иромет према 1937 години. 

lloaeliauii иромег за.чтеиа u по&ећање оообл»а 
CaJ,ai£je оројно сгање служоеника у иоштанско-те- 
лвграфоко-телефоиским усгаиовааи далеко je ис- 
аод меопходнаг минимума потреоног за уредио и 
6ecnipeK'OpHO иослиааље. Иоследице тога шгет- 
ие Су и са гледишта особља. Службеници под ова- 
квим оосолностима задржавају се на раду, који je 
ипаче и тежак и напоран, чесго no 1U—12 часиаа 
дневно, и -кад се узме у оозир да поштаиски слу- 
жисник ради и да1иу и ноћу у затиореиим просто- 
иијаЈ.ма, у возу и под ведрим неиом, ии жези и 
моазу, i'0 ^увом н киши, сасвим je ириродно што 
'ie !И процшат оболења паштаиских служиеника 
3.uaiHO ввћи uero код служоеиика другнх адмшш- 
сшација. Иедоцољан брај асооља онемогућује uo- 
штанским службеиицима и законско искоришћење 
одмора као и одмор у празничне дане. 

Честе појаве, које се заиажају у иошти, да 
иред иоштаиским шалгерима дугачки редови стра- 
ншса чекају на иредају пошиљаЈка, затим иеуредн^ 

i касна исиорука телеграма и поштансмих пошн- 
љака, ограничење у 6pojy достава, укидање у мно- 
РИМ поштама разних места н ограиичење службе 
иа телеграфу и телефону; затим чвсге иеиравил- 
иости у усмеривашу пошиљака у амОулаигннм по- 
штама, недоволлЈИ технички иадзор над телеграф- 
скихм и телефоиским уређајима, — све су то по- 
следице, углавиом и највећим делом недовољ- 
ног Ороја службеника. Не само да од тога 
ipim наша прнвреда већ од тога трпи и држава 
умаше11.ем прнхода, 

Да последице шиоу досада биле sehe, због јед- 
ног великог недоспагка у броју слулсбеннка, има 
се захвалити само пшфтвованом и напорном раду 
и. т. т. службеника. 

To су, господо, разлози, који су ме руково- 
дили, да сам предложно иовећање службеника за 
511. Оби.м повећаљем и једним правилнијим ра- 
споредом службеннка no поштама, уверен сам да 
he и главни недостатци у служби, који отуда ио- 
тичу, бнти oTcrpaibemi и да he у погледу брзине 
и правилности поштаиски, телеграфски и телефон- 
ски caoopahaj бити осетно побољшан. 

У погледу моје будуће персоиалне политике, 
ja hy настојаватн да одабнрањсм нових службе- 
ника са стручким, моралиим и другим потребпим 
квалификацијама за јавиу службу, узимајући у об- 
зир и социјалне моменте под истим условима, 
стварам здрав и способа« подмладак за службу, 
јер квалитет службе завиои у првом реду од ква- 
литета службеника; даље, да правилним распоре- 

дом особља no поштама и службама и подеспим 
распоредом рада створим што равиомерније on- 
терећење код свих службепика, да обратим што 
већу пажњу na стручпо образовање подмлатка за 
адмнпистративпу, мапипулативпу n •гехпичку слу- 
жбу, као и да у грлпицама могућносги преузимам 
мере за здравствено побољшање службеника и no- 
6ол.1иаП)е услопа рада. 

ИонеКање буџетског расхода на материјалне 
издагке дикговано je такође неопходном потре- 
пом службе. 

Ануитетни сервпс noaehan je у 1939/40 родипи 
са 6,409.250.— дипара прсма 1938/39 години и ово 
je плаћање засповапо na условима, под којима 
су зајмови закључеки, односно кредитни послови 
пзвршеии. 

Повећањс управних трошкова за 3,048.000.— 
односи ее углавном na повећање расхода за слу- 
исбену одећу и обућу услед повеЈшшог броја слу- 
жбеншса, затпм na одржавање државних зграда, 
које су, услед досадаииипх врло ограпичепих кре- 
дита, веома запуииеие, na штаашање телефоиских 
кмеипка, службепих образаца и других потреба. 
Сва ова повећања одмерепа су у пајскромпијем 
потребпом опсегу. 

Повећање за потребе поттанске службе у из- 
посу од 6,640.000.— дннара главпим делом пада на 
пабавку 5 нових поштанских вагопа, чије je ста- 
п.е нрло слабо, a обпова nnje вршепа кроз пиз 
подипа, затпм na 'Обпову поштапског ауто-парка, 
као и na повећање замупа за превоз поштапских 
пошиљака према постојеКим уговорима који no- 
казују осетну тендепцију поскупљивап.а према pa- 
nnjiiiM  годипама. 

За телеграфску и телефопску службу пред- 
виђа се укуппо noBehaibe у изпосу од 13,555.000.— 
дипара. Без добро сшрсмл.еиих телеграфсжих и 
телефоиских шгсталација и без добрих и у до- 
вол.пом броју гелепрафсмих и тслефонскпх линија 
нема nn доброг ши телефопског ни телеграфског 
cMoapahaja. Зато техппчкој служби мора се no- 
оветити парочита паокња и омогућмти joj средства 
с једнс črpane за беспрекорпо одржавање посто- 
јећих ппсгалација и липија, a с друге страпе за 
пропшрење новпх  ипсталација и линија. 

IIocTOjeliH телефопекп ypel)ajn и липије у са- 
дalbeм обиму ne могу да прпме сав телефоиски 
cao6pahaj, који се 'пз године у годипу раппдпо по- 
већава као последпца тсжње за директпом и бр- 
зом изменом мисли, што у данашље време теле- 
фану, као сапЛраћајиом средству, даје CRC већи И 
Belm зпачај. 

У скоро cmiM пећпм градовима капацитет са- 
дањих телефопских централа и мрежа je потпуно 
ircnpii.ben, услед чега сс, као пеопходпа, намсће 
потреба за проширењем и цешрала и мрежа. 

Слпчан je случај н код међупародпих теле- 
фонсжих линкја. Услед п.кховог педовол^гог броја 
one cv преоптерећене, везе се доопјају врло тсшко 
n са зпатппм закашп^п.ем, a мпопи заказапп го- 
вори остају необављени. Исте су прнлике и у по- 
гледу телефоиског трапзита преко Лугославије, 
који je због педовољпих липпја врло ограппчеп, 
a с обзпром na повољап географски положај Ју- 
гославпје iMiorao би се отуда црпети једап леп 
приход. 

Да   од оваквог   стаља  у  погледу  телефоонске * 
мрежс трпи у првом реду n паша народна привре- 



464 X РЕДОВИИ СЛСТЛНАК  - 8 МЛРТЛ   19:59 

да и државии фискус, ннје потребио нарочито на- 
глашавати. C друге, пак стране.све су инвеспиције, 
уложсне у телефоноке инсталације, мреже и ли- 
није, ca гледишта рентабнлитета уноа1е. После 
релативно краткиг времеиа оне се аморгизују, по- 
већавају дрлсавин ирнход и привреди омогућују 
бољи и сигурннји саобраћај. 

Буџегска    средсгва    11редви1)ена   за   техничку 

и све програмске и друге трошкове 60%, a 40/o 
припада држави. Број радиопретплатника износио 
je у 1929 г. у целој земљи 32.976, a каоније растао 
и крајем 1938 године достигао цифру од 130.6 41. 
Упоредо са порастом радиопретплатника повеНа- 
вао се за државу и приход, којн je у 1928 29 год. 
износио 2,273.000 a у 1937/38 год. око 13 милиона 
динара. Садање радио станице ни no броју, a још 

службу OMoryli'Hlie у ирвим реду квалигагивно по- мање no својој јачини, нису довољне да радиофо- 
бољшање лнпија и уређаја и тнме осигурати бол>и нији даду више полета, нити да пруже оне корн- 
саобраћај  na њнма,  a  само у мањем обиму моћи    сти  које  се  могу  отуда  нзвући.  Нарочито  Загре- 
lie се из предриђеиик   буџетсмих   средстава   извр- 
шити пова прошнрења и нзградитп нове линнје. 

За стиарањс бољих услопа за један добар и 
бесирекорам телефопски caoopahaj потребне су да- 
леко  веће  ипвестнције,  него  што  то  може  буџет 

бачка станица са својом јачппом испод 1 кв. имч 
врло ограпичеп домет за добро слушање. Mnoro 
боље ne стоји нн Љубљанска станица, која се у 
Марибору не може слушати. За уређење добре ра- 
диофоппје потребпо je у првом реду пматн ста- 

да поднесе. У цнљу побољшања тслефопског сао-    ннце јачих  спага, прав^нлко  раагоре1)енс,  које on 
браћајз у землзи, као што са.м то напред нагла 
eno, прппремио сам Уредбу, коју hy ускоро под- 
неги Миписгарском савету na озакоњење, a која 
he ми OMoryliiHTn закључење зајма код Поштапске 
штедионице од 105 милиопа динара и из тог зајма 
биће, прома програму који буде дефппитивпо утвр- 
1)ен, 1изгра1)епе пајважппје телефопске ипсгалацп- 
јс и тслсфопскс .nimije, које he знатно доприиети 
побољшању телефонсмог сзобраћаја у земљи. 

У цил>у побољшања мо1)у11ародног теле(|)оп- 
CKiOr caoopahaja донета je прпвремена Уредба 18 
септембра 1937, која ступа na снагу 1 апрпла 1939 
годппе. Ова Уредба омигућнће ми закључење зај- 
ма од 267 мплиопа динара код Државпе хипоте- 
карпе банке. пз кога he битти изгра1)ен део мсђу- 
пародпог телефопског кабла Београд—Загреб— 
Марпбор—немачка граница. Једннм добрим делом 
служи11е овај кабел и за уиутарље телефонске ве- 
зе градова кроз које пролазн. Мзградњом овог 
телефонског кабла омспућиће сс једап савршеп те- 
ле(|)опски cao6pahaj. Корист коју he држави onin 
кабловп допети цени се na 20,000.000 дппара. 
(ОдобравапЈС.-) 

Лпуитетпн сервис за оба зајма 6Hhe покази- 
вап у наредним буџетским иершодшма n отпла1111- 
ваи из повећаних прихода по теле(|)опској службн. 

Радиофоипја. 
Господо, na овом месту дужаи сам да додир- 

нем још једно врло важно питање пз мог pecopia, 
питање радиофоније. Није потребно да ва.м наро- 
чпто подвлачнм велики значај радиофоније у na- 
ционалпом, екопомском и просветпом погледу као 
и  да  набрајам  све  велике m  разповрснс  користп 
које пам ona пружа. У страном свету, користећи се 
садањим техничкпм   усавршавањем   радиофопије, 
дат je радиофопији велики полет и она je став- 
љена, у iraijuimpcM опсепу, у службу државе IH наро- 
да. Разуме се, да су упоредо са техничким усавр- 
шавањем изграђмване и нове станнце јакпх спага. 

K'o.i иас у погледу развоја радиофоније из- 
градњом станица великих снага и повеЈгањем броја 
станица  није  скоро ништа учињено, сем   што  je 
пре 2  године  Београдска  радпостаница  појачапа 
од 2,5 na 20 кв и тиме омогу11Ила знатном броју 
радиопретплатника добар прнјем. 

Радиофоннју у нашој земљи експлоатишу трп 
ириватна друштва на основу закључепих уговора 
из 1928 године, свако на своме подручју. Конце- 
сиони ipoK престаје 1944 године прелазом ових 

» станица у државпе руке. Од паплаћене радиопрег- 
плате  припада друштвима за  одржавање  уређаја 

омогућнле   добар прпјем на јевтиинм   апарагима, 
приступачним   екопомски   слабијим   слојевима.  Ha 
садањем   стању  радиофомије  ne   би   сс   смело   a i 
дуже времс   остапи.   Напротив,  треба  настати   да 
паша радиофонија достигне бар onaj  ниво, којп 
имају наше суседне .зе1мље. У том погледу пред- 
лолдаћу и сходан   амапдмап за Фппаноисии  закои, 
«оји he  створити  могу1шост и услов,  да  се  и  на 
овом пољу  постигну резултати,  који  hc  најбоље 
одговарати потребама и иптересу наше земл>е. На- 
помињем нарочито да he у току ове године битч 
довршена дрл<авпа краткоталасна  радностапица  у 
Београду (Земупу) јачине 10 кв., naiMeibena у глав- 
ном државним и националпим потребама и интс- 
ресима. Сем тога напомињем и то, да je у проу- 
чавању   подизање једне  радиофонске  станице   20 
KiB. јачппе у Скопљу, намењене потребама namera 
Југа, и да je за ово кредит обезбеђен. 

Градња поштаискчх зграда. И питању изград- 
ње поштанских зграда треба посветити парочиту 
пажњу. Поште су данас смештене   највећил лелом 
у  прнватним  зградама,  махом  пеподесним  за   по- 
словање, јер у тс сврхе пнсу грађене. Само око 
једна  четвртина државнпх пошта смештена  je   у 
државппм зградама. У предлогу буџета за 1939 40 
год.  предви1)ено je за градњу нових  поштанскпх 
зграда свега 4 мплиопа динара, од чега he око ми- 
лион дипара бити употребљено за довршеп.е по- 
штанских  зграда  које  се   иалазе  у  току  градње. 
Овако незнатннм изпосом ne може се решити пи- 
тање подиза1ва поштанских зграда у већем опсегу. 
Ja hy и овом пптаљу поклонитн дулсну пажшу,  и 
пастати да потражим средства изван буџета и омо- 
ryhnM   да   поште,   телеграфи и телефони   добију 
оопсгвене зграде, са распоредом којн пајбоље. од- 

.  говара њиховом пословању. 
У погледу поштанске службе моје he насго- 

јање бпти да у гршгицама бупетскпх средсгаг.а, 
OTBapaibeM пових уговорних пошта у оним местп- 
ма где за то постоје locnoBnn услови, a која ej/ 
места десетине и више километара удаљена од 
својнх пајближих пошта, омогу1шм тим удаљеним 
насељима Kopnuiheibe поште под много повољнн- 
јим условпма, него што су сада. Даље hy насто- 
јати да добрим и повол>иим саобраћајним везама 
омогућим што бржи, сигурпији и бол>и поштански 
cao6pahaj. Нарочиту лажњу поклопи11у доставној 
службн, која сада из папр.ед 'навсденпх разлога 
није на висипи. Уопште, моје he настојање бити 
vnpaii.'hcna т()мс да иредузимањем потребиих 
мера у свима правцима, и у свима грапама службе. 
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a у границама буџетских средстава, што више до- 
прииесем, да ono нрло ваокно саобраћајно сред- 
ство за привреду и културу, администрацију и на- 
родпу одбрану,   одговори што боље  својим  зада- 
цима. 

Господо,  напред   сам   навео   да   се  почев   од 
1935/36 године промет код свих грана поштанске, 
телеграфске и телефонске службе из године у го- 
лину повећавао. To повећаље промста •огледа се 
и v повећању прихода. У појединим протеклим бу- 
џетским годинама ови су приходи остваривани, 
и то: 

v   1934 35 години 422,472.000 дин. 
v 1935/36 години .... 435,982.000 ., 
v 1936/37 години .... 459,351.000 „ 
у   1937/38 години   .....    510,549.000    „ 

Из ових података види се да je у 1937/38 год. 
^гтпаоено више прихода за 51,192.000 динара него 
^1936/37. Приходн v текућој 1938/39 години пока- 
L v до Сада пораст према 1937/38 години при- 
гУи-кно у истој сразмерн. Ha темељу овако реално 
постигнутих прихода као и на темељу предвиђања 
^nnacra новнх лрихода, који he се у току 1939,40 
гпЛине рсализоватп од иоип.ч гелефонских инста- 
•,-ии!а које су у завршно.м стадиуму, и нових ме- 
ivrni-i'cKiiK и међународних линија вршен je и про- 
оачун  прихода за наредну буџетску годину. 

Ha тој бази утврђена je и висина укуппих при- 
хот,а за 193940 голтгу, по свима службама у 
гиутрашшем и међународном саобра1>ају, ' na 
638 100.000 дннара, која се може сматрати реалном. 

' Пошта, телеграф и телефон из својих оства- 
пених прихода подмирују све своје р1асходе и по- 
pci тога дају Министарству финапсија још једаи 
чист приход'за подмиреље других потреба. Taj 
чист остварени приход (ne рачунајући 50,000.000 
динара за субвенције паробродским друштвима) 
повећавао се стално из године у годину и нзио- 
сио je: 

V   1934/35   години    ....    104,641.000 дин. 
у   1935/36 години     ....    117,478.000    „ 
у   1936/37 години     ....    144,065.000    „ 
у   1937/38 години     ....    178,380.000    „ 
Ове цнфре јасно показују да се око 35%  од 

бруто   остварених  прихода  стављају  на  располо- 
жеше Мипистарству фннансија за подмирење дру- 
гих државних потреба, o којој чтиеннцн треба та- 
Kobe  воднти   рачуна   када се процељују   расходи 
Министарства пошта, телеграфа и телефона. Овом 
чистом приходу треба додати још и то, да пошта, 
теле! раф и телефон врше бесплатно   многобројне 
услуге   државинм,   бановинским,   самоуправним  и 
другим  привредним и културним устаиовама, и да 
те услуге изражене у иовцу претстављају вредност 
од најмање 150,000.000 динара. 

Ha основу свега напред нзложсиог молим На- 
родну скупштнну да прими буџет расхода и при- 
хода Мииистарства пошта, телеграфа и телефона 
за 1939/40 годину, како je предложен. (Бурно одо- 
бравање и пљескање). 

Потирстссдипк Алојзиј Михелчич: Има реч 
народни послаиик г. Урош Недељковић. 

Урош Недељковић; Господо народни посла- 
ници, свима je нама познато да je поштаиско осо- 
бље no поштама толико oniepeheno, да има.пошта 
где особље у 24 часа ради 20 часова. Ja знам где 

у појединим поштама особл^е почме рад у 5 часова 
изјутра, па кад.до1)ете тамо у 10 или 11 часова, 
увече, то исто особље ради тамо и дал.е. Позиато 
пам je исто тако да je у сшкиа поштамс, у свима 
правцима оптерећење сада толико.да ако господин 
Миннстар не би иашао пута и начина да то особље 
мало растерети, да му се да више помоћи у раду, 
да би то особље, које толико ради, морало убрзо 
да страда. 

Господо, ja знам још и то да у појединпм ио- 
шта.ма, a нарочито у нашој Дринској дирекцији 
нсма ии осветлЈења, нема ни огрева. Ja сам био 
принуђен да тим поводом од своје стране интер- 
веиишем код Дирекције. Али, шта je било? Одго- 
вор je био: „иемамо кредита". Ja молим господииа 
Мипнстра да се он бар сад постара да у овом но- 
пом буџету осигура кредите да не би оно јадно 
особЛ)е морало од своје мнзерне платице да ку- 
пује rac и дрва. 

Onrepelieibe na телефонским линијама толико 
je да ако хоћете да тражите, на пример, из мога 
места Београд илн Сарајево, некп пут прође rio три 
даиа док можете оПавити гаотрвбам разговор. 

Ja сам сс прс две године обраћао ондашњем 
Министру пошта и тражио да се линија тим по- 
требпим лаицнма осигура. Одговор je био да he се 
то учииити. Излазили су тамо иеки ииспектори, 
прручавали то питање, алн до данас тамо није ни- 
шта учишено. Марочито у јесење доба, господо, у 
време трговинске сезонс шл>ивама, Tpromui no два, 
три дапа ne могу да добију потребпа обавештења 
na меродавном месту за своје послове. Услед тога, 
господо, губе и држава и поједипцп. Лер, да има 
гакиог саобраћаја колико га парод опда тражи, 
колико би мпого држана добила од тпх телефон- 
скпх такса. 

Маша линија од Крупња иде преко Драгипца, 
Лозпппе n Шапца. Ona je толико omcpehena да 
неки пут «е могу људи уопште да обаве своје 
разговоре. 

Молио бих г. Миппстра, да да једпу липпју 
од Бсограда преко ВаЛ)ева за Крупан.. Мн у Круп- 
њу имамо фабрику антимона и олпиа. Тамо по- 
стоји једно страно друштво, које свакодневпо 
обавлза телефопскс разговоре са нпсстрапством, 
одпоспо пма потребе да обавља разговоре са Лон- 
доном, Паризом, PUMOM ради својих трговачкпх 
послова jia je потребпо да се та линија тамо по- 
јача са још једнпм ланцем. 

Господо, позпато пам je n то да у чошташ 
нема потребног памештаја. Ja зпам да je у мојој 
пошти оообл>е морало да скупл.а no iiaponm сто- 
лице и столове да би могло радпш у снојим кап- 
целаријама. Ja бих молио господина Мпппстра да 
осигура потребне кредите n за fe потребе, да се 
поште снабдеју памештајем који je пеопходпо по- 
требап и да у будуће ne буде овога што се до сад 
дешавало. 

Дал.е, господо, нма случајева да поједппи чи- 
повпицн из поштанске службе чекају на унапре- 
ђење no пеколико годипа. Ja мислнм, господо, да 
on томе особљу требало поклопити мало внше 
пажње. Кад то особл^е пема одређепог канцелари- 
ског времепа, кад мора да служи више него остали 
чиновници, опда би требало да га и наградимо за 
тај његов рад. Ja знам, господо, да je у поједипим 
падлештвима била одре1)Ивапа награда за преко- 
времени рад али за поштаиско особлзе то до да- 
нас није никад оило предвиђено, нити je то тра- 

59 



466 X РЕДОВНИ  СЛСТАНАК  — 8 МЛРТА   1939 

жено, na кад иема друге награде за нрековременп 
рад онда бар да му дамо као награду то, да до- 
бнја своје унапређење оида кад треба. 

Господо, ja се надам да he г. Миннстар покло- 
нити пажњу овим мојим .опаскама те да не буде 
као до сад залудно моје обраћање. 

Изјављујеи да hy гласати за буџет Мшшсгар- 
ства пошта. (Пљескање на десници). 

Иотпретседипк   Алојзиј   Михелчич:   Има   реч 
пародни посланик г. Милош Старе. 

Miloš Stare: Gospodo narodni poslanici, Mini- 
starstvo pošta je upravo ekonomska grana državne 
uprave koja može biti od najjačeg uticaja na ugled 
i prestiž svake države. Da bi poštanska uprava svoj 
zadatak mogla vršiti u potpunoj meri, u pogledu ma- 
terijalnih sredstava i poštanskog pribora ne sme se 
nikad zaboraviti osnovno načelo svakog preduzeća 
na ekonomskoj bazi: da zadovolji zahteve načela po- 
nude i tražnje, a potreban je i dovoljan kadar po- 
štanskog činovništva. 

U našoj državi moramo na žalost konstatovati 
da poštanska uprava, sa retkim izuzecima, nije bila 
vodena ovim principima, ni u personalnoj ni u eko- 
nomskoj politici. 

Kao poslaniku Dravske banovine dužnost mi je 
da podvučem sve nedostatke poštanske uprave, koji 
se odnose na Dravsku banovinu. 

Dravska banovina leži baš na najviše eksponira- 
noj tačci naše države, jer se graniči sa jakim i kultur- 
no visoko razvijenim susedima na Severu i na Zapa- 
du. U Dravskoj banovini jako je razvijen saobraćaj 
stranaca; stranci dolaze u sVaRO letnje doba i tako su 
u neposrednom dodiru sa našom državnom upravom. 
Zbog ugleda države, ako ne zbog nas Slovenaca, mo- 
rao bi svaki Ministar pošta da nastane da poštanska 
uprava, baš u Dravskoj banovini, napreduje i razvije 
se. Međutim, mi smo doživeli baš protivno, jer smo 
tako unazadeni da smo došli na nivo kakav nismo 
imali ni pre 15 godina. 

Ako bih hteo govoriti u tančine, morao bi govo- 
riti i suviše dugo, da bi se videlo celo unazadenje 
poštanske uprave u Dravskoj banovini i žalostan za- 
ključak, da je ista pred potpunom katastrofom. Na- 
vešću vam samo nekoliko slučajeva iz pojedinih pod- 
ručja: prvo navodim personalne prilike. Poštanska 
uprava, kao što sam već na početku kazao, može do- 
bro funkcionisati samo ako ima odgovarajući broj 
kvalifikovanog osoblja. U tom pogledu Dravska ba- 
novina bila je maćehiriski tretirana i nju je t.zv. šted- 
nja u upravi tako oštetila, da poštanska direkcija u 
Ljubljani, u personalnom pogledu, danas više liči na 
nekog kretena, kome nedostaju pojedini delovi tela. 
a trebalo bi stvarno prema prilikama mnogo drukčije 
da izgleda. Ove takozvane štednje počele su u go- 
dini 1925 do 1930 i od onda potiče sve zlo perso- 
nalne politike poštanske uprave u Sloveniji. Ministar 
je jednostavno naredio: reducirajte 10'% osoblja. Di- 
rekcija je morala gornju redukciju izvršiti, rezervnog 
osoblja više nije imala i tako je bila prinuđena uki- 
dati poštansku dostavu i zatvarati šaltere. Posle uki- 
danja Ministarstva pošta u 1929, budžet poštanske 
uprave centralizovao se i tako su poštanske direk- 
cije iz proračuna izčezle. Krediti nisu bili više odme- 
ravani po direkcijama nego za ćelu struku zajedno. 
Kako ni jedna direkcija nije znala koliko joj, zapra- 
vo, osoblja i kredita pripada. Ministar pošta, na dru- 
goj strani, nije više bio vezan da mesto, upražnjeno 

smrću ili penzionisanjem nekog službenika, popuni u 
onoj direkciji, gde je to bio slučaj, već na mesto ko- 
je je on sam odredio. To je sudbonosna rana za slo- 
venačku poštansku upravu, jer su se mesta, koja su 
su upražnjavala na slovenačkim poštama, popunjava- 
la po, drugim direkcijama. Šta smo doživeli usled to- 
ga?  U mesto da bi se osoblje u Dravskoj banovini 
srazmerno povećanom saobraćaju popunjavalo i po- 
većavalo,   kadar   poštanskih službenika   iz godine u 
godinu rapidno je opadao, dok se po drugim direkci- 
jama povećavao, i to na račun slovenačke poštanske 
direkcije.  Ako  neko  sumnja u  stvarnost  ovih   reći, 
imam zato dokaze u statističkim tabelama prema po- 
datcima koje je svake godine od 1932 do 1938 izda- 
vala poštanska uprava. Iz ovih se tabela može lepo 
videti da su se kod svih poštanskih direkcija postav- 
ljali novi  službenici  i  da se svake godine  kod njih 
pokazuje plus, dok,  međutim Ljubljanska poštanska 
dirkcija pokazuje minus. Razlika između  1932 i 1937 
godine u Direkciji beograbskoj iznosi plus 169, u Di- 
rekciji Zagreb plus  14, u Direkciji Novi Sad plus 9, 
u  Direkciji u  Sarajevu plus  111, u Direkciji Skoplje 
1, iu Direkciji Split plus 29, samo u Direkciji u Lju- 
bljani minus 92. 

Ako uzmemo u obzir još i statistiku iz 1938 go- 
dine doći ćemo do zaključka, da je kod svih poštan- 
skih direkcija broj službenika stalno rastao, dok je 
kod Direkcije u Ljubljani broj osoblja u godinama 
1932 do 1938 spao za 112 osoba. Na drgoj strani po- 
većao se broj celokupnog personala za 557 osoba. 

• Sve gornje izgleda upravo neverovatno ipak je 
to žalosna stvarnost. 

Merodavni faktori Poštanske direkcije u Lju- 
bljani upozoravali su Ministarstvo o ovim nedostat- 
cima, slali stalno izveštaje o nedostatku činovništva 
i stalno obaveštavali Ministarstvo o minimalnom za- 
htevu za popunjavanje činovničkog kadra za redovno 
poslovanje. Poslednju sistematizaciju napravila je 
Poštanska direkcija godine 1938 jer od onda privred- 
ne prilike nisu postale slabije. Tii sistematizaciju mo- 
žemo mirne duše još i danas uzeti za bazu. Prema 
toj sistematizaciji (razumljivo, bez ugovornih pošta, 
jer to je korpus za sebe) nedostaje Ljubljanskoj po- 
štanskoj direkciji 91 činovnik za šaltere, 86 zvanični- 
ka i služitelja, i cela rezerva činovničkog i nižeg 
osoblja. Ukupno je potrebno dakle 350 službenika. 

Gospodo narodni poslanici, to je tako veliki broj 
u manjku da se možemo čuditi i upitati, kako se naš 
celokupni promet u poštanskoj službi nije survao. 
Svi ti brojevi pokazuju nam, kako su slovenački po- 
štanski službenici strašno opterećeni i ostaje nam 
samo još pitanje koliko će se moći sve to još 
izdržati. 

Činovnik i službenik nisu, naime, mašine. Pa i 
mašina kod preopterećenja ne vredi više mnogo. 

Takav nedostatak činovništva ima naime posle- 
dica za celokupnu poštansku upravu i za personal, 
što nam dobro pokazuje sledeče: 

Prevelika opterećenost službenika poštanske slu- 
žbe, koja je inače već teška i odgovorna te iscrpi 
službenika do krajnjih granica, iziskuje veće i po- 
sebne ugodnosti. Kod sadanjeg mizernog stanja slo- 
venačkih pošta, službenici rade po 12 pa čak i po 14 
sati dnevno. 

Kod neke pošte morali su niži službenici radit' 
po 16 sati, jer Ministarstvo na mesto dvojice penzio- 
nisanih službenika nije postavilo zamenike. To stanie 
trajalo je   mesecima  i  mesecima.   Kod   druge  jedno 
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pošte, koja ima 5 nižih službenika, u toku lanjske 
"■odine jedan je umro, a drugi je bio otpušten. Ostala 
su dakle trojica. Pošta je morala ukinuti dostavu po- 
šiljaka selima i vegetirati sa tri niža službenika. 
Usled preopterećenja, dvojica listonoša obolela su i 
na pošti je ostao samo još jedan služitelj. To se de- 
silo u pograničnom kraju Doljnja Lendava. Dakle taj 
služitelj, koji je još ostao, stajao je pred pitanjem, 
šta'da radi: ili da meri pakete, ili da dostavlja brzo- 
javne i telefonske pozive, ili da prali i donosi poštu 
na stanicu ili da dostavlja poštu po Doljnjoj Lendavi? 
Ministarstvo pošta, koje je bilo o tome izvešteno, od- 
trovorilo je Direkciji da nove listonoše ne može po- 
stavljati. Zato je Poštanska direkcija bila prinuđena 
da u druga dva mesta oduzme po jednog službenika, 
i oba ta mesta ostala su bez dostave pošte. To je, 
p-ospodo narodni poslanici, jedan od mnogih sluča- 
jeva,   a   mogao bih vam kazati još puno, puno toga. 

Poštanski službenici već su navikli da kod tih 
nrilika uopšte ne mogu iskoristiti svoj redovni odmor, 
na koji imaju po zakonu pravo. Gora i neispravljiva 
o-reška nad poštanskim službenicima je ta, da zdrav- 
stveno propadaju kao niujcdnoj drugoj državnoj 
' ravnoj grani. Navešću vam statistiku samo za 1937 
--odinu U toj godini bilo je bolesnih 82% činovnika, 

6395 zvaničnika i 53% služitelja. Tuberkuloza i živ- 
. ne bolesti stalni su gosti poštanskih službenika, 
to su samo kratke naznake, upravo mučenja naših 
noStanskih službenika, što ide čak i tako daleko, 
la bolesni službenik na svoj trošak najmi bespo- 
slenu poštansku otpremnicu, koja ga za vreme bo- 
lesti u službi zamenjuje. Uz to mora kod bolesti 
svojom činovničkom p'latom snositi i troškove leče- 
nja   i   lekove. 

Od svega toga ne trpi samo promet. Od toga trpi 
štetu ne samo stanovništvo, već i država, trpi usled 
te neracionalne politke štetu ne samo u ugledu već i 
u prihodima. Navodim za primer samo nešto, što će 
drastično pokazati sudbonosnu poštansku politiku 
kod nas u ranijim godinama. Samo kod pošte Lju- 
bljana I. u Ljubljani ustanovilo se, da je zbog nedo- 
statka telefoniskinja neizvršeno telefonskih razgovora 
za cirka 1.000.— dinara ili mesečno za din. 30.000.— 
Ako bi poštanska uprava udovoljila molbi Ljubljan- 
ske direkcije i postavila 5 do 7 novih telefonistkinja, 
njihova bi plata iznosila mesečno 6 odnosno 8.400 din. 
Međutim, poštanski, odnosi telefonski prihodi izno- 
sili bi oko 30.000.— dinara mesečno samo kod pošte 
I j ubijan a 1. Isto stanje je i kod svih ostalih naših 
većih telefonskih centrala kao Maribor 1, Celje i 
Ptuj. Gospodo narodni poslanici, o rentabilnosti 
takve politike, napravite sebi sami slika. Svaka ar- 
gumentacija ovde je sasvim suvišna. 

Isto je stanje, gospodo narodni poslanici, i u 
pogledu brzojavnog prometa. Brzojavni promet kod 
nas stalno opada. Zašto? Zato jer se depeše usled 
nedostatka činovništva ne dostavljaju dovoljno brzo 
naslovi jenicima. Štetu oseća opet stranka, jer ne može 
dovoljno brzo obavestiti naslovnjenika, a štetu ima, 
pre svega, i Ministarstvo finansija, jer brzojavni 
prihodi opadaju. 

Deo za sebe sačinjava u poslednje vreme kod 
nas dostava pošte po selima. To pitanje pre svega 
važno je usled toga, jer se odnosi na našeg najpo- 
žrtvovanijega čoveka, to jest na našeg seljaka, rad- 
nika i uopšte malog čoveka. Kod nas, naime, dnevne 
i nedeljne novine i revije mnogo su proširene i po 
našim selima i varošicama. Već više desetina godina 
imali   smo kod nas takozvanu seosku  dostavu, koju 

u staroj Srbiji ne poznaju, a preko koje se sva takova 
pošta dostavlja po selima. Gledajte samo primer: seo- 
ski listonoša kad ide na dostavu, nosi na leđima raz- 
ličite dnevne, nedeljne i mesečne novine, a preko ruke 
torbu punu pisama, dopisnica i drugog pismenog ma- 
terijala. Naš narod desetak i desetak godina naučen 
je i navnknut na redovnu dostavu pošte. Cesto se de- 
šava da raznosač oboli, ■—• seljaci i radnici po selima 
ostanu bez novina, koje plaćaju teško zarađenim pa- 
rama. Taj seljak i radnik, koji uskraćuie druge stva- 
ri da bi mogao čitati novine, zaslužuje da zbog toga 
ne prima u pravo vreme i u redu novine. U tom prav- 
cu mogao bih vam navesti još slučajeva te očajne 
personalne politike za poslednjih 10—15 godina kod 
Poštanske direkcije  u Ljubljani. 

Negodovanje stanovništva svakim danom je veće 
i država trpi na ugledu i prihodima, a poštanski na- 
meštenici muče se i trude i noću i danju, te se godi- 
nama interesuju da li će i kada doći na poštansku 
upravu čovek koji će razumeti naš narod, razumeti 
gde treba štititi ugled države, gde čuvati državu od 
štete i kako pronaći konačno rešenje i kraj tim ne- 
snosnim prilikama. Sva zauzimanja ostala su dosada 
više manje bezuspešna. 

Opet će se naći neko i kazati: ovi Slovenci ni- 
kada nemaju dovoljno i sve hoće da imaju drukčije 
no  drugi. 

Ako smo gde imali puno pravo da tražimo, ne 
da molimo već tražimo da se te prilike poprave, to 
imamo kod poštanske uprave, ako samo bacimo leti- 
mičan pogled na prihode naših poštanskih direkcija, 
finansiske mogućnosti jedne ili druge direkcije. Pri 
podeli kredita, Ljubljanska direkcija bila je uvek naj- 
lošije sreće, najmanje dotirana, a čisti prihod koji je 
država primala od nje bio je medu najjačima. Ako 
samo pogledamo statistički pregled čistog prihoda 
celokupne poštanske uprave u našoj državi, za posled- 
nje godine, i uporedimo ga sa čistim prihodom Ljub- 
ljanske direkcije, vidimo da je Ljubljanska poštanska 
direkcija u poslednjim godinama doprinosila godiš- 
nje celokupnom godišnjem prihodu cirka 38 miliona 
din., što znači jednu trećinu čistog prihoda poštanske 
uprave u celoj državi. Taj se čisti prihod Ljubljanske 
poštanske direkcije iz godine u godinu povećavao. 
Naročito pada u oči nesrazmera ako uporedimo taj 
čisti prihod sa izdacima, odnosno kreditima Ljubljan- 
ske poštanske direkcije. U budžetskoj cod. 1927/28 
ovi izdaci, odnosno krediti poštanske direkcije u Lju- 
bljani, iznosili su još 51,504.000 din. Iz godine u go- 
dinu, pak, lični i materijalni krediti tako su se sma- 
njivali da u godini 1938/39 nailazimo samo još na 
poziciju ukupnih izdataka Poštanske direkcije u Lju- 
bljani koja iznosi din. 44,070.000. U toku od 10 go- 
dina krediti su se, dakle, smanjili za preko 7 miliona 
din., a prihodi ppmenute Direkcije, međutim, iz go- 
dine u godinu povećavali tako, da prema 58 miliona 
dinara u godini 1927/28 iznose u godini 1938/39 82 
miliona dinara. 

Ovi statistički brojevi, koje nalazimo u izvešta- 
jima poštanske uprave, pokazuju neverovatnu po- 
štansku politiku. Iz njih se vidi da, kad se promet kod 
naše direkcije iz godine u godinu velikom brzinom 
povećavao, kada je čisti prihod bio stalno veći, tako 
da danas sačinjava jednu trećinu čistog prihoda celo- 
kupne poštanske uprave, personal se naprotiv od go- 
dine do godine smanjivao, kao i krediti. Gospodo na- 
'rodni poslanici, nije potrebno biti naročiti matemati- 
čar, niti naročiti poznavalac poštanskih prilika, pa da 
(se  dođe  do zaključka: katastrofa je neizbežna i po- 

59* 
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štanska će uprava jednog dana doživeti potpuni slom, 
ako se ne pristupi jednoj hitnoj i temeljitoj remeduri. 

Moram upozoriti ovom prilikom jo§ i na to, da 
se niko poslednjih godina nije brinuo o podmlatku. 
Ako bi vam nabrajao činovnike u pojedinim grupama 
i pripravnike, brojevi bi bili porazni. Stručnom vaspi- 
taniu poklanjalo se malo brige. Svako priređivanje 
tečajeva u centrali za nas je bezmisleno, dogod je 

■službenik privezan za svoj rad i svoj šalter, jer bi 
.inače prestao da se okreće jedan okretač u mehaniz- 
mu poštanske uprave. 

Kod Ljubljanske poštanske direkcije ima oko 50 
V.vaničnica, koje imaju školsku kvalifikaciju za činov- 
nike po 1 45 Činovničkog zakona i već dugi niz go- 
dina vrše činovničku sliižbu. To je unikum, koji nije 
poznat ni u jednoj drugoj struci. Svaka poštanska či- 
novnica ujedno je i blagajnik i mora živeti sa me- 
sečnom platom od 800 dinara. Da li postoji igde na 
svetu ustanova koja bi svoga blagajnika tako honori- 
sala? Sa 800 dinara živeti u gradu život činovnika, 
nemoguće je! 

To su, gospodo, samo kratki pogledi na mizeriju 
činovništva poštanske direkcije Dravske banovine. 

Slika ne bi bila potpuna ako vam ne bih ukratko 
ocrtao nedostatke telegraf sko-telefonskih-tehnički li 
sredstava. Na području Ljubljanske poštanske direk- 
cije ima kod telegrafsko-telefonskih uređaja oko 
100.000 bandera. 

Od toga ima najmanje 50% trulih te su hitno 
potrebne izmene. Bandere izdrže prosečno oko 25 go- 
dina i kod nas bi moralo biti 4—h% bandera zame- 
njano novima. Stvarno, Ljubljanska poštanska direk- 
cija mogla je izmeniti samo 1—2% tako da bi ove 
bandere imale da postave rekord u starosti od 50 do 
100 god.. Šteta je svaki dan sve veća i sredstva koia 
će biti hitno potrebna za temeljitu remeduru biće sve 
veća i veća. 

U telefonskoj centrali u Ljubljani leži oko 500 
molbi, odnosno prijavi, za telefone, a najmanje to- 
liko još ima interesenata koji uopšte prijave nisu 
podneli. Doduše bila je povećana automatska centrala, 
ali kablovi nisu bil položeni i pre nego što potrebni 
kablovi budu položeni biće centrala opet suviše mala. 

Nekoje zgrade u kojima su smeštene pojedine 
pošte, u takvom su stanju, da to niie moguće opisati; 
dovoljno će biti ak samo kažem da država u Slove- 
niji nije sagradila ni jednu poštansku zgradu, uprkos 
'tome, da je za vreme poslednjih 14 godina Slovenija 
te poštansko telegrafskog prometa dala državi preko 
200 miliona dinara čiste dobiti. 

To ne bih iznosio da nemam poverenja u ovu 
Vladu i ovoga g. Ministra, ier i kad ne bih imao po- 
verenja svejedno bi bilo i kad bih ćtgao, ier sve Sto 
smo radili  10 do  12 godina bilo j bezuspešno. 

Zato bih molio g. Ministra, da pročita sve molbe 
Poštanske direkcije i Ljubljani i da im po mogućstvu 
izide u susret i učini to da se spase... (Milorad Mar- 
ković: Šta ćemo sa onim krajevima gdc uopšte nema 
pošte?) 

1 ja sam za'o da se naprave i tamo gre Ih nema- 
mo, ali ne treba, da zbog toga što ih u nekim kra- 
jevima nemamo, puštamo da propadne i ono što 
imamo. 

Moi izveštaj ne bi bio po+pun. ako ne bih pome- 
nilo i nitanje koje je u sadašnie doba jedno od naj- 
važnijih, a to je pitanje radiofonije u našoj zemlji. 
Gospodo poslanici, radiofoniia se dan-is po ćelom 
svetu tako uzima u obzir i iera tako važnu ulogu da 
to  nije moguće  sasvim dovoljno podvući. Svaki na- 

rod oseća u najrazličitijim prilikama da je, osim te- 
lefona i ostalih modernih sprava, radio ona sila koja 
u miru vrši propagandu, vaspitava i širi kulturu na- 
roda, čuva i brani čast i ugled naroda i države; za 
vreme rata pokazalo se da bez tog modernog sred- 
stva, moderni rat uopšte nije moguć. Zato se ne 
smemo čuditi, ako sve države na svetu toj grani po- 
svećuju veliku pažnju i ne plaše se ni materijalnih ni 
drugih sredstava, da se radiofonija podigne i da se 
drži stalno na modernom nivou. Svesni su istine: ra- 
dio brani državnu kulturu i narod recima i mislima, 
kao vojska koja čuva državu puškom i topom. 

Žalosnim srcem i stidom mora svaki Jugosloven 
gledati na stanje radiofonije u našoj državi i na njen 
razvoj za poslednjih 10 godina. Okruženi smo jakim 
susedima, državama koje imaju radiofoniju tako ra- 
zvijenu i tako jaku, da nam zvuče sa svih strana gla- 
sovi stanica sa 100 i više kilovata energije: Beč, 
Budimpešta, Sofija i puno manjih kao Celovec, Grac, 
Trst itd. Energija sve naše tri stanice iznosi: Lju- 
bljana 5 k\v. Zagreb 0,7 k\v, i Beograd, tek u po- 
slednje vreme, 20 k\v. Znači, da se to pitanje kod nas 
zanemaruje i da deset godina uopšte ništa nije ra- 
đeno za napredak. 

Gospodo poslanici, da bi razumeli da u tom po- 
gledu ne preterujem baš ništa, dozvolite mi da vam 
ukratko opišem važnost radia za nas, Slovence, što 
važi i za sve ostale delove države. Mi Slovenci bili 
smo u neprestanim borbama i jedino tako smo mogli 
sačuvati svoj jezik, svoju pesmu i svoju knjigu. Tome 
je mnogo pomogla naša jaka organizacija, naša dru- 
štva, kojima na čelu stoji 40-togodišnja prosvetna 
organizacija sadašnja „Prosvetna zveza". Ta organi- 
zacija, matica je svega našeg narodnog, prosvetnog 
i kulturnog rada te njen upliv i rad dopire do posled- 
njeg gorskog sela i kuće. 

Ona je uvek pokušavala da najmodernijim sred- 
stvima: filmom, diapozitivima, knjižicama prosvećuje 
narod, i kad je došla radiofonija, uvidela je da je 
radio ona sila koja je najpodesnija za moderni na- 
rodni prosvetni i vaspitni rad i za održavanje veza 
sa našom braćom — rasturenom po drugim drža- 
vama, gde zarađuje hleb — našim iseljenicima. 

Kad je naša država, pre 10 godina, dobila na ra- 
čun reparacija viš radio-stanica, „Prosvetna zveza" 
zamolila je da se Ljubljani dodeli jedna stanica, ko- 
jom upravlja sada „Prosvetna zveza" već punih 10 
godina. 

Bilans tog rada je ogroman. U hiljade ide broj 
vaspitnih i nacionalnih predavanja koja je ona orga- 
nizovala, on?i je širila slovenačku i jugoslovensku 
kulturu i učvršćivala je nacionalnu svest. Rad izvršen 
u tih 10 godina ogroman je. 

Ali, više nego u ma kojoj drugoj grani potrebno 
je baš kod radiofonije stalno popunjavanje i dizanje, 
jer tehnika stalno napreduje velikom brzinom. Naro- 
čito kod nas gde stojimo na braniku naše države 
prema Severu i Zapadu, gde graničimo sa 80 milion- 
skim nemačkim i preko 40-milionskim italijanskim 
narodom, bilo je potrebno i još je potreban veliki 
napor da barem prema skromnim mogućnostima 
vršimo svoju dužnost. Borba je bila teška. Pored toga 
radio stanica Ljubljana ima tu nesrećnu okolnost da 
baš pogranični M'aribor pada u t. zv. mrtvu zonu, gde 
se radio ne čuje iz Ljubljane, te su tamošnji pogra- 
nični Slovenci primorani da slušaju emisije Budim- 
pešte, Graca i Beča. Svi napori da bi se otklonile te 
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smetnje ostali su, za ovih 10 godina, bezuspešni i nije 
se niko našao koji bi pristupio temeljitoj retormi 
cele naše jugoslovenske radiofonije i time uključio 
tamošnje pogranične Slovence sa novom rcle-stani- 
com ka zajedničkom nacionalnom prosvetnom i va- 
spitnom   radu. Deset  godina molbi, deset godina nn- 
rjora   sve Je ostalo bezuspešno. 

Gospodo   narodni   poslanici,   verujte   nam,   ako 
hoćemo   da nacionalno   vaspitamo   naše   pogranične 
Slovence, ako hoćemo da sačuvamo u teškim borba- 
ma  zadobijenu kulturu, jezik i pesmu, da to ne ra- 
dimo   'v/.   nekog egoizma, to nije slovenački egoizam 
već crpimo veselje iz tog rada iz ljubavi prema na- 
rodu   iz    ljubavi   prema   svojoj   državi.   (Pljeskanje). 

Ne   možete  misliti  kako  nas je  zabolelo kad je 
debat'   Finansiskog odbora  neki  naš kolega izja- 

vio  kao   da smo mi Slovenci ukrali stanicu koju je 
dobila  Jugoslavija na račun reparacija. Ja moram na 
to odgovoriti samo to da bi želeli i u budućnosti do- 
ŽivetMoš mnogo takvih krađa. Posledica toga što je 
»Prosvetna zveza«  dobila radio stanicu jeste deseto- 
eodišnji   nacionalni  i  odbranbeni  raci na severnoj  i 
zapadnoj  granici,  a na  drugoj strani  veliki materi- 
r'ilm   prihod   za   državu.  Gospodo  poslanici,   mi  smo 
dobili   na  račun  reparacija šest  radio stanica. Jednu 
что   dobili  mi,  Slovenci,  i   radimo sa  istom  velikom 
nožrtvovanožću  10 godina i država je od nje do da- 
nas  primila preko  10 miliona dinara prihoda, nema- 
jući   nikakvih troškova. A šta je bilo sa drugim sta- 
nicama   koje  su  takode  došle   na   račun   reparacija? 
Jedna   od 20 kilovata leži u Skoplju upakovana tako 
kako'  je pre deset godina stigla u našu državu. Druga 
od   IO  kilovata  stoji  u Drnišu, u Dalmaciji,  i za tih 
10   godina   propala   je  te   je  danas   neupotrebljiva. 
Treća   od б kilovata Ježi u Podgorici, u Crnoj Gori. 
Radila   je samo jednom pre 10 godina, i nije se niko 
našao  da je ukrade kao što smo to mi Slovenci ura- 
dUi    Uradili smo u nacionalnom pogledu veliko delo 
i   dali   državi   10,000.000.—  čistog  prihoda.  Sam  po- 
giled   u   to stanje, na račun reparacija dobijenog ra- 
diofonskog  materijala,   pokazuje  da   za   to  kod  nas 
nije bilo nikad pravog razumevanja. 

Gospodo poslanici, to je samo prolazan pogled 
na stanje naše radiofonije. Bilans posle 10 godina za 
one koji bi se morali starati o radiofoniji naše 
zemlje, negativan je. Okruženi bezbrojnim 100-kilo- 
vatni'm' stanicama pokazujemo sliku zastarelosti i 
unazađen ja. To važi za ćelu državu, a naročito za 
nas Slovence. Gospodo poslanici, Slovenci u pogra- 
ničnom Mariboru ne čuju Ljubljansku stanicu, Za- 
creb sa svojom energijom 0,7 kilovata ne dolazi u 
obzir, a i Beograd isto tako nije dostatan. A sada 
čujte dobro: U Gracu se sprema i gradi 100 ili čak 150 
kilovatna radio stanica, kao stanica nemačkog Rajln. 
Ova stanica stajaće neposredno uz našu granicu, te 
će. kako čujemo, vršiti emisije i na slovenačkom je- 
ziku. Ja vaš sada pitam, da li je stvarno potrebno 
da pogranični Slovenci posle 20 godina samostalne 
države slušaju slovenačku reč, slovenačke izveštajc 
iz Graca, a da u Mariboru, na jugoslovenskom ra- 
diju, vlada još uvek tišina. 

Dolazili su Ministru pošta i svaki je više ili manje 
pokušavao da reši to pitanje. Odlazili su Ministru ali 
sramota naše radiofonije je ostala: Zagreb sa 0,7 \š\\\ 
Ljubljana sa 5,5 k\v; relej-stanicu u Mariboru za- 
meniće Grac i Celovec. Mesto relej-stanice u Crnoj 
Gori i Dalmaciji leže tamo 10 godina stare zapako- 
vane stanice. A što je glavno: obnavljanje tih stanica 

nije ni pitanje novca ili kakvih novih kredita. Neka 
se samo deo novca koji dobija država od pretplatnika 
potroši za modernizovanje i . naša će radiofonija 
biti lepa. 

Dosta dugo smo čekali, a sada smo dužni našoj 
državi, našoj kulturi, našem ugledu i našim iseljeni- 
cima, rasturenim po susednim državama u celomc 
svetu, da pristupimo hitnom rešenju tog problema, 
da po eteru zaplovi svom snagom pesma naše zemlje 
i reč slovenačka i srpsko-hrvatska u odbranu naše 
kulture  i  ugleda.  (Pljeskanje na  desnici). 

Потпретседти;   Алојзнд   Михелчнч:   Има   реч 
народни   послаиик  r.  Паиле  Јововић. 

Павле JoHOBiih: Гооподо народии иослапици, 
ja caiM узео реч у дискусијм no буџегу Миинстар- 
enta иошта и телеграфа, али ja нећу да се жалим 
ua поштаре да не предају пксма урвдно, ла ue 
иредају »овац уредно и да не врше своју дужност 
како треба. Ja 1>у да уради.м нешто лруго и да 
узмем у заштиту те бедне поштаре, те бедне рад- 
нике који Miioro раде, a за сиој рад нс дооијају 
ono mro трепа. Ja iiehv да овом приликом крита- 
кујем политику појединих баиовина, али своме 
иредпторапку одроворпћу са.мо једпо. Нека сс ne 
л.уги, пека буде сталожен, na Ке впдети и сам да 
глм ja у праву. On je казао да Љубљанока поштан- 
ска дирекција даје скоро једну трећшгу од це- 
локупног државног ирпхода. Може да буде то 
тачко, да та Директија толико наплати, али јасно 
je, да једпа пошта u наплаћује u прима писма и 
остале прелор.уке, али да ва томе послу раде 
м други. 

Ja сам, господо, у Црпој Горп jeo краи>ске 
кпбасице, којг су дошле прско IKHIITC n пошта- 
i)iiii\- за ту пошил>ку наплаггила je /Бубљанска ди- 
рекција u Ona показује тај приход. A сии зпамо 
да v ■ Cionemijii има иелики број фабрика. Богу 
чвала, ja се томе радујем, a радовао бих се када 
би пх било и код мене, али, пажалост, у Зетској, 
a псто тако ни у Вардарској ба1говини, нема тих 
фабрика, —■ дакле, господо, из свих тих фабрика 
долазе и шаљу се пакети у разпе крајевс паше др- 
жаве, a највише у иасивне крајеве, који немају 
тих фабрика. И за све ове пошиљке Љубљашска 
лмрекција наплаћује поштарину, али није једини 
uocao upiiMimi raj иакет, него га треба « уру- 
чити. Ilira значи го? Ова Дирекција, која прима 
тај пакет, показује приход, a она која га уручује 
uc  може  показати никакав приход. 

Господо, будимо искрени и поставимо сваку 
птвар на своје мссто, na ћете видети да Љубљап- 
ска дирекцпја ne бп могла да покаже толики при- 
ход, када je ne би помагале uonrre ca територија 
осталих поштанских дирекција. To сам имао да 
кажем,   као' одговор   господину   предговорнику. 

ГоспрДО, меип je у миогоме мој uocao олак- 
mao господин Мипистар потта. On je јасно нз- 
јавио да нема довол>по особл.а, да пема довол>по 
зграда које адговарају хигијепским условима, да 
cv чпиоипчци слапо плаћени и да чииовници врше 
CBOJV дужност некада чак и no 15 часова дневно. 

' Све je ово, господо, тачпо и баш o томе хтео 
сам да говорпм. Ви, када путујете ноћу возом и 
V 2 сата се пробудите, одједаппут видите опог ста- 
рог чичу поштара који поси онај џак на леђима. 
У томе џаку налази се вредност оД, можда, 2 до 
3 милиопа дипара, a у псто време, тај бедни чича, 
можда, н.ма nouenane ципелс, слаб капут na цичи 
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зимп,   примп   овега   20   динара   дневно.   Шта   то 
значи, госполо? To нначи искоришћавати тога 
радника и ne дати му ла можс прнстојно да жнви. 
Пешко je ггитање да лн raj чичп, који предаје 
онај џак са милионима, има два динара, или je- 
даи динар, да сврати у кафаму и uomije ракију или 
кафу, да би се мало загрејао. Нико o томе не води 
рачуиа, a знамо да Мниистарство пошта даје др- 
жавпој каси велике приходе, који се пењу na сто- 
тине милиопа динара. Зар није чудно, да једио 
Мшгнстарство, које предаје толики приход, не 
води рачуиа o особљу које те приходе прикупља? 

Ja пред сооо.м имам једиу страшну сгатиста- 
иу. Alu у нашој звмљи имамо некпх 13 хиљада 
службеника, од којих 5.200 чииовника, a остало 
уговорних поштара. Међутим, у Чехословачкој, 
до септемора месеца прошле године, било je 46 
хил>ада служоеника. Како видите, гооподо, разли- 
ка je мала: у простору и no броју становништва, 
које je имала у септембру прошле године, она je 
пама иајближа, a свн зиамо да су canopahajne при- 
лике у Чехословачкој много боље, na би се тај 
rroca'o могао, можда, и са маи.с с.чужбепика обан- 
љаги. 

Због тога ja ово говорим, господо, за пошта- 
ре нз целе Краљевине, јер гдегод сам дошао, ова- 
ко стање сам нашао, и нисам видео ни једну по- 
игту, сем ове која je од скора у Београду прора- 
дила, да потпуно одговара условнма рада. 

Видитс, господо, свакн чиновннк у државној 
служби може једаи дан да каже да je нерасполо- 
жен n може да остави посао за поподне, може да 
каже да му није нешто добро. A поштар? Он ne 
сме да буде болестап, не сме никада да буде нера- 
сположен, јер публика захтева од њега да момеп- 
тано сврши посао. 

Видите, господо, ja сам пмао прплике да вп- 
дим, onu пемају празпнка, опи пемају Ускрса. он-и 
немају отсуства, пи бплпван>а, нмтп »мају ма какие 
попластице од те поште. Железничари, на пример, 
возе се бесплатно — кажу: nama je железница! — 
Чиповницн Мипистарства тума И руда добијају 
бесплатно угаљ n дрва — name je то Министар- 
стпо! — MnnoBH'Him Мипистарства полЈОпривреде 
добију понекад из неког расадпика мало внна или 
Boha — исто тако чиновпицп Министарства правде 
добијају памирпице из казнених завода — сви <жт 
веле: то су наше устаиове! Међутим, само чпнов- 
иици Министарсгва попгга пемају ппкакве повла- 
стице од те попггс. na чак пемају права ни na један 
гелефонски разговор бесплатно у годинн дана. 

Па да видимо, господо, како стоји са Поштап- 
ском пггодпопицом? Поштанска штедиоиица убнра 
велике приходе. Дају се вслпке таитијеме, деле се 
СИЛНИ хо-порари, у oii.iancv се показују великп прп- 
ходи. A ко врши, росподо. ту дужпост у Поштан- 
ској штедионици? У глаипом са 80?,^ врте je по- 
ттппски чиновници, али нигде нисам вндео у би- 
лаису да она одвоји два гри плп шет милиона ди- 
napa за one који су толнку зараду и толикп при- 
ход Поштапској  штедиопици Д(41ел11. 

1-1, господо, тај толики прековременп рад који 
се иекада пење до 15 сати дневпо, те пездраве згра- 
;ie у којима се name iionrre налазе довеле су до 
тога резултата да дапас и.мамо једпу страшну ста- 
тистпку боловања поштапских чиповнпка. Ево вам, 
господо, са.мо пеколпкч) примера из те статпстике: 
у 1934 години G.448 оболелпх чиповнпка; v 1935 — 

fi.574; у 1936 — 5.646; и у 1937 — 7.596. Шта то 
значи? Зпачи да je цигло за 9 годнпа држава у- 
трошила за боловање тих службешика поштаисмих 
67 милио-па 150 хиљада динара. Међутим, кад б« 
се број оаобл>В noBehao ne бп било толико боло- 
вања какво се ne палази ии код једне друге гране 
државне службе: од 13.000 службепика болуд« 
преко 7.500, то je више од 50%. 

Овоме се пптању мора поклонитн строта '1;1" 
жп>а.  Ла  с.матрам  да  je  дужпост  r.  Мппистра да 
своје оообље награда, да  му да све шовласгице 
које ono заслужује, да nocrami онолпки број чи- 
повпика   колико   je   стварно   потребно   да   пошта 
може   правилпо  да  (^упкционише  како  треба,  јер 
ona   je   актпвпа,  допоои  велике  приходе  држави. 
МинистаЈт. no  иоме мишл.еил', треба од тпх  при- 
хода да задржп ополико колико му треба за пра- 
вичпо издржавање особља, a само остало да no- 
шал.е државпој каси. Међутим за потту се ништа 
ne чппп, од ње се само захтева. Ibenu чиповпици 
чекају «а унапређење no пеколпко годмпа. Зашто 
кад су то пајвредпији п пајактпвппји чиповнпцп v 
namoj држави? Потребпо je да се у Министарству 
водп crporor рачуна o томе да onu enoja упапре- 
tieiha добијају na време. Лер трсба иматн на уму 
да je попгга културпа n прошредна устаиова која 
има  innpoKo поље рада. Mu имамо лаиас села где 
л.улп добпјају тек седмога дапа писмо или теле- 
грам, a то je за свакога од великог значаја. Може- 
бити да се том чооеку тек седмог дана јавља да 
му je умро син-војник, a да je лобио телеграм na 
време,  могао je  да   стигне  ла  cima   достојпо   са- 
храши. Ми треба пошту да оргапизујемо тако да 
n сељаци у Златпбору добију пстог дана телеграм 
као IH у осталим бапо-вииским мссгима. Mu морамо 
повести рачупа o томе да се пошта на целој нашој 
територијп   благовремепо   доставља   алресаитпма. 

Господо, ja ћу још да вам кажем нешто и 
око ових телефона. Зпате шта значи, господо, др- 
бити телефон у Београду. To зпачи добити на лу- 
трији. Taj мора да 'има велике шријатеље. Шта 
више нису довољпи начелницн и ипспскторп; тре- 
ба лпчпо код Мппнстра да се дође. Ja hy да вам 
изнесем овде једап случај. Један сулпја пз Београ- 
да иселио се из Стишке улице н пије могао до- 
бити пренос телефопа у Сазонову улицу, опет у 
Београду, за пет месеци. Ни до данас on није мо- 
га-о да добије пренос телефона. A да добијете нов 
телефоп у Београду данас, o томе не треба ни го- 
ворити. Људи данас дају две до три хиљаде за 
уступање телефона. A телефоп je рентабилан. У 
другим државама праве се читаве рекламе за уво- 
ђење тслефона. Појсдшш грађани питају један 
другог: имаш ли телефои, и кажу спроведи га у 
кућу, то je добра ствар.. По "правплпма једап служ- 
беник поштански треба да нма 2500 јединица ме- 
сечно, a код inac има преко 60% службеника са 
6000 јединица месечно. Ето, видите, колико они 
више раде него што су Harpal)cnii. 

A сада, господо, да одговорпм једпом колеги 
из Словеније на оно питање што on рече да иу 
je HeKo добацио да су Словепци укралн ону ра- 
диостаницу. Није то казано да су они украли, јер 
je радиостаница толико велика и толико тешка, 
хиљадама кнлограма, да ју je немогуће украсти. 
Него, господо, да ствари поставимо на своје место 
и да будем-о искрени. Репарације су биле досуђене 
Србији и Црној Гори. Кад се тај господпн похва- 
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лио у буџетској деоати, na кад je казао: ..Прву ра- 
"хиостаницу ми смо направили", ja сам казао јесте, 
господине, али та je станица била добијена од ре- 
парација, и била je yiiylieHa једном крају, било 
Србији било Црној Гори, и када je raiMO постав- 
љена, онда je, господо, требало да се овим краје- 
15има који.ма je била упућена репарација да нешто 
V другом облику. Ja са.м казао да je и дунавски 
мост између Петровграда и Новог Сада направљен 
из репарација, a ви сте чулн ових дана да у Цр- 
Hoi Гори »ије ништа направљено на р.ачун репа- 
пација на коју je имала потпуно право. Ево, то je 
суштина тога, господо. 

Сада ћу да кажем нешто што се тиче радиа. 
Откад сам чуо да су мвне преко радиа и друге 
л>УДе који смо били на листи опозиције, назипали 
издајицама, ja сам узео секиру и разбио радио. 
(Буран  омех и пљескање.) 

Претседиик Милан Симоновић: Реч има на- 
родни   послапик г. Трипко Жугић. 

Трипко Жугић: Господо, ако замислимо да je 
лржаиа један живи организам са свнма потрооним 
органима 'за ibcno правилно функционисање, нео- 
cftoPHO je и ca правом речено да су пошта, теле- 
rnaci) и тсле(|)оп артерија тог организма без које 
би сви истали оргапски делови били слабо упо- 
тоебЛЈени. Савремсна цивилнзација, којом се данас 
толико дичи људски род, кад не ои оило поште, 
телеграфа и телефона не би могла достићи дана- 
шњи степен свога развитка иитн би могла носити 
тако лепо и ласкаво име. Замнслите само за мо- 
менат како би штампа могла одговорнтн своме ви- 
соком задатку и на шта ои оио сведсн iben значај 
без поште, телеграфа и телефона. Зар саобраћај, 
привреда и трговина не би били успорени, да не 
кажем укочени, када ne бн имали на расположењу 
овако лепу тековину људског ума. Модерно рато- 
ваше не да се ни замислити без уворне телегра- 
ско-телесјшнске везе. Мнје бадава једном прили- 
ком узвикнуо један чувени наш војсково1)а: „Дајте 
ми једном телефонску везу, да бих стугшо у везу 
са момандантима својих јединица, јер сам због 
тога у немогућноста да дајем даља наређења и да 
спасавам војску". 

AKO се пошти, телеграфу и телефону призна 
овако значајна улога у државном и друштвеном 
животу уопште, онда je немогуће-а да се правилно 
ие оцени улога и значај поштара, који својнм pa- 
цом омогуКују уредно функционисање ових уста- 
иова, и тиме доприносе свој велики удео успону 
иације и државе. Пажалост, то иарочито подвла- 
чим са овога места, не може се рећи да je пошти 
и поштанским слубеницима у нашој земљи одато 
оно np'HSnaibe, којс они треба да имају. 

JOLU од самога ствараи.а ове државе, пошта 
je схваћена као чисто фискална установа и редовно 
сваке годнне доприносн државној каси од прилике 
no 150—200,000.000 динара чисте добити. Имајући 
сгално у виду фискални карактер поште, приходи 
од ње нису никада улотребЛЈавани за поправку и 
модернизовање поштанско - телеграфско-телсфои- 
ског саобраћаја, онако како би то захтевалн ипте- 
реси д.ржав11е и народне привредс. Не само да 
нису набавл.епп нови модерни телеграфски и теле- 
фонски апарати и подизана постројења, већ су и 
они стари, који постоје, дотрајали и гогово по- 
стали неупотребљиви. Ово се нарочито може реКи 
за телеграфске апарате — нарочито у нашим Ју- 

жни.м крајевима. У Ц[)И()ј Гори, na пример, имамо 
такаи  телефонски  саобраћај,  да  један  чиновник, 
који ради код телефона, мора неирестано да ro- 
вори, да виче, али пикад пе може да усис да na 
време дозове станице које се траже. Чиновник, na 
пример, у Црној Гори, са опнм гвозДеним жицама 
n старпм апаратима, мора да се напреже, да би до- 
звао Capajeso, Нови Сад, Београд. ,Ја сам имао при- 
ликс за врсме избора и upe избора да стојим no 
2 и 3 пуна сата и да ne могу дозвати из Колашипа. 
Жабл.аиа n Шавнпка, ne само Бсоград, него nn 
Цетиње или Подгорицу. 

Шт;) сс тиче зграда у којима су смештене no- 
штанско-телегра(|)ске-тслефо11ске установе, посма- 
трају^и их, човек стичс утиса-к једног великог си- 
ромаштва у држави. Зграде су већином неокречене, 
тесне, нехигијенске, a пма и таквих, које су у своје 
време служпле за апсану. Ha пример, у пошти у 
Ужицу расте трава, пошча у Дубровнику налази 
се у грађевини, у којој светлост мора горети и 
дап.у као И nuliv, a подигнута je још у Средњем 
Веку, у оно старо време, кад je, можебити, Дубров- 
ник био у другој ситуацији него данас. Пошта 
Загреб 11 претставља право ругло и срамоту за 
једну културпу земл>у и праву опасност за сваког 
оног службенака, који je додељен да у њој слу- 
жбује. (Ачтс Ковач: Тако je!) Je ли ово истина? 
(Аите Ковач: Истина je!) 

Питање уре1)ења поште na селу код иас, na- 
жалост, пије још ни додирпуто, a камоли решепо. 
Да би једно писмо стигло из варошп у иеко ма и 
мало забачено село, потребно je врло чвсто до 
пеле.ч.у дана na и више. Што ^е тиче досгаве no- 
шил.ака на селу, у томе би се меродавни фактори 
морали углсдати у првом реду на Швајцарску, KO- 
ja je ono питање решила na Један највдеалнији 
начин. 

Прописи no којима се обавлЈа поштанско-теле- 
графоко-телефонски саобраћај толнко су застарели 
да када on се службепици сгрпктно њих придржа- 
вали, држава би их морала сматрати као саботере. 
Док су у другим културним земљама правилници 
мењани и допуњавани паралелно са развојем п. 
r. r. саобраћаја и потребама државни-м и народним, 
дотле КОД nac важе исти правплмици н данас који 
су важили upe 20 годппа. Овом прпликом морам 
констатовати да у ресору Министарства пошта no- 
стоје n такви правилпици који су изгубили за- 
конску важност и onu су и поред тога у употреби 
(na пр. Правилшж o прије.му и стручном oprann- 
зовању n. т. г. особља, Правилник o поппанс.чој 
службн). 

Што се тиче Уредбе o оргаппзацијп Миннстар- 
ства  nonna,  телеграфа  и телефона,  која je доне- 
cena   1935  године,  може  се  слободно казати  да у 
главпој бити својој  претставља једну пазадњачку 
Уредбу и штетну за државу и њене иптересе. На- 
пример,   оном  уредбом  уведен  je   ,,пумерус   клау- 
зус"  за жене, и  ако вам je, господо, познато да 
гдегод ступите у  n. т. т. устапову сусрећете жену 
која  просто као да je  предодређена за  успешно 
обавл>ање поштанско-телеграфско-телефонске слу- 
жбе.  Уредба такође дозволЈава  да у  струку  могу 
улазпги и то na najanme положаје људи ca стране, 
ii3 других [тесора, којн псмају ама баш никаквог 
стручпог зпања, нити су у својој прошлости имали 
ма какве везе, сем као и сваки други, са поштом; 
телеграфом и телефоном. Познато je, међутим, да 
у свима културним земљама на највише положаје, 
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било то у којој струци, na и поштанској, долази 
се путс.м конкурса и полагања пропнсаиих струч- 
них испита. 

Целокупну пошту — телеграфско-телефон- 
скји промет обавља око 12.000 п. т. т. службсника. 
Број оних служпеипка креће се стално око 12.000 
за чнтавих задњи.ч 10 година, иако се за исто 
време 11ошганско-телегра(|)СКО-телефонски промет 
iioiieliao двоструко. Сасвим je природно да се исти 
број особља за сврикшањс дупло већег промета 
мирао н двоструко оптеретнгн. Услед овакве пре- 
orrrepeiieHocrn поштанско особље има да се бори 
са MinaiiiiM пизо.м тешких и р1)авих последица. 
Тако n.iip. видимо из статнстике, којом распо- 
лажемо, да иеђу иоштанскп.м особљем има око 
60—70% туоеркулозиих, mro свакако претставља 
државу као једног р!)авог послодавца, a поттан- 
ске управљаче као недорасле организаторе овако 
јсднс важне државне устаиове. Даље, услед пре- 
аптерећености, службеници су у немогућности да 
корпсте годишње одморе и боловаља која им no 
закону припадају. Само у годинн 1937 боловалоје 
преко 7.000 службеиика са преко 240.000 раднпх 
дана, што за државу претставл>а суву штету од 
око 12,000.000.— динара. 

У   прошлој   годиии   иишс   од  50   поштанских 
службеника   mije   искојјисгило  свој   гбдишљи   од- 
мор. lianopna и тешка дано-ноНна служба исцрп- 
љује службснике до крајности. A због те њихове 
исцрп.Ђености и умора дешавају се честе мапипу- 
лативне греиже. Адмипнстративне власти не нала- 
зе за овакве грешке пикаквог оправдања и  слу- 
жбеницп  се  кажњавају  иовчаио,  што, за  сличне 
случајевс, не постојп пи код јсдне друге установе. 
Тако виднмо да je na repu ropu ju Београдске ди- 
рскције пошта у току  1937 годипе било 753 пов- 
чаие казне, на основу којих je наплаћено динара 
22.399.—. Овом приликом морам  подвући да бео- 
градска Дирекцнја  iionira,  иако  се  њеиа  надлеж- 
ност протеже na Београл, Земуи и Папчево, и која 
има мап.и број службепнка од Загребачке дирек- 
ције  пошта,  која се протежс  na  целу  Савску ба- 
но&ину, далеко ju отишла у 6pojy казни одЗагре- 
бачке дирвкције  и  свих  осталих поштапских ди- 
рекција у земљи. У «стој овој годиии na териго- 
рији Загребачке дирекције изречено je свега 110 
новчак-иХ казни, na гериторији Љубљанске 30, Но- 
вооадске 378 птд. Ово сиакако mije доказ да особ- 
ЛЈе Београдске дирекције mije тако савесно и мар- 
л.пно  к;т  осбље  у  осталим  Дирекцијама.  Beh  je 
0®де  сиакако крпвпца  до управљача у овој Ди- 
рекцији, који нису способпн да организују службу 
онако  како  треба.  У  педостатку  способпостп  да 
оргашизују службу, omi сву ОДГОВОрност за pijani) 
([ппкцпописање   п.   т.   т.   caoopahaja   свал>ују   на 
особл>е,   n   опла,   кад  on;)   mije   у   стању   пи   фи- 
зички пи интелекгуалпо да одговори издатпм na- 
редбама, оии га дракопскп кажи.анају. 

Гледе персоналпе политике, koja се спроводп 
у овом ресору, може се слободно рећи да про- 
гекцпја нигде не царујс као овде. Највећн део но- 
вих постављепЈа, који je извршен у протеклој го- 
диии, пзвршеп je углавиом са једног тернтори- 
јалпог подручја и новопостављени службелицп до- 
дељепи оу на рад пајиећим делом у Београд. Ве- 
лпки дсо ових службеппка јесте без нкаквих кна- 
лификацнја и n>iiMa je давапа предност пред слу- 
жбепицпма који су отпуштени из службе радп от- 

служења кадровског рока, и којп су, након no- 
вратка пз војске, морали чекаш na ново посгав- 
љење no немолико мссецп, a има nx који чекају и 
данас. 

Унаређење у поштанској сгруци чека сталпо 
2.600 чпновпика од свега 5.000, што опет прет- 
ставља број и проблем који ne постојн н:и у јед- 
noj другој струцп. Но у овом погледу, и иоред 
Овако жалоспе чињешице, стање бн било стлиљи- 
вијс кад би се n onaj малп број унапређења, KO- 
лики je no буџегу могућ, вршио no једпом пра- 
ведп;)м критерпјуму И no стручној спромп n спо- 
собности. Али, нажалост, и овде протекција нгра 
прву улогу. И имамо случајева да су појединн 
сл\ жбепици, koju су испуппли услове за унапре- 
heibe у највишу групу одпоспе кагегорије, чекалп 
на исту 5—6 дапа, док други, који протекцију не- 
мају, нли им nonoc пије дозволио да шетају из 
партије у партпју, чекају na унапређење no де- 
сетак годииа. 

Што je овако р1)аво BOIR-UDM персоналном no- 
литиком пол>уљано код поштанског особља и нај- 
осжовније поверење у правду и законитост има се 
у највећој мери захвалитп поштанскпм клубовима 
Ј.Р.З. Неколицина несавесних службеника узурпи- 
рало je  себн   право,   помоћу   владају!^   napinje 
Ј.Р.З., да као пеки врховни (1)орум или штаб no- 
ставља,   отпушта  и  унапрс1)ује   све   службеппке. 
Тако имамо случајева да су у Скопљу ови клубови 
вешали јавно плакате и познвали остале службе- 
нике нека се њима обрате и поднесу молбу за уна- 
пређење. Да овом приликом напоменемо, да су на 
omiM објавама, као члапови управе клуба, фунги- 
ралп и потписи поштанских служитеља, те je тако 
један чиновник нли можда управпик тога служи- 
твл>а доведен био у стање да се за унапређење 
обраћа своме служитељу. Ово je, господо, гажење 
једпог основног и хијерархнског реда који треба 
да постоји у једној државиој установи. Исто тако, 
атак на савест и мишљеље нпјс ннгде ваљда тако 
спровођен као што су ови клубови спроводилн над 
савешћу и AiHiiuheibeM   других   службеника,   који 
нису бнли њихови једномишл.епици. Тако су ови 
клубови били пепосредпо после пзбора оргаиизо- 
вали збор службеника  припадника партије Л.Р.З. 
na који су путем власти доведенн у главном слу- 
жптел.и, пред којима су чланови управе клуба на- 
падалн највише функциоиере Мпнистарства a не- 
суђени јуословенски Гебелс запретио je na  OSOM 
збору свихш осталим службеницима, који нису гла- 
сали за .I.P.3., да he бити отпуштепи из службе. 
У нтересу реда и дисциплине у овом ресору тра- 
жпм од г. Миннстра пошта да одмах р.астурн ова- 
(све клубове, јер онн, као што сам павео, претстав- 
л>ају праву напаст за честито поштанско-телеграф- 
ско-телефопско особље, како за мушко тако и за 
жонско, јер су путем власти и притиска почеле чак 
жене да уписују и зачлањују у партију Л.Р.З. као 
неке идејне чланове. 

Ледна од најтежих неправди која се паносн 
поштанском особљу јесте рад који оно обавл.л 
без икакве накпаде за рачун Поштапске штедио- 
пице. Преко 80% штедног и чековиог промета, 
који Поштанска штедиоинца тако хвалисаво иска- 
зује у својим билансима, обавља поштанско особ- 
л.е бсз накнаде од једне nape или динара. Интерес 
би државе био да се поштанском особљу платн 
овај рад и то бар у onoj висини колико добија 
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особље Поштанске штедионице на име тантијеме. 
Место тога, како се говори, помоћник Министра 
пошта и телеграфа прима 100.000 динара годишње 
тантијеме од Поштанске штедионице. Молим Ми- 
нистра да то провери. 

AKO се жели имати добра и модерна поштан- 
ско-телеграфско-телефонска установа која би била 
у сташу да одговори задатцима шарода и државе 
и у миру и У рату, онда општи интереси непо- 
битно налажу да се пошта престане третарати као 
фискална установа и да се приходи које она осгва- 
рује у првом реду троше на њу саму и њено 
особље. Иначе, ако се са досадањом политиком 
продужи и даље можемо слободно тврдити да ће 
поште, тслеграфи и телефони бити доведени у 
сташе да не могу одговарати ни најосновнијим за- 
хацима које народна привреда и држава од њих 
изискују. 

A   сад ћу да вам говорим o једној ствари o 
коjoj   се  јавно говори у овој земљи. Ми бар сви 
знамо,   који  припадамо опозицијн у овој  земљи, 
ла   je   наша  пошта  иесигурна.  Ми  н.пр.  шаљемо 
стотину и двеста писама у појсдина места и од тих 
писама допре cuera 20 до 30, a често пута доби- 
јамо  писма са поште, na чак и препоручена, која 
cv отворена. Ja сам имао један случај са писмом 
које  je   било отворено иако je било препоручено 
и у њему се налазила једна меница и када сам се 
обратио београдској пошти за објашњење ко je то 
писмо отворио, речено ми je да питам пошту ода- 
Kie je  писмо послато. Распитао сам се и у Подго- 
рици  одакле je послато, али ми je одговорено да 
je   писмо упућено правилно. Дакле,  нисам  могао 
добити   тачаи  одговор  и нисам имао могућности 
да себи за то прибавим сатисфакцнју. Господо, да 
наведем   још један случај. Говори се јавно, a то 
he господин Министар најбоље знати, да се лист 
Време" редозно шаље бесплатно и да се таксе не 
наплаИују.   Ha  пример,  за  време  изборне  борбе, 
послато  je из Београда ripiCKO  100.000 ирспоруче- 
них писама н штампаних ствари ЈРЗ. У тим писми- 
ма са плакатима и летцнма давани су упути за из- 
боре. али таксе нису плаћене, што значи да je др- 
жава"  оштећена са 450.000 динара. (Један глас са 
деснице:  Биле су таксе на свима.) И што je још 
најважније, та писма слао je један чиновник Ми- 
нистарства пошта и телеграфа, који, пошто je за- 
вршио ту пошту, отишао je као претседник једно- 
га бирачког одбора, и нзвршно и ту функцију. За 
време ^изборне борбе прнмећено je да су државни 
аутомобили и аутобуси, којн стоје на расположе,- 
н,у Министарству пошта и телеграфа, употребља- 
вани  за  агитацију од стране режима, који je вр- 
шио  изборе 11 децембра пр. године. Ja, господо, 
могу  да   констатујем ово: да би наше поштанске 
функције биле обавл.ане како треба, тачно, брзо 
и на време, господин Министар пошта и тслсгра- 
фа  треба да поведе праведну политику, како то 
захтевају народни и државни интереси, a никако 
како   то   захтевају   интереси    постојећег   режима 
који  je  на власти. Гласаћу пр-отив буџета. (Пл>е- 
скање на левици.) 

Претседиик Милан Симоновић: Реч има на- 
родни  посланик г. Карло Гајшек. 

Karlo Gajšek: Gospodo narodni poslanici, resor 
Ministarstva pošta, telegrafa i telefona privredni je 
resor  i   važan faktor u izvoru prihoda Ministarstva 

finansija. Ali taj resor nije samo to, nego on vrši 
i važne kulturne zadatke. Moj kolega iz naše bano- 
vine govorio je opširno, kakva je važna nacionalna 
misija, naročito kod nas, na granici, koju vrši radio, 
Pa i sama pošta kad prenaša novine, pisma i drugo 
tako isto vrši, bar u širem smislu, jedan zadatak kul- 
turnoga karaktera. Jer zapravo pošta ne prestaje na 
granicama jedne države, nego je vezana sa celokup- 
nim kulturnim svetom. Za to je pošta u Svetskom po- 
štanskom savezu koji međusobno ureduje bilo tarife, 
pa i^ druge stvari, koje su potrebne za nesmetani sao- 
braćaj. U našoj državi resor pošta dugo godina bio 
je zapostavljen. Jedan takav obiman resor sa tolikim 
personalom i tehničkim napravama apsolutno je po- 
trebno da postoji kao samostalno Ministarstvo. Od 
toga vremena moramo da priznamo da smo učinili 
ogroman napredak, i u personalnom pa i u tehnič- 
kom pogledu. Ja, gospodo, nemam ništa protivu toga ' 
ako su gospoda kolege iznosili potrebe svoga kraja, 
jer mislim da je to dobro i potrebno, da bi gospodin 
ministar mogao dobiti celokupnu sliku potreba iz či- 
tave zemlje. Ja sam više godina poslanik, ali nikada 
se nije desio slučaj da su se dve pokrajine bile zaka- 
čile u ovome Parlamentu, kao što vidim sad u ovome 
Parlamentu. Ja braćo u tom pogledu neću biti iako 
oštar. Ja sam bio u Austriji dak i mi smo sa odu- 
ševljenjem čitali narodne pesme i oduševljavali se 
junaštvom Crne Gore. Naši daći išli su u Crnu Goru 
još pokojnom Kralju Nikiti. 

Taj osećaj mi još i danas gajimo prema vama, 
kao i prema čitavoj našoj otadžbini, pa ja mislim da 
to neće biti tako ozbiljno shvaćeno, kao što izgleda, 
jer se svakodnevno zamera da Slovenija sve dobija, 
a Crna Gora ništa ne dobija. (Pavle Jovović: Hvala 
vam što ste se oduševljavali čitanjem naših pesama, 
ali verujte da smo se i mi oduševljeno borili za oslo- 
bođenje i ujedinjenje!) 

Ali, gospodo, ja vam kažem: mi ćemo vas u va- 
šim traženjima uvek podrupreti, bilo to traženje ma 
iz koje banovine. Ja mislim da je dužnost svakog po- 
slanika da iznese potrebe svoga kraja, da bi g. Mini- 
star dobio jasnu sliku potreba iz čitave naše zemlje. 
(Usklici: Tako je.) 

Ovo što mi govorimo o čistom prihodu naše 
Direkcije moram da vam napomenem da je naša 
industrija pretežno teška industrija, da ona ne šalje 
poštom nego vozom svoje produkte ovamo. Taj 
ogroman promet dolazi otuda pošto mi imamo ... 
(Josip Cvetić: Kranjske kobasice od vas!).. Origi- 
nalne malo dolaze ovamo! Vi jedete obično konjske 
kobasice! — (Smeh!) To dolazi otuda što mi imamo 
ogroman međunarodni saobraćaj sa Nemačkom, Ma- 
đarskom i Italijom, a ono što ide u unutrašnjost 
zemlje ne iznosi toliko veliku cifru, kao što je naveo 
g. predgovornik. 

Molim g. Ministra, pošto sam već opširno izneo 
naše potrebe u personalnom pogledu, da nam izide 
u susret pa da se ne samo prestane jedanput sa po- 
litikom redukcije i sa politikom postavljenja na naša 
mesta u drugim direkcijama, nego da se kod nas me- 
sta sistematizuju i da se radi po direkcijama pa će 
nestati onda ovako nezadovoljstvo i nesporazum. 

Čuli smo i od druge gospode govornika koliko 
personal pati. Ja sam baš juče razgovarao ovde, u 
našoj zgradi, sa jednim činovnikom i on mi je pričao 
kako i ovde personal dugo radi, po više sati dnevno, 
dakle preko 16 sati dnevno i još i više. Nije čudno- 
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vato cia su činovnici rizifki Iznureni zDog toga i da i   Sveti   Daniel.   Ovde   bi   trebalo   isto   tako   da   se 
poboljevaju, a za njih u bolnicama nema mesta. osnuju ugovorne pošte, jer narod mora da čeka dva- 

G. Ministra molim, pošto je i on iz pograničnog tri dani da primi poštu, a na drugoj strani Nemačka 
kraja, a sigurno razume kako se gleda na naše usta- gradi puteve i škole za dva - tri seljaka, ako im je 
nove na granici, da se zauzme za poboljšanje naših škola potrebna; izlaze na susret našem narodu tamo 
poštanskih prilika, jer kad stranac prelazi granicu, pa ga na taj način germanizuju. To je jedna sitnica, 
prvi utisak koji stekne on zadržava i dalje i za iduće ali ako tamo dobijemo poštu i telefon, onda imamo 
bavljenje u našoj sredini. Ako prede jedan stranac    nekakvu  vezu sa  ostalim  svetom. 

Stara je naša želja bila da se uspostavi u Celju 
automatska telefonska centrala. Celje je jedan grad 
od dvadeset hiljada stanovnika, sa velikom industri- 
jom i potrebno je da se tamo montira automatska 
telefonska centrala, jer u Celju, kako sam čuo, ima 

Mi smo molili g. Ministra i on je već preduzeo jedan trgovac koji plaća državi milion dinara za 
neke korake i izišao nam u susret u pogledu per- telefonske pristojbe godišnje. A kolika je ta šteta 
sonala. za  državu   kad  se   ne   obavljaju  telefonski   ugovori 

Ja ga molim da na upražnjena mesta bilo penzio-     kako  treba!   Hiljade   i  hiljade  dinara  ode  godišnje 
nisanih ili umrlih dođu opet ljudi iz iste Direkcije. na račun državnog erara ako je telefon u redu 

Sto se tiče otsustva, ima slučajeva da službenici Isto tak0) gospod0) inoram da Sp0menem kabli- 

preko granice pa kada ode na poštu, a ne može da 
dobije telefonsku vezu zato što je personal preopte- 
rećen, ili iz drugih razloga, dakle zbog državnog pre- 
stiža potrebno je da bude dovoljno personala u tim 
pograničnim poštama. 

po 10 i više godina nisu bili na otsustvu. 
Odnosno tehničke službe moram da kažem da za 

taj personal nema dovoljno kredita, pa se po 25 i više 
hiljada dinara mesečno upotrebljava iz tehničkog 
proračuna za personal, tako da nema dovoljno novca 
za nabavku žica, stubova itd. Kod nas, na primer, ako 
se traži telefon za jednu poštu, onda se prvo pita 
koliko će interesenti trebati stubova, radnih ča- 
sova itd. Dužnost je države kad ljudi plaćaju tele- 
fonske razgovore da se instalira telefon, uredi pošta 
i sve što je potrebno na državni trošak. 

Krediti za inspekciono osoblje takode su suviše 
niski. Ovo inspekciono osoblje trebalo bi da inspi- 
cira pošte godišnje bar jedanput, a sada se dešava da 
nema inspekcije po dve godine uzastopce. A kada 
jedan takav organ ide u inspekciju on dobija dnev 

ranje telefona u Mariboru. Kad je ove godine pao 
prvi sneg, po 10 do 14 dana uopšte nije se moglo 
govoriti u Mariboru. Maribor, to je pogranična va- 
roš, to pada u oči ne samo internacionalnom saobra- 
ćaju nego to škodi i ekonomski, jer tamo inra mnogo 
naše  industrije. 

Što se tiče radia, moj kolega malo pre rekao 
je, da je protiv radia. Ja sam, gospodo, iz pogra- 
ničnog kraja, jer svega je moje mesto udaljeno dva 
kilometra od nemačke granice. Prolazeći u veče kroz 
varoš i kroz sela, video sam da gotovo svaka kuća 
ima radio. Ali šta čujemo sa radia? Najobičnije 
nemačke bečke valcere, marševe iz Berlina i čardaše 
iz Budim - Pešte. Međutim, gospodo, naš radio daje 
nacionalne stvari, jer naš radio ima nacionalni pro- 

Ali to se tamo ne čuje, no se sviraju samo gram 
niču samo za pet do dese.t dana, a na terenu probavi    inostrani programi. I sada, kad počne da'daje^pro'- 
dva do tri meseca. grame  novi   nenvački   radio  u Gracu,   u  nemačkom 

Moj kolega je  već izneo potrebu da se održa-     duhu,  možete  pomisliti  kakav  će  utisak  da  vrši  na 
vaju teoretski kursevi za niže osoblje. To osoblje 
kad polaže ispite nema apsolutno nikakve teoretske 
spreme. To je veliki nedostatak i u samom vršenju 
službe. 

Gospodina Ministra molim da se zauzme za ugo- 
vorne pošte. U svoje vreme bili su ugovorni poštari 
gostioničari i trgovci; dakle, lica iz imućnijih sta- 
leža. A danas su to redom samo sirotinja kao i ostali 
državni službenici u pošti. Oni već više godina mole 
da im se vrati ono što im je uzeto; naime, da im se 
dadu povlastice na državnim železnicama kao što ih 
imaju državni činovnici. Ja sam bio u Generalnoj 
direkciji po toj stvari, pa sam dobio utisak da oni 
sasvim pogrešno shvataju ovu stvar, jer oni još uvek 
misle da su ugovorni poštari samo imućna lica koja 
zloupotrebljavaju ovu povlasticu u druge svrhe za 
putovanje po državi 

U našoj banovini postoji jedna ustanova — a 
čini mi se da postoji i u Dalmaciji — to su takozvane 
pomoćne pošte. Jedno pouzdano lice na selu prima 
svu poštu za celo selo i deli je. Taj čovek to radi za 
malu otštetu, ali tako pošta funkcioniše i dolazi do 
poslednjeg radnika i poslednjeg seljaka negde daleko 
u zabačenom selu. Ja molim gospodina Ministra, 
ako ne bi hteo da uvede ovu instituciju u čitavoj 
zemlji, neka je bar očuva kod nas i dozvoli da se 
uvede i tamo gde je još nema 

U   pogledu   telefona,   molim   ga   da   uvede   ove 

vaspitanje   našega   naroda   i   onoga  koji  živi   preko 
naše granice. 

Ne mogu da završim, gospodine Ministre, a da 
Vas ne zamolim za jednu stvar. Stalno se tuže služ- 
benici da ne napreduju kako treba. Ja lično molio 
sam za jednoga moga školskoga druga dvojicu Mi- 
nistara da ga unaprede, jer ima već osaln godina 
pravo na unapređenje, a ne može nikako da dođe na 
red, dok su ga neki njegovi drugovi preskočili neki 
sa jednom, a neki sa dve grupe. Ja molim gospodina 
Ministra pošta da se uvede sistem u tom nadleštvu, 
da se sastavi rang-lista za Ministarstvo pa da avan- 
zuju i oni koji nemaju veza preko poslanika i preko 
stričeva i tetaka, nego da bude jednako pravo za sve. 
Ja imam potpuno poverenje u gospodina Ministra 
i molim da ga mojim opravdanim traženjima izide 
u susret, a ja izjavljujem da ću glasati za ovaj bud- 
žet. (Odobravanje i pljeskanje u centrumu i na 
desnici). 

Прстседиик Милан Симоиовић: Реч има на- 
родни посланик господин Драгутин Домапнко. 
(Није ту.) Пошто г. Домаинко није ту, он губи 
право на реч. 

Сад je на реду да говори народпп послаиик 
г. Василије Драгаш као последти говориик. 

Васнлнје Драгаш: Господо народни послани- 
ци, далеко  сам од тога да бих и покушавао да 

linije za koje sam ga već molio: tamo na našoj gra-    установим уколико cv и да ли су уоптте оправ- 
mci prema Nemačkoj. A to su krajevi: Libereč, Kaple    дани   међусобии  приговори  да  се   овој  или  оној 
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бановини,  овом   или   оном  крају  даје  више   него 
џрутот; да се једном  крају даје увек, a другом 
само  каткада илн rorouo ннкада. Нећу да се упу- 
штам    иити   у   изналажење   разлага   зашто   je   то 
тако,   рецимо у оним оправданим случајевима на 
које 'се ти приговори обарају. Јер ти разлози могу 
бити   многоврсни, али мислим да им je понајиише 
корен   у завођењу локалног патриотизма. Па ако 
само    тај   разлог   руководи   одговорног   чиниоца, 
оида  морамо искрено   призиати да преко   такоиих 
чишвница можемо npelm можда нешто    изазвани, 
али свакако с много оптиммзма, — тим вишс када 
су нам сви крајеви дивне иаше Краљевиие Југосла- 
вије   једмалсо мнли, једкако срцу прирасли. Ja сам, 
господо народни посланици, из баиовине   где   се 
тај   приговор o фаооризацији поједшшх    крајева 
нате   државе нарочнто акцситуира,    како у поли- 
гичком, како у јаипом жииогу. тако у свакодневној 
штампи. Можда ти прнговори ипак и нису у свему 
неоправдаии, али ja сматрам да ипак тежиште њи- 
хово лежи na узроцмма са којнх ти приговори на- 
crajv не искЛ)уч\ју11и, наравио, ни онс чмсто поли- 
тичког   карактсра. Лер,  господо народни  послани- 
ци, призиајмо искреио тко шути — тко не тражи, 
питко му не куди и не даје.   Верујем   да би се — 
с  мало труда — можда могло иско«стр\'иса'ги не- 
што —. какав приговор из цифарског као и из on- 
штег   дела нсцрпног експозеа г. Мииистра пошта 
и  телеграфа, али го ja мирне савести препуштам 
oiniMa  који су cvniiine склоим идеолозн псвјерова- 
ног Томе — a ja прелазшм    преко   такове   работс 
с мнопо оптимизма и поверења у савестан и објек- 
тиван  рад те праведну прашену буиета    господииа 
Министра пошта телеграфа и телефгжа. 

Господо посланици, мислим да нијс мотребно 
истидати да су саобраћај н поште те комуникаци- 
оие устаиове — како je и господни Минисгар иста- 
као .  међународног карактера — да оу caoopahaj 
и пошта, телеграф и телефон — жнле којима тече 
иривредни и соцнјалии   живот   целог државпог и 
иародиог   газдииства,   na   кад  je   то   тако,  желео 
бих  кад neli има.м часг да поворим у овом високом 
Пому,  желео бих, велим, да истакпем колико нам 
je света дужност да се непрестано — велим непре- 
стано, јер се и оии непрестано труде да тај жииог 
тече  непрекндно    живо н до највеИе    мопућности 
правилпо, — дужност нам je, дакле, да се и ми ne- 
престано бринемо да и њихов живот буде потпу- 
во ;осигуран, обезбеђеи, како «е би тај толико иа- 
пории и одговорни посао нарушавао здравље како 
поједннаца тако и њпхових породица. To je без- 
комиромиспн    постулат namer државног и  оште- 
иародног mrrepeca да имадиемо спреман, потпуио 
националаи савестан до педатпости, у служби та- 
чан   чиновнички кадар али  исто   тако   у   добрим 
посве   материјално обезбеђеним животпим конди- 
цијама. Тим више што je, као je то и сам г. Мини- 
стар истакао у свом експозеу, вољан помоки уста- 
иоие међународног карактера. Паралелно с тнм no- 
требно je да се тому тако подједнако обезбедн чи- 
новнички кадар и да му сс даде и модерннзована 
пошта, телефоии телсфоиско-телеграфска апарату- 
ра. Наше су поште државие и утоворие.   Иерујемо 
да he г. Мшшстар пошта посветити јвднаку пажњу 
и једнима и другима,    јер тмаде    много тога што 
треба изградити, поправити, дотерати, усавртити 
и много старог изменнти с новнм. 

Тако, као  прва брига требало Cm да буде да 
се  неуговорним поштама обнове тслефонски апа- 

рати, да би се омогућили несметани разговори уну- 
трашњости, нашнх градова и наших вароши са 
трпжачким привредним центрима, a исто тако и са 
нноземством, где год сс указује та немнновна no- 
треба, a то je врло често случај, нарочнто код 
оних уговорних пошта. Погребно je, затнм, да се 
конзеквентно и дефинитавно спроводи nocrojeha 
наредба да уговорпе поште могу водити само и 
искл.учиво квалифицирани поштански чиновници 
н службеници, a да се одузму уговорне поште 
трговцима који су материјално и социјално оси- 
гурани и који не дају довољнр гаранцнје за без- 
прнстрасмо вршење те ТОЛИКО важпе службе. Овн 
могу да сазнају тајпе својнх конкурената, a то 
стоји у противности са законским проиисима Трго- 
вачког закона o чувању трговачких тајни. 

Ja за свој срез тражим да се обнове anapa- 
туре тслеграфа и телефона у пошти Буковље и 
Берак, јер су то, господо, центри всликих општина 
са око 20 и Biiiue села укупио. A шта то са трго- 
вачког, иривредиог и соција.пки' i'.ir.uiurra зиачи, 
мислим да није потребно истицати. Исгичс.м jom 
да су таксе око увођења телефона врло високе и 
да то у многоме спречава интересентима да по- 
стану претплатници; a то никако не одговара духу 
н циљевима којима je пошта намењена. Тако, ако 
се уводи телефон na селу, онда je потребно пла- 
тити 750 динара за увођење, 860 динара за годи- 
шње издржавање и још, поред гога, сваки теле- 
фонски разговор платити поссбицс из улога који 
се унапред уллаћује. 

Господо народни послаЈгици, истичсм jom при 
завршетку, прикључујући сс предговорницим.а, да 
греба уважнти све молбе попгганских чиновкика 
и службеника, како оне за сталност тако и за 
грулу, јер то они у пуном смислу речи заслужују, 
те није потребно да им сс то чиии као кад просе 
мплост a HL' да им сс даје од.мах и од срца оно 
mro они у пуној мери заслужују. 

Завршавам, јер верујем да he господин Мини- 
стар пошта и телеграфа нмати све ово у виду, те, 
како се и из експозеа види, конзеквентно и спро- 
вести, ,и изјављујем пуно поверење господину Ми- 
нистру пошта и телеграфа. Гласаћу за буџет. (Пље- 
скање на десници)- 

Нрстседиик Мнлан Симоновић: Господо на- 
родни посланици. листа говорника je исцрпепа и 
тн.мс je иретрес у поједииостима предлога буџета 
расхода — XII раздео — Министарство потта, те- 
леграфа и телефона завршен. Прелазимо на гла- 
сање. Гласаће се no партпјама седеп3ем и устајл- 
њем. Господа пародни послапици, који примају 
прочитане партије, изволеће седети, a који ne при- 
мају, пзволе11е устатн. Моли.м известиоца г. Аћима 
Поповића да пзволп прочптати партију 774. 

Известилац Аћим Поповић   чита   партију 774. 
Претседипк Милан Симоновић: Прима ли На- 

родна скупштниа прочитану партију 774? Ona го- 
спода народни посланици који примају, пека из- 
воле седети, a који ne примају, нека изволе устати. 
(Већина седи). Објавл.ујем да je прочитана пар- 
тија 774 примл)епа'. Изволите чута партију 775. 

— За овнм je Народна скупштина, гласају11и 
ссде11>е.м и устајан>ем o свакој појединој партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o пословном 
рсду у Народној скупштипи, усвојила у поједино- 
стима све партије предлога буџета — XII раздео 
— Миппстарство пошга, телеграфа и телефона од 
партије 775 до партије 812 6 закључно. 
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Претсслиик Милан Снмоновић: Господо на- 
родни посланици, пошто je предлог буџета pa- 
схода — XII раздео — Министарство пошта, теле- 
графа н телефона no свима партијама појединачно 
примљен, објавлуујем да je цео предлог буџета 
расхода — XII раздсо — Мииистарство пошта, те- 
лсграфа и телсфона примљен. (Одоораваше <и пље- 
CKaibe у центруму и на деснитО. 

Пошто je дпевни ред данашње седнице исцр- 
пен, слободан сам вам предложити као дневни ред 
идуће седнице: Наставак претрсса у појединостима 
извештаја Финансиског одбора o предлогу буџета 
државних расхода и прихода, са предлогом Фи- 
напсиског закона за буџетску 1939/40 годину, и то: 

1 — Претрес буџета расхода — VI раздео — 
Мшшстарство  иностраних послова; 

2 — Претрес буџета расхода — XIV раздео — 
Министарство трговинс и индустријс; и 

3 — Претрес буџета расхода — XV раздео — 
Министарство шума и рудника. 

Прима ли Народна скупштина предложенн 
лневни ред? (Прнма!) Објављујем да je Народна 
скупштпна  предложени дневнн ред примила. 

Ову седницу са вашми пристанком закључу- 
јем, a наредну заказујем за сутра у 9,30 часова 
пре подне. 

(Седница je закључена у 7,30 часова) 

ПРИЛОЗИ 
— Штампан експозе Миннстра саобраћаја г. 

др. Мехмеда Спаха o предлогу буџета Мннистар- 
ства саобраКаја, раздељен народним посланицима 
пре почетка дискусије у пленуму. — 

Госполо, 
Полносећи четврти nvr Наролном шретставни- 

штву експозе уз 6VIJCT поверенога ми Министар- 
ства, овога пута желим да почнем сооја чзлагап.а 
са објашњењем природе фитгансираиЈа установа 
мога ресора, како бих објаснио неопхолност крс- 
дита које no предлогу тражим. Потребе разних 
установа из ресора Мннистарства саобраКаја раз- 
личите су према службн које оне врше. Тако, само 
Мнпнстарстпо npnm чисто управну службу, док 
Управа поморства и речног саобраћаја и Управа 
државних железница као и Дирекцнја поморског 
саобраћаја врше мешовиту управну и привредно- 
инвсстицпону службу, Дирекцнја речне пловидбе 
врши чисто припрсдпо-инвестидиону службу, a 
Одел>ење за грађеше железпица чисто инвести- 
циону. Према раоположивнм средствима која се 
очекују од прихода иисмо у стаљу задоколлпи 
све потребе појединих установа, иего смо се неких 
потреба морали одрећи. Пр.инципи, којих сам се 
придрл<авао код одређивања првснства потребм, 
били су следећи: 

за управну службу онолико колико je no- 
трсбно за вршење закона и радња предвиђених 
програмом Краљевске владе; 

за прнвредна предузећа онолико колико je 
потребно за њихово нормално (|)ункционисанзе и 

за нове инвестиције онолико колико за то има 
могућности. 

Могуће je да се кредити. у једноме буџету, за 
ннпестицнје и сасвнм избришу, за управну службу 
смање или повећају, према томе да ли се служба 
желн проширнтн или сузити; док со за нормално 
развнјање прпвредннх предузећа кредити не смеју 
смап>иватн, већ се морају подешавати према обиму 
рада тих предузећа. 

Привредна предузећа повереног ми ресора 
нису иидустриска предузећа за нзраду него су 
средства којнма држапа желн ла постигне своје 
више задатке. Ta се иредузећа финансирају од 
своје сопствене зараде слично прииципнма која 
вреде за слична предузећа у иностранству. Наша 
предузећа нпак имају једну нарочиту особеност 
која их не чинм нормално поставл^ним предузе- 
hiiMa. Ona су наслеђона после светскога рата \ 
једном релативно завуштеном стању и  незаврше- 

ном облику, тако да je било потребно оспособнтп 
их за нове задатке. To оспособлЈаваље није још 
завршено уза све напоре који су чињени, зато што 
се није никада располагало довољ-ним средствима. 
Казано врели како за железнице тако и за др- 
жавно бродарство. 

После рата стајали смо пред задатком усавр- 
шавања и логпађипата name железничке мрежс. 
Усавр1!1аван>е се састојало у нахнађившћу пропу- 
штене обнове, у новим шшсстицијама и рекон- 
струкцијама већ постојећих пруга. Tpaheibe je 
пр^тстављало посебан парочито обиман задатак 
за нашу земљу. 

Потреба за реконструкцијом постојећих пруга 
није ии приближио задовољеиа. Иови правци из- 
вознс и увозне трговине, као и унутрашњег сао- 
браћаја, захтевају да се старе пруге морају оспо- 
собнти за повећани саобраћај. Ова реконструкција 
не обухвата само колосек и колосечни материјал, 
већ у највише случајева и доњи строј, мостове, 
тунеле, телегрвфско-тблефоиока псстројења, ста- 
ничне и магацинске зграде, рампс na чак и ложио- 
ничка nocTpojciha — IUTO све изискује много сред- 
става. Обично једна мала нова веза железничких 
npvra, која сама no себи прстставља незнатан 
издата.к, поплачи многе мнлиопе да се остали доо 
всћ постојеће пруге доведе у стан>е да прими онај 
саобраћај који joj се жели дати (пример Коприв- 
ница—Вараждин, Сент Јанж—Севница, Београд 
Дунав—Панчспо и др.) 

Реконструкцију и техничко усавршавање же- 
лезничког и бродарског саобраћаја императивно 
налажу и нова техничка превозна средства: ауто- 
мобил н аероплан. Док су желсзнипе и бродови 
раније, смењујући сточну запрегу, могли да сс 
задовоље брзином од 30—50 км на сат — данас 
они неминовно Mopa.iv, тсхпички усавршавајући 
сс, да превозе брзниом од 50—100 км. на сат. 
Ипаче he и њих, иако су инвестиране милијарде, 
успспшо да туку нова превозна средства тс да 
постану сасвим нерентабилне. 

Пскмвнућемо jom једну чишепицу која утиче 
на фппанс11ран.с државних превозних средстава: 
железнице као и бродови својим се радом троше. 
Уколик'0 je рад иптеизивпији, утолико je трошење 
Bclie. Стога би требало сваке године уносити у 
буџет онолико кредпта колнко je потребно да се 
надокнади потротено. O овоме je лонет и закон, 
алн се раније зоог немања финаисиских сред- 
става  није  у  буџет  уносило  онолико  колико   je 
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било прописано и колико je било потребно, те се 
у обнови показује један велики недостатак, кпји 
се мора попунити изванредним средствима. Ако 
6и се и даље наставило са истом праксом постоји 
опасност да се уредност саобраћаја довсде у 
питаље. 

Већ сам казао да се издаци привредних прс- 
дузећа управљају једним знатним својим делом 
Према количини рада која та предузсћа имају да 
произвел\'. Повећање тога рада — експлоатацио- 
нога рада — значи и повећанЈе прихода те се 
према томе код одређивања тих кредита морамо 
и управљати. Пошто je рад предузећа потребаи 
привредном животу земље, он се и из општих 
државних интереса не сме подвезивати, него у 
пуној   мери фаворизовати. 

Рад државннх железница и речног бродарства 
v вези je ca општим привредним прнликама и зато 
се ониза тај рад морају унапрсд припремити, 
иначе he приходе у случају добре коијувктуре 
Припраби-ги друга конкуреитна превозна предузе11а, 
•IOK hc држава морати подмирити режију својих 
предузећа без обзира на недостатак прихола. Кол 
аржавиих, као и свих других превозних преду- 
зећа ттостоји управна сразмера иамеђу рала и 
трошкова који допротносс томе раду. Да ли Hc 
приходк бити у истој сразмори са радом, записи 
углавном од тарифскс политикс коју Влада жсли 
да спроведе, али она не сме никала ићи толнко 
ниско да приходи не покрију расходе око експлп- 
атације, одржапаН)а и обнове. Поремећај једног 
чиниоиа у овој формули немииовно изазива nopc- 
мећај и на другој страни. Недостатак прнхода — 
аефипит — морао би бити покривен из фискалпих 
државних прихода. 

Како се очекује већи рад код државних сао- 
браћајних предузећа мора се предвидети и већи 
буиет или се мора донети такво законско овлаш- 
ћење. да сс кредити аутоматски повсћшвају уко- 
лико се и рад повећава. Ми за идућу буџетску 
годину очекујсмо повећањс рада, na према томе 
и гтрихода. Овом, тако pclvn, редовиом креднту 
морамо још додати и креднте зл неопходне нове 
инвестиције, реконструкције са усавршавањем и 
обновом, поред осталих за разне потребе. 

Напослетку, потребно je да поменемо још 
једно питаИЈС којс спсцијално садашње доба тан- 
гира. To je питање особља. Сада je 24 годинс од 
почетка светскога рата. Особл^с које je било запо- 
слено пре рата у железничкој служби због ратних 
тегоба и пренапорнс службе постало je у знатнпј 
мери неспособно за службу —■ нарочито за егзе- 
кутивну. За време рагга особлЈе се није обнавл^ало, 
те je сада настала извесна иссрпзмсра између 
ислуженог и онеспособљеног особл>а и подмлатка, 
ко\и je стваран тек неколико година после р.ата. 
Због тога je сада несразмерно велики процснат 
особл>а, које je стекло no Закону право na пензпју 
(16%) или je, онеспособљено за егзскутивну слу- 
жбу, избачено из ње али још увек je ту на буџету 
активног особл>а, ма да je ниво његовог привре- 
ћиваша врло ннзак и векипут сведен на нулу. Код 
оваквог стања способно особље onTepeliyje се pa- 
дом ca 50% ма да je no Закопу допуштено оптере- 
ћење од само 33%, да би надокмадило рад оног 
особља, које више није способно за рад. To je 
разлог што се у буџетима садашњег доба поја- 
вљује   број особља, који би у  мормалпим  прили- 

кама био превелики, али се то питаље не може 
одмах регулисати без великог оптерсћсип! кр-едита! 
за пензије. Како je и то с обзиром на буџетскс мо- 
гућности сада неизводљиво — одлаже се peiuenjc 
овог питања из године у годину за доцније на 
штету активног способног особЛ)а и неквалифико- 
вапог и нерсгулисаног помоћног особља. 

Напред изложене чињенице јасно иоказују 
зашто буџст Министарства саобраћаја за идућу 
годину не може и ne сме бити мањи од овогодит- 
њег, ако хоће да се води здрава фипансиска по- 
литика и ради реалап буџст. Ако у једап буџет, 
макар и цифарски уравнотежен, нпсу унсти сви 
неопходно потребни кредити, онда се исти никшо 
ие може назвати реалним. И овогодишњи буџет 
за 1938/39 буџетску годину због увећаног рада 
морао je бити повећан са 110,000.000.— динарч 
накиадних кредита, поред дотације Фонду за 
обнову сталне главпице из вишка прихода 1937/38 
буџ. године у изпосу од 175,710.134.— динара. 
Како je настојање Крал>евске владе да се прм- 
врсдни жнвот у држави ne смањи, већ повсћа, nn 
следствено томе да се noncha и рад државних 
саобраћајних прсдузећа, то и кредити за идућу 
буџетску годину треба да буду у тој сразмери 
повећапи. (Види напомену.) 

A — ОПШТИ ДЕО 
Предлог буџета  Министарства  cao6paliaja 

за 1939 40 буџетску годину 
с a с 'i (i j и   с е   и 3   с л е д е h И X   д е л o в a: 

1) Министарство саобраћаја — Глава LXXXIX 
— б. п. 703—708; 

2) Управа  поморстпа  и речног  саобраћаја - 
Глава ХС — б. п. 709—720; 

3) Дирекција поморског caofipatiaja — Глава 
ХС1  — б. п, 721—732; 

4) Одсл.ење за rpaben.c жслезнипа — Глава 
ХСП — б, п. 733—748; 

5) Управа државннх железница — Глава ХС1П 
— б. п. 749—763; и 

(i)  Дирекција  речне   пловидбе —■ Глава XC1V 
— б, п. 764—773. 

Свс установе Минпстарства саобраћаја финан- 
снрају се из својих сопствеиих прихода a уколико 
им ови ne достижу — из прпхода од експлоата- 
ције државпих железница. Изузетак je само кол 
иеликих иивестициомих радова, који су благода- 
peliH привредпо.м програму Владе последљих не- 
колпко година веома разграпати, и који се финан- 
сирају из ванбуџетсмих средстава, то јест зајмова. 
Однос између досадашњег буџета и овога предло- 
га види се из следе^их прегледа: 

Напомена! — 3;i ирсме штаипања опога експозе.а 
извршено je ол trpane Министарства финансија cMaHietur 
ванредних расхода Одељеља за грађење железница за из- 
иос ол динара 15,000.000.—. 

Ono je смањење извршено у буџетској партиЈи 744 
позицији 1-а; тј. брисана je цела суб-позиција a), која je 
била иреаииђеиа sa отплату дуга no уговорима за граћењс 
пруга  Београд—Папчево и Београд—Ресник. 

Молимо, да се прилнком расиатрања онога експозе-а 
има у виду предња чињеница, тс да се v општеи делу 
експозеа, као и у његовои спсцијалиом делу код Оде- 
љења за грађење жслезиица, укупап износ расхода узнма 
смањен за дииара  15,000.000.—. 
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1. Расходи 

H Л 3 11 В   У C T A HORE 
По предлогу 
за 1939/40 

б. Г. 

Одобрено 
за 1938/39 

б. г. 

Разлика 
+ или — 

% повећа- 
ii>a према 

1938/39 

I. Управне установе 
2,427.370 

12,41)8.497 
37,977.876 

274,208.833 

3,239.687 
12,208.664 
26,887.642 

252,170.281 

+          187.683 
+          259.833 
4-      11,090.234 
+     22,038.552 

5.8 
22 

41 !з 
7.0 

2. Управа поморства и речпог саобраћаЈа   •   ■   •  • 
3. ДирекциЈа поморског caofipatinja    ■  ■    , • • • ■ 
4. Одељење за rpai;en.e железннца      

C в е r a   1 • 

II. Управа државиих железница 
C в е г a   I+Il • 

III.  Накнадни креднти Управе државннх 
железиица 

328,082.576 

2.585,262.894 

294,506.274 

2.206,842.983 

+     33,576.302 

+   378,419.911 

11.5 

17.1. 

2.913,345.470 2.501.349.257 

110,000.000 

+   411,996 213 

-   110,000.000 

C в е г a   [+11+111 • 

IV. Пренос пензија нз  Мипнстарства фииан- 
сија у Мнмпстарство саобраћаја 

2.913,345.470 2.611,349.257 

139,844.083 

+   301,996.213 

-   139,844.083 

Свега I+I1+11I+1V • 

V. Дирекција речне пловидбе 
2,913,345.470 

99,588.778 

2.751,193,340 

94,744.938 

+    162,152.130 

4,843.840 

Укупно расходи ■   ■ 3.012,934.248 2.845,938.278 +    166,995.970 

2. Приходи 

H A 3 И В   У C T A H O H Е 
По предлогу 
за 1939 40 

б. г. 

Одобремо 
за 1938 39 

б. г. 

Разлнка 
+ или — 

n/a повећа- 
ња према 

1938,39 

I. Управпе устаиове 

8,586.000 
526.480 

8,585.000 
450.200 

+              1.000 
4-           76.280 

0.012 
16.9 

2. Управа поморства и речног саобраћаја      •  •  • 
3. Дирекцнја пОМОрСКОГ саобраћаја  
4. Одељење за rpat^eii.e железниница  

C в a r a I • 

II. Управа државнпх железшша 
9,112.480 

2.638,662.590 

9,035.200 

2.388,000.000 

+           77.280 

+   250,662.590 

0.9 

10.9 

C в е г a  l+ll • 
III. Дирекција речне  пловидбе 

Укупни прпходи •   • 

2.647,775.070 

! 13,128.778 

2.740,903.848 

2.397,035.200 

.s7,i" i u as. 

4-   250,739.870 

+       5,223.840 

10.5 

5.9 

2.484,910,138 +    255.963.710 10.4 

3. Расходи и приходи 

И A 3 И В   У C T A И O В Е 
Расходи 
за 1939 40 

г. б. 

Приходн 
за 1939 40 

б. г. 

Разлика 
4- или — 

о/0 цокрпћа 
расхода са 
приходима 

I. Управне устаиове 
3,427.370 

12,468.497 
37,977.876 

274,208,833 

8,586.000 
526.480 

- 3,427.370 
- 3,882.497 
- 37,451.396 

274,208.833 

68.9 
1.39 

2. Управа поморства и речног саобраћаја   .... 
3. Дирекција моморског саобраћаЈа  
4. Одељење за rpal;eibe железпица  

C в е г a   I •  • 

II. Управа државних железница 

828,082.576 

2.585,262.894 

9,112.480 

2.638,662.590 

318,970.096 

+     53,399.696 

C в е r a   i и i! •   ■ 

III. Дирекцнја речне пловидбе 

2.913,345.470 

99,588.778 

2.647,775.070 

93,128.778 

265,570.400 

6,460.000 

У к у n и o •   ■ 3.012,934.248 2.740,903.848 -    272,113041)1) 

Ванреднн расходи које покрива Мин. финансија 
I. Одел3ење за rpaljeii.e железница  265,570.400 

6,460.000 
— +   265,570.400 

4-       6,460.000 

C a л д o •   • 

272,030.400 — +    272,030.400 

2.740,903.848 2.740,903.848 — 100 
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Дета.г.није   објашљење   види  се   из   следсћих 
преглвда: 

I    ПРЕГЛЕД   УКУПНОГ   СТАЊА   РАСХОДА   ПО 
ПРЕДЛОГУ БУЏЕТА МИНИСТАРСТВА 

САОБРАЋАЈА  ЗА   /939,40 Б.  Г. 

MH.I. 
Број 1 

IO 
OJ 

■;+i: 

2? 

OJ 

o 

1939,40 = 3.012,934.248-- 
1938,39 = 2.59(),()94.I9.S- 

193940 -i-    416,840.053- 
(+ 16.1 %) 

1938/39 1939,40 

Ma осиову предњег диаграма, укупан предлог 
rivuera Министарства cao6paliaja за 1939/40 б. г., 
ličino ca ванредним расходима Одељеља за гра- 
ttu е железница и ануитетском службом Дирек- 
nHie речие пловидбе, BćIUI je од одобрсиог буџета 
расхода за 1938,39 б. г. за .изпос од 

динара: -f 416,840.053.— 

што  чини укупио noBehaibe за  16.1%. 

Од овога иовећаља отпада на поједине главе 
расхода Министарства саобраћаја, и то на: 

1) Министарство .... 
2) Упр. пом. и реч. саобр. 
3) Дир.   "OM. caoopahaja . 
4) Одељење за rpal). жел. 
5) Упр. ДРЖ. железница . 
h)  ,Чир. речне пловидбе . 

Укуино . 

ових специјалних расхода, које покрива Мини- 
старство финансија, онда би расходи целог ресора 
М;инистарства саобраКаја за 1939/40 б. г. изгледали 
овако: 

+ 187.683.— или 0.0.5% 
+ 259.833.       „ 0.07% 
+ П,090,2;М.—   „ 2.66% 
+ 22,038.552—   „ 5.28% 
+ 378,419.911.   -    „ 90.78% 
+ 4,843.840—   „ 1.16% 

+ 416,840.053.- 100.00% 

Ово je стање са ванредним расходима Одел>е- 
ња за гра!)ење железница п ануитетском службом 
Дирекције речне пловндбе, које расходе покрива 
Мииистарство фннансија из општих државних 
прихода. Ови расходн нзносе за 1939/40 б. г. и то: 

1) За  Одељење за rpal) жел.    Дин.    265,570.400.— 
2) За  Дирекцију речне плов.       „    6,460.000.— 

Свега дииара   272,030.400.— 

док су за 1938/39 б. г, ови расходи (износили: 

1) За Одељење за rpal). жел.    Дин.   244,158.140.— 
2) За  Дирекцију речне илов.       „ 6,840.000 — 

Мил. 

2,500 

Број 2 

2.000 

1.500 

1.000 

500 

i/-. 
IO 
© 

o 
IO" 
-r 

o 
co 

C 

1939/40 = 2.740,908.848— 
1938,39 = 2.345,09G.055- 

1939/40 395.807.793-- 
(+  10.8 %) 

1938/39 1939 40 

Укупно повећање предлога буџета расхода 
Мииистарства cnoopahaja за 1939,40 б. г., без ван- 
редних расхода Одељења за гра1)ење железница и 
аиуитетске службе Дирекције речне пловидбе, 
изкоси: 

дннара: + 395,807.793.— 

или за  16.8 ?о  више ад одобреног буџета расхода 
за 1938 39 буџетску годииу. 

(>д овога noBehaiha отпада na поједине граис 
ресора Ми1гистарства саобраКаја, и то на: 

1) Министарство 
2) Уир, пом, м реч. саобр.   4- 

3) Дир,   пом,   саобр, 

4) Одсљ.  за  rpal).  жел. 
5) Упраиа држ, жел. .    , 
(i) Дир.  реч.  пловидбе , 

Укупмо . 

Детаљна образложења ових повећања 6iilie 
изложеиа код појсдтгих буџетсмих глава, партија 
п позиција у даљем образложењу експозеа. 

II. Преглед укупног стања прихода   no   предлогу 
буџега Мипистарства саобраћаја за 1939 40 б. г. 

+ 187.683.—   мли 0.04% 

+ 259.833.—    „ 0.06% 
+ 11,090.234.—    „ 2.81% 

+ 626.292.—    „ 0.16% 

+ 378,419.911.- 95.61% 

+ 5,223.840.—    „ 1.32% 

+ 395,807.793. -    „ 100.00% 

Mii.i. 

2.500 

Број 3 

2,000 

1.500 

Свега динара   250,998.140.— 

Према томе, ако од укупног предлога буџета 
расхода Министарства саобраћаја одбијемо износ 

1.000 

500 

0 

1939,40 = 2.740.903,848- 
1938;39 = 2.484,940.138 
1938,40 4     255,903.710 

(+  10.4 % 

1938,39 1939,40 
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Према гфелњем днаграму 5уџет прихода Ми- 
иисгарства caoopaliaja, у односу на 1938/39 буџет- 
ску годину noBelian je no предлогу за 1939 40 оу- 
џвтску годину за јизнос од 

Динара: + 255,963.710.— 

што чинн noBetiaH>e за 10.4%. 
Ово iioBclia?bc прихода огиада, и то на: 

гра1)сње железница и Дирекцијс   речне   пловидбе, 
анда дооијамо следећу слику: 

MILI. Број 5 

1) Уир. пом. и рсч. саоир. 
2) Дир.  ном.  саобраћаја . 
3) Умр. држ. железница  . 
4) Днр. речнс  пловидбе 

Укупно   .   , 

+ 1.000.- 
+ 76.280.- 
+ 250,662.690.- 
+ 5.223.840.- 

+  255,963.710.-- 

(1.(1(104% 

(1.0298% 
97.7289% 

2.2409% 

100.0000% 

Повећање прихода предвиђа се на основу 
стпарно nonehanor caoGpahaja у току 1938/39 б. г. 
као и предвиЈјепог даљег ii()BeliaH>a у току идуће 
буџетчже године. 

Садашња гарифа, која je сгупила на снагу по- 
чстком оае буџегске годипе, доиета je на сасвим 
другој основи од раинје, na се у пракси показало 
да lic се iMopaiTH na извесним местима кориговати 
a негде и повећати да би се добили толики прихо- 
дн од сксплоатацнјс државних железпшца који би 
били довољии за падмирење свих потреба ресора. 

III. Упоредни преглед расхода и прихода no пред- 
логу буџета   Мипистарстна   caoopahaja  за   1939 40 

буџетску годииу 

AKO сада упоредимо предвиђене укуине рас- 
ходе, са ванродним расходима Одељења за грађе- 
ii>c железница и »нуитетомом службом Дирекције 
речне пловидбс, са предвиђеним приходима, то 
hcMo добити следећи диаграм за 1939/40 буџетску 
годину no предлогу буџета ЛАинистарстпа cao- 
opahaja: 

Мил. 

3.00(1 

Dpoj 4 

2 500 

2.000 

■:+\ 

O! 
M' 

o 
od 

o 

1938 39 

Расходи   - 3.012,'34.248 
ПрихОДИ   ^  2.740,903.848 
Расходи 272,030.400- 

(4- 9.93».) 

2.5(И) 

2.0(11) 

1.500 

d 

5 
8 
o" 
Г- 

1939,40 
Расходи  = 2.740,903,848- 
Приходи = 2.740,903.848- 
Разлика = 

тј. предви^ени расходи поклапају се са предви1)е- 
ни.м приходнма no предлогу буиета за 1939/40 б. г. 
те je na тај пачнн буџет Министарства caoopaliaja 
потпуно уравнотежен, уз претпоставку да he се 
прелриђени приходи и остварити. 

Како су приходи    управних    усганова    веома 
малп, скоро незнатнп, као што се то види: 
1) Управа пом. и реч. саобраћаја  Дин. 8,586.000.— 
2) Дирекцнја  помор.  caoopaliaja   Днн.     526.480.— 

Свега Дип.  9,112.480.— 

то углавном све редовне расходе управнпх уста- 
нова: Министарства Управе поморства и речног 
саобраћаја, Дирекције поморског caoopahaja и 
Одељеп>а за гра1)ење железпица, покрпва Управа 
државних железпица из својнх прихода. 

Тако, Управа државних железница, поред по- 
Kpnha својих расхода редов- 
них и ванредпих у износу од   Дин. 2.585,262.894.— 
покрива    својнм   приходнма 
још и следе11е расходе: 

1) Мннистарства .... 
2) Управе пом. и рсчног 

caoopahaja  
3) Дпрекције поморског 

саобраћаја      
4) Одељеша   за rpai)en>e 

железница      

Дин. 3,427.370.— 

3,882.497.— 

37,451.396.- 

8,638.433.— 

Ha оспову предњег иредложени расходи no 
буџсту Миписгарства cao6pahaja 1939/40 б. г. Behn 
су од предвиђених прихода за 

Динара: + 272,030.400.— 

или за 9.93% тј. за износ вапредпих расхода Оде- 
љења за rpaheibe железиица и ануитетске службе. 
Дирекције речне пловидбе (265,570.400+6,460.000= 
272,030.400.—), којп расходи падају на терст on- 
штих државпих прихода. 

Ме1)утим, ако упоредимо расходе са приходи- 
ма, одбивши напред помеиуте расходе Одељења за 

Укупно  Дин. 2.638,662.590.- 

Речна пловпдба издржава саму себе. 
AKO на основу предњих података xoheMO да 

израчупамо стварни, предвнђени no предлогу бу- 
џета за 1939/40 б. г. коефицијенат сксплоатацијо, 
то ћемо добити следеће: 

1) Коефицијенат   еисплоатације 
са иаиредиим расходнма Одељења за грађење же- 
лезница и апунтетском службом Дирекције речне 
пловидбе: 

■ Расход! X100    3.012.834 248 >  [00 
'"       Пгихода 2.740,903 848 - кимсг „ 

2) Коефицијенат експлоатацнје 
без вапредпих   расхода   Одељења за грађење же- 
лсзница и ануитетске службе Дирекције речне пло- 
видбе: 

Расходи X 100     2,740.903.848 X 100 
2.710 903.848 -= 1(10" - Приходи 

Према томе, no првом коефицијенгу експлоа- 
тације буџет Мннистарства    саобраћаја    био би у 
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току 1939/40 б. г. у дефициту за 9.93%, тј. оиај из- 
нос има покритн Мннисгарство финаисија, док би 
no другом коефицнјепту расходи били покриисни 
предвиђеним приходима, тј. експлоатација Ми- 
нистарства caoopaliaja, одпоаш свих устаиова, 
била би  100%. 

Напослетку, потребно je нагласити да цео овај 
дефицит no буџету расхода Ммнистарства саобра- 
haia, у крајњој линији сноси сама Управа држав- 
них 'железиица, јер она порсд изложених прихода 
V предњем прегледу остварује још и опецијалие 
приходе, којп иду у корист општих државних при- 
хода, a који се наплаћују  на државној железпнци 
V вичу возарипске таксе. Износ ове возаринске 
тамое no предлогу буџета за 1939/40 б. г. предви- 
i ен je у висини од Дннара 350,000.000.—, другим 
речима државне железннце, ne само што саме из- 
државају себе и остале установе Министарсгва 
саобраћаја na чак донекле, односно једним делом 
и Дирекцију речне пловидбе, Beli и поред тога дају 
држави   један суфицит од Динара 77,969.600.— 

Б — СПЕЦИЈАЛНИ   ДЕО 

I. Миннстарство 

[Зрста 
расхода 

Одобрено за 
1938 ЗУбг. 

Предлог за 
1939,40 бг. 

Разлика 

+ мли - 

БроЈ 
осоО-   Кредити 
ља  | 

Број 
особ- 

.Ђа 
Креднти 

Личии 
расходи 
МатериЈал- 
ни расходи 

89    2,887.056- 

-       852.631- 

89 3,074.739-- 

852.681- 

4-187.083-- 

Сиега 89   |8,289.687-- 89 3.427.370- + 187.C83-- 

Приказапо  предње  стање диаграмом  изгледа 
овако: 

Број 6 

1.000 

+ 

со 

o r- 
со 
(M 

1939,40 = 3,427.370- 
1938,39 = 3,239.087-- 
1939 40 +    187.688- 

(5,8%) 

1938,39 1939/40 

ске године, или ће га добити у току буџетске годи- 
не. Виснна овог повеНања je утврђена закопским 
ирописпма, a код додатака уредбама и правилни- 
цима, те се не може мељати без промене ових 
nponnca. 

Пошто je ово чисто управна служба, то je мо- 
гуће ограпичити њено даље проширивање, те се 
због тога не тражи noBeiiaibe ни особља ни мате- 
ријалпих издатака, ма да je и ова служба тесно Be- 
sana ca службама осталих установа овога ресора, 
те уколико one повећавају свој рад, мора се и рад 
у самом Мипистарству повеНати. Поред чисто ад- 
мннистративне и управне службе, овде се налазе 
ценграле и две врло важне установе ооцијално-ху- 
манитарног осигурања особља, a то су Цеитрална 
управа Болеспичког фонда државног cao6paliaj;ior 
особља и Пензионн фонд радника државних сао- 
браћаЈних предузећа. Преко ових двеју установа, 
ггоред општег Пензноног фонда државних службе- 
ннка при Државној хнпотекарној бапци и Потпор- 
ног фонда помоћног особља у Министарству фи- 
иансија, чији су члановп н службеници овога ресо- 
ра — осигурако je и обезбе1)ено све особље и рад- 
ииштво овога ресора. Колико je замашан посао 
ових установа види се no томе што je самосталан 
буџет Болесничког фонда за 1938/39 б. г. нзносио 
52,318.065.— динара a стање Понзионог фонда рад- 
ннка за 1936/37 б. г. 162,521.538.19 динара 

Министарство пема својнх пепосредних при- 
хода већ се И3(држава из прихода од експлотацнјс 
државних железпица. 

II УПРАВА ПОМОРСТВА И РЕЧНОГ СОБРАЋАЈА 

1  Расходи 

Ha основу Упуства Министарства фниансија 
за израду предлога буџета 1939/40 б. г., буџет рас- 
хода ове службе предлаже се у духу најригороз- 
није штедње у свима расхадима, водећи прн томе 
рачуна да служба не би трпела услед претеране 
штедше. Предложено noBehaibe личних расхода 
односи се на повећање принадлежности онога осо- 
бл>а које je добило унапре^ење у току ове буџет- 

Врста 
расхода 

Одобреио за ' 
1938 39 бг. 

Предлог за 
1939 40 бг. Разлика 

+ или — 
*5 

Ш u 
o 

кредити "a'O Кредитн 

Лични 
расходи.. 

Материјал- 
ни расходи 

237 5,072.31 W-- 

7,186.800-- 

237 5,278.847-- 

7,189.650- 

+ 20G.483-- 

+    53.350- 

Citeia... 2.47 I2,208.(!()4-- 237 12,468.497-- + 259.833-- 

Према томе, предље стаље у днаграму изгледа 
овако: 

Мил. Број 7 

+ 
12 

_Ш 

_8 

_6 

4 

2 

0 

s 

1939 40 = 12,463.497.- 
1938/39 = 12,203.305-- 
1939 40 +      259.833- 

(+ 2.2 %) 

1938 39 1939,40 

61 
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Код ове службе не предлаже се повећање осо- 
бл>а али се предлаже иоиећање личних расхода за 
206.483.— динара и материјалиих за 53.350.—■ ди- 
нара, што чиии свега 259.833.— динара   нли   2.2%. 

ПовсИање кредита за личнс 
расходе потребно je: за унапре- 
heibe особлза према одрсдбама 
Закона  o  држашном  cao6paliaj- 
ном особљу Дииара   36.810.— 
за осигурање особлЈа према по- 
CTOJeh'H.M законским   прописима 
И   правилницима         „ 24.073.— 
и за ловећање   личннх и поро- 
дичиих   додатака    на    смупоћу 
према    решенуу   Министарског 
савета   МСБр.   792,37         145.600.— 
пошто су сви ови издаци утвр- 
ђени постојећим законским про- 
писима и решешима, то je и 
њихово повећање оправдано. 

rioBehaibe кредита за мате- 
ријалне расходе no б.п. 717/2 у 
износу         ,, 53.350.— 
потребно je за ануитет зајма из 
Фшвда за одрмсавање пловиог 
парка, који je подигнут ради 
подизања зграда за Kanerauiijc 
пристаништа у Доњем Мила- 
повцу и Сиску. 

Ова служба тражила je повећање броја осо- 
бља 3ai 40 службеника, личних расхода за динара 
830.870.— a материјалних за динара 717.350.—, као 
и ванредни кредит од динара 1,000.000.— за зи- 
даљс зграде капетаније пристаиишта у Новом 
Саду и др., али се овим захтевима, иако су оправ- 
дани, није могло изићи у сусрет, јер за то ннје 
било покрића у предвиђеним приходнма. 

Због доста опсежних инвестиционих радова 
iHa грађењу пристаништа, зимовпика, радионица и 
пловних  објеката   неопходно   je шбтребпо  да   се 

повећа и број потребног стручног особља, које he 
бити регулисаио и no постојећим одредбама За- 
кона o државном саобраћајном особљу, како бн 

■могло примнти и одговарајућу законску одговор- 
«ост за свој рад. Како није могуће наћи покрнћа 
за њихове принадлежности из редовнпх кредита 
и средстава, a да буџет не буде знатно повећан, 
предложно сам одредбу за Финансиски закон уз 
овај буџет no којој hy моћи ангажовати неопходно 
потребпо стручно особље с тим, да се оно no до- 
вршењу ових радова преведе на службу одржа- 
вања (експлоатације) уколико буде било службене 
потребе и буџетом одобрених кр(едита1 и места. 
Ha овај начин биће задовољена и садашша потреба 
при грађењу и примљено стручно особље за 
експлоатацију и одржавање. 

Тражење повећања кредита за материјалне 
расходе, нарочито за поболЈшање вуче на Сипском 
капалу, багерске радове и радове на оправци и 
одржавању пловног парка тј. пабавку суве rpahe 
и повећање радне снаге — такође je оправдано 
али се није могло усвојити због немаља покрића 
у приходима — те je све то морало бити одло- 
жено за доцније. 

2. Приходи 

11 P И X O Д 11 Предлог за 
1939 40 б.г. 

Предп111;ено 
за 1938/39 

Разликп 
+ 11Л11 — 

Редовни приходи    •   • 

Возаоинска такса 
из Т.Бр. 101   •  •   •   • 

8,580.000-- 

3,860.000 — 

8,585.000- 

3,8()().000 — 

+ 1.000- 

Cisera дим. •   ■ 

Расходн   
Дефицит Дин. •  •   •   • 

12,440.000-- 

12,408.497-- 

22.497-- 

12,445.000-1+1.000- 

биће подмирен из 
прихода од скспло- 
атације  држаиних 
железница. 

Приходи ове службе без возаринске таксе за 
последњих 5 година кретали су се овако: 

П P И X 0 д и 1934/35 1935,30 1936/37 1937/88 1938,89 

Предп1||;ено  

Остиареио ■   ■ 

0,850.000-- 

6,807.730- 

0,850.000-- 

5,097.057-- 

7,880.000-- 

6.237.885- 

7,992.000-- 

0,855.449- 

8,585.000- 

4,214.231- 

Разлика —  542.270- 1,152.942- 1,042.215- 1,136.551- 4,370.709-- 

III. ДИРЕКЦИЈА ПОМОРСКОГ САОБРАЋАЈА 

према томе и  предви1)е11н  приходи за  1939/40  су 
реални. 

Осим   папред   изложених   прихода и расхода 
no буџету код ове службе постоје: 
1) Фонд за одржавање пловног 

парка  од Дин.   3,730.452.— 
2) Пристанишни фонд за Бео- 

градско пристаниште од    .       „     12,162.795.— 
3) Фонд   за   речпа    приста^нн- 

шта  од  206.277.-- 

Врста 
расхода 

Одобрено 
за 1938 39 бг. 

Предлог 
за 1939 40 бг. 

Разлика 
+ или — 

-.1 кредита 
« 

ао кредита ?«    кредита 
Mg 

Личмн 
расходи.. 

Матер. 
расходи.. 

Ванредни 
расходи.. 

Свега 

458 10,578.990 

10,308.046 

469 11,282.730 

16,695.146 

10,000.000 

+ 11 +    los.m 

+      386.500 

4- 10,000.0X1 

458 26,887.642 469 37,977.876 + 11 + 11,090.234 
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Диаграмом  приказано  предње  стање  изгледа 
овако: 

I 
CD 
r- 
оо 

r—" 

1939/40 = 37,977.870- 
1938/39 = 2().887.()43- 

1939/40 + UfidO.234-- 

(+ 41,370) 

4) 

службеника 130 
И 

2,697.054 — 

703.734.— 

19,039.820.— 

386.500.— 

10,000.000.— 

иа 

1938 39 1939 40 
За ову службу тражено je од стране Дирек- 

цИје у Сплиту повећање и то: 
1) Број  особлза да се повећа за    . 

прсдлаже се noBehaibe само за 
2) Лич№И    расходи    да   се    пове- 

hajy  за Дин  
(Предлаже    се    повећање    само 

за   Дин  
;ј) Материјални расхоли да се по- 

већају за Дин  
предлаже    се    повећање    само 

за   Дии  
Унет    je  иов   ванредни   кредиг 
од Дин  

за     дотацију    Лучком    фонду 
сходно    решењу    Миннстар- 
ског савета. 
Тражсно п()ве11ање броја особља, с обзиром 
разгранатост службе, градље нових лука И 

()TBapaibc нових лучких уреда било je потпуно 
оправда-жз, али се није могло прихватити, јср се 
ције могло наћи покриће у железннчким прихо- 
тиа и за ове потребе, Предложсчго je попећање 
са.мо за 11 службеника и то оиих. који су на раду 
v' ,,Мо'риарској школи Крал.евића Томислава" на 
Корчули и који iie се плаћати из срсдстава те 
пжоле. a не из буџета Дирекцијс поморског сао- 
браћаја, те стварних повећања личних расхода за 
њнх неће бити. 

Предложено noBehaibc личних расхода резул- 
тира углавном из овлашћења у § 62 тач. 22 Фниан- 
сиског закоиа за 1938'39 бг., којим je одобрено 
да се изврши гшнопно разврставан>с лучког ocn- 
бл>а са ва.жношћу од 1923 године. Један мањи део 
овог повећања иде на vnanpeljeibe оообља којс je 
на то  no Закону стекло право. 

Kao што je у почетку овога излагања напо- 
иенуто, служба one Дирскције je управног карак- 
тера и ibe« се обим може проширивати или сужа- 
вати, na према томе и креднти одмеривати. Али 
како je oeoj служби ставл.ено у дужност ла из- 
врши и велике инвестиционе радове око изпрадње 
и -nponinpciba иашмх поморскнх лука — то je и 
иотреба за новим стручним службеницимп ради 
иплзора иад извршеи.ем ових ва«рсдних радова - 
иемипппна. Због тога се и за ову 'службу има при- 
мснити овлашћење које се тражи у предложеној 
одредби Фииансиског закона за идућу буџетску 
годину. 

Предложно повећање материјалних расхода у 
износу од 386.500.— динара или 2.4% je незнатно 

према тражењу днрекције н према потреби те 
службе. Л\ногн корисни захтеви морали су бпти 
одложени, јер за и>ихово оствареље сада нема no- 
крића. Приходи ове службе према раннјим одлу- 
кама у главном иду у Лучки фонд за градњу нових 
лука, a остатак je незнатан (само 526.480.— дин.) 
те се расходп ове службе покривају из прихода 
ОД експлоатације државних желсзница. Kao што 
he се из доцнијег нзлагања видети, потребе Управе 
лржаииих железница су голике, да се апсолутно 
ннје могло пише одвојити за ову службу. те je 
овде предложено повећање материјалних раооода 
углавном за матернјал и надиице за одржавање 
по.морског caoopahaja у б. п. 726 у нзносу од 
232.920.— динара, док су остала повећања код 
разннх материјалних расхода незнатна и иеол- 
ходна. Повећаи.е ових кредита je потребно ра.дм 
побол>шања матвријалног положаја радника и 
поскупл.ења матсријала. 
У предложеном буџету ове службе налази се 

нова партија ванредннх расхода: „дотација Луч- 
ком фонду за rpahen.e и оправку лука и приста- 
иишта, као и набавку пловног парка потребног за 
rpaheihe н одржавање лука" у износу од динара 
10,000.000.— која и сачињава главно повећање свих 
расхода ове службс. У решењу Министарског са- 
вета олобрепо je ла се за ове потребе које према 
VTBplieuoM програму и расподели износе дииара 
100,000.000.—, закључи зајам КОд Државне хипоте- 
карие баике у Београлу у износу од 50,000.000.— 
динара и да се истн отплаћује из прихода Лучког 
(1)онда a да сс остатак од 50,000.000.— динара 
уносн у буцет за пет година no 10,000.000.— ди- 
нара, који he се покрити из прихода од експлоа- 
гације државиих железница. Ha овај начин ство- 
рена je могућност ла се у овој грани лржавне 
службе остпари оно mro je било неминовно и што 
јо гплинама оллагано. Колики je значај и важност 
ових радова како за спољну тако и за унутрашњу 
политику и економску службу наше земље. није 
потребно да овде на^очпто паглашавам. 

IV.  ОДЕЉЕЊЕ ЗА ГРАЂЕЊЕ ЖЕЛЕЗНИЦА 
1 Општи део 

Врста 
расхода 

Одобрено 
за 1938/39 г. 

Предлог 
за 1939/40 г. 

Разлмка 
+ или — 

- 
кредита 

rt 
—o 
O o 
o o 

кредита o'g 
O O 

креднта 

Лични расходи 
Матер. 

иапредни  „ 

275 7,887.861 
074.480 

244,158140 

285    7,963.953 

074.4в0 
205,570.400 

4-10 -j 020.292 

+21,412.260 

C п era 275 252,170.281 285 274,208.833 flO -1-22,038.552 

Диаграм предљег стаља, изгледа овако: 
Мил. БР0' 9 

240 

_200 

100 

40 

0 

t 

1 • J 
оо SS 

§ 
■* r-- 

Г4 CN 

1939 40 = 274,203.833-- 
1938 39 = 252,170.281- 

1939,40 +   22,038.552- 

(+8,870) 

1938/39 1939/40 81' 
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Повећаше лнчннх издатака долази услед извр- 
шених уиапређења службеника у текућој буџет- 
ској години, 'као и услед предвиђених унапређења 
оних службеннка који стичу услове за унатређења 
у наредној буџетској години. 

Оснм тога повећање личних расхода долази 
и услед тога, што je предвиНспо 10 нових места 
за чиновничкс приправтаике, рачунскс и админи- 
стративне струке и то fi за IX и 4 за X групу. 

Ова нова буџетска места су неопходно по- 
требна, јер je услед недостатка овог особља Оде- 
л.си.е за прађеше железкица досада било прину- 
ђено да на одговорна места регулнсаиих службе- 
ника 'рачуноке и адмннистратнвне службе ITO- 
ставља нсрегулисане административне надничаре 
и техиичаре, mm je противпо Закону o државном 
рачуноводству. 

Опакви службенкц« н ппред законске неодго- 
вбрмости поверену службу вртс ма1рл-.иво и са- 
весно, али добар део од њих после извеоног броја 
година, чекајући узалуд да се регулише, напушта 
ову гтрипремсну службу и оллази у друга надле- 
штва да регулише своје положаје, тако да посте- 
пепо Одел^еље остаје без оваквих стручних слу- 
жбеиика. 

Ппимсра ради иаводи сс да сс појапл.ују ве- 
лике тешмоће у воћењу административних, iMara- 
цинских и рачунских послова у одборима за гра- 
heii.с nnvra, где се ралови изволе у режији, јер су 
noMeuvTii ппслови морали бити (поверени технича- 
рима који за овакве послове иису стручни. 

Код ванрелних расхода повећање износи Дин. 
21,412.2Г>П.— и ono долази из већ створених оба- 
веза и онмх које се морају учинити према закл^у- 
ченнм уговорима са странии прсдузсћима и стра- 
ним и ломаћим фирмама за испоруку материјала 
на крсднт. 

Створене обавсзе. како за граћеи>е npvra, 
Т№ко и sa HcnonvKv матепијала морају се v тчжу 
1П39'4П год. исплатити онако, како су v предлогу 
прелвнћене, iep cv то обавезе које из закл^учених 
уговора проиаилазе. 

Прелви11ени трошкови државног иадзора, из- 
вртење оитиих ражхва у државној режији и 
исплата eKcmponnHianHie такоће тгоетстављају 
ствашну cvMv. која се мора у TOKV 193П'4П голине 
исплатити. ion сс смаљењем не би л10гло олгпво- 
рити обавезама моЈе произилазс вз зак.тв^еиог 
уговора за пруге, које се сала налазе у граћењу. 

У посебиом лелу овог експозеа лаће се обја- 
iiin>eii>e за свс прсдлпжене ванредне расходе. 

Ваиредни расходи 

'П a p т и j a   742 

Грађење пруге Пожаревац—Кучево 

Познција   1 

a) Предузеће ииж. Ф. Ротплеца 
После раскида уговора и постнгнутог спора- 

зума o ликвндацији свих односа са предузећем Ло- 
зингер и комп. Министарство саобраћаја, no овла- 
ujlieiby Министарског савета, закључило je уговор 

ГЖБр. 22969 од 1 децембра 1936 год. са предузе- 
ћем ннж. Фердинанда Ротплеца из Арау, Швајцар- 
ска, ради продужења и довршења пруге 'Пожаре- 
вац—Кучево. 

Овај уговор озакоњен je Финансиским зако- 
ном за  1937/38 год.  §  101, тач. 20. 

Раније предузеће Лозннгер и комп. било јо 
израдило на прузи већи део радова доњег строја 
(усеци и иасипи, тунели, мостови, пропусти и др.) 
као и скоро све зграде. 

Ново предузеће инж. Ф. Ротплеца има да до- 
врши радове на доњем строју и зградама ,а затам 
да набави гвоздеие копструкцнје, положи колосек, 
пзвршн опрему пруге и др. 

Гвоздени колосечни материјал и прагове ма- 
бавило je Одел.ење заграђење железиица. 

Укуппа вредност посла која има да доврши 
ииж. Ф. Ротплец изнеће до .45,000.000.— дин. 

Пруга теба да буде готовп и предата саобра- 
ћају првом половипом месеца новембра 1939 год. 

Сви извршеии радови на прузи имају се пла- 
ћати предузећу ннж. Ф. Ротплеца no месечним си- 
туацијама и то: 1/3 одмах, у готовом, a на 2/3 из- 
носа сваке ситуације издају му се бонови, платизн 
у 5 полугодишишх рокова, од којих први пада на 
пола годинс, a пети на 2,5 годиие рачунајући од 
месеца састава догичие ситуације, na ca каматом 
4%   годишње. 

За лнквндацију уговорних обавеза према по- 
менутом предузећу предвнђена je у предлогу бу- 
џета следећа сума: 

За исплату у 
готовом 1/3 од 
вредностн пзврше- 
них радова у току 
1939 40 год.'(од 1 
априла до 1 новем- 
бра 1939 год.) дин. 5,116.685.65 

Повратак целе 
допунске кауцијс 
дин ' .  1,750.000.— 

За исплату бо- 
нова на 2'3 вред- 
пости извршених 
радова, a који бо- 
новн скадирају у 
току 1938'39 год. 
Дин     7,312.000.— Дин.    14,178.685.65 

У предлог бу-. 
џета упето у окру- 
глој суми Дин.    14,180.000.— 

б)   Набавка   колосечног   мате- 
ријала. 

Ha основу одобрсња Мн- 
пистарског савста МСБр. 199 
од 20 марта 1937 год. Мини- 
старство саобраћаја закључи- 
ло je уговср ГЖБр. 5364 од 23 
марта 1937 год. са фирмом 
,,Шталуиион-експорт" из Дн- 
селдорфа, Иемачка, радн па- 
бавке колосечног материјала 
(шина, скретница и ситпог при- 
бора)' за пругу Пожаревац— 
Кучево. 
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Укуппа нредпост пабавке 
износи 2,012.596 нем. рајхсма- 
рака, што no курсу 14,50 чипи 
око   29  милиона дниара. 

Иста набавка je закључе- 
па na кредит од 5 годииа. Це- 
локупни материјал има бити 
испоручен до октобра 1937 г,. 
a амортизација je предвиђена 
у 10 једнаких рата, плативих у 
полугодишњим роковима почев 
од 1 јула 1924 год. са каматом 
од 7%   годишње. 

У току 1939/40 годиие na- 
дају за исплату ануитети (от- 
плата и камата) у изпосу од 
489.980 рајхсмарака. 

РачунајуИи са курсом 1 
марка = 15 дин., у предлог 
буџета умета je no onoj тачки 
сума од дип. 7,350.000.—. 

и) Набавка прагова 
Ha основу олобреп^а Ми- 

иисгпрског савета МСбр. 190 
од 20 марта 1937 год. Мини- 
старстно саобраћаја закључп- 
ло je уговоре ради пабавке бу- 
кових" импрегнисаних прагова 
за пругу Пожаревац—Кучево 
са  фотрмама: 

1) Уговор ГЖбр. 9480 од 
25 маја 1937 год. са фирмом 
Нашичка творница таннна и 
naponила д. д. ради набавке 
34.000 ком. колосечпих праго- 
"ва У укупној вредности од 
дин. "3,547.800.-. 

2) Уговор ГЖБр. 10278 од 
4 јуна 1937 год. са фнрмом 
, Ситра" Друштво за силосе и 
"јавие радове a. д. из Монтреа- 
ла, Капада, ради набавке 82.000 
ком. колосечннх прагова и 445 
м* скретничких и мостовских 
прагова, у укуппој предности 
од  дин. 9,198.000.—. 

Набавка прагова уговоре- 
на je на кредит од 3 године. 
Иа вредност ишоручаних пра- 
гова издајс се свакој од поме- 
нутих фирми по 6 бонова са 
урачунатим интересом 6% ro- 
дишп^е и плативим у полуго- 
дишшим ратама. Амортизаци- 
ја почише no извршеној испо- 
руци целокупне уговорене ко- 
личине. 

Издати бонови 11ашичкој 
твориици за испоручене npa- 
гове садрже амортизационе 
рате, од no 591.000.— дин. са 
припадајућим интересом и 
плативи су у G полугодишших 
рокова почев од 1-II-1938 год. 
na до l-VIII-1940 год. 
тизациопе рате од no дин. 

Издати ооновп друштву 
,,Ситра"  тако1)е  садрже  амор- 

1,553.000.— са припадајућим 
иптересом n плативи су у 6 
полугодишњих рокова почев 
од 1-VIII-1938 na до 1-II-1941 
године. 

У току 1939/40 год. падају 
за исплату следећи ануитети: 
За Нашичку тв. д. 1,192.630.73 
За   др.   „Ситра" д. 3,366.000.— 

У предлог буџета унета je 
сума   у   округлом   износу   од Дин. 

г) Радопп ii набавке na сгаипци 
Пожаревац 

У вези са грађењем пруге 
Пожаревац—Кучево, погребно 
je извршити проширеље ста- 
нице у Пожаревцу у знатном 
обиму, како би иста могла 
iipitMUTii саобраћај no довр- 
шењу нове пруге, која се има 
продужити и даљс до Дунава 
ради везе са румунским жс- 
лезницама. 

Ови радови na стапици 
Пожаревац иодељепи су у 2 
етапе. Радове прве етапе из- 
иоди предузеће инж. Ф. Рот- 
илеца, у грапицама уговора и 
уговорених кредита. За радо- 
ве друге етапе, које lie изво- 
дити после предаје пруге сао- 
браћају у режији вадзорпе 
секције или Веоградска же- 
лезиичка дирекција, потребпа 
je joni сума од 2,000.000.— 
днп., и ова сума je упета у 
предлог буџета Дин. 

л) TpoiiiKoiui секције 
Ради извођења друге ета- 

ne радова na стапици Пожа- 
ревад, као и ради састава об- 
рачупа извршених радова na 
прузи и ликвидације потребпо 
je да Секција за rpal)en>e пру- 
ге остане на терену отпрплике 
до средине 1939 год., те je 
ради тога упета у предлог 
буџета погребна сума ш име 
грошкова Секције за 4 месеца 
(април—јули 1939 год.) no 
100.000.— дип. свега    .... Дпн. 

По з и Ц и j a   2. 
За ову чругу завршен je 

поступак око извршења дефи- 
нитивне процене и псплате су 
углавном извршене. 

За дефинитивну нсплату 
разлике сталио експроприсаног 
земљишта, за исплату пакпад- 
не експропријације земљишта,. 
касарпског круга и рушење 
објеката за потребу стапнце 
Пожаревац, за исплату на- 
кпаде експропријацпје досада- 
шњег земљпшта Казпепог за- 
вода за  потребе станице   По- 

4,560.000.- 

2,000.000. 

400.000. 
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жаревац, као и за исплату 
остале накнадне сталне екс- 
пропријације и исплату кирије 
приврвмено скспроприсаног зс- 
M.'bniura, за исилату осталих 
оштета и личних и материјал- 
imx издатака у вези са овом 
експропријацијом; 

за израду експроприацио- 
иог слабората, за рад иа те- 
рсну и за спроврђење кроз ка- 
тастарски операт и земљишно- 
књижке оудове, као и за ис- 
плату личнмх и магсријалмих 
издатака у вези са овом скс- 
пропријацијом; 

за све one радове предни- 
ђено je Дин.        660.000.- 

Укупно предвиђено Динара 29,150.000.— 

П a p т и j a   743 

Грађење   пруга   Велес—Прилеп,   Приштима—Пећ, 
БихаН—Книн 

11 o з н ц и j a   1 

Европско друштво 
u) Апуптстпа служба 

1 la основу уговора од 3 
јануара 1932 год. Европско 
друштво за npoy4aBaiba ii пре- 
дузе^а кзвршило je гра1)сњс 
пруге Велес—Прилеп и пспо- 
руке разног материјала за же- 
лезпичке и војне потребе у 
укупној вредиости око фр. фр. 
170,000.000.—; 

Уговорвни посао био je 
закл.учен на кредит и за извр- 
iiieii.e радова и наоавко, са ка- 
матом 7?о годишн.е, издати су 
друштву државии боновн пла- 
тиви у 19 полугодишњих po- 
кова почев од 3-1-1935 дп 
3-1-1944  год. 

Решењем Министарског са- 
вета МСБр. 354 од 14 априла 
1938 год. одобрен je споразум 
изме1)у Мниистарства (|)И11ан- 
сија с једне стране и Европ- 
ског друштва с друге стране 
у погледу дефинитивног регу- 
лпсања плаћања издатих бо- 
нова. Према утврђеном плану 
плаћања no овом рсшси>у, у 
току 1939;'40 год. скадирају за 
исплату бонови у износу од 
фр. фр. 26,242.000.—. 

Рачунајући са курсом 1 
(|)ранак = 1.70 днн. 

унета je у предлог буџета 
no овој позицији суца од    .    . Дин.    44,611.400.— 

6) ПовраћаЈ аванса 
Компенја за пријем нару- 

ченог материјала у Француској 
за  потребе  Мииистарства  вој- 
ске  и   морпарицс  узела  je  од 

Европског друштва у току пре- 
меиа на нме својих путних 
днсвннца, a у смислу чл. XV 
Фииаисиског уговора потреб- 
не суме, делом у францима, 
делом у дннарима којс треба 
вратити друштву. Дужне суме 
ra интересом износе: 

У   фр.   фр.    110.000.—   = 
187.000.— 

У  дннарима 13.000.- 
Унето у предлог буџета    . Дин. 

Позиција  2 

Друштво Батињол 
Између државе и Грађе- 

винског друштва Батињол из 
Париза био je закључен уго- 
вор од 1 октобра 1932 год. 
ради грађења жслезничкнх 
пруга Приштина—Пећ и Биха11 
—Книн, ca (|)ниансирањем на 
креднт за време од  10 година. 

Накнадно, закл>учен je 30 
новембра 1935 год. са Дру- 
штвом авеиан o изменама и 
допунама уговора, који су у 
зиатној мери побол:>шани no 
државу неповолони услови уго- 
вора, као: укинут je даљи ин- 
теркаларнн интерес, који je 
износио 3% годишше на цео 
уговорени кредит; камата je 
смањена од 7% на 5% годи- 
шње; амортизационе рате по- 
двојене су и за сваку од уго- 
ворних пруга утврђенн су за- 
себни рокови плаћања. 

a) Пруга Приштииа—fleh 
Пруга  се  neli  иалазн  у  саобраћаЈу 

Укупна вредпост изврше- 
них радова од стране Друштва 
на овој прузи износи динара 
164,231.000.—•, Ha ову вредности 
припадајућу камату издати су 
Друштву бонови, платнви у 20 
полугодишпзнх рокова, почсв 
од 1-M935 na до l-VII-1944 г. 

Од ових бонова приспе- 
вају за исплату у току 1939/40 
год. бонови у износу фр. фр. 
9,020.690.— 

У чл. 2 авенана финанси- 
ским уговором прописано je 
да се француски франак за 
исплату подразумева, нарочито 
што се тиче вредности у злату, 
онако како je одређен фран- 
цуским законом од 25 јуна 
1928 год. 

Значи и за исплату бонова 
који гласе na француске фран- 
ке треба рачунати са стабили- 
зационим курсом cai додатком 
„прнма" отгтрилнке за 1 фр. = 
= 2.90дин. 

300.000.— 
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Дин.    26.160.000.— 

310.000.— 

C обзиром на ово, за ис- 
плату ануитета унета je у пре- 
длогу буџета сума од фр. фр. 
9,020.690.— X 2.90  у  округлом 
износу   

Аванси 
У смислу чл. 6 уговора и 

авенана! Друштво je било дуж- 
но да даје Министарству по- 
требне суме за подмирење 
трошкова државног надзора и 
исплату скспропријације на 
грађењу пруге Приштина^- 
Пећ, a у виду краткорочне 
позајмице. Ha сваку узету 
суму са припадајућим интере- 
сом Друштво je добило no 6 
бонова, плативих у полуго- 
дишшим роковима почев на 
г^ола године no пола1гању 
аванса. 

Од ових бонова приспе- 
вају за исплату у 1939/40 год. 
бонови у укупном износу од   . Дин. 

б) Пруга БихаИ—Kinin 
Грађеше пруге почело je 

априла 1936 год. и има бити 
довршено до 1 октобра 1941 г. 

Укупна вредпост грађења 
изнеКе око 400,000.000.— дин. 
По свакој месечној ситуацији 
издају се Друштву бонови на 
иредност довршених радова и 
припадајуИу камату. 

Авепаном je предви1)ена 
амортизација у ратама од ло 
7,500.000.— француских фра- 
нака, плативих у полугодиш- 
шим роковима почев од 30 
септембра 1936 год. 

У рок> 1939/40 г. приспе- 
вају за исплату бонови у из- 
носу од фр. ФР- 19,117.000.— 

У предлог буџета унета je 
сума од: 19,117.000 фр. фр. X 
X 2.90 дин Дин.    55,450.000 

Аванси 
За узете авансе од Дру- 

штва «а име трошкова држав- 
ног надзора и исплате експро- 
пријације на гра1)ењу пруге 
Бихаћ—Книн има да се Дру- 
шгву врати у току 1939/40 r. 
сума   од Дин. 

Позиција  3 

Мањи радовн у режији 
При грађвњу пруге  јавл»а- 

ју се често потребе да се из- 
врше некЈИ маши али ипак по- 
требни радови, који нису пред- 
ви1)ени у предмеру радова 
Друштва Батињол, и којих се 
ово не би ни примило због њи- 
ховог   малог   обнма,   растуре- 

5,340.000. 

ности и специјалне пр^нроде 
(соадирање терена, пошумља- 
вање косина и др.). Ради ова- 
квих радова, које мора да 'из- 
води Секција у режији или 
путом акорданата или набав- 
љача, iipe;unii)CHa je у прелло- 
ry буџета сума од      

П o з и ц и j a   4 

Државнн нацзор 
Нрема финансиском уго- 

вору и аиеиаиу Друиппо je ду- 
жио да месечпо авансира Ми- 
нистарству cao6paliaja као 
краткорочиу иозајмицу потре- 
one су.ме за подмнрење тро- 
шкова државног надзора и 
исплату експропријације, a 
највише до изиоса 5% од 
укуппе вредности грађења. 

Како he до краја 1938/39 
год. максимирани износ аванса 
бити скоро исцрпен, то je у 
предлог буџета унет потребан 
мредит за подмирење трошко- 
ва три надзорне секцнје на 
прузи no 3X150.000 днп. ме- 
сечпсЈ, свега за  12 месеци    .    . 

Дин.      2,000.000.— 

Дотн.      5,400.000.— 

Позиција   5 
У смислу закључка иеђу- 

дирекцијске комиаије од 15 
јуна 1938 год. и одобреља Го- 
сподпиа Мппистра caoopahaja 
у peineii>y ГЖБр. 11699/38, a 
на основу Закона o железни- 
цама јавиог caoGpahaja, пред- 
виђена je обавезна набавка ау- 
томатсиих звучних сигнала за 
станице и стражаре na прузи 
БихаЈ!—Книн. Пошто no угово- 
ру ова набавка иије предвиђе- 
на да je отзвршп Друштво Бати- 
шол ,стога се предвиђа потре- 
бна оума од Дин. 

Позиција  6 

ЕкспропријациЈа за пругу 
Бихаћ—Кпни 

Гра!ђен»е ове пруге извр- 
шава се путем фшианофања од 
стране Гра^евипског друштва 
Батињол. У погледу експро- 
пријације Друштву на суме 
које су потребне за ову ис- 
плату, чији амортизациоки рок 
истиче у року од 3 године, 
предвиђено je да се ова испла- 
та врши на терет буџета. 

У прошлој буџетској го- 
дини предвиђено je 3,000.000 
динара и на рачун овог кре- 
дита исплаћено je и биће до 
краја 'исте године године ис- 
плаћено око 50%. 

650.000. 
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За   дефшгитивиу    мсплату 
сталне експропрнјације, затим 
за    исплату    пакнадне    ста.ше 
експропријацијс, a нарочито у 
погледу   проширења    Книнске 
сганицс, за исплату   прнвреме- 
не експропријације   потто   сс 
потреба за овом   призременрм 
експр-опрпјацијом     појављује 
сукцесивно, за исплату оштста 
за    потрвепе   усеве  и   дрвеће, 
за исплату затезпих камата5% 
за све време од дана 3ay3elia 
iia до дана депоновања новца 
код   суда,  за  експропријацнју 
и спрово^ење кроз катастарски 
операт   и   земљишио - књижне 
судове и разке комисиске тро- 
шкове,   као и за исплату   лнч- 
пих и материјалних нздатака у 
везн са ово.м   експропријацијом Дин.      2,900.000.— 

Укупно предвиђно дннара 143,121.400.— 

П a p т u j a 744 

Грађење   пруга   Београд—Ресннк,   Београд—Паи- 
чево и Куршумлнја—Приштина 

Поз п ц II j a   1 

Ради грађења ових пруга 
заклЈучен je између Државе и 
Грађевинског друштва Бати- 
lboл техннчки уговор од 25 
априла  1931  год. 

Првс две пруге Beli су 
свршеис, a пруга Куршу.млија 
—Приштина  налази  се  у  гра- 
1)СИ>у. 

Пруга Куршумлија—При- 
штина дугачка je 68 км. и ко- 
utrahe око 190,000.000.— дин. 
rpal)eibc je почело 1937 год. и 
треба да буде завршеип у сеп- 
тембру   1940 год. 

Фннаисирање ових радова 
вршн се па основу фииапси- 
ског уговора од 29 јуна, уго- 
вора o лржавном зајму од 28 
новембра и закона од 5 децем- 
бра 1931 год., у вези са нак- 
надно закључешми анснанима 
од 30 повембра 1935 год. na 
истим уговорима. 

Извршене радовс од črpa- 
ne Друштва Батињол илаћа 
овоме за рачун државе Др- 
жавна хнтштекарна банка no 
утврђеиом амортизационом 
плану, a држава уноси сваке 
годипе у свој буџет потребне 
суме за нсплату учињепог дуга 
код Хипотекарпе бапке. 

До 1937/38 буџетске годи- 
не закључпо потребне суме за 
отплату дуга Хипотекарној 
банцн у вези са уговорима са 
Друттиом Батнњол за исуши- 

naibe Панчевачког рита, за из- 
раду Земунског моста и грађе- 
ње железннчких пруга унесене 
су у 111 раздео буџета расхода 
под „Државни дугови". Почев 
пак од текуће буџетске године 
Мииистарство (|)инансија пре- 
бацнло je потребне суме за от- 
плату дуга no уговорима за гра- 
1)ење железпнца na буџет вап- 
редних расхода за грађење же- 
лезпнца и у буџет за 1938/39 
год. у партију 744 поз. 1 унело 
je следеће креднте: 

а) Fpahefbe пруге Београд 
—Панчево   и   Београд—Ресник Дип.    15,000.000.— 

б) Fpaljeibe пруге Куршум- 
лија—Приштипа Дин.    54.194.000.— 

Према овоме исте ове суме 
Одел^ење je упело и у предлог 
буџета за 1939/40 годину. 

Позпција   2 
За трошкове државног 

падзора за 2 секције на терену 
од 100.000.— дин. мссечпо 
предаиђена je у предлогу бу- 
џета сума од Дин.      2,400.000.— 

Позиција   3 

У смислу закључка ме1)у- 
дирекцијске комисије од 15-VI 
1938 год. и одобреља Господи- 
на Мпнистра саобраКаја у ре- 
шењу ГЖБр. 12699/38 a mi 
основу Закона 0 железпицама 
јавпог саобраКаја предви1)епа 
je обавезпа набавка аутомат- 
ских звучних си- 
гнала за стапице 
и   стражарс   у   су- 
ми  од дин      500.000.— 
и за пабавку и 
монтажу блок си- 
гурпосиих постро- 
јења no станицама 
у суми од дин . . 4,000.000.— =Дин. 4,500.000.— 

Ова пабавка пије no уго- 
вору за грађење пруге Кур- 
шумлија—^Приштипа предвп1)е- 
на, зато се ne може тражити 
од Друштва Батињол да извр- 
ши ову пабавку и рад. 

Позиција   4 

Експропријација за пругу  Куршумлија—Подујево 
—Приштина 

Иоплата сталпо експро- 
присаних земљишта, аконтаци- 
ја од 60% за земљиште И 70% 
за зграде које се уклањају из 
nojaca експропријације ове 
пруге, биће извршена у току 
ове буџетске године. За дефи- 
питпвну нсплату стално екс- 
проприсапих земљишта, нак- 
пала за зграде, псплата кпрпје 
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1,000.()()(). 
77,094.000.- 

за привремену експропријаци- 
ју и потрвене усеве, као и за 
иоплату личннх и материјал- 
них издатака у иези са овом 
експропријацијо.м предаиђеиа 
je за 'наредну буџетску годину 
сума  од • L-^11"' 

Свега предвиђено динара 
П a p т и j a   745 

Довршен.е   дефннитивног   експропријационог 
поступка на пругама чије je rpa!)eifae завршено 

П o з и ц и j a 1 
За пругу Београд—Папчево 

У погледу експропријаци- 
оног поступка, ова се пруга 
дели на 2 дела н то: на десну 
обалу Дунава, за коју важи 
Закон o експропријацији од 
1880 год. и на леву обалу за 
коју важи Закои o експропри- 
јјацији   чл.  XII  o  извлашћењу. 

а) Деспа обала Дуиава 
Ha   овом дслу пруге редо- 

„ан експропријациони посту- 
пак завршсн je и исплате из- 
Вршене изузев накнаде за при- 
времено експроприсано зем- 
^иште звано „Бата Лака" са 
кога je BabeHo земљиште за 
иасипаше пругс, и око кога се 
»оди  расправа. 

За трошкове око спрово- 
llCfba експропријационог ела- 
бората кроз катастар и зем- 
мипни суд, као и око во^ења 
спора и давања пакнаде за 
земл.иште „Бата Лака" и за 
иичне и материјалне издатке 
око довршења ове експропри- 
јације   предвиђа се сума од 

б) Лева обала Дуиава 
Ha    овом   делу  пруге  екс- 

пропријациони поступак je за- 
вршен. За исплату no дефини- 
тивиом обрачуну као н за 
исплате по.одлукама суда у 
Панчеву, које још нису донете, 
за израду елабората за цеи- 
тралну груитовницу и његово 
ликвидираше, затим за испла- 
ту личних .и материјалних из- 
датака у везм са овом експро- 
пријацијом  

П o з и ц н j a 2 
За исплату накнаде неис- 

плаћених експроприсаних зем- 
љишта, за довршење дсфини- 
тивног експропријациопог по- 
ступка, затим за израду екс- 
пропријациопог елабората за 
остале пруге које су у скспло- 
атациј41 и то: Белес—Прилеп 
— Битољ, Приштнна — Пећ, 
Краљево.— Рашка — Кос. Ми- 
тровица, Београд—Обреновац, 
Бакар — Бакар     Пристаниште, 

Дни. 50.000.- 

Кларија — Црња, Рогатец — 
Крапина, Београд ■— Ресник, 
као н за исплату личних и 
материјалних издатака    .    .    . Дин. 

11 o з и ц и j a 3 
За експропријациоие pa- 

дове на прузи Плашки—Го- 
ciinli — Грачац — Прибудић — 
K'IIIIH, чије je грађење почело 
^ош пре, a завршено после 
рата no плановима, чији су 
се оригинали као IH експро- 
прнјацнони елаборат валазили 
у Будимпешти, извртено je 
засада копиран.е истог елабо- 
рата у Будимпешта одстране 
одређених делегата Министар- 
ства саобраћаја. За експро- 
присано земљиште које из ro- 
pe наведених разлога још није 
исплаћено, затим за израду 
експропријациоиог слабората, 
за теренске радове, омеђавање 
пруге око 320 км. н за евен- 
туално накнадно прибавл.ање 
потребних докумената из Бу- 
димпеште, за аутентнфикацију 
ii спршођење екшропријаци- 
оног елабората кроз катп- 
стар и земљишно-књижие су- 
лове, као и за личне и мате- 
ријалне издатке у вези са 
овом  експропријацијом  . .__. Днн. 

Свега Дин. 

250.000.— 

Дин. 650.000.— 

400.000. 

1,350.000.- 

П a p т и j a   746 
Трасирање пруга no Уредби  Министарског савета 

К. ГЖБр. 11690/36 
У новопројектованом буџету за 1939,40 год. 

предвиђен je за студије и снимлње терена као и 
обележаваље на терену пруга унетих у Уредбу o 
трасирању и грађењу нових железничких пруга и 
II>HXOBOM начииу финансирања под ГЖБр. 11960/36, 
иових пруга које сачиљавају допуиу или целину 
са пругама унетим у Уредбу КГЖБр. 11690/36, као 
и осталих железничких пруга, за личне н мапери- 
јалне издатке и за исплату помоћне техпичке и 
физичке радпе снаге, — кредит од Д. 10,750.000.— 

П a p т и j a 747 
Законом o буџетским дванаестинама за 1935/36 год, 
§ 73, Уредбом МСБр. 906 од 28 децембра 1935 год. 
чл. 4, тач. 1 и Правилником од 5 августа 1936 год. 
гач. 1-г и тач. 15, предвиђено je, да je Министар- 
ство саобраћаја — ОделЈење за гра1)ење железннца 
дужно у року од 15 година уносити сваке године 
у буџет својих расхода кредит у изпосу од 
1,000.000.— дии. као дотацију за грађење и уре- 
ђење београдског пристаништа односно за оду- 
жење дуга од 80,000.000.— дипара, који je Мини- 
старство саобраћаја закл>учило код Државне хи- 
потекарне банке у поменутом циљу. 

Стога je v буџет унета предложена сума од 
Дии.    1,000.000.- 

П a p т и j a  748 
Трошковп превоза разиог материјала 

У  току   годипе биће   потребно  да   Одел^ње 
врши   превоз   разног   материјала и иинентара   са 
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једног места на друго, тс je на име издатака око 
овнх преноса унета у тфедлог буџета сума од 

Дип. 20.000.— 
Пре прелаза на излагаи.е стања грасирања и 

грађења нових пруга желим господо, да напоме- 
нем, како трасирање и грађење нових желсзниц.-и 
од Ослобођеша на овамо није још било вршено у 
оваквим размерама. Ми имамо данас у грађењу, 
no дужиии, готово 10/Ј досадпт.е наше желез- 
ничкс мреже, и нове пруге су no квалитету знатпо 
бол^е IH изискују знатно веће издатке него су то 
старе пруге изискивале. Све техничке радове врше 
na свим пословима нашн домаћи стручњаци са 
пуним успехом, a све радове око гра1)ења раде 
наши домаћи прости и квалификовши радиици, 
опет са луним успехом, и мн можемо бити попосни 
да смо способни за нршење овако обимних и овако 
тешких радова. Kao што сам раније дао изјаву 
преко јавпости да желпм да све радове код nac 
врши само домаћи човек, ja се надам, да ћу за ову 
жел.у наћи не само разумевање јапности, струч- 
њака и наших вал>аних радника!, него и наших 
предузимача који ме морају помоћи у интересу 
државс и у сиом ро1јеном интер^су. 

2. Стање на траснраљу пруга 
Од пруга чије je грађење предвиНено Уредбом 

од јула 1936 гол. запршепи cv припремпи радови 
и спрсмл.сни елаборати за гра{')ење npvre Чачак— 
ВалЈево—Eaiha Лука, пруге Чрпомел.—Врбовско и 
пруге Карловац—Биха|ћ. 

За ррађење пвих прлта одређен je кредит од 
једне и rio милијгфде динара из уиутрашњег 6% 
државног зајма за јавне радове и земаљску од- 
брану од укупно 4 милијарде динара, чија je еми- 
сија одобрена Уредбом Краљевске владе од ашрила 
1938 године. 

Остале пруге, чије je трасирање и rpaheihe 
предвиЈјепо помепутом Уредбом од 1936 год., на- 
лазе се у току обимних и темељиих студија, које 
he трајати joni дуже вр.емепа док се израде пот- 
пуни технички елаборати sa грађеље истих, с обзи- 
ром «а тешке терене у техничком и геолошком 
погледу, кроз које пролазе трасе ових пруга. 

Осим тога, у вези са већ предвиђеним пругамл 
у истој Уредби, потребно je пројектовану мрежу 
још у извесној мери допунити, те je «ужно и за 
ове допуне, где one чине органску везу са предви- 
henHM пругама, осигурати такође потребне кредитс. 

3. Стање на грађењу пруга 
Довршеие пругс: 

У току 1938 годнне завршенс су и предате 
саобраћају: 

a) Пруга узаиог колосека Билсћа—HiiKuiuh 
у Зетској баповипн, дужине 71 км и чнје je укуппо 
коштање изнело око 94 милиона дипара. 

У вези са израдом ове пруге подигнута je «а 
рспи Требишници једна хидроцентрала јачине 250 
кон.ских снага, која nai врвом месту служи за по- 
гон пумпп за снабдевање водом железничкпх ста- 
ннца у тамошн.см безводпом крају и за осветљепЈе 
железпичких објеката, a затим he се електрична 
енсргпја, које има у довол^ној количини, давати 
општипама у Требишу и Билећу и другим приват- 
пим нптересентима за потребе осветљеља погон 
»MOTopia, вешта1Чког naBciibaBaiba итд., што he не- 
сумњпво бити од велике корпсти тамошњем на- 
роду у културном и привредпом погледу. 

б) Пруга нормалног колосека Севиица—Св. 
Јаиж, у Дравској бановипи, дуи<ине 12 км « која 
je коштала око 49 милион дипара. У везп са овом 
пругом подигпут je у Севпици гвоздеии мост преко 
Савс дужпне 152 метра и извршено обимно проши- 
рење постојеће станице Севпица. 

Обе ове пруге, са помепутим објектима, изра- 
ђене су na терет унутрашњег зајма од 1 милијзрде 
динара, одобрепог 1935 годиве. 

Пруге у грађењу: 
Данас се налазе у гра1)ењу ове пругс: 
1) Ha терет зајма за јаоне радове од 1 милп- 

јарде дипара, a из кредита од 579 милиона.дчнара 
одређеног за граНеље железница, раде се: 

а) Пруга узаног колосека Устипрача—Фоча, 
дужине 43 км. Биће предата саобраћају половином 
ове године и коштаће укупно око 122 милиона ди- 
нара. Изванредно иеповол.не грађевинске прилике 
опемогућиле су да пруга буде довршена прошле 
године. Ова се пруга може сматрати као једна од 
пајтежих за грађење. Поред врло великог броја 
објеката и осигурања вреди поменути три велика 
гвоздена моста: на км 4 дужине 260 метара, иа км 
7 дужнпе 105 метара и na км 12 дужине 110 мет. 

б) Пругп иормалпог колосека Краљспо—Ча- 
чак, дужипе 35 км. Овом пругом би1\е везана нова 
нруга Бања Лука^—Ваљево—Чачак са постојећом 
пругом Кралзево—Окопље—Солуп. Пруга треба да 
буде готова крајем ове годипе и nonrrahe укупно 
око 30 милиопа дипара. 

в) Пруга узапог колосека Меткппић—Приста' 
ииште na мору, дужине 23 км. Овом пругом добија 
се најкраћа веза ускотрачне мреже у Дрпнској ба- 
новини са морем. Пруга трсба да буде готова та- 
кође крајем ове године и коштаће око 30 милиона 
динара. 

г) Железнички мост преко Саве код. Загреба, 
дужине 305 метара. Биће готов септембра ове ro- 
диис n коштаће укупно око 53 милиона динлра. 
Гвовдену копструкцију ради Бродска творница. 

2) Ha терет буџета гради се пруга пормалпог 
колосека Пожаревац—Кучево и проширеље посто- 
jehe станице у Пожаревцу. Ова пруга je почетлк 
железппчке всзе нашс Државе са Румунијом пр-гко 
моста на Дупаву код Кладова. Пруга je дугачка 62 
км и коштаће укупно, са стапицом Пожаревац, око 
218 мплиона динара. Пруга he бити предата сао- 
6pahajy ових дапа, a радови на проширељу стани- 
це Пожаревац ipajahe још до јула ове године. 

3) Друштво Батињол гради: 
а) Пругу вормалног колосека Бихаћ—Kunu, 

дужипе око 112 км. Радови напредују нормално; 
пруга треба да буде свршспа крајем 1941 г. и ко- 
штаће око 420 милиона динара. 

б) Пругу иормалпог колосека Куршумлпја— 
Пршптппа, дужине око 68 км. Радови се постепено 
развнјају; пруга треба да буде готова крајем 1940 
г. n Komrahe око 210 милиопа динара. Од Behnx 
објеката вреди помепути тунел преко Мердара ду- 
жипе 1730 IM. и тунел код Приштине дужине 1580 м. 

4) Из новог упутрашњег зајма од 4 мнлијарде 
динара, од кога je за грађење железница одређена 
сума од 1,5 милијарлс дииара, градиће се *npyra 
Чачак—Бања Лука, ЧрномелЈ—Врбовско и Карло- 
вац—Бихаћ. Све су ове пруге нормалног колосска. 

a) Прва пруга иде правцем Чачак—Пожега— 
ВалЈево —■ Ковиљача — Зпорнпк—Тузла—Добој— 
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Bai^ba Лука. Укупна дужнна износн око 390 км.; 
грађеше грајаће шест годииа и коштаће око 1 ми- 
лијарду и 100 милиона динара. Цела пруга поде- 
љена je на 40 грађевинских деоница, од којих се за 
сваку и.ма расписагн посебна лицнтиција ради из- 
даван>а у рад предузимачима. Дасада су издате у 
рад четирн деонице (7-ма, 10-та, 21-ва, и 40-та), аза 
(^стале део^нице распиоиваће се лицитацнје постс- 
пено, према утврђеном програму гра^ења, с обзи- 
ром на потребио време за извршење појединнх 
деоница. 

Од највећих објеката на овој прузи вредн на- 
вести тунел „Букови" дужиие 3707 метара (на 7-oj 
деоници), чије ће грађење трајати 4 године, и ту- 
нел „Хоча" дужине 4850 мегара (иа 21-oj деоници), 
чије he грађење трајати 5 година. 

б) Пруга Чрномељ—Врбовско, дужине 48 км. 
Овом iipyrOiM добија се пајкраИа веза Љубљане са 
Сушаком. Грађеше трајаКе 4 године н коштаће 
укупно око 120 милноиа линара. Од већих обје- 
ката на овој прузи вреди поменути тунсл код Вр- 
бовског дужине 220 метара. У вези са грађењем 
пруге .извршиће се и велико проширење rrocrojehe 
стаиице Чрномељ. 

Цела пруга била je подељена на 5 гра^евии- 
ских дсоиица ради издаван.а у рад предузн.мачима 
путем лицитације. Како су na расписаним лицнта- 
цијама за крајље дсонице (прву и пету) добијене 
високе понуде, то je одлучеио да се ове две део- 
иицс граде у државвој режији. Ma исти начин по- 
ступиће се и са остале три деоппце ако na лици- 
тацијама не буду добивене иовол.ис понуде. 

в) Пруга Карловац—Бихаћ у дужипи од 103 
км. коштаће укуппо око 213,000.000.— дииара. Ова 
пруга послужује два важиа жслезничка правца. Јс- 
аа« je Загреб—Карловац—^Бихаћ—Книн—Сплит 
односно Шибеник. To je најприроднији правац 
везе иаиЈИХ заиадиих крајева са Сплигом и тај je 
иравац пре иеких 70 годииа већ био узиман у ра- 
сматраше, али ради тадашњих политичких при- 
лика  није грађен. Друпи je правац Љубљана—Кар- 
ловац Бихаћ—Baiba   Лука—Добој—Тузла—Ваље- 
'во на једној страни за Београд a на другој страни 
за HHIU, Софију и дал>е, и за Скопље—Солун— 
Атину. Значај овога правца у вези са иашо*! вели- 
ком пругом Краљево—Бан>а Лука довол>но je 
познат. 

4. Приходи 
Ова  установа  иема  својих   непасрвдних   при- 

ND.ia neli се редовни расходи падмирују из при- 
хода од експлоатације државних железиица, a ван- 
редии из опиггих лржаипих прихода и ванбуџет- 
ских средстава. 

V. УПРАВА ДРЖАВИИХ ЖЕЛЕЗНИЦА 
Државне железнице су најглавнија грана слу- 

жбе Министарства саобраћаја. 
Узме.мо ли у оцеиу расходе Управе државипх 

железница предаиђеие no предлогу буџета за 
1939/40 б. г. добиКемо следећи диаграм: 

Број Л\и;1 10 

1939,40 = 
1938 39 = 

1939 40 - 

2.500 

2.000 
■ 

1 

s 

1 

= 2.585,262.891 • 
= 2.200,842.983- 

1.500 378,419.911- - 

1.001) 

(1T2 "/„) 

500 

0 

N 

1938 39 1939 10 

Према иреди.ем аидамо, да су расходи Управе 
државннх железница no предлогу 1939/40 б. г. у 
порасту за износ од 

Динара  +  378,419.911.— 
или за  17.2%  у односу на одобрени буџет за бу- 
џетску годику 1938/39. 

У овоме поиеКању налази се и сума од 143 ми- 
лиона динара за пензије саобраћајних службеника, 
КОЈа се сума досада налазила у буџету Министар- 
ства фннансија и која je сад тамо брисана. Према 
томе стварно повећаи.е нздатака за државки буџет 
износи 378,419.911 — 143,000.000 = 235,419.911.— д. 

AKO сада разложимо расхсхде Управе држав- 
них железница, првма диаграму бр. 10, na поједипе 
карактеристичпе расходе, то ћемо добити следећу 
слику: '   . 

2) 

Мил 

Преглед расхода Управе државних железница no врстама издатака 
Материјални Отписи, ануитети 

редовни н ванредии расходи 
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Пре.ма томс, ако  изпршимо рачунску анализ\ 
оиих издатака добијамо следеће; 

а) Л и ч H и   p a с х o д и: 
1939/40       =    1.066,359.939.— 
1938/39       =       884.585,086.- 

1939/40       +■      181,674.853.— 

б) M a T e<p и j a л н и   p e д o в« и  p a c x o д и 

или + 20.6?o 

1939/40 
1938/39 

1939/40 

1.257,152.955.- 
1.136,630.995.- или + 10.7% 

и   ванредни 

или + 41.1 

120,521.960.— 

u)    O т п и с и,    a н у и т с т и 
p a с х o д и 
1939/40       =       261,750.000.— 
1938/39       =       185,526.902.— 

1939/40        + 76.223,098.— 
Из предшег видимо да су се кредитн Уираве 

државннх железница за поједине расходе осетно 
iioBeiia.TH и то: за личне + 20.6''o, за материјалне 
+ 10'7% и за отписе, ануитете и нзванредне рас- 
ходе -f 41-%, у односу на одобрење кредита за 
1938/39 б. г. 

Узме.мо ли у обзир односне накнадне кредите 
и напред поменуте пензије, онда ћемо добити са- 
сиим другу слику овога повеКања и то: 

a)   Л и ч и п    p a с х o д и 
у  1939/40 nuHchaihe изиоси 181,674.853.— 

143,000.000.— 

+       20,000.000.— 

6,360.000. 

ако одбијемо пензнје 
Остаје стварно повећање .    +      38,674.853.— 

или    свега    +    4.4%    уместо 
+ 20.6%, према буџету расхо- 
да за 1938/39 б. r. 

Ово iioBehaibc односи се у 
главном 
1) на позицнје за нова иекзио- 

nncanja у току  1939/40 б. г. 
2) на исплату 530 нових служ- 

беника који се предвиђају 
за   1939/40 б.  г + 

3) за унапређење постојеКих 
службеника у периодске по- 
вишнце —■ које je аутомат- 
ско, затим за додатак на 
кжупоћу и иајзад за разли- 
ку на нсплати споредних 
принадлежшасти       .... 

б)  M a т e p и j a л н и   p е д o в }i и 
У прелогу  1939/40 б.  г. износи 
повећање + 
ако одбијемо накнадне кредите 

'остаје стварно повећање . 
или свега 0.93% уместо 10.7% 
пре.ма буџету расхода за 1938/39 
буџетску годину. 

Уз данашње прилике са скоком цена матери- 
јала с правом се може рећи, да материјални рас- 
ходи — редовни, уопште инсу ни повећани, већ 
напротив смањени. 

в) С) т п п с н, a ii у н T e T и H в a н p е д н и 
p a с х o д и 

Приликом расматрања ове групе расхода, мо 
рамо одмах истаКи, да осегна сума ових расхода 
пада на отплату ануитета за разне зајмове, закљу- 
мене у раннјим и у ^прошлој години. Према томе, 
ако одбијемо ове обапезне исплате, које се морају 

+      12,314.855.— 

p a с х o д и 

120,% 1.960.— 
110.000.000.— 

+       10,521.960.— 

Днн. 40,000.000. 

безусловно исплатитн, то ћемо за повећање ових 
расхода добити следећу слику: 
У  1939/40 б. г. lUJiieliaibc нз- 

ноои  76,223.098.- 
Мање  ануитеги  30,596.483.— 

()стајс сгиарно повећање свега    +     45,626.615.— 
или   свега   -f   24.6%    у   место 

I   41.1%  прсма буџету расхода 
за   1938/39 б. г. 

Од овог noBehaiba отпада и то: 
1) Ha 11редви1)ену реконструк- 

цију пруга: Брод—Дсрвенга, 
Сарајево—Добој, Лозница—• 
Шабац, Метошица—Зајечар, 
Краљево—Крушевац Босан- 
ски Новн—Бих&ћ и Рача— 
Бијеллдаа, као и за откуп по- 
требног зсмлЈИШта за рекон- 
струкцију ових '.пруга .    .    . 

2) за набавку кочница и водоиа, 
које je nama Управа обаве- 
зна да уведе на нашим ваго- 
ни.ма. према примл.еннм оба- 
везама од Међународне же- 
лезнич. уније износи кредит Дин. 5,000.000.— 

3),-Остатак у износу ад . + Дин. 626.615.— 
пала na стварно nosehaite кредита за редовне го- 
дишње отписе за инвентарске предмете и постро- 
јења Управе државиих железница. 

Кредити под тач.  1  кису досад бнли предви- 
1)ени   и   ja  сам  дужан  Народном   претставништву 
дати објашњење заппо их тражн.м   и   какав   omi 
значај имају. Интезивном изградњом всликпх  но- 
вих линија нормалног колосека мења се карактер 
name железннчке мреже. Њезнни се задаци и ње- 
змие могућиости потпуно мењају и тим изменама 
морамо изиКи у сусрет и оним   деловима   мреже 
na које he пасти новн тежи задаци. Ja сам TOKOM 
излагања напоменуо, како je изградња пруге Ва- 
раждин—Копривница захтевала велике радове на 
прузи Копривница—Оснјек, како би се и ова оспо- 
собила за иитезиииијн caoGpaliaj. Исти je случај са 
пругом која je продужење линнје    Севница—Сент 
Ј.Јанж до Требња и у наставку нова линија Чрно- 
мељ—Врбовско. Изградњом лнннје   Бања   Лука— 
Краљево мрежа нашнх   узаних   пруга   мења   свој 
обим и карактер. Један знатан део клијентеле уза- 
них пруга ГЈрБћиће на иормалну пругу, a постојање 
узаних   линнја   изме1>у   две   главне   лнније   Баи.а 
Лука—Крал>ево  н  Новска—Београд није  оправда- 
но. Tora ради мора се мислити на реконструкцију 
узаних пруга које вежу ове две главне линије. 

Приликом paCiMaTpatba рада наше железничке 
мреже у Генералној дирекцији железница конста- 
товано je да су неке узане пруге већ толико оптере- 
lieHe да не могу да за.довоље више данашње по- 
требе. Констатовано je надаље, да нам не стоје na 
расположењу ни техиичка средства, којима би мо- 
гликапцитет тих линнја код данашњег колосека 
повећати. Познато je, да ако једна једноколосечна 
ируга не може да задовољи иотребе a њезин се ка- 
пацитет ne може повећатн, ona се удвостручава. 
Али, познато je, да и узана пруга дуплог колосека 
може бити замељена пругом нормалног колосека 
са великим предиостима sa саобраћај и привреду. 
Tora ради ja сам се одлучио да предложим норма- 
лизовање свих оних узаних пруга које су сада већ 



СТЕИОГРАФСКВ ВЕЛЕШКН 493 

преоптерећене саобраћајем. Te су пруге углавном 
i ри и сис три имају као полазну тачку железнички 
чвор Сарајевски. Једна je линија Сарајево—Брод; 
друга Сарајсво—Београд; трећа Сарајево—Метко- 
Biih. Најпотребнија je реконструкција линије Сара- 
јево—Брод, и ja ту реконструкцију предвиђам у 
два  дела и то:  Capajcito—Добој  и Кулаши—Дер- 
вента^ Брод.   Кулаши   je   нова   станица   на   иовој 
ирузи Добој—Бања Лука. Остале две лиије мора- 
he доћи једна за другом до изградње. Прошире- 
ibeM железаре у Зеиици и изградњом нове грубе 
пруге за израдушина неопходно je потребно да 
овај центар наше тешке гвоздене индустрије буде 
што upe повезан нормалним колосеком са нашим 
главним пругама према 1ИСтоку IH западу државе. 

Мени je драго, што могу, господо, овде кон- 
статовати да je повећање саобраћаја у централним 
областима наше Државе стално и непрекидно. To 
нам   ie  доказ да привредни живот тих области иа- 

'дује једним природннм темиом и да тај живот 
има   природие услове за своје развијаље. To нас 
пупи надом, да ћемо интезивним и смишљеним pa- 
•lOM   те   такозване   пасивне   крајеве   претворити   у 
плодне   за  нашу прнвреду  н оспособити за један 
бољи живот. Сама изградња наше железничке мре- 
Же   не   игра ту споредну него врло важну улогу. 
И то   ће нам дати храбрости да приступимо оним 
после цњим грађешима великих пруга која he завр- 
пјити "нашу мрежу главних пруга нормалних коло- 
сска   Наш je народ доказао да je способан за тај 
велики  напор, a његов навредак и привредни жи- 
вот захтева од нас да ra извршимо. 

Реконструкција пруге Краљево—Сталаћ као и 
нормализовање пруге од Зајечара до Метовнице, 
односно Бора долазе одмах после изградње пруге 
Баша Лука—Краљево као непоходне. Рудник Бор- 
ски има велике потребе за саобраћајем, a линија 
Краљево—Сталаћ биће само део линије    Пирот— 
јјиШ Сталаћ—Краљево—Ваљево   и   даље   преко 
Бања  Луке за Загреб, Љубљану и иностранство. 

У тач. 2 тражим повећање од 5,000.555.— ди- 
нара за набавку кочница и водова који се имају да 
спроведу на нашим вагонима. Taj издатак je извр- 
шење обавезе коју смо примили у сарадњи са 
Међународном железничком унијом, н raj издатак 
има да служи побољшању, упрошћењу и већој без- 
бедности нашег саобраћаја. 

11рсдви1)ене кредите можемо поделити у три 
врсте, односно групе. Прво имамо расходе који су 
независни од интензитета саобраћаја, затим, који 
су зависни, и напослетку издатке за нове градње, 
који днректно и момснталио ne користе ни побољ- 
шању ни редовном одвијању саобраћаја, али који 
he убуду^е имати иеоцеи.иве користи, како за нор- 
мално развијање саобраћаја ,тако и за саме при- 
ходе Управе државних железница. 

У прву груиу расхода спадају расходи персо- 
иалии, тј. плате оообља, као и додаци на скупоћу 
чиновиика, како ДИЧНИ тако ,и породичнн, a онда 
поскупљење радне снаге, као и опште поскупљење 
материјала потребиог за погон и одржаваље сао- 
браћаја и напослетку повећаље ануитета за от- 
плату дугова и обавеза државних железница на 
оскову iiocTojelinx уговора. Сви овн расходи и њи- 
хово повсНање не eroje ниукаквој зависности 
од обима и иитензитета самога саобраћаја. 

Међутим, један велик део расхода за матери- 
јалне потребе државних железница, потпуно je за- 
висан од саобраћаја тако, да чим се cao6paliaj по- 
већава, било no обиму или интензитету, ти се расхо- 
ди такође не-избежно повећавају. У ову групу ра- 
схода долазе у првом реду издаци за погонска 
средства, гориво и мазиво, материјал потребан за 
оправку возних средстава, радна снага за те оправ- 
ке, километража возном и маневарском особљу, 
све иремије егзекутивном особл^у и особљу у ра- 
дноннцама, материјал .и радпа снага за редовио 
одржавање пруте итд. Сви се ови издаци повећа- 
вају сразмерно иовсНању саобраћја и њихово iio- 
већање претставља бита« услов, да се cao6pahaj 
може уопште повећати. 

У трећу групу расхода долазе они расходи, 
као што смо већ напоменули, који lie тек у доцнн- 
јем времену донети директне користи нашим др- 
жавним железницама, a то су разне реконструкције 
појединх постојећих пруга, и њихово прилагођа- 
ваше потребама данашњег модерног саобраћаја, 
као и само усавршавм.е нашег nocrojelier возног 
парка. 

AKO сада, пак, посматрамо поједине врсте рас- 
хода, распоређене према њиховој буџетској по- 
дели, тј. према буџетским партијама, које одгова- 
рају појединим гранама службе, то liCMo код по- 
јединих расхода добити следеће елике. 

3) Преглед личиих расхода према појединим гранама службе 
Мил. Управна CaoGpahajHa Машинска Грађевинска 
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Овај luiui првглед показује да су личпи рас- 
ходи у свима службеним гранама сразмерно пове- 
Каии, изузев службе осигурања, тј. пензија. 

Тако видимо да су лични расходи повећани: 
a) Код Управне службе за      +     2,896.240,—   или     5.94% 
б) Код Саобр.  службе  за + 14.399.357.— 3.91% 
u) Код Mamim, служое ла + 4,325.562 — 2.61% 
г) Код Грађев. службе за + 2,325.340.— 1.83% 
д) Код ociiry[)aii>a за .    . + 157,728.354.— ,      91.14% 

Укупно .    . + 181,674.85;}.—    нли    20.6  % 
од  укупио   одобреиих   расхода  за  личне   принзд- 
лежности mi оумсту за 1938 3') б. r. 

Док овако стоји стање са личиим расходима, 
стање службеиика Управе лржавних железнмца 
даје нам  следећу слику: 

4) Преглед бррјног craiba службеника 
Мил. Број  13 

40 -f 
——i 

во i 
1 

1 
1 

20 r- 
3 K 

1 

Hi 
s 

0 

1939/40 = 37.577 
1938/395=37047 
939 40 +      530 

(+1,5",) 

938,39 9.4!)-H) 

Од овог повећања ()собл>а отпада na поједине 
службе и то: 

а) Ha управну .    .    .    .    +    55 или 2.8% 
б) Ha саобраћајну   .   .   +337    „   1.8% 
в) Ha машннску   .   .   ,    +    94     „    1.1% 
г) Ha грађешнску   .   .   +   44    ,,   0,7 % 

Свега    + 530 или 1.5% 
од умупмо одобреиих мсста no буџету расхода за 
1938,39 б. г 

Погледамо ,ли сада, upe нег.о лн npel)&MO иа 
образложсње расхода по појединим гранама слу- 
жбе, материјалне расходе како су распоређепп im 
појединим рранама, то и.мамо следеће стање; 

Предљн преглед показује нам да су матсри- 
јалви расходи у свима грашма повећаии и то: 

;i) У  управној за 
б) У саобраћајнрј за 
н) У  машинској за 
г) У   грађевинској за 
д) У иста.шм расходима за 

Укупно за 

+ 1,064.292.-- или    7 
+ 23,757.791.—   „    23, 
+ 85,209,925,—   „     12 
+ 14,295.728.—    „      5.3% 
+ 72,417,322,—    „    30.9% 

+ 196,745.058.— илм 14.9',',; 

од укупно   одобрених   материјалних   расхода  no 
појединим гранама за 1938/39 б. г. 

Морамо одмах пагласити, да се осталн расхо- 
ди састоје из следећих no буџету предложених 
расхода: 

Динара 
а) Разних редовних расхода       43.251,714.— 
б) Дотацнје   Гииптапској    штедионицн    за 

манипулативне   трошкове         1,500.000.— 
u) Отписи  3,926.615,— 
i) Oiiuiate  луга  257,073.385.— 
л) Обавезе  из ранијих година  500,000.— 
ђ) Помоћ  удружењииа  250.000,— 

Укупно днн.    306,504.714w— 

Анализа појединих расхода no гранама службе 
како je мапред изложено изгледа овако: 

(i) Управна служба: 
Према диаграму бр. 12, 13 и 14 видимо да су 

кредити код управне службе noBeliaim, и то: 
а) Лични за        .    .    .    .    + Дин. 2,896.240.— 
б) Материјални за .   .    .    +    „      1,064.202.— 
в) Број места за    .    .    .    + 55.— 
Управна служба обухвата: главну управу са 

општим одељсњима, затим фииансиску службу, 
службу Контроле прихода, Комерцијално оде.л.с- 
ње Генералне дирекције, економску службу и нај- 
зад магацинску службу. 

Код личних расхода иовсћање je учињено 
углавно.м услед повећања броја особља за -\- 55. 
Од овога броја особља отпада на повећаље код 
опигтих одељсња + 37, код Одељења за контролу 
прихода ■— 13, код Комерцпјалног оделЈења -f- 32, 
код економске службе — 2, a код магацинске слу- 
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жбе +   1- Тако да у крајњој липији повећањс из- 
носи  +   55. 

Повећање броја особља код опппнх одсљсња 
настало je na тај начин, mro су службеиици upe 
мештени из других одељења на рад у нопим отсе- 
цима за обрачун и ликвидацију пензија, тако, да 
овде и нема у ствари иикаквог повећања, јер су за 
TS места смаи.еиа места код осталих служба. Код 
Комерцијалног oдeљe^ba се морало извршити 
ово повећање службеника услед тога, што je уве- 
дена нова механичка метода обра1уивања стати- 
стике тј. уведене-су машине „Холерит" система. 
Рад на овим маппшама изнскује млађе особл.е које 
треба   обучити за рад на овим машинама. 

Ледан мањи лео noBeliaiba лнчних принадлеж- 
ности отпада на псриодско yHaiipel)Cii>c особља, 
које се мора вршнтн сваке године за извесан број 
r)co6/ija,  према Закону   o   државном саобраћајном 
особлуу. 

Материјални расходи су повећани само за нај- 
нужиије потребе, и то углавном ради поскупл.с-и.а 
иатеријала тако, да се овде и не може говорити o 
иеко.м стиариом мопсћап.у крелпта за мптсријалне 
расходе. 

7) СаобраГичјно-комерцијална служба 
Ha основу напред изложених података v сли- 

цм 12, 13 и 14, кредити саобраћајно-комерцијалне 
службе повећани су и то: 

а) Личип за .    .    .    .    + Дин.  14,399.357.— 
б) Материјални  за    .    +    „     23,757.791.— 
ii)   FSpo.i  места  за  .    .    +    „ 337 
Саобраћајно-комерцијална служба као целина 

мретсгавл.а збир многобројних подрс!)С11их служби 
и аужности којс саме за себе чине извесну целину: 

1) служба v централи; 
2) станична и магацинска служба и 
3) возна служба. 
Подела дужности унутар ових служби задаје 

иного труда ii тражи нарочито 110знаван>е ствари, 
icp треба постићи максималан успех у раду, распо- 
ређујући сваког службеиика према његовим спо- 
собноспима да буде поставлЈен тамо, гле he бити 
искоришћен, н још нешто више, где ће и установа 
и односни службеник бити задовол>11и. Тешкоћа се 
повећава и тиме, што треба стнорнти такво осе- 
ћање односа службеника, да uc постоји нетрпељи- 
вост и завист. To се може постићи само na лва 
начин-а: 

1) ла сваки службсник заузима своје место у 
служби према својим квалификацијама и способ- 
ностима   и моралиим вредностима; 

2) да сваки службешш oceha праведну приме- 
ну закона, прописа и наређења. 

Пр^рола егзекутивие службе уопште, a саобра- 
tiajiio-комерцијалнс иарочито, таква je да ona не 
трпи одлагања. Неодложност и »мператии it-cn су 
иаи сиакс дискусије. Овај приицип мора да се no- 
штује без поговора ,јер би материјалча n корална 
штета за установу била вслика a за народну прн- 
врел\' ол ислогледних последица. Ове чнњенице 
само iiojemuipajv зиачаj саобраћајно-комфцијалне 
службе. Наша настојања, да се све супротностп у 
односима службеника изгладе, имају успеха уколи- 
ко се то односи на вршење службе и лнсцнплину, 
али она друга страна, која je за сваког службеника 
најосетљивија — материјално обезбеђење    и   ко- 

piiiulicibe законско! права — заузимањс положаја 
no квалификацијама и способностима, није увек у 
нашој MohH. Ова лруга страна тешко сс залово- 
л.ава због нелостатка буџетских кредита и места 

ма ла служба овакво стап.е посп ca великим те- 
ретом. 

Једно, не мање важно, питање рада службени- 
ка (.аобраКајио-комсрцијалпе службе и то — егзе- 
кутикне — јесте радно време. lio општкм закон- 
смим прописима спроведеи je принцип осмачасов- 
ног раднрг лапа. Прмрода наше саобраћајво*комер- 
цијалне службе je таква, да се и поред најбоље 
иол.и и у редовним приликама не може овај прии- 
цип да спрбведе. Овде je реч само o егзекутивној 
саобраћајно-комерцијалној служби. 

Неодложност извршсп.а наређења o саобра- 
hajy возова и превозу лица нс зна за iipimiuin 
осмочасовног радног дана: потреба службе за- 
хтева веЈги напор — службеници то подносе — али 
и тај напор има овојих граница - - a још више on 
може имати и недогледних последица и за самог 
службеника и службу. Преморен службеиик маи>е 
je отпоран, a у преморсности не може ла лужност 
обавл.а савесно и свссно. 

Ови разлози налажу нам да нагласимо једно: 
да je велика одговорност« опаоност ne подмирити 
потребан број особл>а и материјалиа оредства за 
обављање егзекутивне саобраћајио-комерцијалне 
службе. Стога je неотклоњив императив, mro смо 
v предлогу буџета саобраћајно-комерцијалие слу- 
жбе за буџетску год; 1939'40 изнели право стан.е 
службе и њене потребе. 

Поред редовних законскнх прописа n iipim- 
ципа, који су меролавни за састав предлога буџета, 
при нзрали предлога буџета за б. г. 1939'40 полилп 
смо рачуна o  следећем: 

1) обезбе!)ење редовиог и правилног обав- 
.i.an.a целокупмс саобраћајно-комерцијалне слу- 
жбе a марочито безбедан превоз лица и добара, 

2) испуњење свп\ закопских upornica, правил- 
ника н наређења којима су рсгулисапи односи слу- 
жбе, како у гк)глел\- редног времена, исто тако и 
v одређеним дужностима, 

3) обезбе1)СИ.с свих лаконпм и правилницим;! 
предвиђених макпада за обавл.ање олре1)е11их ду- 
жиостн, и 

4) риторозна niTCAiba увек, и на сваком месту, 
али у границама могућности. 

Kao допуиа напред изложеног могу иам no- 
служити и следећи подаци o лужиии жслезничкс 
мрежс  и броју особл.а према утврђенвм нормама: 

Експлоатациоиа дужима пруге 1929 год. нзно- 
сила je 9.231 км. a 1938 иа дан 1 VII: 9.434 км. да- 
кле, више за 203 км. Службсннх јединица саобра- 
Кајно-комериталне службе 1929 год. било je 1.646 
a na лан 1 Vil'. 1938: 1.743 за 97 више. 

Ово стањс у 1938 и 1939/40 гол. he се повећати 
ради отварања пових пруга и то; 

1) Пожаревац—Кучево ^8.8 км. 
2) Устипрача—Горажде—Фоча     .     .41.8    „ 
3) Св. Јанж—Севница       13.3    ,, 
Дужина пруге у експлоатацији повећаће се за 

116 км. a број службеиих јединица за 17. tloBefaa- 
п,LM експлоатаци<)11с лужнпе пруге и броја слу- 
жбених једииица смашиће се однос у негативном 
смислу, што значн да ће особље бити више иско- 
ришћепо но што je дозвољено. 
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Иормирање особл.а нршспо je ранијс н број 
сс повећана према порасту службе. Предлог бу- 
џета je рађен на дапаши.ој бази и рн није у стању 
да задрвољи потпуно потребу. Треба још додати 
iionclian.e пруга у експлоатацији и број службеиих 
јединица тако да Кемо добити још неповољнију 
ситуацију у томе погледу. 

Преглед дневно-возних км. за све возове 
са превозом путпика 

/935/36        36/37      37/38        38/39 + 
73.729       79.490    86.474      92.925       4.451 

Предвиђено    повећање    у    1938'39   г. 
1537/38 г. износи   1,624.616 км. тј. за 4.60% 

+ % 
4.6 

према 
нпше. 

но- Исто тако задоволЈапајућс je стање броја 
зова који су стварно саобраћали и то: 

/935' 1936 /937 /938 дп  1-Х 
666.925      686.254      749.267 659.962 

као што je повећање броја возова реално, мовс- 
ћање возинх км. према год. 1937 и 1938 je још 
neiie, што показује: 

iVleoeu 1937 1938 + um 
1 4,028.991 4,347.957 + 7.92% 

II 3.750.787 4,056.927 + 8.16% 
III 4,146.090 4,590.909 + 10.79% 
IV 4,238.378 4,556.320 4- 7.25% 
V 4,375.437 4,763.228 + 8.86% 

VI 4,497.492 4,677.448 + 4.60% 
VII 4,750.168 4.,945.403 + 4.11% 

VIII 4,888.7 Ki 5.048.134 + 3.26% 
IX 4,801.324 5,014.209 + 4.43% 
X 4,858.456 5,202.777 + 7.09% 

r      6.50% 
Ilonehatbc   броја  возних  км  према   попсћању 

броја  возова  je у управној  сразмери,  из чега  се 
да закл>учит1и да je повећани број позова саобраћао 
на дужим релацијама. 

Из наредиог прегдеда o iioBeliaft>y бруто-тои- 
ских и колско-осовинских км. доћи ћемо до много 
повол>иијнх резултата. 

Бруто-тонски кплометри 
Месец 1937 1938 + ii.ni     — 

I 1,080.143 1,167.029 + 8.04% 
II 1,040.598 1,143.720 + 9.91% 

III 1,134.895 1,308.108 + 15.26% 
IV 1,219.602 1,331.222 -|_ 9.15% 
V 1,243.838 1,364.588 + 9.71 % 

VI 1,283.412 1,315.995 + 2.5  % 
VII 1,372.162 1,408.082 + 2.62% 

Vili 1,463.339 1,493.439 + 2.06% 
IX 1,485.051 1,552.785 + 4.56 % 
X 1,499.566 1,606.305 + 7.12% 

7.00% 

Колско-осовински  кнлометрн 
Месец 1937 1ч;ч + или      —■ 

1 150,600.738 160,890.620 6.83% 
11 144,11 1.613 160,246.121 11.19% 

III 159,232.107 182,794.049 -f 14.80% 
IV 171,441.212 184,883.964 + 7.84 % 
V 175,073.436 188,979.403 + 7.94 % 

VI 181,661.868 182,121.791 + 0.21 % 
VII 191,498.156 194.649.341 + 1.65% 

VIII 204,292.486 205,133.408 ■   ц- 0.41% 
IX 208,853.894 213,823.376 + 2.38% 
X 210,242.736 223,956.253 + 6.52% 

+      5.60% 

Колико je важно повећање бруто-тонских кн- 
лометара, чији просечан проценат повећања иде до 
10.41 + , још важније je што je проценат колско- 
оспвннских километара у •обрнутој сразмери премл 
њему, из чега се закључује да je искорншћавање 

•кола било повољније. 
Ови подаци сами no себи су довољни да оправ- 

дају како гговећање кредита 3ai личне расходе, 
тако и повећање броја особља a у исто време и 
noBehaiuc и самих креднта за материјалне расхо- 
де, јер су и материјални расходи саобраћајио-ко- 
мсрцијалне службе у врло великој завнспостн од 
личних рвсхода. Уколпко се повеКава број особ- 
ља, то одмах повлачи и повећање материјалних 
расхода, пошто су ту у питању нсплатс: попут- 
miiie, километраже, додаци на ноћни рад, као и 
иабавке одела, a уз TO cv потребпи и већи изда- 
ци за каицсларијске потребе. 

8) Мапшиска служба 
Код ове службе, према подацима иапред из- 

ложеипм у диаграмима 12, 13 и 14, повећаше из- 
носи: 

а) Лични расходи за    .    .    .    +    4,325.562.— 
б) Материјални   за   .     .    .    .    + 85.209.925.— 
в) Број особља за    .    .    .    .    + 04.— 
Повећање личних расхода оправдава сс услед 

повећаља броја службеннка и то: 
код централа за 12 
код вуче за 78 
код радионица за  . . . .  4 

Свега за . . . 94 

Ово повећање броја регулисаних буџетских 
места не долази услед предвиђања нових службе- 
ника, већ се ова буџетска места предви1)ају за по- 
ставл>аи>с оних радннка, који се већ иалазе у 
службн и који стварно врше дужност регулисаних 
слулсбеника и то: м-вођа, ложача, прегл. кола, по- 
словођа, руковалаца материјала, цртача, админи- 
страаивннх и рачунских чнновиика и т. д., a који 
ne раде као радници. 

Међу овим има извесан број свршених учс- 
пика  железничких занатлиских школа. 

Оваква je ситуација ластала због тога, што 
радионице н днрекције морају да изврше програм 
рада у одре1јеннм роковима и да одговара^у за 
тачно гтримењивање постојећих прописа. У оск\- 
дици регулисаних службеника, снлом прилика 
принуђени су да за извеснс послове употребс 
раднике, пошто би у противном одговарали за не- 
извршеи>е додел.ених им радова. 

Али овом поступку већ једном треба учинити 
крај и одобрнти no буџету потребан број места 
за регулисаше положаја таквих радника no од- 
редбама Закона 6 државном саобраћајном особ- 
љу. Само ће се na овај пачин служба обавл.ати у 
духу постојећих проииса. 

Овим повећањем машписка служба hc добити 
потребап број службепика, поставл>ених надлеж- 
ним ррешењем; затим, престаће потреба да се упо- 
требљ.авају радници за канцеларпјски рад, што je 
иначе 3ai6paii>eHO наређењима; надаље, они пак 
радпици који се већ дуже времепа употребл>авају 
за послове које врше регулпсани службепици и 
који се стално обраћају молбама за регулисање. 
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моћи he се поставити према својим квалификаци- 
јама no Закону o државном саобраНајном особљу. 

Ha крају напомии.емо и то, да се у предлоту 
буџеха за постављањс ових радника no Закону 0 
државком caoopaiiajitOM особљу тражи мањи кре- 
дит односио фииансиски ефекат од оног који on 
био потребан за исплату нлиховкх иаднпца, ако 
стаи.с   iH-iane исто, као и до сада. 

noijeliaibc личних расхода ■дошло je услед тога 
mro 'CV CBiH служпснпцп, који Ке бити yHanpel)Ciiii 
у току lOSS'SO буџ. годинс унети у буџет за Г).\1,1. 
падину 1939/40 ca пуним пЈтнадлежностима, KOJI; 
импотоме унапре1)ензу прнпадају без обзира, што 
v току 1939/40 буџ. год. неће уживати те припад- 
лежности кроз Цвлу аву буц. год. већ након 12 Me- 
cenu no унапређењу; и, најзад, због предвиђеног 
финансиског ефекта услед унапређења службсни- 
ка v току 1939/40 буџ. год. у периодске тговишице. 

Повећан>е материЈалних расхода оправдава сс 
такоћс повећањем caoopaliaja, као и шхвећањем 
падне  снагс и поскупл.ивањем материјала. 

Ни одобрени крелити за ову 1938'39 б. г. у ди- 
irnpa 8fi9.464.S13.— нису били довол>ни до краја 
годпне, те су услед тога од стране Мипистарсти.ч 
(јжпшгсија морали битп одобрепи накнадни креди- 
ги за млтеријал и радну снагу у износу од динара 
84,000.000.— ." 

За дстаљније објашњењс потребе повеКап.а 
кредита на поједтгим граиама ове службе изложм- 
liCMO овде кретањс саобраћаја према машинској 
стагпстици од 1935/36 буи. год. и лал>е. 

a)    Извршеи   рад   у   локомотивскнм   километрима 
кретао се како следује: 

у   1935/36  б.   г.  извршено  62,646.994 лок. км. 
у   1936/37   б.   г.   извршено  65,630.303    „     „ 
у   1937/38   б.   г.   извршено  73.300.105    „ 
за  ссдам месеци 1937/38 б. г. илпршепо 42,837.643    „     ,, 
за ссдам месеци 1938/39 б. г, извршено 45,360.035    „ 

Према томе цзпооило je ипвеИање рала у из- 
иршепкм локомотипским киломстрпма: 

у   1936/37 б. г    4.6% 
према раду v ШЗБ^ЗВ б. г. 
v   1937'38 б. г 11.6% 
према раду v 1936/37 б. г. 
За седам мосеци 1938/39 б. г. . '.    . 5.89",; 
према раду у истим месецима 1937/38 б. г. 

ОГкчирпм на развој привредних ирилнка у зем- 
љи очекујемо да he се noBehaibe 'од 6%, које се 
показује у првих седам месеци ове буџетске го- 
липе задржатп у току целе буџетскс године и да 
lio према томе рад у 1938/39 буџ. год. износити 
7H,f)OO.O00 лок. KM. 

Предвиђалло, да lie порахтг у 1939/40 б. гх>д. 
прсма порасту у 1938/39 б. г. бити у сразмери ca 
irop;icTo.M у овој буџетској гадини према пораст\ 
у црошлој буџетској годиип n да he према томе 
и.мгоспти 6.0% 

Међутим можс се стварно очекивати већи IKI- 
раст саобраћаја, него што га овде предвиђамо. 

Ун повећаће од 6.0% према рвој буџ. под. из- 
носиће дакле у локомотииским километрима; 

у 1939/40 .г 78,000.000 лок. км. 

Овоме броју лок. километара који произлази 
ИЗ пораста caoi^pahaja на лпсадањпм пругама и 
нз caoopaliaja на прузи Пожарсвац—Кучево, која 
се дсхвршава, "мају сс придодати још и кклометри 
моторипх возова иормалног и узаног колосека 
чијп износ за првих свдам месеци ове буџетске 
гадане je 240.000. 

PaMviiajvhii диеино једап пар возова ИЗМеђу 
Београда и Сарајева и предвнђена два воза нзме- 
hy Сарајева и Дубровника, износи број годитм.с 
пропутованих километара 807.000. 

Пуштањем ооих возова у оаобраЛшј ne сма- 
iiA'je се рад napne вуче, ге je ово чисто rioBehanie 
Иввршеног рада у кнломегрима. Овој милометра- 
жи трсба додати и кпломсгражу моторпих кола 
пормалног колосека у нзпосу од 200.000 км. год. 

Евентуално yBol)eibe једног napa возова na ре- 
лацији Славонски Брод- Сарајево прсма појавље- 
iniM тражењима у последње време, na место пред- 
вмђеног другог пара na релацији Сарајево—Ду- 
бровпик, nehe знатпије утицаiи na предвиђени број 
пзвршених километара, 

б) Извршен рад у 1000 брутотонскнм километрима 

кретао се како следује: 
у 1936/36 б. г. из&ршено ie .   .   •    12,580.528 хн.-1>ада бтткм. 
v 1936/37 б. r. извршено je .   .   .    13,563.411 
у 1937/38 б. Г. ИЗВршено je .    .    .    15,787.770 
за првих седам иесеци  1937/38 б. 

г.  изпршемо je 9,587.145       „ „ 
за првих седам мсачш  11138/39 5. 

г. извршено je 10,011.751       ,, '., 

Према томе износи повећаље рада у 1000 бру- 
тотонским  километрпма 

у 1936;,37 б. г 7,8% 
пре.ма раду у 1935/36 б. г. 

у 1937/38 б г 16,4% 
пре.ма раду у 1936'37 б. г, 

за првпх ссдам меоеци   1938/39 б. г.    6,3% 
према пстпм месецима 1937/38 б. г. 

Задржи ли се проценат noBehan.a извршеног 
рада у 1000 бруто-топскпм километрима од 6,3% 
V гоку целе ове буџетске године, imnocnhe рад у 
1938/39 буџетској годппп  16,700.000 бпкм. 

Уз аналоган сразмер проценгуалнаг повећања 
рада у 1000 бруго-топскпм Кјклометрима, како je 
то предвиђено код рада у локомошвскпм киломе- 
грима износио би извршеп рад у 1939/40 буџ. РОД. 
17,600.000 бтткм. 

Знатније усавршавање и побол.тање друм- 
ских комуппкацпја и друмосих моториих возила 
»одн пепрестапом iionehan.v caočpahaija na друмо- 
вима. 36.ог тога и сама железиичка управа при- 
морана je да убрза саобраћај путшгчких возова 
прпмеп.ујујт за то погодна мофориа возила од 
лакшвг. материјала и ca мањим грошмавима за 
адржавање. Зато у том погледу возови ове врстс 
Mopajv бити предвиђени ca релашвно мањим бро- 
јем мвста и састављени од лавсих вскзних јединица 
радп омогућавања брзог гтолаза из стапица и раз- 
вијап.а иоГтх орзппа na отворвнај пруви. - Има- 
јући у виду сва првимућства OBOI повог начина 
оарбраћаја који омопућзва: већу брзину, више 
удобности, rnnivocTii и економије, железиичка 
управа je ставила ссби у задатак да у току ове го- 
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дине, проучи и  решн питање caooahaja моторпих 
позона на релацијама: 

Београд—Љубљана 554     км. 
Бесмрад—Загреб 412,5  ,, 
Београд—Скопље 450 
Београд—H omi   Сад     ....      75,5   ,, 
Београд—Суботица 178 

1670     км. 

Увођење погодних мотојших возова, којн све 
iiHiiic и umne освајају места и код иносграних 
управа желсзаичких, na псшенутим релацијам i, 
rpajaibe путовам.а .чииио би се смањило н омогу- 
Кило поволлшју комунпкацију 11зме1)у наведсни.ч 
места. Такво путовање трајало би највише између 
Београд—Л>убл>ане око 61- часова 
Београда—Загрсба А\± „ 
Београда—Скопл.а „6 
Бе нграда   I lonor Сада    ,   .   .   .     „    1 „ 
Београда—Суботице ,   S'/i ,, 

Полазећи са гледишта папред иаведепих дп- 
рвктива, окелезничка управа Г>и за службу путнич- 
ког саобра^аја у току ше годипе имала да про- 
всде чштребан број опита са иоторшш колима 
радн избора, с јсдпс странс, најпогоднијег типа 

. кола за наше прилике н, са друге стране, иајпо- 
годкијег мсхашчког уређаја — за нате прилике 
и гормво у прнмени код нас. 

TOM приликом уредило би сс и питање одр- 
жавања тих моторипх возила у државним или при- 
ватним радионицама као и образовање особл>а и 
no.'uiaaihc подмлатка за моториу иучу, која сс ио- 
степено, подизап.см повнх пруга прско брдских и 
плаииноиих крајева, најавл>ује и код нас. 

Ми смо na пормалиим пругама већ имали ис- 
куства са моторннм колима која се нису увек no- 
казала најбољим. Таква пскуства имале су н же- 
лезнкчке управе у ииостранству, које оу платиле 
велике суме за проучаваже тога питања и вршеље 
omna. Зато ми je гим драже, urro вам могу саоп- 
пчити, господо, ла смо иа узак.мм пругама увели 
NKM-opnc возове израђене у нашим дрмаћим фабрИ' 
кама и да су ти моторип ВОЗО0И с пупмм услсхом 
адговорили својим задацима. Са седам компози- 
ција, које смо иабапили, MOIIH IICMO у овогодишњој 
гурпстнчкој сезони одржаиати дневни саобраћај na 
све три главне пруге мрсжо узаиих пруга, и то na 
прузи: Београд—Сарајево', Сарајево Дубровник и 
Сарајсво—Брод. Hama железнпчка управа пово- 
дом уво1)еи,а моториих возова na узаннм пругама 
добила je o то.м ymil,m.у врло ласкава м.ишл>ен>а 
KOMiieiLMintor ииостранства, гдс се тај рад назвао 
крчсп.см иових путева у саобраћају. 

i lani тсретпи возпп парк још je опрсмљен 
само ручном кочницом. Обавезе примљене за 
интернационални саобраћај захтевају да транзитни 
вагони до 1940 год. буду опремљени бар водом 
за ваздушну кочницу. Да се омогући и интерни 
саобраћај — у земл.и са ваздушиом кочкицом 
потребнр je да се потребан број теретних вагона 
опре.ми том кочпицом. Саобраћај теретннх возова 
са ваздушном кочпицом не само да пружа пози- 
тивие економске резултате већ и знатна саобра- 
hajiui преимућства: 

l) Повећање сигурностиусаобраћају. Кочни- 
цом рукује једно лице, које једновремено и равно- 
мерио кочи; 

2) Код раскндања воза кочница аутоматски 
зауставља раскинути део; 

.'■i) Услед равномерног кочења мање абање 
возног парка и пруге; 

4) Аутоматска кочница омогућујс повећање 
брзиие воза a тнме се смањује време вожн.е, чиме 
je пропусна иоћ пруге повећана итд, Уштеда na 
иозном особљу (кочничарнма). 

1. Ваздутном кочницом имала би сс снабдети 
сва теретна кола норшлног колосека, која имају 
ручну кочиицу, a грађена су од године 1910 na на 
оиамо. Сем тога треба сиабдети ваздушном коч- 
мицом становиги број млађих кола која немају 
ручне кочмице. Само водом за ваздушну кочиицу 
имала бп сс снабдети сва остала кола, која jom ис- 
мају било вод, било ваздушну кочиицу, a грађена 
су од 1898 године na на овамо. Укупно, оваквих 
кола са онима која Beli имају било вод, било ком- 
плетну ваздушну кочницу, има 35.42G кола. 

За снабдевање комплетном ваздушном кочни- 
цом дошла би у обзир: 

1) кола са ручном кочницом    .    .     8.133 
2) кола за ручне кочпицс    .    .    .     2.688 

Укуппо    10.821 
До данас имамо кола снабдевених: 

1) ваздушном  кочпицом    .    .    .    13.800 
2) ваздупшом кочпицом путиич- 

ког   типа 1.715 
3) ваздушпом    кочпицом   терст- 

ног тииа                 351 
Укуппо:    15.800 ко ia, 

која одговарају за међународии железнички сао- 
браћај, пошто имају барем вод. 

До месеиа септембра овај he сс број повећати 
за 6.500 кола nouno матерпјал за снабдевање те- 
ретних кола водом за ваздушну кочницу всћ прч- 
стиже. 

Кола предзиН&на за снабдевање комплетном 
кочппцом тј. 10.821 кола која су већ спабденепа 
било водом OII.IO кочницом, и кола која he сс снаб- 
дети водом до септембра 1939 год. чине укупно 
33.187 кола. Према томе од укупног броја 35.420 
још би требало иабавитп матернјал за спабдевање 
водом за 2.239 кола или округло 2.240 кола. 

Коштање предњег излело би no досада доби- 
јеним  цепама: 

A. AKO се узме кочиипа Божић без регулатора 
лужја: 
10.821 гариигура кочпица . 
моигажии  магсријал за  ваз- 
д\ IIIIIV ксчницу  

матсријал потребап за-пиа 
колакојасада пемају ручну 
кочницу a снабдеће се ваз- 
душном  

no 
a) 
б) 

It) 

72,275.684.09 дин 

11,019.933.—     ,. 

  10,520.000.—   .. 
Укуппо:     93,615.617.00 дин. 

Б. AKO сс узмс кочшша Божић са регулатором 
полужја: 

а) 10.821   гарпитура  кочпица   . 
б) монтажпн матерпјал за ваз- 

душпу кочницу  
в) матерпјал потребан за ona 

кола која сала пемају ручну 
кочницу a cnafvielio се ваз- 
.ivmnoM  

107,443.934.09 дин. 

12,389.933.—     ,, 

Укутк 
10,320.000.-      .. 

130,153.867.09 дин, 
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]',. AKO се узме кочница Хилдебранд Кнор; 
a)   10.821   гарнигура кочница   .    154,065.110.09дин. 
о) монтажни материјал за ваз- 

душну   кочницу     .... 
Ft) материјал  потребан  sa ona 

кола,   која  ни  сала  немају 
ручну кочницу, a сна(5деће 
се   ваздушном _ 

12,389.933.—дин. 

10,320.000.- 
Укупио    176,775.043.09 дим. 

Маггеријал  потребан  jom за 2.240 гарнитура 
водова  за ваздушну кочницу изнео би: 
а) за  славине, цеви и спојке .   .   2,029.000.— дии. 
б) монтажни материјал .   .    .   . 163.520.- 

Укупно    2,192.520.—днн. 

II. Ha колнма нормалног колосека!, која имају 
кочницу-за разрађени ваздух, требало би монти- 
рати кочницу за компримовани ваздух и то за 
кола,   грађена  од   1908  год.  na  овамо.  Тих  кола 
има   323. 

To   би стајало 2,907.000.—. 
П1. За узани колосек 760 мм требало би осим 

180 гарнитура кочница за разређени ваздух, за 
коje je набавка расписана, још расписати набавку 
за 410  гарнитура. Ono би изпело 3,690.000.— дин, 

Просечна старост нашег локомотивског воз- 
ног  парка je: 

нормалног   колосска    ....    22.8 год. 
колосека  0.76 24.8   ,, 
Када се узме да je живот једне локомотиве v 

служби 30 година, види се да je старост нашег 
ио.шог локомогивског парка виосжа a при томе још 
и нескоиомна јер су то претежно преживели ти- 
пови  м  несавршенији. 

Због оскудице у лсжомотивама, no плану за 
касирање до данас je остало некасирано; 

1 1 7 локомотива пормалног колосека 
i i  локомотива колосека 0.76. 

Ilo Закопу, na оспову нађепог стања котлова 
тим локомотивама може се продужити живот још 
,;1 з—6 год. Како у овој и наредној буџетској го- 
дини стижу многе локомотиве које се према стању 
котлова и старости морају касирати, то je израђен 
n.iaii, с обзиром na повећање саобраћаја, да се за 
првих 5 година касирају локомотиве тек после 36 
година старости. По томе плану за наредних 10 
годингј имају се касирати локомотиве старости 36, 
38, 40 и 48 год.; изузимајући локомотиве предви- 
1,е'не за касирап.е у 1938/39 год. које иду и до 76 
година старости. 

У  години 1938 имало се касирати локомотива 
нормалног колосека ...    112 комада 
колосека  0.76    ....     25       ,, 

У   години  1939 има се касирати: 
нормалног колосска    .    .    88 комада 
колосека   0.76     ....    15 
Укуппо: 

нормалпог   колосека     .    200 комада 
колосека 0.76    ....     40       ,, 

Од овог броја локомотива, 130 локомотива се 
воде за копцептрациони пла« те се тај број мора 
накнадити  псмнповно. 

Kao обнова, у овој години су набављене, a 
делом na путу осгварења набавке код домаћих 
фабрика: 

10 локомотива за лаке возове runa 1-B-l које 
he бити испоручене до месеца марта тек. год. 

10 лркомотива истог типа уступиће се TOKOM 
овог месеца  домаКпј  фабрици  Брод н'С  n 

12  локомотнва   типа   1-Д-1   колосека   0.76  CM 
Kojehe се na основу одржане лицитације такође 
уступити домаЛој фабрици Брод n/C у току овога ' 
месеца. 

Ha место касираннх локомотнва, потребних 
за редовап n nojnn саобраћај, извесан број ло- 
комотива шотребап je н за nono нзгра1)епе пруге: 
Bnxaiii — Книн, Пожаревац — Кучево, Hum — Кур- 
тумлија — Косово Поље, a затим Краљево-- 
ВалЈево — Баља Лука. 

Узнмајући у обзнр све ове потребе које су 
пемиповпе и неодложне за паредппх 10 година, 
плап за Kaicnpaite и пабавку одпосно обпову 
предвиђа: 

за касирање:   888 локомотпва. 
I — За пабавку до 1940 годппе: 125 локо- 

мотива, у изпосу око 234,000.000.— дипара. 
11 — За набавку до 1942 године: 135 локо- 

мотива, у износу око 212,000.000.— динара. 
За ове набавке морају се остварити потребна 

(јјппапсиска средства како би nam парк локомо- 
тивски постао модернији, економичнији и спо- 
собнији да одговорп свима захтевима саобраћаја 
и одбране зем.т>е. 

Просечпа старост путничког колског napisa та- 
кође иије na скопо.мској n угледној ВИСИНИ, стога 
nam колски парк тешко може да одговори дана- 
imi>ii.\i захтевима модерног и уредног и угледног 
саобраћаја. Набавком нових курсних кола (у He- 
мачкој 17 n код домаћих творница у Броду nC - 
10) у прошлој буџетској години и накнадних 13 
кола (такође у домаћој творници Брод н С) која he 
бити »споручена у пролеће ове годкне, донекле 
сс задовоље one потребе али у интерном сао- 
браћају у главном постоје и даље наведене те- 
шкоће, неугодностЈЈ и неекомомичности. 

Преглед старости 2-осовпих путничких кола 
изгледа овако: 

5G0 кола просечна старост 14,75 год. 
1176     „          „ „ 29.72 „ 
650     „          „ „     ■ 45.06 „ 
151     .,          ., „ 74.08 .. 

до 20 годииа 
од 20—40 ГОДИНВ 
од 40—50 година 
преко 50 година 

4-осрвна кола нормалног колосека: 
до 20        година 91 кола  просечна  старост   14.08 год, 
ОД 20—40      „ 68     „ „   ■ ,, 27.52    „ 
ОД 40—50      ., 7     „ „ „ 52.14     „ 

Узимајући у обзир потребс интернационалног 
и интерног екопомпог, удобног и репрезентатив- 
ног саобраћаја, плап каоирања и обнове колског 
возног парка нормалног и узапог колосека 0.76 
обухвата: 

1) AKO се уз.ме у обзир само папрегпутост и 
недовол>ап број путничких кола, треба иабавптп 
кола нормалног и узаног колосека разних серија 
у  износу око 384,000.000.— ДИН. 

2) AKO се узме у обзир педовол,ан број кола, 
напрепнутост и при том да сс касирају сва кола 
од 45 год. старија, опда треба набавити кола у 
износу око 567,250.000.— днп. 

3) AKO се узме у обзир напрегнутост, недово- 
jbuH број кола, касирање свих кола старијнх од 45 
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год. као ii кола застареле конструкције, онда тре- 
ба набавити кола у износу око 722,100.000.—. 

За теретни caoopaiiaj na нормалном и узаном 
колосеку према илану за касирањс и обнову re- 
po mor парка треба обновити, модернизовати ко- 
лима веће носивости И подесним за робу у износу: 

.    .   360,000.000— .um. 

.    .     74,000.000.—    „ 
иормални  колосогс 
колосек 0.70 

Укупно:    434,000.000. дин. 

Рекапитулативно, no плану, потреба машинске 
службе за наредних I o година износила би \ 
новцу: 

I 

II 

Локомотиве 
1) Набаика до  1940 год.    234,000.000. 
2) Набавка до 1042 год.   212,000.000. 

дин. 

ИнсталациЈа за допупу 
главпих радиоиица   .    . 

111 — Путничка кола нормал- 
ног н узамог колосека 
а) алтернатива     I 
б) алтернатива    11 
н) алтернатива   111 

446,000.000.      дин. 

25,868.010,— дин. 

384,000.000. 
567,250.000. 
722,100.000. 

дин. 

IV 

V 

Vi 

Теретна кола нормал- 
ног   и   узапог   колосека 
Инсталацпје за допуну 
и модернизовање ложи- 
оннца      

434,000.000.— дин. 

2,130.000.— дии. 

Електротехничка 
жба   и   потребе 

слу- 
29.670.000.— дин. 

Укупно према алтернативама за путнлчка кола; 
а) алтернатива     1   .   .   .    1.321,668.016,- дин. 
б) алтернатива   II   .   .   .    1.504,918.016.—    „ 
u) алтернатива III   .   .   .    1.659,768.016.—    ,, 
За ове потребе имају се прнбавити ванредна 

финансиска средства. 

в)   ЕлектрификациЈа   железничке   вуче   na   прузп 
Сушак—Српске Моравнце 

Мзузетио тешке прилике за париу вучу на 
прузи Сушак—Српске Моравице, због слабог про- 
ветравања сушачког тупела који je израђен у виду 
сппрале са иепрекндним успоном од 2!"„ll li кри- 
винама од 300 метара полупречника, као и због 
великих и дугачких успона на нстој прузн, дикто- 
нале су потребу да сс приступа проучавању мо- 
гућности побољшања саобраћаја на оврј тешкој 
прузи. Раинјпх година предузимани су кораци да 
се само сушачки тунел вештачки проветрава алн 
се овај начин показао као сувише скуп и нс би у 
целости одговарао потреби пошто би и даље цела 
пруга остала са нстом пропусном моКч. 

Kao један од ефикасних начина ha се избегне 
• ва незгода у тунелима kao и да се повећањем бр- 
зине возова повећа и пропусна моћ пруге јесте 
елекрификација вуче. Onaj начии вуче проучаван 
je п за n.LTOHo остварење потребан je кредит у 
износу динара 180,000.000.-— чимс се убухваћене 
израде: возног вода и напајајућих подстаница као 
и набавка возних и маиеварских електричних ло- 
комотива али без изградње сопствене електричне 
централе пошто се снабдевање електричном енер- 

гијом замишља куповином исте од приватних цеи- 
трала од којих геостоји већ и конкрстпа понуда. 

Међутим, упоредо са електрификацијом шроу- 
чава се и пнтање вуче на порњој прузи помоКу 
Дизел-електричних локомотива које су у последич-' 
иреме иашле примену код фраицуских железница 
a у проби су и код румуиских железница. Искуство 
са и.има mije jom иозиато али се њихова примеиа 
оправдава иогућиошћу употребе на разним пру- 
гама пошто нису везан за ову или ону пругу. Ко- 
штање овакве једне локомотиве износи око динара 
12,000.000.—, a за њих потребно je стиорити наро- 
чнто опре1МЛ>ена радиоинчка постројења и особље 
специјалнзовано за ову врсту погона. За отправ- 
љање путничмог и брзовозног саобраћаја на овој 
прузи потребно je ca резервом укупно 5 локомо- 
тива и то према дана111И>ем стаи.у саббраћаја. 

г) Повећање кредита 
lk)Beluiibe кредита за материјалне расходе 

тражено je не само због предвиђеног пораста сао- 
opahaja, него н због повећања цена угљу у овој 
буџетској години, која изноои шросечно 10,56 - 
услед ormiTei' скока цена. Осим тота поггребно je 
повећање лагера \тл>а и мазива који су услед не- 
уредне испоруке од стране рудинка и немања до- 
вољног кредита у ту сврху и у прошлој буџ. ro- 
дини били спали на испод 20-тоиневне потрошше. 

У 1937/38 б. г. утрошено je na воду, огрев н 
чпшћење, осветљење, мазиво и остало, na 1 лок. км. 
дипара 0.778. 

Упоређење вршимо са локомотивскнм киломе- 
трима с разлога, mro je главни дсо тих издатака, 
као мазиво за локомотиве и кола, чишћење и осве- 
тљење локомотива « кола у директној завпсностн 
од извршених локом. километара. Обзиром на то 
mro je проссчно оптерећење ловоомоттива прибли- 
жно константпо, то je и број осовннскпх колских 
километара у директпој зависности од пјшлутова- 
них локомотивских километара, a од њих зависи 
потрошља мазнва, чишћење и осветљење кола. 

Овде желимо iicraliii, да je машинска служба 
истрајиим радом последњих година на економпји 
утрошка мазива за ло«омотиве постигла упркос 
постепеном повећању цена мазива видне резултате 
тако да je утрошак вредностн i\ia3nBa на 1 лок. км. 
од Дин. 0.423 у 1930/31 б. г. сведвн до 1935/36 б. г. 
на Дин. 0,254 a у 1937/38 б. г. на Дин. 0,224. Дал.е 
снпжење специфичне потрошњс мазива MOIUI he 
сс постићи само neliHM инвестицијама: уградљом 
саиршених мазалица и уређаја за подмазивање. 

Утрошак горивог материјала зависан je ирнеи- 
ствено од извршеног рада у 1000 бт. км. пошто се 
готово потпуно усталио квалитет тога материјала. 

У 1937/38 б. г. утрошено je 
горива за вучу у вредности од 
264,420.356.— дни. код изврше- 
ног рада од 15,787.770.— бтткм. 
ОДНОСНО 16,75 дин. na 1000 
бтткм. IIOIIITO су у onoj буџет- 
ској годчни цепе угл>а повише- 
не за просечно 10,58",; како je 
rope наведено, a ca тим ценама 
имамо рачунати и у оледећој 
буџетској години, то he пзда- 
так  за  гориво  износити   18,52 
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дин. на   1000 бтткм. Код пред- 
виђенснг    рада   од    16,972.000 
бтткм    изиосио би тај издатак 
дакле Дии. 314.321.000. 

• 10« je стварно предвиђшо све- 
га динара 26,S,440.000.-. 

Овоме    би   требало    при- 
рачунати још издатак на нафту 
за ново уведене моторне возо- 
ве колосека 0.76 м. Према доса- 
чашим резултатима пзноси по- 
трошња нафте на 1 км. 0,82 кг. 
mro код цене од Дин. 2.65/1 
кг. значи утрошак новчаие 
иредности од Дин. 2,173 за I 
км. Код 11редви1)еиих 807.000 
км" овај издатак износио би за 
иафту "као гориви магеријал 
•ча   моторне возове узаиог ко- 
лосека Дин.      1,755.000.- 

Дакле саега за угал, и ма- 
зиво  требало бн Дин. 316,076.000.— 

хок je тражено за 1939/40 б. год. само Дин. 
263 440.000.— pa'ivnajviin с тим, да iic лам бити 
омогућено смањење специфичне потроши.е угља 
иабаиксјм одговарајућих количина каменог угл.а 
с којима сада не располажемо, a који he омогућити 
рационалнију нотрошњу мрког угља наше редовне 
иаоавке. 

Затим се овде мора узети у обзир н повећање 
кредита за радну снагу, како ону потребну за ло- 
кионице (чистачи, ћумураши и осталн физички 
радници) тако и за ону у железничким раднони- 
цама. Овоме треба додаги и исплату километраже 
особљу као и премију за уштеђено горипо и ма- 
зиво IHTO се ове осетно повећава, повећањем са- 
мога cao6paliaja. 

Напослетку овамо иорамо још додати и крс- 
лите повећане за пабаике материјала за одржа- 
вање и •оправку возних срсдстава у лонионичким 
и железничким радионицама, којн je такође у no- 
следље време осетно поскуиио. 

Ови издаци за одржавање и оправку нозних 
средстава су у зависности од извршеног рада у 
киломс;тј)11ма пређеног пута. Како се просечно 
оптерећење возова знатвије не мења, то je и број 
колсјсих осовинских километара готово пропорци- 
тшлан извршеном раду у локомотивским киломе- 
трима. И ако кола улазе у оиравку у одре1,еиим 
временскнм размацима, величина оправхе завнсна 
ie од броја стварио пропутованих километара и 
према томе од извршеног рада у локомотивским 
километрима. 

Код недовољиих кредита за ове потребе, оне- 
могу^ило би сс уредио одржавање, јединице би 
биле прншљсне na искоришћавање неодговарају- 
her материјала, чиме би сс првенствено подигли 
издаци на радну снагу, a рад не би одговарао 
стварној потреби. 1 lanie резерве су већ у толикој 
мери утрошене, да би дал>е смањивање резерви 
знатно ометало цео рад. 

9) Грађеиинска служба 
Повећање кредита према диаграму 8, 9 и 10 

износи: 
а) За лнчнс расходе ... - - Дин.    2,325.340.- 
б) За  магер. расходе . . -f Дин. 14,295.728.- 
в) Број   особља    + 44 

Приликом састављања предлога буџета грађе- 
linncKe службе руководили смо се искљуЧиво само 
иинималним потребама one службе без којих се 
cao6paliaj na данашњим пругама ne би могао одр- 
жати без смањења брзина, што бн свакојако унело 
једну велику пометњу у целокупну манипулацију 
саобраћајпе службе. Ben голппама ова служба ие 
добија ополики кредит који joj je потребан за 
нормално редоипо одржавање. Недовољност ре- 
довног одржавања због немања довољних крсдита 
— материјалних и личних - довело je до овога: 
с једпе страие резерве еу у материјалу истрошене, 
a нове се ne набављају у довол.иој мери тако да у 
Дирекцији Сарајево, Суботица, Љублзана не посто- 
ји nn једна резервна скретница, a код Дирекција 
Београд и Загреб није мпого боље стање у погледу 
резервног матерпјалј!. C друге стране недовољне 
паграде за техничко оеобље грађевинске службе 
учипиле су да у ову службу долазе млади инже- 
љери и техпнчарп тек онда, кад пнгде na другом 
месту ne могу naUn службу. Ове две чињенице, 
оскудност у материјалу за одржавап.-е и стручном 
ОООбљу веома јако утичу na развој гра1,евипске 
службе. Без добре грађсвпвске службе ne може 
бити рентабилна нити саобраћајна, нити пак ма- 
шинска, јер je грађевииска служба основ за рен- 
табилну експлоатацију железппца. 

Предложеии износ буџета сгварно je само нај- 
потребнији минимум за потребно одржавање пру- 
га iii nocrpojeiba, е погледпм na данашње стање 
колосечпог материјала, затп.м na оптерећење пруга 
у погледу осовппскпх прптисака, брзина и броја 
возова. Главио повећање долааи од заосталости 
у одржавању, од повећања железничке мреже no- 
внм пругама и од повећања и степеновања рад- 
ЧИЧКИХ падпица no чл. 20 n 40 Правилпика o рад- 
ницима, као и од поскупл>ен>а материјала. Без 
овога осповпог мпппмума ne може се пзвести нор- 
малпо одржавање ако се ne жели још веће зао- 
ггајање у одржавању, што би доцпије довело до 
Miioio веКнх издатака радп довођења у нормално 
craibe. Принции штедње je спроведен и код овог 
предлога до крајњих граниЦа, a ематрамо да се 
преко тих граница ne сме ићи јер би превелика 
пггедња у грађевинској службп довела доцније до 
много већих издатака, a еада изазвала песпгур- 
ност саобраћаја. 

Код личних расхода предви1)епо повећање 
односп се углавпом na повећаши број особља 
ради попупе техннчког особља код егзекутивппх 
једипица и цснтрала и то свега за 44 места. 

Већина од ових нових места креирана je 
услед преуЗимања нових пруга и то: Билећа — 
Никшић, Устипрача — Фоча, Пожарсвац — Кумево, 
Копривинца—Вараждип, Св. Лавж—Севпица, као 
и оснивашем пових јединица, као што су Инспек- 
торат грађевинске службе у Скопл.у, секције у 
Кос. Митровици и претвараље завода у Витезу у 
самосталну јединицу, те ово повећаље ne би се 
nn могло назвати повећањем јер долази ауто- 
матски са примањвм нових пруга, односпо са 
формнрањем нових једипица. Овде се нарочито 
подвлачи да je у овој служби одузето у 1936 37 
б. r. 632 службгкичких места према броју у б. г. 
193839. 

Повећање у материјалним расходима учињено 
je углавном из следећих изрска: 1) због поскупље- 
'iba живота и материјала за 15 до 25%. 2) због 
недовољних   кредита у ранијим   годинама,   због 
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чега je ona служба добијала кредите из фоидоиа 
у висини од Дин. 152,464.605.— за редовно одр- 
жавање пруге, што јасно сведочи да п^едложени 
садашњи буџет креће се иа крајњој рраници ми- 
ншалних потреба, јер сума ванред«их кредита 
додељвних овој служби за редовио одржавање 
Hclia je од вишка предложеиих кредита за б. г. 
1939/40. 3) Код доњег строја предвиђено je пове- 
han.e us разлога, што имамо велики број објеката 
на старим пругама који трају преко 50 година, 
те због cuoje старости захтевају nelie су.ме за 
одржавање; поред заостајања ових објеката. 4) 
Недостатак у матер|ијалу, као mro смо напоме- 
нули, јсстс највише у скретницама, гвозденом ма- 
теријалу и ситном прибору за исте. Ранијих го- 
дииа мссто да je давано no 5% од вредности за 
редовпо одржавање mije се добијало више од 
2%. Прнмера ради изиосимо Днрекцнју Сарајево, 
Kojai годишње треба да добије no 100 KOM. скрет- 
ница, a добијала je no 6—7 комада. Није бољи 
случај mi код осталих дирекција, јер већина од 
њих нема пи једне резервне скретнице, mio се 
види из Gojaniibeiba у специјалпом делу. 5) Осим 
гога, повећан je буџет за прагове и импрегнацију 
да би се бар ове године задовољила минималил 
потреба. 6) Исти je случај и са туцанико.м због 
чпјег недостатка страдају прагови и трају много 
млн.с, пего што би трајали у чистом туцанику. 
A наше пруге преко U).000 км ннсу ни у половшш 
своје дужине попуњене туцаником, те тедостатак 
једног материјала захтева много већу потрошњу 
другога; 7) Алат код свнх дирекција сасвим je 
дотрајао јер се није ранпјих годипа замењивао, 
те je крајње време, да се бар делимично заменн. 
8) Исти je случај и код ■одржавап.а зграда. 9) Код 
телеграфско - гелефопске спгналне службе пове- 
1.:.м.о je свакако иинималио и то из рлзлога што 
су сва постројења те службе старог датума п др- 
трајала, mro се ne може трпети у садашњем мо- 
дерном саобраћају, те je неодложно потребно 
обратити већу пажњу na њихово одржавање. 

Г1р.едвн1)еп11 материјални расходи углавнрм cv 
потребип: 

,,) за заводе За импрегнисање прагова и 
грађе: Према садањем сташу завода за импрегпи- 
caibc прагова и rpal)C у Крушевцу и Вигезу го- 
.u[iiiii>ii капацитет оба завода износи око 1,000.000 
прагова, ме1)утим одељеп>е, a на основу стечепог 
искуства и постојећих прописа предвидело je у 
предлогу буџета за 1939;'40 б. г. следећи капа- 
цнтет n то: 

У  Крушевцу:  490.000 комада  прагова,  и 
у Витсзу:   430.000 комада прагова. 
'Свега:    920.000   комада   iiparosai 

разнпх димензија и врста дрвета. 
Mel)\ mM, капацитет кредита оба завода био je 

предвн1)е11 у предлогу буџета за 1938/39 б. г. и то 
боО.ООО комада прагова тј. скоро за 50% маи.и од 
предлога за 1939/40 б. г. 

Важпо je напоменуги, да je веК доказапо, да 
у циљу најрационалнијег искоришћавања прагова 
мора управа пмпрегппсатп све прагове, пошто 

'импрегнисани џрат служи no 20 и вихде година, 
a неимпрернисани од 3—5 и да потребе грађевин- 
скс службе императивпо захтевају ne само cnpo- 
вођење повећања капацитета код постоЈећих др- 
жавних завода у Крушевцу и Витезу, него и фор- 

мирап.е  ,|ош  једног  државног  завода  на  терито- 
рпји  дирекције  Љубљанске  или  Загребачке, i! •- 
дећи рачуна o трошковима транспорта. C обзиром 
na  педовољну  колпчину храстових  прагова,  при- 
иорани смо убудуће рачунати na набавку у Belnimi 
букових прагова, чија je структура дрва врло no- 
десна   за   прагове, али само у случају   да   буд\ 
импрегнисани. Импрегписање једнор буковог пра- 
га тражи много дуже мапппулације (храстовог   1 
часа,  буковог  7)   n   захгева  утшјаље  више  крео- 
зота.   Из   горњег   се јасно   види да je постојаше 
поменутих  завода,  каб  привредних  јединица,  ne 
само оправдано, него и само повећање предложе- 
пих кредита за 1939 40 б. г. ne претставља ника- 
кво  повећање,  пошто  са повећањем  кредита до- 
лазп noBehaibe капацитета производње, те, према 
томе, у стварп, државпа каса од поменутог пове- 
iiaH>;i има  само користи  тј.  уштеду,  пошто  иско- 
pnuiiiaBajyhn постојеће нпсталације и режију по- 
већава производњу, у1Потребл>авајући за то пове- 
liaibe пропзводњс само матерпјал производпЈе. 

Ha крају напомињемо да све сумс предложе- 
niiN кредита материјалних трошкова, како завбда 
у Крушевцу .тако и завода у Витезу претстављају 
мипимум за интензиван рад у заводима. 

б) за одржаваи.е доњег строја: 
У одрЖавање доњег строја пада одржавање 

иасипа, усека, јаркова .прпступпих n паралелпих 
путева, прелаза са и без браника, пружних зпако- 
ва, потпорних зидова, свих мостова, пропуста, ту- 
пела, вијадуката, колскпх вага, a ови објекти прет- 
стављају вредност од око Дин. 6,500.000.000.—. 
Снаки застој у редовном одржавању ових објека- 
ta, ne само да je од штетног утицаја na саме об- 
јекте него свај застој одржавап.а смањује у вели- 
кој мери и безбедиост железпичког саобраћаја. 
Више од 60% наших железница имају карактер 
брдских пруга ,воде преко терена где се тражи 
сталан надзор, израда и одржавање одбранбених 
паправа против клизаи.а терепа, одроњавања зс- 
мл.е, заиејаиања сиегом n ради укроћивања брд- 
ских бујица. Занемаривањем ових направа довео 
би се саобраћај возова у велику опасност. Код 
сваког одроњавања земље, сваког померања коло- 
сека n сличног догађаја мора се одмах приступити 
радовима OKO осигурања пруге и ови радови не 
дозвољавају  ипкакво одлагање, 

Релативно незнатно повећање кредита редов- 
пог одржавања дбњег строја апсолутно je нескп- 
ходно. 

Сви одобреип кредита прошлих година, од 
1932/33 na до прошле године, били су недоволзнн 
и њима се подмиривао само једап део потреба 
редонпог одржавап>а, тако да су се временом 
створпли   све  BCIUI   и  већн  застоји. 

Ово стално одлагаље правилпог редовног 
одржанаља железничких објската врло штетно 
утиче na сам рад и љегово Komraibe, пошто се 
оваквим одлагањем кварови све брже повећавају 
услед чега несразмерно расту и трошкови за 
олравку, дакле, значи расипање, a ne штедњу. 

Сем тога, последњих година предате су сао- 
браћају нове пруге: Велес—Прилеп 86 км., Бео- 
град—Панчево 24 км., Косово Поље—Пећ 82 км . 
Копривница—Вараждин 42 км., Св. Јанж—Севди- 
ца 12 км., у најскорије време БилеКа—Никшић км. 
72 м ускоро lu- се предата саобраћају Пожаревац 
—Кучево 62 км, и Устипрача—Фоча 40 км., укупно 
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км. 420. Овс иовс пруге, чнји железничкн труп 
још није потпуно стабилан, захтевају мајвише 
кредита  за редовно одржаваи»е. 

Лош увек велике трошкове нзискује и чишће- 
н.с пруга од снега као и постављање снегобрана. 

У току прошле и овс године na многим ме- 
стима у целој државн, a нарочито у Грделичкој 
клисури (пруга Ниш—Скоплзе) било je врло мно- 
го иавала бујица са всликп.м наноосми и врло че- 
сто je долазило до прекида саобраћаја. За уре- 
1)ење овнх бујица постоје посебни кредити, али 
je и редовно одржаеање железничке пруге у овим 
крајевима много теже и скупље. 

Тунели којих има на нашим пругама преко 
400 у укупној дужини од око 105 км налазе сс у 
великом застоју у погледу одржавања. Најхитни- 
ја je потреба оправка старих тунела, који су гра- 
ћени ioiu пре 90 година, као и оних са сводшзима 
од опека. Ту долазе у обзир у првом реду тунели 
на прузи Зидани Мост—Марибор—државна гра- 
i'nua и  неколико тунела на сушачкој прузи. 

Због недовољ.ног кредита сталпо сс одлага- 
.■и> оојсп.о великог дела гвоздених коиструкци- 
ja мостова, чија вредност пзноси преко дииара 
780,000.000.— a н>ихово одржавање у исправном 
сташу за сигурност саобраћаја од највеће je важ- 
пости, и не сме се допустити да конструкцијс од 
pije пропадају. 

Још увек има на нашим пругама велики број 
\I;I.IHN пропуста са лпигтш гредама које треба за- 
иенити плочама од армираног бетона^ како би се 
смам-или грошкови одржавања и повећала сигур- 
ност  саобраћаја, 

1 la миогим пругама показала се потреба да се 
израде инундациоии објекти, јср садањи мостови 
приликом јаких киша иису довољнн за ћропу- 
штан>е воде. тако да на тим угроженим местима 
I;CCT() долази до преливања преко пруге, (ono се 
иарпчмто дешава na пругама Новска Дуго Село 
и Загреб—Карловац) и«ундација реке Јасенице 
rip\'rc    Београд—limu,   Смедерево   Велика   Плана 
и друге. 

Обнова  провизор«их мостова стално je у BL'- 
ликом   застоју,  a   нарочито   замена   провизориих 

ггова дефинитивним на npvau Кооовска Митро- 
мица—Скопл.с. 

( )Г)1И)в*а стубова na мосту преко Вардара у кли- 
c-yj)H (пруга CKOII.M' Ђси^е.шја), као и обнова 
MocTii преко Вардара код Струмице, израда вари- 
јанте иа Кадиној реци (пруга Скопље—Ђевђелија) 
све jt-- то врло иужпо. Исто тако и замена прови- 

рних мостова na пругама: Стризивој^а-Врпоље 
Шамаи Ормош Ходош, Чаковец—Доња Лен- 

дава  и  др. 
Ова-кво стање на нашим пругама (углав-ном по- 

иенуте   потребе) као и поскупљење материјала и 
надница   последње   године 
да   се   одобр«   предложени 

повећање радничких 
IK ocnoipHo захтевају 
кредит. 

и)  За одржавање 
Код одређиваша 

горњег cipopi: 
расхода за редовно   одржа- 

вање   порњег строја треба пмати у виду: 
1)   СлаПо стан.е крлосека (Дотрајале шине, не- 

довољну дебљину застора, блатњав застор), који 
се због  тога брже   деформише   него   кхзлосек са 

i  .'ipiiM   иганама и добрим засгором, те je одржа- 
i.ni.e   скупље. 

2) Недостатак иоправног и модерног алата и 
справа за полагање колосека. ипо прскупљава 
одржавање. 

3) Саобраћај тешких лакомотива иа пругама 
чијп lopii.n строј не одговара овим л ж vi (тивама, 
mro такође повећава грошкове. Ово je случај на 
пругама Бсоград- limu, Делнице—Сушак и Мари- 
бор—Љубљаиа Ракек, Книн—Сплит и Прагерско 
—^Коториба. 

l-la кредита за редовно одржавање плаћају се 
даље: вацредн« чувари за чување објеката као и 
ванредно чишћење снега (мод завејавања) и 
оправке пруге од елементарних нешогода. 

Из ових кредита има да се исплати уграђи- 
вање нових шина код обнове иолосека око 50 км. 
које he Зеница испоручити до l-VI-1939 год. и де- 
лимично поиоиип уграђивање  mmia и то: 

•i-l км. за пругу Новска    Грачаница 
30 ,, ,, ,. Вировитица   Пожешка Слатина 
■II ,, „ „ Запрешић—Чаковец 
2.4 ,, „ „ Требн.е—CD.  Јанж 
'2'Л „ „ ,, Скопље- Кос. Митровица 
■10 „ ',, „ Габела    Дубровник 
30  Београд-  liiiin   и  Леиипи'  -Сушак 

Све) .i 221   км. 

Исто тако кредит одржавања тсрети и извр- 
men.c мап.их преиначења крлосечних постројеља 
и мап.их инвестиција, које се не иогу одлОжити. 

Потреба за редовно (адржавање пруге у пво- 
зденОм колосечиом материјалу утврђује се на сле- 
дећи иачин: 

Дужииа пруга нормалиот колосека са дуплим 
колосецима износи 7903 км. Ако рачунамб са мини- 
иалном годишњом обновом mmia од 2,5% тј. са 
трајањем шина у глав-шш колосецима 40 годадаа, 
гтопребно je набавити подишше 198 км. 

Пошто имамо још 2084 км. станичних колосека 
na псрмп iiii\i пругама и 2309 км. колосека (про- 
лазних станичних) на пругама 0,76 за чије се одр- 
жавање употребљавају старе umne, скинуте са 
главних пруга, то треба ла ове старе mune после 
40-годишн>е употребе остају jom 23 године v упо- 
треби v нјормалним стаиичним и узачним колосе- • 
цима 0,76, дакле укупно 63 године, mro се може 
сматрати као крајња граница трајања umna. 

Према томе, редовна годишња потрсба за на- 
бавку 198 км. комплетних ^олосека псггпуно je 
оправдана. 

To су, углавном, најглавнији радови који се 
морају обавити сваке године поред много других, 
од ne мап.е вредности, послова, који ceu условл>а- 
вају правила« и неометан саобраћај. 

Ha крају слободни смо још једном скренути 
пажњу да без горе тражених изпоса крвдита ne 
може се вршити рационално одржа»ан>е пруге и 
свака даља штедња била би штетна rio саму жел i i 
ницу и безбедност саобраћаја. Из праксе знамо na 
железничку управу много више сгају несрећни слу- 
чајеви удеси na прузи —од трошкова за редовно 
одржавање пруге и објеката, a да n ne говоримо од 
колпког je значаја безбедан саобраћај за путнике 
и транспорт и за углед нашег саобраћаја у земљи 
n на страни. Сем тога ne треба заборавити да ми 
имамо уговорне обаоезе и са страним железмица- 
ма u да према тпм обавезама морамо одржавати 
редован саобраћај са прописадаш брзинама a беа 
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одобрења горњих кредита ne 5и били у стању да 
нх 'одржимо. Од Министарства војног имамо оише 
захтсва, који сеадносе na одржапап.е и осппсо- 
o.'haiiaihe пруга ка<> и на спремање резерве у >ке- 
лезничком материјалу (на пр. скретницс и коло- 
сечни прибор) a н те захтеве приморани смо задо- 
вол>аваг11 из кредита за редовно олржанаи.е пруге. 

Међу нажиијс радове грађевинске службе, 
који су већ завршеии у току ове буцстскс године 
или су у току извршења долазе: 

1) ()с110Собл>ена je ируга Београд—Сарајево— 
Дубровник за саобраћај са моторним возовима и 
то 03 повећапом брзином од 40 иа 60 к.м сат чиме 
се успело да сс скраги трајан.е путоваи.а од 24 
часа на 17 чаоова, дакле за 7 часова. Ово je врло 
зпачајно a нарочито у поглсду развијања туризма 
у иашој земл.н. 

Исто тако и у истој сврси осиособл.ава се сада 
ii ируга Славоиски Брод—Сарајево и већ су пу- 
штени у caoopaliaj моторни возови са повећаном 
брзнном и на тој прузи. 

2) да би наше пруге ојачали или обиовили за 
саобраКај са тежим возовима и са поввћаиом брзи- 
ном наручене су зиатне количинс гвоздсног коло- 
сечног матвријала (шине, прибор и скретнице), 

"чија се испорука већ приводи крају. При том ва- 
жно je нашомекупи да се no тим наруџбииама сада 
први iivr желсзничке mime ca прибором раде у 
iraiuoj зимлји у железари Зеница. 

Наручени колосечии материјал има се употрс- 
бити: за одржавапЈе iipyi-c Панчево—Вршац, no- 
што iHac та ируга всзује са Румунијом и н.ма интер- 
национални значај, Ти су радови всК отпочели. 
Дал.е наручени материјал намењен je још за глав- 
пе пруте Београд—Загрсб, Огулии—Сплит, Виро- 
витица—Подравока Слатика, Скопље — Косовска 
Митровица, Требиње—^Св. Лаиж, Габела—Дубров- 
нш и Запреишћ—Вараждин. 

Угра1)И1!а11)е овог маггеријала извршиће се у 
току следеће буџетскс годиие. 

3) Израђен je триангл код станице Панчево 
Предграђе у цил.у омбгућења директног саобраћа- 
ja Панчево Предгра1)е. 

4) Завршеин су ралоии na проширењу станицс 
Звечан, у циљу савла1)иваи>а повећаног теретног 
саобраНаја у вези са повећаним капацмтсгом мај- 
дана Трепча. 

5) Ha прузи Л>убл.ана—Јесенице израђеНа je 
због саобраћајких иотреба укрснииа Жабница, v 
раду je укршица Бесзинца, у пројскту je укрсница 
„Глабока" и реактивирана je укрспица Оточе. 

6) Почели су радоии na проширењу станице 
Ko'iipnnnnua у вези са изграђвном повом пругом 
Копривница—Вараакдин и намером да се преко те 
irpvre уведу директни брзи возови из Осјека за 
Maipn6op и Љубљапу. 

7) Почели су радови na грађењу Једног извлач- 
и-ака na ста-ппци Загреб Сава, na који he сс при- 
кључити скретнице индустриских колосека, коде 
су сада приклуучепс главном кологску, тс ометају 
редован cao6paliai. 

S) Положен je порњи cipoj na новој прузи 
Копрнвнпца—^Варажлпп, a na јслпом делу те пру- 
ге извпшепо je riiajaii>e urina путем заваривања 
mro  he  Tv  иојевтипигп  трошкове  одржанап.а. 

9) падп се на ааггоообЛЈењу пруге Ниш—Цар«- 
брод за саобраћај тешким локомотивама и већу 
брзппу. 

10) Ради се na изради стајалишта Панчево 
аеродром. 

11) Почела je израда извлачњака na станици 
Зидани Мост у правцу Марибора да би се осло- 
бодно главни колосек од мапеврисапЈа. 

12) Отпочели су радовп na проширењу стани- 
це Славонска Бистрица na прузи   Зидани   Мост 
Марибор. 

13) Почело се са проуре^ењем сганице Хра- 
стник. 

14) Ha прузи Горупље—Крчевје и Карловац 
Лзубљана, повећаие су корисне дужиие станичних 
колосека. 

15) У тпку су радови na проширењу и рекон- 
струкцији станице Дугосело, Загреб Гл. Кол., 
Сплит Предграђе, Лапово, Cimopnli, Мостар, Кије- 
во, Прахово Присганиште, Бел-ољин, Сушак, Витез. 
Впсапска Крупа, Ск'ОПЛ1е. 

16) Почели су припремни радови за израду 
колосека од Сушака до будуће нове луке у Мар- 
тиншчици. 

17) Ради се колосечна веза станице Сплит са 
молом Св. Дујма, 

18) Због потребе развијепог саобра-haja изра- 
диће се jom један молосек na прузи Сарајево— 
Илиџа. 

19) Ilpncrvniihe се радовима на дуплом КОЛО- 
оеку Загреб—Зидани Mocr. Kao прва етапа ових 
радова за олакшање саобраћаја предвиНа сс засала 
nsBpiiieibe дуплог колосека на деловима од Загре- 
ба до Запрешића .и од Зидапог Моста до Севнице. 

20) У прошлој годипи пздате су у рад дома- 
ћим фабрикама 4 гвоздепе копструкцијс распоиа 
36—50 M за измену потпуно дотрајалих мостова 
v Качаппчкој клисури изме!)у Скопл>а и Косовске 
Мнтровпце. 

2i) У npnoM полугођу прошле подине почела 
je 'монтажа иовог моста пре«о Саве код Загреба. 
Потпуно су монтирана досада 3 инундадиона отво- 
ра и сада се врши моптажа последњег — речног 
опшра. МонЈтажа Uc бити потпуно готова до авгу- 
ста те ћс се мост jom   у   септембру   предати   сао- 
opahajv. 

22) Ha прузи Осјек—Копривница моптпрана je 
нова конструкција за иост распона 20 м, a налазе 
се још 4 моста у испоруци код домаћих фирми, 
распопа 11—17 м. Ојачањо мањих конструкција 
врши у сноме делокругу сама Дирекцћја Загреб, 
те he ускоро цела пруга у поглсду доњег строја 
од Осјека до Копрпвпппе битн способна за сао- 
браћај тежих локомотива. 

23) Монтирана je нова конструкција за окрет- 
ницу 20 м пречника na сганици Копривница, a иста 
таква окретница за станицу Вараждин завршена 
je у фабркци и почеће се монтирати na лицу ме- 
ста чим темсл.п за исту бгду готови. 

24) Набанл.а се пова КОНСтрукција за окрет- 
ницу пречннка 23.00 м за станицу Севница. 

25) Предаго ie у рад домаћим фирмама o.ia- 
чап.е констоукција за 5 мостова расппна 20—42 м 
Ha  прузи  Сарајево—Дубровппк. 

26) Предато je у рад домаћој фирми ојачање 
конструкције моста од 3 отвора no 40 м на прузи 
Папчево—Петровград. 

27) У сарадњи са Министарством граћевина са- 
грађен je падвожшак код железничке станлце Пан- 
чено ПредграНе где прел;'ni чржавни пут број 
IV преко железничких  пруга  Бсоград    Папчево  n 
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Панчево—Петровград. Надвожњак je потпуно no- 
гов и уокоро he бити предат јавком саобраћају. 

28) За надвожшак у Младеновцу (прелаз npc- 
ко државног пута број 1 преко железничкс пруте 
Београд—Ilmii) који (>о оити прско 5 колосека 
станицс Младеновац, нзрађен je пројекат навоза 
са вијадуктом ii iiirmopiiiiM зидовима и ускоро he 
се расписати лицнтацнја. У мостовској радионицн 
у Црвеиом Крсту врши се преправка једие демои- 
тиране мостовске коиструкције од 40.000 м раопо- 
иа која he се употребитн као конструкција над- 
вожњака. Дирекција Београд припремила je на ме- 
сту ррађен>а веће количине грађевиносог матери- 
јала, који lie сс издавати иредузимачу прилико.м 
rpabeita. И овај се објекат подижс у заједницн са 
Л\инистарством грађевинЈа. 

29) Отпочели су радови na регулацији Велике 
Мораве код Ћуприје и оии he битп завршвни у 
току ове буџетске године. 

30) ■Извршено je осигурање обале Дунава код 
Сремских Карловаца и отпочели су радови на из- 
ради паралелие грађевине као и na олводњавању 
површинске воде изнад гс обале. Овоме je цил. да 
заустави кретање звмљишта на коме су поставље- 
ни пруга и друм. Радове изооди Мигинстарство 
грађевина a у финаноирању учествује и Железнич- 
ка управа. 

31) Отпочело се са грађењем водовода за Дал- 
матииску Загору којим lie се сиабдевати водом 
поред многобројних села и станице Дрпит, Пер- 
ковић и Сливно као и стражаре између тнх ста- 
иииа. Радове изводи Министарстио ррађевина 
аокле je Железиичка уирава пабавила око 144 км 
челичиих цеви и потребне арматуре. Требало ои 
да   се   радови -заврте у   1040 годинн. 

32) настављеки су радови на санацији Личке 
пруге   подизањем  снегобрана  и   отварам.ем  усека. 

33) оправљени су тунели Раља, Ресњак, Коби- 
љак и Слеме и сада се студира сапација тунела 
Стамбулчић. 

34) изводе се радови на регулацијн бујица: 
Дреновачки поток, Велика Гајирска, Точило, Бела 
•Ј,олина, Вражји Вир, Коиопљаиски поток, Сливач- 
ка река, Селишкн поток и Корбевачка река. Ра- 
чове извршује Министарство шума и рудника a у 
финансирању учествује поред тог Министарства 
још 'И Железиичка упраиа и Министарство грађе- 
вина iH Баиска управа. 

35) у току иаредне године израдиће се нова 
пруга Ђала—Ђалинско Пол>е (7.5 км) ради везе 
пруга које су пресечене гравицом. 

36) ради11е сс иа оправцн вијадуката: Вузенич- 
ког, Јеленског, Штампетарског и Боровнишког као 
и студнја варијанте код овог последњег вијадукта 
пошто се on због дотрајалости ускоро мора на- 
пустити. 

37) у погледу железничких зграда најважнији 
рад у последње време je подизање нове станичне 
зграде у Скопљу. У току ове године завршен je 
Гдео радова, тј. зидање н покривање те зграде. 
Даље je уступљена у рад инсталација централног 
грејања, топле воде и вентилације a IHCTO тако и 
израда канализације. Расписана je лицнтацнја за 
израду завршних радова, тако, да ће се та зграда 
моћи  предати употреби на крају 1939 године. 

Паралелно са израдом саме станичне зграде 
иде IH израда пове ложионнце. Прва половина за 
укупно 24 велике локомотиве већ je готова. У вези 

с тим нмају се израдитн и остале зградс ложионич- 
ког круга, као на пр. зграда за надзорника локо- 
мотива, која je већ у раду, a почетком нове грађе- 
винске сезоме приступиће се изради нове зграде за 
управу и преноћиште особља као и ложноничког 
магацина за материјал. 

38) у Краљеву настављено je ca шрадом коло- 
вије за становање особЛ)а na je подигнуто дал»их 
13 зграда са укупно 52 стана. У самој радиопици 
подигнута je зграда за телефопску цептралу, нова 
стругара са 4 гатера н подземни магацип за уље • 
и лако запаљиви материјал. Распнсана je лицита- 
ција за пову зграду за управу радиопице као и за 
зграду за одмор и гардеробу особља, a зграда за 
ватрогасно спремиште и за ценгралну амбуланту 
већ je уступл>ена у рад. 

39) у прошлој годипи започете мање стапичпе 
зграде na стапицама Баточина, БадпЈевац, Милато- 
вац, Ловаповац, Велико Орашје и Обрадове Столи- 
це палазе се у стању завршења. 

40) у току je подпзање даљих 6 пових мањих 
стаиичпнх зграда na станицама: Лозовик, Мило- 
шевац, Крњево, Глибовац, Душановац, Нови Аџи- 
беговац као и подпзање три зграде за пружпо 
особље na станицама Лапово, Баточипа и Параћин. 

41) довршепе су две пове зграде за становап.е 
особлЈа, са укуппо 8 станова, na станици Кошутњак 
a друге две зграде са укуппо 8 стапова за особлЈе 
започете су na станици Косово Поље. Дал>с he се 
na станици Косово Поље подићи зграда за шефа 
ложионице n зграда за електричну централу. 

42) na стаиици Сарајево уступљена je у рад 
нова зграда за цвнтрално стовариште материјала, 
даље зграда за оипвалну радионицу са магацином 
п пова водостаница. 

43) na стаппцп Алппашип Мост изиршепа je 
реконструкција зграде за гаражирање нових мо- 
торних возова. 

44) na стапицама Лајковац и Јајце подижу сс 
две зграде за акумулаторске стапице. 

45) na стаппци Дубровпик иарађвна je гаража 
за нове моторпе возове. 

46) на станици Витез завршена je реконструк- 
ција Завода за импрегписање прагова — прошире- 
na je зграда за импрегпацију, подигпута je пова 
зграда за управу, зграда за стаповање, са 6 станова 
И мала зграда за посебпе ипсталације. 

47) na стапици Лајковац je у току реконструк- 
ција водостапице. 

48) на стапици Загреб Гл. Кол. пзвршепа je 
рекопструкцнја путпичких nepona. Израђен je под- 
зс.мпп тупел као прнступ за поједине nepone и 
шредат употребп. Други nepon je потпуно гофов 
n псжривеп и расписана je лппитацпја за покри- 
вање шрвог и трећвг nepona, који lie се радови у 
најмраћем року уступити у nocao. 

Ha ncToj станици почеће се са израдом нове 
зграде за ^репоКишта особља са укугшо 75 кре- 
вета као и нове зграде за ложионичку радиоиицу. 
У главпој радиоппцп извршена je делимична ре- 
копструкција кровова n разне реконсгрукције и 
iipoiimpeiiia  поједпипх зграда. 

49) ina стапнци Иовска запршспа je ЗГрада за 
пову водостапицу na je сада paoimcana лицптација 
за  израду  посебпих инсталацнја. 

50) na стапици Бастаји вршп се обнова водо- 
стапице. 

64 
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51) na стаиици 1'рачац доиршсиа je зграда за 
становање особља са укупно 9 стаиова и предата 
употреби. 

52) ua станици Сплит наставља се са рекон- 
струкцијом станичне зграде. Подигнута je нова 
зграда за пошту a стара зграда гооште neli je пре- 
прављена за саобраћајне канцеларије. Kao послед- 
u.a фаза пршравља се сада станична зграда, где 
се iipomiipvjv И модериизују просторије за пут- 
иике. 

53) за стаиицу Сушак растшсана je лицитација 
за израду ноие станичие зграде, и то за први део 
радова, који опухната зидање и покринање. Ова je 
зпрада пројектована у моиумеиталном, репрезеи- 
татиином стилу, који се иаслања ua локалиу тра- 
дицију архитектуре na севериом Јадрану. 

54) na прузи Вараждии—Копривнмца у току je 
израда 3 зграде за стаиоиање пружног ооо6л>а на 
станпцама Pacini.e, .Пудорег и Јалжабет. 

55) код «овог железничког моста преко Саве у 
Загр&бу гаодиже се иова зграда за надзиЈрнмка 
моста. 

56) за станицу Љубл.аиа Гл. Кол. одобрена je 
рекоиструктија nepuna и колос&ка, која предвиђа 
премештање јуж-не ложионице и радтшпце прађе- 
пинске службе, a у вези с тим iiponinpen.e nepuna n 
колосека у самој стаппцп. Ппи радови претстав- 
љају прну егапу неопходно потребие санације сао- 
ораћајпих прилнка на тој сташици. 

57) na станнци Зндани Мост подићиће се пова 
зграда за ca'o6paliajny службу на теретлом коло- 
двору. 

58) иа стаиици Горња Радгона подигнута je 
НОВа ста.ппчпа зграда са магаппиом. Првп део ра- 
дова, зидање и покривањс, већ je завршен, na lic ее 
зграда моћи предатп употреби у току летње се- 
зопе. Тиме lie се nocrnliii задоипл.аиајуКа сапацпја 
те пограпичпе стапицс. 

59) за стаиицу Камппк Место одобреиа je 
пзрада зграде за стајалиште. 

(50) у главпој радиоиици у Марибору врши се 
реконструкција кровова на радиоппчкп.м зградама. 

61) na стаиици Ilonn Сад подићиће се in)iiii ста- 
вичнп магацип. llpnn део радопа, тј. половина ио- 
вог магацина већ je уступЛ)е11 у рад na he се no- 
четком нове гра1)евипске сезопе приступиги радо- 
ипма. 

62) na стапицп Иппконцп je рекопструкција во- 
доводних иисталација скоро завршена. Ha реци Бо- 
сут иарађена je ррана са буиаром као и зграде за 
машинерију и надзрриичку службу. Набављене су 
машине и цевни матбријал na he после полагања 
цевоводна инсталација моћи предати употреби. 

63) na станици Панчево Аеродром подићиће се 
зпрада за стајалиште Панчево Предграђе. Радовима 
iipiicT\iiiilie се гшчетком нове грађевинске сезопе. 

У   погледу  телеграфско-телефонских   уређаја 
глаиппјп радоии су следећи: 

64) постављел je и пуштеи у рад уређај за ме- 
ђудирекцијски саобраћај електричним писаћим ма- 
пппгама (телепрпптерима), у којп уређаЈ су укопча- 
ne ДирСКЦИЈе И Bojne делегацпје npn Днрекцијама 
уБеограду, Загребу, Љубљани и Субатици, као н 
Генеална дирекција. Тимеjeомогућено бржеиси- 
гурније оггоразумевање између ових јединица a ис- 

моркшћавањем ШЈСтојеће телефонске линије Бео- 
i рад—Загреб за песметапи истовремепп рад И за 
гелефонске равг<шор€ и за телеграфисање помопј 
ових машина, растерећена je постојећа директна те- 
леграфска линија Београд—Загреб и тако je до- 
unjeiia дупла веза Београда са пругама na западу 
name држане. 

65) uspaljena je дупла телефонска линија од 
Вишеграда до Ужица, као наставак na изградњи 
дупле телефонске линије Београд—Сарајево. 

Део од Сарајева до Вишеграда извршен je у 
прошлој годппп. 

66) у изради je подизање дупле телефонске ли- 
није Панчево -Вршац, у вези са оспособл>аван>ем 
one пруге за саобраћај брзих возова за везу са 
Румунијом. 

67) у израдп je подизаше дупле телефонске ли- 
није HOIUI Сад—Оџаци, ради употпуњавања теле- 
фсжске мреже, као пајкраће везе Новог Сада са 
пругама на западу. Оппм су растерећене друге 
телефонске лимије које су услед преоптерећености 
тешко сјјупкциоцпсале. 

68) израђена je нова дупла телефонска линија 
Београд—Батајница за везу Београда са Среди- 
mnnM стовариштима материјала. Стара je већ ра- 
није била узета за саобраћајне сврхе. 

69) израђена je дупла телефонска линија ме- 
сто једножичне гвоздене линије, од Батајнице до 
Новог Сада. 

70) преуређена je телефонска мрежа земун- 
ског железничког чвора постављањем једне цен- 
трале и подизањем новиХ телефонских веаа са же- 
лезничким јединицама у Бсограду. 

71) завршено je дуплпрање водова дуж пруге 
ЈБубл.апа—Ракек и крака до Врхнике, чнме су из- 
бегнуте сметње, које су скоро онемогућавале jačan 
n сигуран телефопски саобраћај услед индукција 
које су се јавнле на овом делу, због елекгрифика- 
ције талијанских железница. 

72) ради потребног осигурања саобраћаја, ме- 
ђустаничне јсдножичпе телефонске линије дуж 
пруга Ипш—Зајечар и Велика Плана—М. Kpcna 
допуњепе су са звоновно-оигналним иисталацијама, 
које су монтираие у свима станнцама и стража- 
рама ових пруга. 

73) приводи се крају каблирање железничхе 
r. т. трасе na мосту Краља Петра II у Београду 
дуж пруге Београд—Панчево, чимс he се оспгуратп 
саобраћај Београда са пругама у Банату, пошто еу 
садање везе недовољне и несигурне. 

74) у раду je опрема пруге Београд—Вршац са 
заоповпосишалнпм ппсталацијама у вези са оспо- 
собљавањем ове пруге за саобраћај брзих возова 
за Румупију. 

75) у раду je пзрада звоновно-сигналне линије 
дуж пруге Лапово—Краљево—Скопље, тако да he 
већ у годппп 1939 бити ппсгалираие комплстне ин- 
сталацпје  звоп.  уређаја,   које   су   neli   набављене. 

76) у раду je каблпрање телеграфско-телефон- 
ске трасе Царева Ћуприја до изласка станице Топ- 
чпдер која je бнла дотрајала, и преоптерсКена. 

77) присгупљеио je раду na каблирању желе- 
зничких телетрафсжо-телефоиских линија у стани- 
цп Загреб na делу трасе од железничке станице 
до преко новог Савског моста. 
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7S) расписана je лицитација за набавку и мон- 
тажу телефонске аутоматске централе на желе- 
зничкој станици Загреб, чиме hc се анатно побол.- 
шати телефонски саобраћај на овоме важном же- 
лезничком чвору у коме су многе разнолнке и до- 
трајале инсталације. 

79) извршена je иаоапка потребне жице за за- 
иену дотрајалпх водова углавном на територијама 
дирекција Загреб, Л^убљана и Capajeso, и истој 
замени  пристулиће се у почетку 1939 године. 

80) у припрсми je замвна дотрајалих телефон- 
ских проводника, од гвоздеие жице са бакарном 
жицом као и израда једне телбграфске линије на 
целу ируге од Зиданог Моста до Марибора, чиме 
he се дуж ове главНе пруге осигурати поузда« и 
бржи телеграфско-телефонски споразум. 

81) израђен je програм употпуњавања желе- 
шичке телефонске мреже, који има за сврху да no- 
веже  све главније железничке центре и да на тај 
пачин обезбеди 'mro бржи и сигурнији споразум 
»змеђу железничких јединица, uno je неопходан 
услов за постизање правилног, сигуриог и еконо- 
мичног oTiipaiu.aii.a железничког caoopahaja. Beli у 
1939 години приступић« се, из оСигураних средста- 
ва' делимичиом извршењу овог протрама и то пр- 
венствено на оним деловима железничке мреже, ко- 
ie cv досада билс или без тих веза или су исте биле 
непотпуме, као mro je го на пр. случај na терито- 
рији дирекцпје Београд (иедостају телефонске no- 
se ca пругама на југу), дирекције Сарајево (где je 
потрсбно довршеше везе Београда са Сарајевом), 
дирекције Загреб, (где су потребне везе са Осје- 
мом, Сушаком и Сплитом) итд. 

82) расписана je 11 лицитација за набавку и 
инсталирапЈе новог електро-акустичног ypei)aja за 
станицу Београд. Ha овај начин lie објављивање 
поласка и доласка возова и других важних саоп- 
штен»а путујућем свету бити даваио путем радио- 
звучника, како се TO вртн на свима главиим европ- 
ским станицама. 

У погледу опрема пруга са сигнално-оигурно- 
сиим уређајима, који уређаји служе за оствареље 
безбедности железничког cao6paliaja од чсга за- 
виси и брзина саобраћаја возова на прузи, ура- 
ђено je доста у ганицама финансиских могућ- 
чости. 

Главннји радови су следећи: 
83) у вези са пуштањем моторних возова на 

ирузи Београд--Сарајево—Дубровник и са пове- 
1,аи>ем брзине вожње, опре1Мл>енп je преко 240 
скретница скретничких бравама и оснгурано je 
око 30 станица електрнчним штитним сигнали- 
ма. Ha овим станицама није било пикаквих оси- 
гурања. 

84) извршено je осигурање са механичкпм 
улазним сигналима и лретсигналнма стапица Бео- 
град Дунав и Београд Доњи Град. 

85) извртеиа je замспа електричинх uiimim- 
ца на укрсници ЈХоњс Дубраве na прузи Загреб— 
Сушак   са улазним сигиалима и  претспгпалима. 

86) извршене су допуне и препраоке постоје- 
liiix сигурноспих уређаја у миогим станицама у 
вези са измеиом старих скретница новим савре- 
меиијим и јачнм скретвнцама. (Ha пр. na прузи 
Загреб — Оттарије, Српске Моравице — Сушак, 
Београд—Суботица), 

87) довршено je осигурање 12 станнца иа 
прузи Лапово—Крал.ево—Скошве улазннм си- 
гналима и пЈкчсигналнма. Ha овпм станицама није 
било уоттште никаквих оигналних уређаЦа, тако 
да je безбедност caoopaliaja била недовољна. 

88) у раду je осигурање прикључка нове га- 
ражне станице Лапово на главну пругу Београд— 
limu у стоваришту Лапово-варош. 

89) у раду je отварање и осигурање две нове 
плјавпице na ирузи Прагерск«—Коториба, у цил.у 
повећања пропусне моћи због повећа№а гушћег 
саобраћаја на томе делу пруге, проистеклог због 
пуштања у саобјраћај нове пруге Коцривница 
Параждин. 

90) распнсана je лмцитацнја за осигурање 
станице Загреб раскрсницом са најсавремени- 
јим електро-динамичкпм сигуриосиим шостроје- 
њима, којима he се обезбедити и убрзати улазак 
н излаз возова код овог веома важног и необично 
фреквентног саобраћајног чвора. 

91) исто тако извршена je лицнтација и за 
осигурање станице Севница na прузи Загреб—Зи- 
данн Мост у вези са израдом нове пругс Св. Јанж 
—Севница и са реконструкцијом станице Севни- 
ца. Уређај je електродинамички са светлошим си- 
гналима као што су то Beii изведени уређаји «а 
станици Топчидер и Св. Клара. 

92) расписама je лицитација за осигурањс 20 
joni неосигураиих станица и то иа пругама: Бео- 
град—Загреб (9 стапнца), Београд—Ниш (9 ста- 
пица), . Лаггово—Крал.ево (2 стаиице), са комплет- 
иим електродинамичкнм сигурносннм уре1)ајнма и 
дневпим светлоопим сигналима. Поставл.аи.см 
ових ypetjaja постигао би се безбеднији, гушћи и 
бр|Жи caoopahaj иа овим пашим пајважинјим же- 
лезиичким артеријама. 

93) за оснгуран.е још 24 станицс ua ирузи 
Лапово—Краљево—Скогше, које су без икаквих 
сигнала, 7<ао и за замену непоузданих електрич- 
ннх штитних сигнала ш 8 станица и то: пруге Сл. 
Брод—Новска (2 стапице) и Новска—Дугосело (6 
стаиица), одржана je лнцнтација за пабавку уре- 
i)aja ca електричиим светлосним снгналима, који 
би стајали у кл>учевној зависностн са скретни- 
цама. 

94) у раду je шрсправка свих крилиих снгнала 
и претсигнала у везн са шреласком са старе же- 
лезничке сипнализације иа нову железничку си- 
гнализацију, која избацује употребу беле светло- 
сти, и предвиђа употребу нове наранџасто-жуте 
светлости no угледу na остале ппострапе желез- 
нице, које су овај прелаз извршиле у току no- 
следњих година. Овим повим системом сигнализа- 
ције пове^ава се знатпо степеп безбедности cao- 
opaliaja; у вези с тим npnie се и набавке 31 ком. 
претсилнала за дирекцију љубљана, који треба 
да замепе старе дотрајале и иеподесие претсп- 
гнале. 

Ирти 
UlIBOHOiP  и 

ццју- 
Овп pa.idBii биће завршеии до 1 јупа 1939 год, 
95) у припредш je пресељеше комплвтног ме- 

хапичког бл()К-уре1)аја из стапицо Мокрин (cim- 
редпа пруга В. Кикинда- Б. Араиђелово) на eia- 
иицу Онча главпе пруге Бесц-рад—Папчевп, 

се   набавка  поФребног  новог,  зелбног, 
каранџасгог стакла за иову сигнализа- 
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96) у припремм je да со у току 1939 годние 
изврши и замсна непоузданих електричних ттнт- 
imua са улазним сигпалпма и претсигиалима na 
стаиицама  пруге  Топчидер—М.   Крсна—В.   Плана. 

97) исто тако у припреми je осигурање ста- 
иице Ниш улазним сигналима и претсигналима 
у кључевној занпсиости са скрешицама. 

10) Осигурања 

Према диаграму бр. 12 видимп да се кредити 
за осигурање осоол.а ирсдлажу у onoj годнни за 
дин. 157,728.354.— више према кредитима одобре- 
ним за 1938/39 б. г. 

AKO од ових кредита одбије-   ' 
мо суму ОД дин.  143,000.000 
која je унета за пензиоиере и кају 
je до сада плаћало Митшстарство 
финанскја, онда нам остаде ствар- 
ио повећање овега за дин.    14,728.354 
Од овога псшећања отпада; 

а) Ma noBeliaii.e кредита за 
иовс иензиоиере, који lic се тек 
пеизноиисати у  1939/40 б. г.    .    . дин.    10,000.000 

б) Ha iioBciiaii.o креиита за 
neiianoitiicaiije    до    конца    1938/39 
буџетске године дин.    10,000.000 

в) С.мањеш! кредити за пен- 
знонерс  no  сггарим   прописима у 
зомлда, за дин.        750.000 

г) Сман>еп je кредит за кли- 
рнпг пеизија за дин.     5,000.000 

д)   Oonelian  je   кредит  за   до- 
njviiiroc Пензиоиом фонду за    .    . дип. 90.354 

h) II, иајзал, imiu'lian je кро- 
дпт за рснте железничких служ- 
беника, за дин. 388.00(1 

Према   томе, укуппо   noBeha- 
n.e  изиоси  сиега чип.     1-1,728,354 
иекзије   Мииистарктпву   финансија дип. 143,000.000 

Што чиии укупно дии.  157,728.354 

Кродит за допршгос Болеоничмам (јјопду, у 
овој партији, осгао je у'истој висини као и за 
1938/39 б. r., мада би морао бити већи у истој 
сразмери у којој су iioneliaini и лички расходи. 

Ово су само иајнужиија повећања која су сс не- 
одложно морала предиидети, пако су ona према 
поједишим захтсвима морала изиоситн мпого веће 
суме. 

Преузнмање nensnonejia од Мииистарства фи- 
nanoiija уствари imje иикакво повећање, јер су се 
досада ови кредити налазили у буџету Министар- 
ства (ј)инансија, a за њихово иокриИе давало je 
Мннистарсгво саобраћаја потреГша новчана грсд- 
стпа. 

Остала n-OBeiiaiba су тако минимална, да се 
још једино може говорити o пеком стварном по- 
веКашу код кредита за иова пензионнсања. Ту су 
11редви1)снп кредитп за + динара 10,000.000.— 
услед тога, што један велики број службеиика чека 
да буде пеизиошгсаи, попгго су иавршили годннс 
старости, те се ту ne може вригити иикакво одла.- 
гање, јер то сам Закоп наре1)ује, 

11)  Осталп  материјалин  расходи 
Код осталих магсријалиих расхода видимо од- 

мах, према диаграму бр. 14, да су укупна повећања 
извршепа за износ ол    ..."... +  дпи.  72,417.332 

AKO сада рашчланимо ово no- 
nelian.e, то внднмо: 

а) Разни  редовни  расходи  су 
смањени за — дии.    3,805.776 

б) Рсдоипи годишњи отписи оу 
повећани за + ДИН.       626.616 

в) Ошлате   д\та   cv   noBetiaiie 
за '   + днн. 75,596.483 

UITO укупно чини    \    лип.  72,417.322 

Остали креднти за манипулативне трошкове 
Поштанске штедиоиице, као н ванредни расходи, 
остали су у исгим изпосима као и 1938/39 б. г. 

Највеће повећање пада на кредите предвнђене 
за отплате дугова Управе државннх жслезница. 

< )д OBOI' пбвећања отпада до 40,000,000-— дин. 
на реконструкцију пруга, a 5,000.000-.— дин. на 
набавку кочница, како смо то Beh изложнли у ово- 
ме експозе-у под 2).. 

Остатак од данара 30,596.483-— односи се на 
повећање ануитета за aeli склопљене зајмове од 
сгране Управе државних железница, док износ од 
динара 626.165'—■ пада на повећање кредита за 
редовне годишње отписе. 

Ово би биле у главним цртама изложене no- 
требе Управе државвих железница, због којих су 
се морала нзвршити iipc;ui>a повећања кредита \ 
иовом предлогу буџета Управе државних железни- 
ца за 1939 40 годину. 

Зашто сам био приоиљеи да тражим ово пове- 
lian.e КЈтедчта? Ево вам разлога. Због иедоиол.ио- 
cni предвиђених кредита, у раније буџсте уно- 
шена су овлашћења да се могу вришти исплате na 
терет прихода и та су овлашћења увек искоришћа- 
иапа тако, да су се старн завртии рачуни у мно- 
гом разликовали од предвиђених буџета. 11 за ово- 
годишњи буџет ja сам био присиљем да у два маха 
тражим вапредни кредит од округло 157,000.000- 
динара, како бих одповорно свима потребама и 
могао одржагм експлоатацију. Дакле, у ствари pa- 
нији буџеви нису имали ту реалпу искреност Kojj 
желим да кроз овај буџет спроведем. 

У овом буцетском предлогу појављује се n 
нова сума од 41,000.000.— динара за отплате зај- 
NU)Ba учињеких ради обнове и усавршавања же- 
лезнпчких постројења и возиих средстава. Сем To- 
ra сам морао унети у буџет н суму од 40,000.000.— 
дииара за реконструкцију постојећих пруга које се 
рекоиструкцијс више не могу одлагати. Пензије, 
повећане принадлсжпости m неопходни материјал- 
ни издаци захтевају суму од 44,500.000.— динара. 
Ови се издацн нису дали више смањити и они on 
стварно захгевали повеКање од 282,500.000.—■ ди- 
иара, дакле суму за 47,500.000.— динара већу од 
one суме коју ja сам тражпо. Смањење од 
47,500.000.— дниара постигнуто je ригорозним ис- 
питивањем друглх позиција у захтевима поједи- 
иих служби државних железпица. 

12) Прнходи 
Ha крају излагања предвиђених расхода Упра- 

ве државних железиица за 1939 40 б. г., излождгће- 
мо и предвиђене приходе за 1939/40 б. г. 
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Диаграм предвиђених прихода Управе држап- 
них железница ' за 1939/40 б. г. у упоређењу са 
1938/39   б. г., даје иам следећу слику: 

Хил.. 

2.41)1» 

I 

iti 

4 

Bpoi  15 

1939 40 s= 2.638,662.590' 
1938/89 = 2^88,000,000-- 
1939 40   I     250,662.599 — 

(      10,5 " „) 

1 i 138 39 1939.K) 

За предвиђене приходе Управе државних же- 
лезница у укупном износу од дин. 2.G38,662.590.— 
дајемо следеће објашњење: 

I. Прслрачун бруто прихода од саобраћаја пут- 
иика, према калкулацмји Комерцијалног одељења, 
даје  суму од динара 780,500.000.—. 

Стањс наше путничке статистике, која још mi- 
je реформисана (Правилници 175/1 и 176/11 увешће 
се у живот тск од 1939 године) ne дозвољава нам 
да вршимо, на основу наших података o путнич- 
ком саобраћају, опсежне прогнозе. 

Ипак, поагго имамо сталан пораст путкичког 
caoopahaja и прихода од путничког саобраћаја, 
може се са извесном оигуриошћу pehu да hc при- 
чод од истог н у идућим годинама порасти. 

За одређивање размера повећања стоје нам цџ 
расположењу ове цифре из приложених таблнца, 
ко je показују проценат пораста саобраћаја путвика 
(onoj путника, број путннчких кИлометара) у 1930 
п[)сма 1935, у 1937 према 1936 и у ирвом полугођу 
1938 према прпом полугођу 1937, као и проценат 
иораста бруто-прихода од путника у 1936 према 
1935 у 1937 према 1936 и у првом тромссечју 1938 
према   првом тромесечју  1937: 

Пораст  (   ) у л
0 

у 1936          у 1937          у 1938 
према 1935   према 1936  према 1937 

Путници   
Путничкп километри 
Бруто мрихода •  •  • 

16.16               19.20 
984              17.19 

13.80              13.08 

7.73 
(ИС.И,! 

податл-.ч) 
7.25 

Према горе наведеном бруто приход од nvr- 
пичког саобраћаја у 1938/39 б. г. изнео би: 

727.7 X 107.25 
100 

780.5 Mii.'inona дииара. 

Комерцијално oдeљe^bc процењује бруто-при- 
ход од саобраћаја путннка и у 1939/40 б. г. у овој 
суми. 

11. Предрачун бруто-прихода од саобраћаја 
робе, према калкулацији Комерцнјалног олел.е11>а 
даје  cvMV од 

Днн. 2.016,500.000,— 

Предрачун бруто-прихода од саобраћаја робс 
извршсн без обзнра иа врсгу робе и траиспорта, 
статисшчком манипулацијом са глобалним изно- 
сима пренезеиих .количима (тежнна) и бруто-при- 
хода за 9 прошлнх годииа даје суму од 

2.119.0 милиопа динара 

Поводом иаведенс суме примећује сс, да je 
иста добијена манипулацијом са подацима до 1937 
закл>учно; дакле, при израчунапап.у тс суме није 
узст у обзир ток догађаја у прво] половнни 1938. 

Заиста, за прву половину 1938 ми располажсмо 
само малим бројсм података, али су исти у толикој 
\u ри зиачајни, да их je неопходно потребно узети 
v обзир код предрачуна евентуалних бруто-при- 
хода од саобраћаја робе за 1938/39 и 1939/40 б. г. 

Број тона плаћене робе, превезене у току пр- 
вих 5 месеци 1938, одвојено пр ирсти саобраћаја, 
»сказаи je у ниже иаведеној габлици: 

,\\L'Ct-H Годмиа 
Бро] тона п ревезене припатне робе 
у уну- 

трашњем 
саобраћају 

у међу- 
народном 
саобраћај) 

У к у м н о 

1938 089.153 315.509 1,034.067 
i 1937 (il 3.886 355.259 969.145 

± у " .. + 12.26 

005.352 

-  2.74 -t-  6.76 

1938 399.111 1,004.403 
II 1937 588 370 435.298 1,023.674 

±У " 0 

1938 

-I    2.89 8.81 1.88 

847.228 4(17.200 1,245.488 
III 1937 843.017 410,374 1,089.391 

  ± У 0,u + 31.76 8.76 :    15.15 

11138 750.840 430.922 1 181.708 
IV 1937 097.251 455.080 1,152.331 

±Уа.и -I-   7.69 -    5.31 4-  2.55 

1938 702.898 438.970 1,1 10.974 
V 1937 717.853 409.389 1.187.242 

±У"„ 2.08 0.07 3.90 

1938 3,595.482 2,020.878 5,616.860 
Укумио 1937 3,200.383 2,101.400 5,421.783 

± У % 10.28 0.50 +   3.59 

A подаци o бруто приходима од робе за прва 
3 месеца 1938 исказани су у ниже наведеној та- 
блици: 

Месец 
Приход од роОе у 
МИЛИОНИМа динара 

1938                     1937 

у % 

1 

II 

111 

138.0                     123.7 

137.7                     137.3 

164.3                     150.3 

|     12.05 

-f     0.29 

+     5.12 

У к v 1111 o, , 4406                    417 3 |      5 58 

1 (з ових се таблица види, да je саобраћај робе 
у току првих 5 месеци 1938 порастао за 3.59%, a 
бруто-приход од робе у току прва 3 месеца 1938 
порастао за 5.58%j али raj пораст проуврокован je 
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псжећање.м уиутрашњег caoopahaja (за 10.28%) и 
увоза преко прелазних пограничних станица (за 
43.10) IH преко лучмих сгапица (за 20.32%), док je 
извоз преко прелазних пограничних станица onao 
за 13.98%, извоз преко лучкнх стаипца—•заб.89%, 
a трапзиг за 11.82%. 

Према гоме, Комерцијално одељење сматра да 
горе наведену суму од 2,1190 милиона динара трсба 
смањнти, одбинши од исте 13.98% предвиђешг 
бруто-прихода од робе извезене преко прелазиих 
иограиимних станпца (286.3X13.98%=:40.0 мили- 
она динара), 6.89% прслвн1)еног бруто прихода 
од робе извезене iip.eK-o лучких стаинца (153.6Х 
0.89% =10.5 милиоиа динара) ћ 11.82% предви- 
henor буџета прихода од транзитпс робе (439.6Х 
11.82% =52.0 мнлиона динара). 

Ha raj начнн нзрачунат бруто-приход од робе 
у  1938/39 б. г. изиео би: 

2.119.0—(40-0 ! 10:5 I 52-0) = 2.010.5 милиона дин. 

Заустављајући се na овој цифри, Ком.ерци- 
јално оделЈење процењује бруто-ириход од сао- 
браћаја робе у 1938/39, a следствено и 1939 40 
б. r. у сумп: 

2.010.5 милноиа димара. 

III. Предрачун разннх прихода no буџету 
Управе државиих железница   износи 82,662.590.— 
дииара. 

Кретање разних прихода за последњих пет го- 
дина, даје нам следеће резултатс: 

Буџетска 
година 

i<»;w 85 1935/36 1936/37 111.47.48 1938/89 . 
за !• месеци 

11редвиђено,... 

Остмарено  

86,685.518 

96,015.824-71 

86,685.518- 

9в,4О1.О11'04 

90,000.000-— 

79,386.038-69 

83,000.000>- 

i 17,872.355 4-1 

5H,5(H'.o(i(l- 

52,848.5(11(17 

Разлика + или - + 9,330.306-71 + 9,715,49304 10,613.961.31 14,872.335-44 — 5,651.43893 

Предви{)ени разни приходи у предлогу буџета 
за 1939/40 б. г. могу се с правом сматрати као 
реални и да he се остварнтн у потпуностп. 

Иапослетку, напсшињемо да су прорачунн 
Комерцијалне службе за приходе од путника и 
робе узст-и у бруто нзноснма, тј. ' желсзнпчкп 
приход заједно са возаринском таксом. Услед 
тога hc се морати да изпрпш извесна корекција 
тарифа, које су ступилс im онагу почетком ове 
буџетске године, да би се могли тшстићи они ието 
износи који су унсти у предлог буџета Упрапс лр- 
жавиих желсзница за 1939'40 б. г. 

VI. ДИРЕКЦИЛА РЕЧНЕ ПЛОВИДБЕ 
Предлог буџста Дирекцнје речне пловидбе за 

1939,'40 б. год, израђен je па истом прнпципу као 
и буџет за 1938/39 и претходне три годиие, тј. на 
базн њеног самосталног рада, без заједнице са 
Српским бродарским друштвом, a овакав иосту- 
пак исцрпније je образложеп у експозе-у датом 
уз предлог буџета за 1938/39 годнну. 

Следствено томс, при израдн овога предлога 
није узнмапа у обзир ни комбпнација спајања 
Српског бродарск(11- друштва са Дирекцијом реч- 
ne пловидбс. Решење овог nnraiba налази со, 
истина, у акутној фази, али, прсма садањем стању 
ствари. то спајање условлиава постављање Дирек- 
ције рсчнс n.ioim.ioc na саспим др\ту осиову, која 
искључујс финансирање  предузећа  путем  буџета. 

a) Расходн 
Дирекција речне плавидбе je привредно пре- 

дузеће,  које  као такво   изворе   својих   прихода 
остварује учеш^ем у размсим добара, тако да 
њени расходи не терете опште фискалне приходс. 

Beli оио je довол.ан разлог да сс при утврђи- 
вању расхода Дирекције рсчне пловидбе не може 
руконодти исгим мерилом које важи за чисто 
адмипистративне хстаиовс, чији je дслокруг и обим 
рада унапред утвр1)ен, na према томс n њихове 
потребе као и расходи за подмирење истих, 

Супротно овоме, обим рада оваквог иривред- 
ног прсдузсћа ne може се унапред одредити, иитп 

свести у строго утвр1)епс границе. Напротив, пре- 
дузеће iie одговарати своме задатку како треба 
тек онда, ако настоји да своју делатност што 
више iioBeha и развије. C друге стране, пак, всКи 
дво расхода Дирекције речне шловидбе у зависио- 
сти je од cao6pahaja, и чим се овај повећа, неми- 
новно долази  до inoBelunba  тнх  расхода. 

Изложене чнњенице дају довољно објашњење 
и аправдање, што се прп утврђиванЈу расхода у 
оиом предлогу отсгупило од истакнутог захтева, 
да прсдложени расходи пс могу прећи њихов из- 
нос одобрен no буџету за 1938/39 год. Поред тога, 
повећање предложеших расхода пастало je и са 
других разлога, који he даље бити деталуно из- 
ложепи. 

Craii>e расхода Дирекције речпс пловидбе при- 
казаио диаграмом изгледа онако: 

Md.i. 

105 

Број  16 

90 

75 

60 

45 

•80 

15 
s" 

-f 

30 
h« 
ori 
S8 

1939.40 
1038/39 = 
1939,40 + 

i li »,588.778. 

4,843.840- 
(4- 5.2 " „) 

1938.39 1! 1.4!» 40 

I [pe него mro ce пређе na саму анализу пред- 
ложених расхода, потребпо je истаћи да je 11,11- 
хов укупан изиос Belin од укуппог пзпоса пред- 
ложеннх  прихода за дин. 6,460.000.—, то јест  за 
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оиолико, колико износи ануитет na зајам од ди- 
нара 30,000.000.—, заклЈучен код Државне хипоте- 
карне банке. Ануитет овога зајма плаћа Министар- 
ство финансија из својих прихида a у буџет рас- 
хода Дирекције речне пловидбе уносе се саио кре- 
дити за љегову исплату. Према томе, за предло- 
жене расходе који стварио терете приходе Дирек- 
ције рсчис пловвдбе иађеио je потиуио покриће 
у љеним приходнма. 

Од укупног износа расхода no овом предлогу, 
на лич«е расходс долази дин. 46,376.278.—, или 
46,5%, a na маггеријалне расходе, заједпо са ван- 
редним,  53,212.500.— дип. или 53.5%. 

rioBeliaibe укуппих расхода nu ODOM предлогу 
црема (одобреним расходшма no буџету за 1938/39 
годину износи дин. 4,843.840.—■ или 5%, Лпчни рас- 
ходи иовећани су са дипара 3,250.900.— или 6,7%, 
a материјални расходн — узев у обзир смањење 
код ванредпих расхода — са дипара 1,592.040.— 
нли  3,3%. 

Повећање личпих  расхода дошли je из онпх 
разлога: 

1) Повећаљем личних и по- 
родичн/их додатака no решешу 
Министра оаобраћаја Д.р.и.бр. 
77416/37 донетом na оспову од- 
луке Министарског савега М.с. 
бр. 792/37, повећани оу ови рас- 
ходи  за дин.  1,780.000.— 
Ово iTOBehaibe није утнцало na 
крвдите no буџету за 1938/39 го- 
дину због тога, што се један део 
личних расхода врши на терет 
Пословие заједнице услед чега 
постоји уштеда у кредитима ко- 
ја може да покрије наведспо tro- 
Behai№>e. 

2) ПовеЈииша услед унапре- 
ђеша која терете целу буџетску 
1939/40 годину, a коју су буџет- 
ску 1938/39 терешла краће време 
изиаси  

3) Поввћање за унапређеља 
иа која службеници сгичу право 
у   буџ.    1939/40  годнпи  изпосп    .     „ 

4) Због предвиђеног регули- 
сањ& ложача и морпара-дпевпи- 
чара, који су у овом својству 
иробавили вшпе годана, пастаје 
повеНаше, тш одбитку смањења 
код позиције за принадлежности 
дневмичара, за „ 

5) Због предвиђеног пове- 
ћаља додатка особл.у запосле- 
иом у иностранству, с обзиром 
на новостворене прилике на 
горњем Дунаву и осстно по- 
скупл.е1ве животних потреба, 
настаје   повећаше  за , 

6) Предвиђају се 22 нова 
мсста .нижег наутичког и ма- 
шиноког особЛ)а за приновље- 
не објекте, и то: закупл.спп 
брод •,,Југославија" и два мо- 
торна брода чија je наоавка 
одобрена решепЈем М.с.бр. 101- 
38 озакоњеним § 117 тач. 41 Фи- 
вансиског  закона  за  193839 го- 

191.040. 

359.205.- 

163.530.- 

324.844.- 

дину, услсд чега пастаје nonc- 
ћање издатака na припадлсж- 
ности за „       337.080.— 

7) Услед повећања изложс- 
пог под тач. 1, предвиђемих но- 
вих места и предвиђепнх уна- 
пре1)еља) настаје повсћање из- 
датака за социалпо осигурапЈе 
службепнка  у „ 65.201.- 

8) Предви1)а се повећање 
додатака    за    повопензионисапо 
особље у  30.000.-- 

Укупно  повећање  изпоси:   дпп. 3.250.900. 

Ради правилније оцепе nosehaiba личпих из- 
датака услед упапређеља, ne треба изгубити из 
вида ово. Дирекција речне пловидбе релативпо je 
млада устаиова, јер постоји тек од 1926 годнне. 
Услед тога, у њепом службеничком кадру jom 
нема толики број особља које je навршило no- 
требан број годпна службе за пепзпју, да on ii.n- 
хов одлазак из службе потпупо омогућавао уна- 
пређење "млађих службеника, који на унапређење 
стекну законско право. To се пајбоље види na чи- 
ibennue да je до сада просечпо пепзионисапо го- 
дишње око 20 службеника, док далеко већи број 
њих стекне право na унапређеше. 

Повећање материјалних расхода дошло je иа 
ових разлога: 

1) По партијн 768 поз. 3 
предвиђено je повећање изда- 
така на закупе зграда (кирије) 
за Дирекцију. Ово стога, што- 
je од 1 маја пр. год. закупода- 
вац noBehao закупну цену за 
око 15.000.— дин. годишње, a 
поред тога морале су се узети у 
закуп неке мање просторије, по- 
што досадањи број њихов није 
био довол>ан за смештај Дирек- 
ције, нарочито што су услед 
споразума за квотизацију дев- 
чаног саобраћаја — који je до- 
neo осетно noBehaibe прибора 
— повећани послови и број 
особља у централи. Г^реДложено 
повећање  износи , 20,000.— 

2) По" пар.тији 769 поз. I 
предложено je повећање изда- 
така na погонски материјал, у 
првом реду na угаљ, као и na 
саобраћајие додатке осоолјУ Ko- 
je ради са објектпма na горњем 
Дунаву. ПовсКашс издатака на 
погонски материјал морало се 
предвидети с обзиром na то, да 
су цепе домаЉвм угљу већ од 
1 априла пр. год., a no одлуци 
Крал.евске владе, повећапе са 
10—\5%; цене, пак, crpairoM 
угљу, који се у ограниченим 
количинама тр;оши na тежим 
секторима горњег Дунава, no- 
расле су у прошлој години око 
.'35%. Повећање саобраћај«их 
додатака предвп^ево je с обзи- 
ром na осетно поскупљење жи- 
вотннх    потреба  у   зсмљама   na 
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горњем Дунаву. Како je no бу- 
џету за 1938,'39 годину за набав- 
ку погонског материјала пред- 
виђен износ од 15,200.000.— 
то   ако   би   се   узело   поиеКање 

10' износ ове ставкс само са 
повећања био би 1,520.000.— 
лииара. док се у овом преллогу 
iiOHcliaii.e целе позиције, зајс- 
дно са саобраћајшш додацима, 
предвиђа   за       

3) По партији 769 поз. 2 
предвиђеио je повећање подпо- 
зиција 38 огрев, одржавањс 
агенцијских зграда н магацина 
a за •осигурање обала и предмо- 
стова. Цеис огревном материја- 
лу осетно су порасле и нема из- 
гледа за њихово опадање. Из- 
даци na одржапање зграда no- 
већавају се због тога, што су у 
току ове године нзрађене или су 
у раду нове зграде за потребе 
агеицнја, којс треба уредно о- 
државати. Издаци, пак, на оси- 
гурање обала и предмостова по- 
већаће се јер претстоји отвара- 
ње неколико нових постаја И- 
лок, Хртковци, Ларак), те се мо- 
рају извршити потребни радови 
да би се омогућило безбедно 
пристајање објеката. Како се у 
некнм потпозицнјама ове пози- 
ције предви1)а извеоно смањење, 
то стварно noBehahbe исте износи 

4) По иартији 769 поз. 3 
предвиђено je повећање за за- 
мсиу и обнову краткорочног im- 
вентара који служи за опрему 
пловних објеката (жичана ужад, 
оигналне лампе, одбојници, за- 
ставе и т. сл.). Ово повећање 
дошло je због пркнове пловиих 
објеката, o чему je Beli бмло 
речи. Осим тога, овдс долазн и 
набавка материјала за одбрану 
против ваздушног напада, a no 
тражењу надлежпих власти. У- 
купно повећање нзпосм .... 

5) По партији 769 поз. 4, која 
обухвата позицнју 4 и 5 исте 
партије буџета за 1938/39 подину, 
предви^еио je повећање na тро- 
шкове бродарске радиошвце « 
оправке пловиог парка. Пове- 
Кање ивих издатака дошло je 
С једие cipane што су почев од 1 
новембра 1937 год. повећане над- 
ннце радника у радиоиицн за 6% 
a издацн за њихово оспгурање 
са 3%. Оспм Tora, цеие извесним 
врстама материјала, нарочито 
оних, који се употребљују и за 
paniv индустрију, у великом cv 
порасту. Укупно повећање ове 
позиције   изиоси       

Према гоме укупно повећање 
ианоси  

1,450.000.- 

69.000. 

Али када се ОД тога одбије 
смањење код вакредиих расхода, 
no партији 771  и 773 поз.  1  и 2, 
које скупа износи   
то је.стварно првећање матери- 

1,3(К).0(Х).— 

јалних расхода за Дпч. 1,592.940.— 

б) Приходи 
C обзирим иа доста велими временски размак 

који нас делп од буџетске годипе за коју се под- 
носи овај предлог, код оваквог предузећа врло je 
leiiiKo унапред предвндети све околности које 
могу утнцати на остварење предвиђеких  прихода. 

Али чињепице којима се данас располаже ука- 
зују на то да he се приходи у буџетској 1939/40 
години остварити у износима прсдвиђеним овим 
предлогом.. 

Главнн део прихода Днрекцнје речне пловидбе 
претставља возарина шлепарсшх товара. Ову вр- 
сту саобраћаја, са изузетком танковских товара, 
Дирекција обавља у заједпици са Српским бродар- 
CICIIM друштвом, преко Пословне заједнице. Ако се 
посматра кретање шлепарског и танковског сао- 
браћаја за 'последње три прсггекле буиетске године, 
видимо да je његов волумен у лорасту. To се види 
из ниже изложених табела. 

a) Преглед утоварених шлепарских транопо- 
рата у тонама, по врстама саобраћаја: 

200.000.— 

„      1,213.740,- 

Дии. 2.952.940.- 

1935; o 1930 37 1937 38 

Унутрашњи саобраћа]   ■  • 345.396 
218.924 ' 

81.OSI 
20.050 

2.960 

318.933 
218.507 
300.341 

38.818 
9.588 

294.027 
201.071 
400 829 

21.855 
2.3.741 

ii„....«-.                  

Саобраћај у иностранству • 

Укуино ■ 675.014 880.217 942.723 

б) Преглед укуппо товареимх шлепова, преве- 
зених тона н топа киломегара, у пунотеретном 
шлепарском саобраћају. 

Буџетска 
година 

број товар. 
m.ieiioita 

Превежено       Предии^ено 
тона              тон. км. 

193530 
1930,37 
1937/38 

1.078 
1.930 
2.000 

708.983 
856.680 
9-13 807 

414,056.558 
604,166.406 
092,174.517 

Разлика изме1)у горњих табела у погледу то- 
варене н превезене количине долази отуда, што 
у једној годнни могу битн иревезеиц транспорти 
којн су утоварени у претходној години. 

Остварени приходи од шлепарског и танков- 
ског caoopahaja узети заједпо и посматрапи за 
нсти период Tai<ol)e су у порасгу. Ио upe њиховог 
iабеларпог излагања треба учинити једну напо- 
мену у погледу њнховог књижења. Приходи од 
шлепарског саобраћаја који се обавља преко По- 
словне заједиице књиже се одвојено, и пошто се 
одбију расходп који заједпицу терете, вишак upii- 
хода делн се на учесиике у њој, док се прнходи од 
танковског саобраћаја књиже на исти начин као и 
други приходи no буџету. C тога су у ниже изло- 
женој табели приходи од шлепарског саобраћаја 
показани одвојепо, у бруто износима н са 80% од 
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остварених сума, јер са тим делом учествује Речна 
пловидба у расходима и приходима Пословне за- 
једнице. Према томе, кретање прихода од шлепар- 
ских и танковских товара за горе наведени период 
овако изгледа: 

1935/30 1936,37 1937/38 

Шлепски caofipahaj (800'0) 

Танковскм cao6pahaj   •   • 

26,884.000 

22,296.400 

41,227.200 

24,319.095 

64,790.400 

16,854077 

Укуммо • 49,180.400 65,546.895 81,144.477 

У три rope наведене буџетске године имамо 
једну која долази ме1)у најслабије (1935/36) и једну 
коja спада у рекордне (1937/38). Ако се као веро- 
ватан приход од шлепарског и танковског саобра- 
haja за 1939/40 годину узме просечан износ од по- 
стигнутог овог прихода за трн ropibe годиие, до- 
бија се цифра од 65,200.000.— динара. Како су те 
ци(|)ре  бруто постнгнутих прихода,   треба   одбити 
lo: ■на име nobpahaja и рекламација, тако да се 
добија заокружен износ од Дин. 59,000.000.—, како 
je у овом пројекту и предви1)ено. Папред изнети 
подаци дају пуно оправдање да ће се овај износ 
предвиђеиих прихода и остварити. У прилог томе 
говс)ри и чип.еница, што he се у буџетској 1939/40 
години повећати вучна снага пловног парка и то: 
закупљивањем брода „Југославија", недавном ис- 
поруком новог моторног брода „Војвода" и набав- 
ком два моторна брода o којој je напред било 
речи. Оспм тога у изгледу je осетан пораст танков- 
ског cao6patiaja с обзиром на све јачи развој ауто- 
мобилизма код нас и на дате олакшице за њихов 
iioroucK'H материјал. Повећаљем вучие снаге убрза- 
he се и рациоиализовати cao6paliaj н повећати њс- 
гов радни и финансиаси ефекат. Према свему нз- 
.•if)>KciioM, предвиђено пооеНање овог прихода за 
5,000.000.— дннара, према процени за 1938/39 го- 
дину,  потпуно je оправдано. 

Денчани саобраћај, који долази na друго ме- 
сто, одмах после шлепарског, тако1)е je у порасту, 
и no волумену и no финаноиском ефекту, као што 
сс види из ниже изложених табела. 

a) Преглед денчаног саобраКаја no отправља- 
н,у, у тонама: 

• 1935/36 193637 1937/38 

Отпрапљено са инострамих 
сталица      

OTiipaii.i.eiio ca домаћих 
станица      

49.231 

188.614 

58.509 

212.016 

51.687 

256.346 

Укупно • 237.845 270.585 308.033 

б) Преглед остварсних ирихода од денчаног 
caoGpahaja: 

Остварено дннара: 
1935/36 19,509.411.— 
1936/37 22,879.531.— 
1937/38     30,158.169.— 
Просечан изиос остварених ових прихода за 

казначене године даје цифру од 24,000.000.— ди- 
иара. Међутим, принова у пловним објектима, o 
К0Ј0Ј Је вс11 било речи, утицаће на noBehaiiie ден- 
чаног  саобраћаја, те je стога и предви1)ено пове- 

haibe ових прихода, према износу процењеном за 
1938 39 годину, за Дииара 1,000.000.—. 

Приход од путкика, моји долази на rpelie ме- 
сто, у сталном je опадању. Томе je узрок отва- 
paibc нових железничких пруга, повећање а!утобу- 
ског саобраћаја, a парочито изградња мостова у 
Пеограду услед чега су морале бити укинуте сао- 
браћајне линије које су дотле доиосиле обилне 
приходе. Претставл^еии статистички, промет пут- 
ника н прихода од пугничког caoopaiiaja за по- 
слодњс три протскле буџетске годиис изгледају 
овако: 

Буџетска 
година 

Број 
путника 

Остиарени 
приход 

1935/86 
1936,37 
1937,38 

1,(531.344 

1,029.003 
926.378 

7.851.805 

5,850.478 
5,362.598 

Због тога je у овом предлогу предниђени при- 
ход од путничког саобраћаја мањи 1,000.000.— 
динара 10Д износа утврђенрг за 1938/39 годину. 
C обзиром на предузеге мере у циљу повећања 
пугничког caoopaiiaja na бродовнма, ca извеспош- 
hy се може рачунагп, да lie се продвнђени износ 
у овоме предлогу н остварити. 

Остале врсте прихода у овом предлогу углав- 
ном су предаиђеие у истом износу као и у буџету 
за 1938/39 годину. Ијихонп остварени износи кроз 
дужи 1гиз годнна углавном су псти, тако да нема 
иикаквих оправданих разлога бојати се њиховог 
ппдбацивања. 

Укупно узети, прмхпдп у овом пројскту ио- 
већани су са 5,223.840.— динара или око 6% према 
прсдвиђеном износу  1938/39 године. 

в) Преглед појединих грама службе 
1) Тарнфска м комсрцијална служба 

И ако je у току тшследње две године настао 
пораст цена свим артнклима, који je допуштао из- 
весно iioBeiiafbe подвозних тарифа, икао су услед 
овога њени режијскп трошковн порасли, тартјје 
Дирекције речнс пловидбе нису за ово време по- 
веНане, сем шго je бнло нзвесног прилаго1)авања 
новнм железпнчклм тарифама. Шта више, остале 
су на снази и нарочнтс повластнце дате Привилс- 
гованом извозном друттву за транспорте нашпх 
житарица. Ово je најбол.и доказ, колике услуге 
чиии Дирекицја речне пловидбе нашој привреди 
да би потпомогла њен развитак, иако и сама има 
потребу за постизањем што већих фиианспских 
средстава. Овоме треба додати и иарочитс повла- 
стице које даје у јавном иптерссу, као: превоз вој- 
них пошилжи, повластице разким јавипм и хума- 
тпгм друшгвима итд. 

Упапред се ne може joni сада рећи, да ли се у 
идућој буџетској годшгм може очемивати измена 
данашњих тарифа. Но, у сваком случају, уколико 
бп то измењене околносри налагале, водиће се ра- 
чуна како o интереонма предузећа, тако и o иптс- 
ресима земаљске привреде. 

C обзиром na то, да je Дирекција речпе пло- 
видбе 'изложеиа јакој коикурепцијн, добро ypei)e- 
на комерцијална служба представља пајважпијег 
чиниоца no њеи просперитет. У овом погледу пре- 
дузет je пиз мера да би се с једие страпе прпба- 
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вили што већи послови и постигли што већи при- 
ходи, a с друге стране отстранила конкхрентска 
борба кад год су то нитереси предузећа и земаљ- 
ске привреде налагали. У 1гизу тих мера треба на- 
рочито поменути: 

а) споразум o квотизацији транспорта између 
свих дуиаиских бродпрстава, где долазе траиспор- 
ти хране, осталс месне робе и дсичане робе; 

б) споразум o саобраћају Дунав—Оријент; 
в) споразум o caoopaliajv на релацији Немач- 

ка'—бив. Аустрија—Дунав, у коме учествују немач- 
ке железиице и сва дунавска бродарства; 

г) споразум o cao6paliaijy на релацији Немач- 
ка—Мађарска—Дунав, у коме такође учествују не- 
мачке желсзнице и сва дунавска бродарства; 

д) споразум са пољаоим и чехословачким же- 
лезиицама за траиспорте из ПолјСкс преко Браги- 
славе за дунавска пристанитта: 

i)) споразу.м измеЈју лабсмих и дунавских бр'о- 
дарсгава и чехослова'чких железница за траиспор- 
те к'оји нду Лабом, чсхословачким желсзннцама 
и даље Дунавсм; 

е) споразум са чехословачкнм бродарством o 
превозу сувих шл.ива и пекмеза; 

>к) споразум изме!)у дунавских бродарстава o 
траигопортима танковске робе. 

Сви ови оп'оразуми дали су до сала добре рс- 
зултате, нарочито код денчапог саобраћаја чнји се 
ocera'H пораст В1гди нз података којп су нппред 
изнети. 

Поред тога, ваља поменути и опоразу.м са При- 
вилеговаиим нзвозним друштвом, o извозу цсреа- 
лија. У шлсппрском саобраћају највећу позицију 
претстављају баш траиспорти цереалија. Споразу- 
мом гтод a) обезбеђсн je домаћим бродарствима нај- 
BeiiH део (око 77%) извоза ове робе из наше земље. 

Мсто тако и транспорт танковских товара прет- 
ставл)а једну од иајвећих позиција у приходима 
Дирекцијс речне пловидбе. Дугорочни споразуми 
са петролејским кшЈпанијама обезбеђују Дирскцији 
'гра.нспортовање целокупног увоза минералних про- 
дуката, пјто je оснгурано и већ поменутим спора- 
3y<MOiM са осталим лупапским бродарствима. 

Прибављање транспората преко т. зв. шпсли- 
ционих агентура, такође претставља једну од мера 
предузимаиих у цнљу повећања и развијања no- 
слова, која даје позитивне резултате. 

Важно je поменути и сарадњу Днрекције речне 
пловидбе са домаћнм желозницама. Измс1)у њих 
nocrojii нехолико споразума за оне транспорте у 
којима су ангажовани обостранн ннтереси (извоз 
пирита ;н хромове руде, извоз воћне каше, увоз 
плинског угља итд. 

Capa;u!>a Дирскције речне пловидбе и домаћих 
н(елезница постоји и код шутничког саобраћаја у- 
вођењем комбииованих карата за директно путо- 
вање код важнијнх станица. У овом саобраћају по- 
стоји сарадња и са домаћим поморским бродар- 
ствима као и са чсхословачким и мађарским же- 
лезнчцама. 

2) CaoCpaliajiia служба 
Саобраћајна служба такође претставл^а најваж- 

пијег чимиоца за проспсритет једног оваквог пре- 
дузећа. Добро >фе1)ена caoopatiajna служба зависи 
с једне страпе од саме организације a с друге črpa- 
ne од расположпвих саобраЈичјних срелстава. И у 
овом  погледу  предузет je низ  мсра.  управљених 

с једне сгране да се саобраћај што више убрза и 
рацио^ализује, a с друге стране да се омогући or- 
празљање прибављених транспората. Kao најваж- 
није од предузетих мера вал^а поменути: 

а) споразуме o узајамној реморкажи, којн су 
закључени: са групом бродарства Мале Антанте; са 
Чсхослсвачким бродарством; са домаћим бродар- 
сгвом Шулц; и са Контрол биро-ом. 

б) споразум o рациоиализацији бродарства 
Мале антанте. 

Поред тога посгоје споразуми са појединим 
бродарствима o 1Корншћењу пристанншних уређаја 
— штегова и елеватора. 

Да су ове мере дале добре резултатс, o томе 
сведоче и напред изнети подаци o порасту шлепар- 
ског и денчаног саобраћаја. 

Однос вучне снаге прсма расположивој тонажи 
у осетној je пссразмсрн на пггету вучне спаге. Узи- 
мап.см у закуп брода „Лугославија", ова незгода 
биће доста умаљеиа, јер he то допринети убрзању 
и рацткхнализоаању саобраћаја. Сем тога, пушта- 
њвм у caio6pahaj повог моторног брода „Војвода" 
и набавком два нова мптпрна брода, побољшаље у 
ODOM поглду биће далеко осетније. 

Најзад ваља гтоменути. да се одржавање сао- 
браћајних липија подешавало и подешава ие само 
прсма интерешма првдузећа псго и према пптере- 
сзима наше привреде, Шта више, код путничког сао- 
браћаја одржавају се извеоне лшшје искључиво у 
општем интересу. Ове чин.енице треба напочито и- 
стаћи, јер не треба изгубити из вида, да ie Дирек- 
ција речне плптшдбе привредно предузећс и као 
таква упућеиа на оопсгееие приходе. 

3) Техничка служба 
AKO буџет расхода треба да оличава програм 

рада за дотичну годину, оида сс са сигурношћу 
може тврдити да cv сви досадап.и буџети v односу 
na техничку службу претстављали само програме 
Kjiajiiic нужде. Стање пловиог парка који je до- 
брим делом прсстарео и постао1нееко}10мича11, ос- 
кудица усопственим магацинима за смештај робе и 
зградама за агенције, као и оскудица у осталим 
објектима потребнити за рад бродарства, намећу 
тех[гичкој служби далеко шири програм, али се on, 
нажалост, из буџетских разлога увек сводио и 
оводи у врло оскулне гранпцс: углавном na одржа- 
вање постојећих објеката, и тек no изузетку на 
принову и обпову уколико се и за то нађу средстпа. 

Изво1)еп5с oiior iiiiiper програма техннчке слу- 
жбе захтева велика повчапа средства, за која се 
не може наћи пзвор у редпвнпм буиетским прихо- 
дима предузећа. Ипак зато овом питању посвећена 
je nvna пажња и љсгово дефинитивно решење тре- 
ба ускоро очекпвати. 

He треба оставити непоменуте напоре Дирек- 
ције на обнови, рационализацији и yBehaiby њеног 
плонпог парка. У току 1937 38 године, поред ре- 
довних одржавања и оправки пловпог парка, неко- 
лико бродова спабдевепо je савремепим прибором, 
апаратима и матппама. У овом правцу ради се и 
TOKOM ове буџетске голипе. Поред тога, из добити 
постигнуте у 1937 38 годппи резервисап je износ 
од ll.HiO.OOO.— дпнара за набавку два нова мо- 
торпа брода. 

Исто тако n подигнуте зграде у Бапатској Па- 
ланци, Бачкој Палаппп n Илоку, показују побољ- 
шање у овоме погледу према досадаП)ем стаи.у. 
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Из разлога који су Beli изложсни, програм 
техничке службе no овом прсдлогу буџета такође 
се морао свести у оквир досадаиЈИх буџета, то јест, 
углавном na одржавање и побољшање објекта. 

TOKOM наредне буџстске године предвиГјСна je 
оправка и одржавање 16 путничјсих бродова са 
укулном запрегом од 5780 КС; 48 теретних бродова 
ća укупном запрегомод 25915 КС и 6 моторних 
бродова са запрегомод 3210 КС. Укупно 34905 КС 
Овоме треба додати и брод „Цар Микола" са за- 
прегом од 650 КС, који je узет под закуп од Cpn- 
ског бродарског лруштва н чије одржавање сноси 
закупац, те излази укупно 71 брод са 35555 КС. 

Одржава11>е 1 КС стајало je у прошлој буџет- 
cKoi години Дин. 184.—. Према томе потребно je 
за  бродове Динара  184X35555 = 6,542.120;—. 

У прошдој години извршено je повеКање рад- 
ничких надница у износу од 9%, рачунајући ту и 
повећан>е издатака за социјално осигурање. Исто 
тако забележен je и скок цена материјала скоро у 
истом износу. Уз то ca повећањем старостн плов- 
ног парка и расходи na његово одржавање сваке 
године  се повећавају, 

Опрапка и одржавање бродова у наредиој го- 
дини no ценама из прошле године,и поред поску- 
пљеша надиица и материјала, биће могућпо једино 
већом применом машина алатљика, са којима се не 
располаже у довољном броју. Потребно je извр- 
ијитп набавку машина алатљика у вредностн око 
260.000.— динара. 

Ha овај начин за оправку бродова потребан je 
кредит  ОД округло 6,800.000.— динара. 

Предвиђа се, затим, оправка и одржавање 330 
шлепова и танкова са укупном иоснвом тонажом 
220.000 т. 

Расходн па одржавање 1 тоне HOCTIBOCTH у 
гшошлој години износили су Дин. 10.50. Према то- 
ме б^Гло би потребно Дин. 2,310.000.— (тј. 220.000 
X 10.50). 

Упркос повећању надница у износу 9%, и по- 
расту вредности материјала, o,T,p>KaBaibe ових обје- 
ката no прошлогодниш.им ценама 6Hlie могуће је- 
;UIHO ако се за њихову оправку набаве недостајуће 
иашине за што je потребно око 90.000.— дииара. 

Укупно за оправку ових објеката потребно je 
Динара 2,400.000.— 

Предви^а се даље, no веН започетом програму, 
оправка 66 штекова. У прошлој буџетској години 
угрошено je na одржавање и оправку 1 штека дин. 
21.000.—. За 1938 год. иако je коистатовап пораст 
вредности надница и матернјала, узи.ма се прошло- 
годишња појединачна цена оправке 1 штека na je 
за Нзихову оправку потребио 21.000 X 66 = дин. 
1,386.000.—. 

Овај износ Belin je за дип. 372.000.— од суме 
одобрене буџетом за 1938 39 год. из разлога што 
се no програму који радионица има да обави оспо- 
собл>еП)ем расходовапих објеката за штекове, у на- 
редној буџетској годипи предвиђа оправка 3/4 це- 
локупног штековског парка. Ha овај пачин ослобо- 
диће се 8—10 ком. гараициских шлепова, који да- 
нас служе привремено као штековп. 

Из предњих калкулација впди се, да су за пз- 
вјршење предвиђених радова потребни чак већп 
кредити пего UITO je предлогом буџета предвиђе- 
ио, алн се 'ово њихово смаљење морало учинити, 
јер се иису могли прсдвидепи са сигурпошћу TO- 
лики редовпи буџетски приходи који би покрнли 
оволико повсћање  пих кредита. 

У погледу бродарске радионице предви1)а се 
углавпом одржавање и обезбеЈЈепЈС новнх објека- 
та, припова и обпова пајпотребппјег алата и ма- 
шина  алатљика. 

1 (a крају треба помепути, да ово државно 
речпо бродарство шма пеколико важпих проблема, 
који су вап lOKinipa буџетског nporpaiMa и који 
претстављају њсгово, такорећи, животно питаше. 
Решење тих проблема условљеко je реоргапиза- 
цијо.м ове усганове, која je ових дана на дневном 
реду. Тако iie, иадати се, државно речио бродар- 
ство бити пос'гавл>спо na солидну ошову, те he 
MOIVH да успешпо извршује задатке који су му 
памењени. 

Moje излагање нс би било потпуно ако не би 
овом приликом поменуо да за успех у раду сао- 
npaliajiiiiN устапова имамо да благодаримо висо- 
ком квалнтету нашег особља. Господо, честе по- 
хвале које добијам из земље и 1Иностранства до- 
казују да су железничари n бродари ;и под тешким 
околпостима под који.ма раде, увек способии и 
спремии да кадговоре пајтежим задацима. Mu има- 
мо примера и у земљама са високом стручпом и 
техпичком кулгуром да су пезнатни поремеКаји 
изазивали велике збрке, задоцпЈења и забуне у 
раду особља, док паш железничар и бродар и на 
иедовол>по одржавапом и на педоволЈПО обнављз- 
ном возпом парку и прузи врше својом вољом и 
овојом снагом одличан cao6paliaj. Ja сам HM ду- 
жаи овде исказати своју благодарпост и обратити 
Народпом претставништву на њихову вредност на- 
рочиту пажњу, иадајући се да ће се ускоро при- 
лике тако променити да ће се моћи мислити на 
побољшање и>ихових принадлежпости. 

Подпосе^и вам, господо, предњи предлог бу- 
џета поверепог ми ресора за 1939/40 б. г., ja сам 
се трудио, уколико je то било могуће с обзиром 
na всличину и зпачај поверепог мп ресора, да у 
шго краћим потезима изложнм стање појединих 
предузеГш и установа и оправдам предложепе рас- 
ходе и приходе. 

Ja вас молим, да овај предлог буџета Mnnn- 
старства саобраћаја, a na оспову стварних чиње- 
ница n разлога изпетих у овоме моме c)6jaiiin>eiby, 
прихватите у свему овако како сам га и предложио. 

Фебруара 1939 год. 
Београд 

Мшгистар    саобраћаја, 
Др. М. Спахо с. р. 
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